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Da far døde i 1977 modtog vi henvendelse fra 
"Det Kgl. bibliotek", som ønskede at få fars op
tegnelser. - Man lovede at de ville blive indlagt 
i en box og først åbnet om 50 år.
Vi sendte ikke optegnelserne, fordi vi syntes de 
skulle være tilgængelige. Nu har de ligget hos 
søskende på skift og vore planer om på en eller 
anden måde at få dem mangfoldiggjort er ikke blevet 
til noget.

Jeg har derfor fotokopieret fars optegnelser i 
nogle eksemplarer. Selv om far ikke var så sikker 
på hånden de sidste år han levede, mener jeg man 
kan læse optegnelserne med glæde alligevel. - Der 
er også en del gentagelser, som det ikke har været 
muligt at undgå.

Jeg vil aflevere kopier til "Det Kgl. bibliotek" 
og til Slægtsgaardsarkivet.
- og selvfølgelig til Faster og Edith.

22. februar 1983

/Vgé'Æ M.
f>j£R&G-P( l/zfcA/<5£T 9
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CHR. R. CHRISTENSEN

Mine førete barndomsminder er overskygget af tørke 

tinder.Efter at tine forældre Martin Christensen,Badetrup, 

og Caroline f.Nielsen,Skatby,var blevet gift 5.novetber 

19o2,drev hans fødegaard i Bacstrup.Men lykken var kun 

kortvarig.Allerede paa bryllupsdagen fortalte han tin 

moder,at hen kun havoe en lunge Tilbage.Cg tuberkulosen, 

der allerede havde revet to brødre væk,havde saaledes 

stærkt, tag i hat.

Der var saaledes ikke tegen romantik i de første aar. 

Det eneste minde i den retning er et brev,han har skrevet 
t 

hvori han inviterede sin udvelge paa kanetur.Brevet ligger 

endnu og fortæller med sin smukke skrift og pæne etavetaad 

ot,at han efter forholdene var en veluddannet tand.der 

iøvrigt baade havde været en vinter paa Ryslinge højskole 

og underkorperal som soldat.

Sygdommen kom hurtigt til at præge hans liv.Den før 

saa statelige mand faldt mere og mere sammen.Et billede 

fra skydebanen i mosen eyd for gaarcen(han ver formand 

for skytteforeningen) formentlig fra efteraaret 19o5 

viser,at der ikke var megen livskraft tilbage i hat.

Den gang stod man i virkeligheden tagtes løs overfor

sygdommen ,som det lykkedes a± komme helt til livs i det 



næste slægtled.Be gamle alkover og de indelukkede stuer 

gav for lidt luft til at komme sygdom-.en til livs,og gamle 1 

læge Rasmussen i Uggerslev kunne intet udrette i dette 

tilfælde.Han udvirkede,et telefonen var aaben uden for 

aabningstiderne i de sidste dage,hvilket var noget helt 

eccept ionelt.

Han døde juledags aften 19o5.Omstændighederne kende 

jeg ikke,men han er formentlig sovet stille hen.

Jeg husker saaledes ikke min fader,men derimod 

etaar det for mig som mit første minde,at jeg svagt husker 

begravelsen.Le mange sorte mænd,der kom ind til baaren 

i havestuen satte deres præg.Men saa husker jeg ikke mere. 

Jeg ved derimod,at kirkeklokk rnes ringning i hele Januar m 

maaned i anledning af kong Chr.II samtidige død gjorde 

et voldsomt indtryk paa den unge enke.Og i løbet af foraaret 

gav hun op og solgte gaarden og flyttede tilbage til 

sine forældre i Skamby.

Bisse var hjulmand Ole Nielsen og hustra Marie Nielsen 

der boede i et husmandssted nordøst for Skaby kirke paa 

bakken der grænsede ned mod det saakåldte Bokær.Bet var 

velagtede folk.Han med meget gode evner baade bogligt og 

haandværksmæssigt,men de forsumpede i nogen grad af tidens 

gæstfrihed,og de mange kunder,der efter tidens skikke 

skik skulle beværtes med smaa"sorte"med dobbelt væge 

bidrog i høj grad til at hæmme en sund udvikling.Og hun 

talte stadig om en daarlig mave og naaede ikke til at 

være nogen værdifuld støtte for ham.

Her boede min moder og jeg til efteraaret 19o6,til 

hun fik truffet livets lykkeligste beslutning om at 

købe gaarden i Badstrup tilbage,o£j herfra har jeg mine 

første barndomsminder.

sl%25c3%25a6gtled.Be
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Hun kunde imidlertid ik,e fir.de sig tilfreds med eet 

ørkesløse og fremtidsløse liv i Skamby,og selvet dem 

kostede tb,købte hun gaarcen tilbage.Og samtidig flyttede 

hendes forældre med til Badstrup,hvor ce blev boende hos 

hende til deres død omkring 192o-22

Og samtidig solgte de ejendommen i Skamby til een ene 

af mine to farbrødre,som flyttede ind sammen med min 

farmoder,der boede hos dem til sine dages ende.

Hvad der er kommet de to familier imellem,ved jeg 

ikke,og jeg har aldrig hørt et ord nævne omeet,men fakta 

er,at hele min barndom igennem kom min moder ikke sammen m 

min faders famlie.Paa min skolevej saa jeg stunndom min fa 

der,en høj,tynd og foroverbøjet gammwl dame vandre rundt 

ved ejendommen,men jeg beøgte hende ikke ,og hun kom 

ikke til os før paa min konfirmationscag,hvor hun sammen 

med den anden af mine årbrødre,gaarcejer Niels Christensen 

paa Skamby mark (Enggaard)aflagde besøg hos os.Om besøger 

havde jeg ingen erindringer ud over,et de kom. kørende i 

en ponyvogn og hun havde et par manchetknapper med tik 

mig og han en pisk.

Efter flytningen gik livet videre paa gaarden.L'in 

moder havde bestyrer og hun sled selvi det af al evne og s 

me tider mere til.Gaarden udviklede sig godt.Vi var inde 

i en periode,hvor der var god og sund økonomi i landbrugse 

hvervet.Der ekete forbedringer og fremskridt og der blev 

raad til at lægge et tusinde eller to op om aaret,samtidig 

med at vi aldrig kom til Odense,uden at der i Evens Stifts 

sparekasse blev indsat en tikrone paa min lille sparekasse 

bog.

Og samtidig holdt mekaniseringen sit indtog.Den gamle 

aflægger blev i tror jeg 19o7 afløst af en selvbinder,sor. 

fir.de
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vi i to aar havde i fællesskab med Frands Jeppesen, 

indtil vi fik en ny 5 fods til afløser for den alt for 

klejne 6 fods,man havde begyndt med.Det var et fremskridt i 

format.Men et langt større fremskridt, var det dog,de 

elektriciteten i 19o8 holdt sit indtog.Indtil da havde 

man klaret sig med flagermus lygter i staldene og petrole

umslamper i stuehuset,samt en hestegang i den sydlige 

ende af lader,hvorfra man trak et primitivet tærkeværk,der 

kunne tærkse,men ikke rense,Det'skete med en haanddrevet 

kastemaskine.Man fatter-ikke,at det umaadelige arbejde 

kunne gennemføres,og saa var det endda et stort fremskridt 

fra den gamle plejl,man tidligere havde hamret med paa 

ladegulvet.Desuden havde man en hakkelsemaskine samt en 

langhalsmaskine,en rund tromle,der var best med pigge, 

og som rev kornet a f de strra,der skulle bruges til at 

tække tag med.Fordet var en regel,at et stykke af de 

gamle straatege skulle fonyes hvertaar.

Efter megen strid i sognet fik vi elektricitetsværk 

i Skamby i 19o8,og den Sl.Cktober kom der etrøm til vore 

2C lampesteder.Det var en dag for tidligt i forhold til 

andre,fordi vi skul e have høetgilde.Det var en oplevelse, 

men min bedstefader var rasende,og han ville under ingen 

omstændigheder have det ind paa sit værelse.Der gik 

mange aar,før han bøjede sig, 

Sandheden er vel ogsaa.at man var lovlig tidligt 

paa den.Man havde endnu ingen erfaring med hensyn tik 

installation og lignende.Dg de gemlesugegasmaskiner, 

man begyndte med,duede rent ud sagt ik e.De ene blev mere 

eller mindre sprængt ved overbelastning under prøvekør

selen.Følgen var ogeaa,at der i de første aar efter 

elektricitetens ankomst skete en række brande i sognet. 

Det var næsten en regel,at der i de første ear brændte

e.De


en gaard or. aaret .Elektriciteten fik derf or ik .e noget god 

ry paa sig,og de gamle modstandere fik rig lejlighed til 

at skumle.Men livet gik sin gang,og flere og flere k:m 

med=Naboen mod øst,Frande Jep.esen og hane gamle,stærke 

fader,jeppe Bendtsen.maatte give sig efter nogle aars 

forløb, og da krigen korr, maatte Glaundrup og StensbJ.so i 

etarten høvæe holdt eig uden for.ogeaa give sig

Foregangsmand i arbejdet var den gamle Lars Chri

stensen , Bare Brøndstrup (Brøndstrupgaard)Ean sled i 

det sorr. en lille hest.Men skæbnen korr, ogeao til hans hjem. 

Hane yndlingddatter,Petra,blev gift med en af anlægsingen 

rerne,en ung mand fra Skive og døde kort efter

Lare Christensen var forøvrigt foregangsma paa mange 

orr.raader, og navnlig hentede han mange anerkendelser hjem 

for ein kvægbesætning.Hajj solgte den imidlertid,fordi 

han i tide fandt ud af,at fedtprocenten i hans mælk var 

for daarlig.Og imaj 1914 solge han gaarden for 115 oo + 1 

øret,der solgtes paa auktion.Cg sae flyttede han til 

Odense,hvor han kedede sig guds jammerligt og døde som en 

halfattig mand som følge af krigstidens inflation.

Elektriciteten skulle fejres dg der blev holdt fest 

i forsamling suset (Hotellet kom først til senere)Ber 

blev skrevet en sang,hvoraf et vers rinder mig i hu£

Jens Madsen,maleren,nu ja,han for blysningen gruer, 

han eagdezJeg vil ikke ha de blus i alle stuer. 

Se det bliv nu hane egen sag,men er ej til hans ære, 

at ud han raaber nat og dagzLad med det pjank dog være

Jnee Mdean.der boede paa Brøndstrupvejen å Skamby var 

forøvrigt en gammel hædersman,der ingenlunde var umoderne 

og forøvrigt med i værkets første bestyrelse,hvis jeg husk 

ret.Han var en ualmindelig slidsom mand,der havde passet 

sit lille landbrug,som Albert Knudsen nu har indtil
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han byggede villaen Aldershvile i nærheden.

Han var en meget sparsommelig mand,der havde penge 

paa kistebunden.Saaledes forstrakte han min moder med et laa 

paa lo ooo kr.da hun købte gaarden tibage.Han var en meget 

fornøjelig mand,der kunne et utal af historier ikke mindst 

fra mit barndomshjem,hvor han havde færdedes meget.Jeg kan 

desværre ikke ret mange af dem.Jeg mindes dog at han fortalt 

at andenkarlen og pigen paa gaarden var blevet uvenner en 

en dag i høet(og at han foreslog striden afgjort ved at de s 

skulle anbringeé paa hver sin side af Rødkæret,som paa 

det tidspunkt var fuldt af vand før uddræningen.De fik et 

reb om livet,og han bandt karlen forsvarligt og gik 

eaa over til pigen,som han hjalp med at trække den arme karl 

over kæret.Om han kunne svømme,ved jeg ikke,men det er 

jo højeste usandsynligt,saa det har jo ingenlunde været 

rart for karlen at blive trukket over det dybe vand.

Forøvrigt havde jeg mange aar efter den oplevelse, 

at da jeg som femten aare gut gik og flyttede køerne 

ved hullets randstødte min fod paa noget,som viste eig 

at være resterne af et gammelt ur.Senere fik jeg at vide,et 

min farfader Christen Frandsen havde tabt et en eftcraarsdag 

under pløjning,Jeg havde urresterne i mange aar,men de er 

vist efterhaanden gaaet til.

Naa,jeg kom væk fra elektrisritens anskaffelse.Vi 

begyndte med en hestes Thrige-motor.Den var tung og havde 

kræfter for alle pengene.Og den holdt fla ogsaa det meste 

;f et halvt hundrede aar og kunne vel sagtens have holdt 

endnu længere,hvis ikke den paa sine gamle dage var 

blevet taget for meget ud til en roetopknueer ved siloerne 

bag gaarden,.

Samtidig fik vi i 19o8 et eom det den gang hed sel-

uddr%25c3%25a6ningen.De


rensende tærkeværk fra 3ogense.Ogsaa det var et stort 
/< 

fremskridt,men maskinens halmrøsre ver nu kke saa gode,som 

kunne være

Til driften af gaarden havde min moder en bestyrer, 

en karl,en fodermester og en pige.Og saa havde man en 

daglejer til hjælp med gødning og roer.Men da alt jo var h 

arbejde.var der ogeaa nok at gøre.Ikke mindst gav det jo 

arbejde,naar halmen,som den nye selvrenser spyede ud,skull 

bindes i store knipper,og naar gødningen skulle siaes paa.

Efter nogle aars enkestand ønskede min moder at gifte 

sig igen med gaarcens bestyrer en brav jyde,der hed Anton 

sen-Det var der jo i og for sig ikke noget mærkeligt i, 

men det gav anledning iil en række uroaar i hjemmet, 

idet hendes forældre med næb og kløer satte sig imod 

forbindelsen.Trods mine spæde aar kunne jeg mærke kulden 

og uroen i hjemmet,selvom jeg daarligt var klar over,hvad 

den drejede sig om=Cm det var instinktivt eller følelses

mæssigt,der fik mig til at tage del i striden,ved jeg 

ikke,men jeg stod i hvertfald fuldt og helt paa min moders 

parti.Jeg følte,der var noget galt,og atmosfæren i hjemmet 

led haaardt under str '.den.Det er en af grundene,t'l at jeg 

vet igennem har syntes,det ver forkert,at to generationer 

skulle bo sammen.

Midt i denne stridens tid blev min søster Marie Clse 

født den 3.juni 1910,og efter at hun havde overvundet en 

evær lungebetændelse,der truede med at tage hendes liv 

faa dage efter fødselen,blev hun et lyspunkt i hjemmet. 

Den lyse pige lagde et formildende skær over tilværelsen, 

selvom hun ikke kunne forcone de stridbare sind.Dertil 

var bitterheden og egenrar'digheden for stærk hos den



aldrende genration,og her har tan fortentlig forklaringen 

paa.at jeg aldrig kot til rigtigt at holde af tine bed

steforældre.Tværtitod kot jeg i nogen taade til at foragte 

det.Hat for hans hang til spiritus og hende for en stadig 

klynken over den daarlige tave.Men deres opførsel kot 

i hvert fald til at forbitre nogle aar,der ellere kunne 

være blevet lykkelige.

Ken alting faar jo en ende,og den 19.januar 1914 

paa tin todere 38 aare fødselsdag blev de to viet i al 

stilfærdighed i Skatby kirke,tene jeg var sendt i byen, 

til Jene Knudeene,der boede lige over for



Kort efter in faders d-tfsolgte m n moder gården og flyttede 
til sine foreldre i -‘kambyyfen et halvt år efter købte hun gå den 
tilbage.Det kostede tab,men det var en bedrift af rang,son ikke 
skal glemmes.H;n flyttedæ tilbage,men desværre flyttede heni e- 
foældre med,og dermedzvar lagt spiren til mange års kiv og 
splid samt ne:ei bitterhed.Og de bel rte mig i hvert fald om, 
at det ikke er god/t.når to generationer skal bo under samme tag 
et er n ting, ./Om.-i mine øjne i videst n>ligt omfang bør o nğgâs UyX 6 ni ei s en

Hin morfader var hjuæmand som sin fade r an var født i 
Hrøndstruphusene i -en lille ejendom,som forl ngst er for-vundet. 
Han var en/tevavet mand,der havde aleg både for nusi og sprog, 

en han skulle efter den tids sædvane følge i faderens spor,og 
han blev da også en habil Jjulmn .d ."in mormoder Nerie Nielsen 
var Xogle år yngre og ikkert ikke nær så bega-'et Hun klagede 

liv$<£ igennem over dårlig mave,som hun fre ene om ved at leve 
af,hvedebrød og kaffe.

Min mode havde det slemt ned dem,men da hu fik gennemført 
sit nye ægteskab,fal dt der nogenlunde ro over forhol den e.^u er 
det bist de færreste mennesker der kan se en fetfl ved deres mod3r, 
og jeg kan i hvert fald ikke.Hun var uhyre flittig og trofast 
og s abte mig efter forholdene e sær'eks god barndom. I'un slø! 
sig op i en alt for tidl g alder.og da sygdommen kom,var hün 
ikke mere modstandsdygtig

■'.in st ed fad er, der var væsentlig yhgne var en ærdele- venlig 
og rar mand,hvem je.- alle da o havde det bedst f<rh old til. 
Han var flittig og p’lidelig i enhver hense ende.HHans eneste tilboj 
hee :ar,.-t han godt kun e lide at gå i kælderen og tappe ri. et 
krus gam elt 1 med sukk erb r-d sko ğeti 1. Han var vel in en fremskridt 
nand,men lidt omstændelig i al sin færd."en der rdelagdes intet, 
og derfor herskede der en -tigen’e velstand i hje net i disse år

Men så kon sygdommen ind Min mormoder fik et apop ektisk ti 
fælde og lammedes eøfr delvis og sener totalt .1 syv år slo.ge 
hun -.-ed sygdomm n,som gj rtl hende til invalid, un sad i e sttl 
i mange år og kun e ove hovedet in e' stener komme.Hun blev st-rkt 
reiig.s.og İren e enestetrøst ar at Ir e i salmebogen 1 de 
først år hia p min mor ader med at passe hende ,mens han h øjlydt 
bek agede s5g ovr sin jamm rlige skæbne., un ’lev eft rhånden 

angrebet afkrxdlt kr-.f og i dl-gt på sygehuset og me s hun lå 

der ,døde min mofa i maj 192o,me.'s Jun levede til!1921.
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Så f 'Igt e nogle lyk'r kelige år for hjernenet Jeg var vokse n 

og min s ster vo':~ede til. er herskede elr-tand og fordrage igbcj for 
den lill'- fanilie.Kun kneb det ned ,at min moder kunne komne til 
kræfter efter det hårde pres.

I 1925 fik vi bil. Det var en åben Ford,der med komiet udstyr 
kostede 31oo kr. som ny.Det var et elt vidunder,da denne vogn 
kunne afløse den hæder ronede oharabang og den nyere jumbe.Verden 
åbnede sig da for os på en helt anden måde,o; jeg gjemmer aldrig 
den dag,da vi for f rste gang satte hjulene på de jydske landeveje 
for at køre til Skagen med det nye køretøj.

Jo,cvi nød livet,en tid,men syfdommen vendte tilbage.'lin 
moeer blev angr4bet af kræft og døde i 1928 efter en hård sygdom kun 
51 år gammel .

Karie var da knapt 18 år gammel ,og hun måtte nu tage sig 
meget tunge byrder på både med sygepleje og med ledelse af hus
hol dnin ren . Det tog hårdt også på hendes kræfter og forte tilnmanye 
nervevanskeligheder.Ken livet gik videre,og vi tre,der blev 
tilbage holdt sammen efter bedste evne.



I foråret 1917 blev je- konfirmeret, og da Jeg samtidig 
kom ud ai skolen,ville det altså sige,at j5g gled fra barnealderen 
ind i de første ungdomsår.nr mit vedkommende blev omskiftelsen 
dog ikke så stor,da jeg blev ujemme 5- ret umærkelig- gled ind 
i den dqglige dont.Man b iver dog ikke -ng.iordi men bliver kon
firmeret ,men interesserne skfter dog karakter..Jeg var den fang 
inde i en læs eperiode. .'eg læste alt hvad jeg kunne lige fra 
de lett4 børnebøger og indianerromaner til det mere lødige 
stof og efterhånden det .elt lødige stof.Hvor metet jeg fik ud ai 
det,kan vel di skut er es,men det gav mig invert fald en Ballast 
for livet,som senere,da det kneb ned 1 setiden kom mig til gode, 
jeg benyttede også tiden til lange oykleture sammen med kammerater 
rundt om på Fyn os blev således en slags turist a lerede i'sr 
turismens tidsalder.Derimod var jeg ikke med kammeraterne på 
pi gesjov.Delvi s naude jeg ikke interesse for det,og delvis 
virkede mit noget tunge ydre og klodsede optræden ikke indbydende 
til uen slags ting,og delvis syntes jeg,at når pigerne lo,var 
det mig,de lo af.Jeg udviklede mig altså til at blive en ret 
særpræget ung mand,der arar godt på vej til at blive en 
enspændernatur. j

Samtidig fik jeg en stigende interesse for samfundsfor
holdene,og med en bandkonservativ indstilling,so jef havde 
arvet efter min moder fulgte jeg med interesse i tidens begivenheder 

vi var nu ved slutningen ai første verdenskrig,og den 
ll.ll.kl.il I9I8 indtraf den våbens ti 1 stand,der betegnede ;
Tysklands og dets partneres endelige sammenbrud og samtidig blev ■ 
signalet til det danske Sønderjyllands gemorenin: me-. Danmark . 
Men samtidig med krigsafslutning hærgede en influenzaepederai, ,
den spanske syge ,Europa og rev tusinder og atter tusinder med !

sig i døden.uen kom ind i næsten hvert hjem og ramte mænd i 
deres bedste alder og frugtsommelige kvinder.man sagde,at der 
døde flere under epedemÅen end unser hele krigen.I hvert laid 
ringede klokkerne hyppigt ogsp i vort sogn,og ':o' man til Odense | 
var ligfølgerne hyppige, oå juletiden 1919 blev ikke en -lædens ' 
tid men en periodes med uhygge. ;

ll.ll.kl.il


Min politiske interess' var alts". v.-kt.Jeg fandt hurti..-t ni n 
plads i K.. U. og i september 191S overv rede jeg et '-oli tisk møde 

i Dallund ,nvor den nyvalgt^ unge konservative fothrktingsnand 
Aage Kidde tlte snuen mé andre.Men det blev første og eneste gang 
ğeg mødte nam for i den nytår var nan blevet offer for epedemien 
sammen med brod er en,digt eren Hald kidee.der var død kort forinden 

Da epedemiens værste føkger var overstået holdtes en 
mindefest for han i Odense,hvor den unge John Christmas Møller 
der senere skulle få så umådelig stor indflydelse på mit liv 
talte sammen med den sanderjydske fører gårdejer Peter Grau 
fra Pøl .Også hans virke skulle jeg senere l’å at mærke på mange 
måder.Dagen gjorde det stærkeste indtryk på mit unge sind,og 
f^a-da af var jeg en oxerodentlig hyppig gæst ved politiske møder.

Kort lør Tysklands kapitulation havde den søderjyske 
rigsdagsmand H.P.Hnssen,Nørremølle ,identyske rigsdag rejst kravet 
om folkeafstemning om Sønderjyllands tilførselsiornold.Og medens Tys 
land lå i kaos og truede med vild opløsning steg genforeningshåbet 
på begge sider af græsne.spørgsmål et var så blot,..vor grænsen 
skulle gå.herom var de vild uenighed med stærke stemningsudbrud.

Der holdtes en række sønderjyske møder omkring i landet, 
og en mørk vinteraften startede jeg min cykle for at køre til 
møde i Otterup Her talte den s-nderjyke landdagsmand H.D.Kloppen- 
borg Skrunsager fra Københoved.Det blev første og eneste ~an6, 
jeg mødte denne store og stoute msnd.men jeg husker ham tydeligt. 
Jeg kunne jo af gode grunde ikke ane,at hans sønnesøn afs samme 
navn godt et halvt hundrede år efter skulle blive gift med min 
datter,men jeg nar aldrig fortrudt mn ensomme cykletur i elden 
mør ke viteraften.

Striden om grænsedragningen spidsede siG stadigt til 
men den fik for såvidt en afgørelse,da Nordslesvig tfed afstemningsn 
den lo.januar l?2o med 75 procent stemte for nanmark,meaens 
et lige så stort flertal i Hell emsievig 14.februar stemte for 
Tyskland.

Sagen var dog ikke slut nermed.hor rtes lange dabatter 
uerom i Folketiget,og ministeriet hahle undgik kun med nød og 
næppe et mi stili dsvotum .D^t i'ørte til,at den unge konge Chrisian X 
bad sanle on at udskrive valg,og da han nægtede dette at indgive 
sin af skeds begæring,hgoreiter kongen,da nan også nægtede dette 
meddelte nam hans af sked.Kongen havde således sat alt på et 
bræt for at komme de danske flensborgere til njælp.

henne affære gav anledening til s-rdeles megen uro med trusler 
om genralstrejke og opt7jer.Sagen løstes dog med dannelse af



et iorretningsminister '.um og afholdelse af valg. Her led do 
radikale et hiet ovevældende nednrlag:Folk reagerede voldsomt 
mod at generalstrjkevåbenet skulle bruges i dnak politik.Ug 
desuden lykkedes det i huj og hast at få gennemført fornoldstals- 
valmåden til aflåsning af de hidtidige valg i entkeltmandskredse 

ver danneaes s.å en venstreregering ned fiiels 
lîeergaard som Statsminister og det gamle skrog til n-laus Berntsen 
spm iorsvarminister..Dermed var man parat til genforenin-en, 
og der forberedtes store -enforeni ngsfester overalt i landet.

lo.-juli red kongen på den nvide - hest over grænsen 
mod uhristiansfeld, og det vakte stor jubel hos den utallige 
folkeskare,da ban tog en lille pige op til sig på hesten. 
Der festedes i flere dage,og man nåede vel højdepunktet 
ved festen på Dybbøl ,hvor heergaard sagde de uforglemmelige og 
forpligtende ord til landsmænd syd for den nye Granse: "i sgal 
ikke blive glemt“.

På det tidspunkt var nan jo kommet &odt ind i eletrioi- 
tetens århundrede, mg biler havde man også.kmniraiiiBX men kun 
i uhyrb begr nset målestok,radio kendte man ikk e meget 
andet til end telegrafi,og fjernsyn anede man overhoved t 
ik :e ,hvad var.Man måtte altså selv være til st ed e,hvis ikke man 
ville nøjes med presseis referat er.Det vil sige,man måtte cykle 
eller sejle,uvis ikke man ville n jes meu de gamle toy .
I vore dage fatter man næsten ikke ,at forholdene for bo - 60 
åt> siden var s primitive, 1 • de yngre kan slet ikke tænke 
sig det.Men folkeskarerne kom irera og lestede.

Men det blev dagligdag igen,og man måtte igang med 
at genopbygge ae tomme İare,og navnlig i Sønder.jyllan itar det 
svart,fordi landsdelen var blevet udmarvet under krigens 
tryk og ikke mindst xordi boooiunge soldater fra landsdelen blev 
dræbt i krigen.Og hertil kom,at den tyske mark efter krigen 
brod fuldstændig sammen.Dandsdelens folk,der ikke havde skiftet ti 
kroner i fide mistede al deres kapital.“an forstod overnovedet 
ikke.nvordan man kom igennem krisen? Mindre ondt kunne man have af 
de danskere,der også spekulerede i valutaen og mistede deres 
inesats.De tyske penge faldt fra dag til dag og selv million- 
sedlerne havde ik:e værdi ar papiret,de var trykt på.

Vejene i Sønderjylland var også i søregelig forfatning , 
men det lykkedes under dansk styre i løbet af/ få år at få 
udbygget vejnettet,så det blev i mønstergyldig stand i forhold 

til det øvrige land.Og det var kun en enkelt tin&.

inesats.De


Fra barnetiden var det bestemt at jeg skulle vare landmand 
og overtage fædrenegården matrikulsnummer 1 , Badstrup.Bevares, 
jeg fik onancen fir at gå studi evej en, men der var ikke noget, 
der fri st ede.Derfor var det helt naturligt,at je-- gik ond i 
det daglige liv på gürden.Altså begyndte jeg me c ar passe k-er.dog 
uden at malke den første tid.Det var ikke så sv^r en opgave,for på 
det vidspunkt var næsten alt i landoruget gået i stå.Under krigen 
var der ikke tilført bedriften nverkebn kraftfoder eller kunst
gødning af betydning.I stedet for var der gennemi-rt en oetyuelig 
af1evdringspligt for korn.Den- nyopførte svinestald stod derfor 
næsten tom og brugtes til lagerrum og brændsel .Kvgbesætr.ingen hold 

i live,men blev skåret ned til omkring tolv koer."g hele situations 
forværrede" yderligere stærkt,fordi det i de år faldt i aed tørke 
og misvækst,så avlen blev forringet kraftigt.De arne koer fik 
knapt det fornødne,og når de navde i'ået deres federation hændte 
det İK.ke sjældent,at de urølede efter mere.jeg måtte så 6ive dem et 
ekstra knippe halm i'or at lå ro.. Kun hestenes antal bevaredes 
intakt.Det vat ligesom <ie var kæledt r en e, d er skulle have deres.

Også menneske es forsyning.vi fik noget så ukendt som ratio
neringskort.! landbrugslandet Danmark blev ranskbrod er. nister, 
ukendt artikel. itugirnd kneb det -;ed,mrn vi kunne i ’, byggr d. 
Eet fik vi så nogle gan e om dagen i form af br d og prossekage. 
Vi fik bygme spandekager og bygbrød.Jeg husker ,mir. noder kon 
med et varmt brød og udtrykket "nt g-dt,blødt nybagt bygbrød". 
Vi led ingen ød, g selv om de keb med svinene,var der altid en 
slagtegris i stalden Og selv om det ikke blev til de dejlige 
rede femhundrede punds grise,som vi var vandt til den gang »klarede 
vi os alligevel.

Vi var jo vant til at leve godt den gang.Og navnlig stod 
morgenmaden for mig som et f estmåltid. Vi begyndte med en ga.; rigtig 
tykt øllebrød.Til at begynde med,kom dét ind i et stort faf,og dot 
voldte mig stor kamp at få gennemført, at vi fik '..ver sin talerken. 
Så kom der en panhe med flæsk og brunede kartofler,såan nogle 
dejlige stykker letstegtflæsk uden kødtrævler.“ndnu i min alderdom 
kan tænderne løbe i vandved tanken om min ungdoks mprgenmad. 
Sådan noget får vi aldrig mere,og vor tids mennesker forstår 
slet ikke mintrang til sådan mad,og hvis jeg fik det i dag blev det 
måske også en skuffelse.Ja så fik vi kaffe,m.en det drak jeg nu 
aldrig i den henseende nar min smag ihvsrt fald ikke ændret sig.

kraftigt.De
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det var klokkes seks når vi var godt sultne efter endt 
moggnnarbejde.klokken ni fik vi frokost,rugbrod ned æbleflssk, 
feétebr :d med røgeost og græskar og saltkod samt den evindelige 
kaffe.Kikken tolv middag mad og efter middegssøvnen og hestenes 
ædepause kaffe igen klokken naivto.Gen eftermiddagsnelle mad klok 
ken fire,nvorefter vi unne klare os til klokken kalvotte, 
‘vor vi sluttede dagen ned en gang byggrød ned sirup og mælk.

Man kan synes,det var et evihdeligt æderi,og sikkert er det 
at iler gik megen tid med detmen delis var arbejdet feårdt,og delvi 
havde hestene brug for pauser,når de rigtigt skulle trække, 
ror at spare på transporten,fik vi somme tider enmadpakkn 
i en gam>el avis med i narken samt en flaske øl og mulsposer 
til -estene.

Det n. j emmebtygged e øl var forøvrigt en dejlig drik,når 
blot det blev drukket,mens de var friskt,og det s'rgede vi for, 
for der var er .som på andre aljijdeligr bondegårde foruden 
familien to karle,en fodermester og en pige.

Et kapitel for wig var forøvrigt gamnelollet.Det blev 
brygget i marts og var særlig kraftigt..Det skulle gemmes 
til høst,en det keb nomne tider med at lade den store tønde 
liggende.Man skulle se sig for ed det øl.Det kunne let slå en 
uforsigtig mand omkild.

Når bortses fra de værste '"rigsår levede nan altsi godt, 
men vi levede af gårde s e ne produkter.Kår bortset fra kafferegni 
gen på en krone for det ugentlie pund kaffe,var dor ikke st^rt mer 
ja vi fik gnakse vist brødet bagt nos bag er en.u a,og så var der 
slagteren.Der boede en af slgsen lige over for os.nan slageje 
»n ko om ugen og kærte rundt ned kødet, an solgte kodet for samme 
pris for et kiloşsom han gav for et pind ko.Så gik det lige op, 
og hår han så havde nuden til fortjenest e,var haiiilfreds. 
lian fik ikke altid udsolgt,og så kom han over gaden med billigt 
kød,for at intet skulle gå ti spil d e. Køl eskab e ke dt»- vi jo ikke 

net var lykkelige dage "’en gang.A le var glade og ‘ili'redse. 
lnGen manglede noget.Det vil sige,af en eli er a den grund fik vi 
en kail fra fæstekontoret.Han manglede altid pene.iian var k-beaiu-v 
og havde varet i Grønla nd,hvor ran havde sparet betydelig» 
beløb op.Dem brugte han mens han var hos os ofg flere til.sådan 
er vi jo så forskellige.



Arbejde ed koerne Yar ret enkrlt om vinteren.Der var 
bare det med striglen.net var ikke så sjovt.‘‘‘en når så karlene ko 
ind iden lune stald fra brændearbejdet en sn e ve j r sdag, st eg h'imøre 

vB sommeren var arbejdet mere afveksl end e.Så wkullle 
koerne på gras.De blev koblet sammen lire og fire,so mand 
kunne drage af med et geled på op tik en snes stykker.Det 
gik udmærket,men når så en blev brunstig,var pokker les 
ue skulle ud om morgenen,ind imellem flyttes femtx til syv 
gange or. dagen og hjem igon om aftene .De skulle jo have et 
lille tøjrslag ad gangen for ikke nt trampe græsset ned.Og så 
sku Ile de da gerne have vand midt på da-en ./.vi erne skulle også 
flyttes og vandes,men e lå som regel ude."alvene gik i fold 

fra seksten - sytten års alderen avancerede jeg til at 
blive andekarl.Det vil sige at jeg skulle bruge neste og med 
i marken.Det var noget helt andet noget .

Der var rytme i årets arbejde.Når forårssolen kota og 
tørrede de vådemarker,kom der en sær -riblen i blodet.bå stalle 
man ud.først kørte man markerne over med en agerlæbe med tre nest 
for ior::at jævne jorden.De var tungt for de arme dyr som mr 
var uelt ((de al træning eiter vinterens staldliv,men det var sand 
lig og så tungt for manden,der skulle gå Bagefter med et 

patunge træskostøvler,der var godt fyldte med jord.Man blev godt 
tratte,men når solen skinnede og lærkerne sang,var der alligevel 
aøjt numør.Kun kneb det for toårsplagene,der skulle vænnes i tøj 
De bævrede slemt,når man aavde kørt nogle timer.Det var 
godt for dem,at dajenå var inddelt i kvarter i stedet for som nu 
halvdage.

Der gik en måned med harvning,såning og tromling,og så 
sku Ile man endda til at ukrudtsharve beagefter for at få dræbi n 
get af det spirede føukrudt.som man ikke nave andre midler til 
at komme til livs.

Så skulle man have tyndet og hakket sine roemarker.Det 
tog lang tid,men n Idigvis var man på det tidspunkt kommet 
bort ;ra at liige på jorden og tynde med hænderne.Nogle var 
kede af ro earbejdetçmen jeg kunne nu godt lide det.Det gav ro i 
sindet,og selvo mblikket skulle rettes mod joråén,kunne tankern- e 
godt g? gå på flugt over stivet

striglen.net
gras.De
jorden.De


så var der noget,der hed bra'.marken. .Den skullepløies f es gan 
i lobet ai sommeren og dertil nerves rniødst lige så tit ion 
nveden skulle sås inden 2o . september.Og nvis der blev tid,skulle 
marke.i gerne renses lor kampesten ind imellem.En stenklover blev 
tilkaldt til skydning og kløvnijg ei de store st n,efter at man 
omhyggeligt havde .grave* dem iri.Det var et påkrævet arbejde, 
for det var ikke morsomt,når ploven stedte nod sådan ek ksirx 
karl.Det kunne give et crdentligt rusk i plove og selet-j, 
men hestene blev så kloge,at de øjeblikkelig standsede :DSsvarre 
blev de også s å kloge,at ri e standsede så snart de norete den ni 
mindste lyd.Så fik e et pusterum.

H-sten var årets festligste tid.Allerede i min barndom hav 
de selvbindern holdt deres indtøg sammen ned elektriciteten. 
Men de skulle hug ges hulfør man sendte -'e tre heste og maskine-, 
ind i marken.Der kom atter nogle slidsommeii dage lor de skucklsdt 
heste,men festligt var det når maskinen smed de ferdir e n^g 
ud påa marken.Og jeg lemmer aldrig den mislyd,der var,når maskin 
smed et ubundet neg fra sig.Det kunne skurre i binderkuskens ører 
flegene skulle stilles i hob og helst i lige rakker,og otte 
da e senere kunne de v-ore tjenlige til indkørsel oå begyndte 'en 
lesti ge hjemiorsel med en mand til at rakke to mand til at koro 
og tre faste mand i laden.Spand end e var det,hvem der kunne lasse 
de pæneste læs,o en ren sandale var de*,rvis man f-ltede med 
et læs.Og det kunne jta ske..

Når jorden var ryddet skulle den s’crælpløjes vi rgtersuden 
sås,inden manskulle age roer op.Og det idste var en omstændelig 
sag den .net skete med håndkraft.og 'et vakte vild forar else,da 
jeg begyndte at tage dem op med rapjern,der var meget lettere 
og meget nurtigere.Toppen brugte man overhoved^’ ikke den gang, 
ug en enkelt foregangsnand,der begyndte ned det måtte hare 
meget for sin dårskab.

Årets sidste arbejde var vinterplrjninggn .Og in-enla 
landmand vil vel bestride,at det var årets dejligste arbejde. 
Når uestene gled frem i de grå eft rårs lage,mens ploven vend'e 
den sorte jord,var plovmanden uelt i sit es.Dag efter dag kunne h 
gå bag ploven u en at trættes; itan -avde fast bund under fødderne 
og ploven at stistte sig til.ug så havde han seoskacSkart 
af vingede væsener fulgie i plovens spor.De lyse aå-er var der 
straks i tusindtal.Krger,Aliker,fasaner .agernonr var -er ® snubb 
en godbid,ja selv hareb deb ğr".intet steds er der vel fodt så 
mange gode tnake r som bag pi nven,og intet ste's har landnaner. 

med større glade kunnet synge sin sang son netop her.

spor.De


Jeppe Aakj-r rar srgt e'' bedre end nogen an-'en :
Har piotfen og agerne trattet hvert lem 
tyst glimter et skar mellem pilene irem, 
da tænder hgn lyået derinde

der går som en varmende strøm i mit sind 
ved arnelysenes kalden.

Hjem nikker mit spand i den krydrede vin, 
hos uende jeg sætter til skiven mig ind, 
mens øgene gumler i stalden

Tiden eiter jul var tærskemaskinernes tid.Så kunne 
det være rart at kravle i ly inde i laden.Men detv var støvet og mø 
Det var ret en festlig dag,når man sidst pårvinteren kunne 
standse den støvede spektkelmaskine tg gå ud og slikke solskin 
i ladeporten.‘'or da var somrjen nær.

Ja det er ingen sag nu ualvtreds år efter at se poesien 
og hyggen ved fortiden.Der var naturligvis også bitre stunder, 
men de er forlængst 4emt ,o g man skal lære af soluret kun ah 
tæle de lyse timer.



Da jeg gik ud ax skolen,var det en klar forudsætning,at jeg 
skulle fortsætte min uddannelse med et fem måneders -uøjskole- 
pp^old og et kursus på pandbrugsskole.Og med traditiunerne i benild 
var det ligeså givet,at jeg skulle på Ryslinge højskol e.Altså 
drog jeg ved novembertide i 1921 til Ryslinge.

Ryslinge Højskole ligger midt i byen og med sine flotte,hvid
kalkede bygninger ligner den nærmeét et slot.At den så ikke er slet 
så iompøs indvendig som udvendig,er der m'ske ikke noget at sige 
til.

Ueg kom til Ryslinge på et meget interessant tidspunkt, 
idet der rasede nogle meget isiu voldsomme kirkepolitiske 
stridiglieder i sognet og omegn en.St ed et s valgmenighedspræst,pastor : 
nør dam -avde netop budt med sin valgmenighed og dannet en frimeniij 
hed,og det navde sat svære dønninger ikke alene på stedet,men | 

også ud over Fyn og vel i nele landet.nu eksisterede der altså en v
valgmenighed og en frimenigh ed,der begge goldt til i valgran- i
nighedskirken en kilometer uden for byen ,samt sognemenigne en, |

der samledes i den gamle sognekirke lige op ad højskolen. !

Det gav et kirkeligt liv si' helt enestående karakten 
Hver søndag formiddag og eftermiddag var vejen til valgmenig
hedskirken sort ai kørende og gående,der søgte til de to 
gudstjen ester,og da valgmenighedspræsten,pastor knudsen der 
lige var kommet hjem fra Amerika,funger ed e som lærer på skolen 
satte det naturligvis sine spor også her.Han så gerne .vi gik til 
gudstjenestene i valgnenighed en,to 1 er er ed e frimenigne ■ en,men 
nævnte overnovedet ikke sognekirken.

Ken ikke endt med søndagsgu stjenest erne:Kan holdt nynpige 
menighedsmød er,uvor stolens gymnastiksal var fyldt til sidste 
plads.nisse møder bragte mig i en vis opposition til tingene, 
fordi folk kom kørende med skumklædte heste,der vidne-le om en j
alt for nurtig kørsel med tunge arbejdsheste.Det bragtb mit j

unge sind i oprør.Jeg havde altid været vant til at man skulle 
behandle sine heste hensynsfuldt,og nå de fromme skægmrond 
kom jagende,var jeg i hvert flad i opposition.

Jeg var ellers glad for opholdet p å skolan.Jeg fik 
udbbygget mit noget mangelfulde dansk på en ganske fortrinlig måde 
og jeg beundrer til mine dages ejnde fru Kegi5ze Monrad for, 
hvad hun i løbet ax en vinter kunne lære et dansknld.



Timeplanen var fuld af f or edragstimer, og det var helt i orden 
vor Horisont udvidedes på afgørende vis,men je g må indrøEne,at der 
var meget spild imellem.Når man time efter time terpede i egines 
og skolens uistorio og nejskol etanierne,synes jeg,det var lidt o 
overdrev et,Og når skolens forstander daglig i månedsvi talte 
om den græske mytologi,synes jeg,det var helt overdrevet.Havde 
det endda været om den nordiske.

Timerne med Alfred Poulsen,var et kapitel for sig.-an var 
en fin mand,men nantalte ualmindelig langsomt og kedeligt.“an 
havde timerne fra elleve til tolv,men uan uav'e den uvane,at 
han næsten aldr ig kunne nolde opmil tiden.Og når klokken så 
blev halvet,var der ikke eo sjæl,der interesserede sig for 
Sokrates .Ben eneste grund til,at man ikke faldt i søvn.varat tarme 
ne skreg af sult.Hen ee hundred e og fyrre mand sar for velüsiplino 
fede til at lave vrøvl.

Alfred pPoulsen gik for at være en folkelig skikkelse,a n 
han var aristokrat bånde af sind og skikkelse.At han sagde De 
til sine elever,var vel nok i overensstemmelse med tidens skik. 
Men han omgiikes dem ikke aere end hejst nødvendigt.Jeg tænker på, 
at skolen en dag var på teater.medens Poulsen var til møde i 
Aliance frankaise.Jeg kofa til at følges med han til toget,og 
selom jeg havde været glad for den evigglade kobbersned,ville 
jeg alligevel gerne høre noget om hans møde,men det var han ikke 
tilbøjelig til at fortælle mig noget. Jeg kom ?.;.s ik-e pi -ari el 
x«id x. »Id,lø. ue sid'te fjoxte* * "• . 3 -- - -i'

SKæbnen ville,at :eg kam til at g-re hqn e: personlig tjeneste. 
Se Iv "ynes jeg ikke,det var noget sirligt,me han opfatte e 
det som en reh æressag for både skolen og ham,at han fik 1-st 
sit problem,og fra den dag blev jeg behandlet med en hjertelighed 
de r overvældede mig fuldkommen.

Poulsen var den gang 69 år,lg han fik bes.'g af en sven:k 
friherreinde,med hvem han spadserede mange ture.Denere ble han 
gift med friherreinden,men det blev jo til hans egen skade. 
Jeg traf hende nogle år efter til en konservativ fest i P.yslin ge 
ø vel s eshus , ci ens han selv sad i en villa i Ni rd sjælland. 
Sådan kan det gæ.



p”. Ryslimhe fik jeg lejlighed til at lære komponisten 
Thorvald Aagaard at kende.Har. virkede arna 1 rer i sang og musik 
på skolen.Han var et elskeligt enneske, som vi alle syntes on. 
esværre de.'tog han også i undervi ningen blandt a det i regni :g. 

Og var der noget Aagaard ikk kunne,så var det at regne, ang 
på gang måtte nan 'ede de andre lærer 03 hjælp il at lose seiv 
de mest elementære opgaver.Det var ik e hans styrke.

Det fladt i ned en ualmindelig hård og angvarig vinter 
det år.Da foråret narae:e sig cyklede vi i flokke ned til 
Storebælt for at se isskraninger ved Knudshoved. De var mange 
meter høje,men færgerne havde på det tid -punkt banet sig vej gen
nem ishavet.En yndet forn.-jelse a” det og å at van re til 
Gavnnolt Dyrehave for at ne vildsvin Det var mang af den,men 
de var sky.Vi kravlede så op på h loftet i et f od erhus . hvor 
vi lå ganske tille,og i måneskinnet k-jnne ci så se familierne 
komm from og æde. 

Kammerats ab følelsen var måske k'-e så st'r hor som 
sener e.Dertil var flokken for forskeli gartet.Jeg havde dog gode 
venner,nogle af dem for livet.

"å var kmmeratskabet langt st rke~e,da jeg fire år senere 
kom på Dalum Landbrugsskol o..Det va e mere ho ogen flok,som 
jeg havde interessefællesskab med og som jeg nok også var mere 
jævnaldrende med

Her var toner, en helt anden.De åndelige og ultire le 
påvir n ng mærke e man ikke meget.Det var ag t,d t on a.npå. 
Og det fik vi lært.Pors tand er Tohs . P et ers en-Do.l ua, d er senere 
blev kendt som en umådelig popula- og aflyttet radiotaler, 
var en rolig og fornuftig mand,der kunne sit stof og forstod 
at gi uden om,hvad han ikke magtede Han var vel ikke det helt 
store lys,men han klar de sig godt både på skole- ng i de 
fyns e landboforen nger,hvis forma-d ha- blev.

Jeg nød kammeratskab et,og da mansidst på vinteren holdt 
politisk valg .boltrede jeg mig so en fisk i vandet.Og jegsenled 

da også et meget pænt an'a konservative st earner.Det var en god 
forskole til senere po itisk arbejde.

En af vore l-.rere var de senere politiker Harald ielsen 
Hav et fænomen til med vittighder at 1 re kemi fra sig.

Og så denne vinter blev en af århundre’ets hårdeste. 
Allere i november indtraf en snstorra.der age næsten alle 
telefonledningerne øde.Og de- medgik måneder,f-’r forholdene- 
atte4 var normale.
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::in politiske interesse førte til.ay jeg meget hurtigt k m ind 
i politisk organisationsarbejde.! 192o oprettedes en konserva
tiv ungdomsforening, for Skknbj' sogn,og i 1923 blev jeg formand 
for den og det var li e noget for mmig.Jeg gik til s gen ne'1 | 

glødende inter es se,kom sammen med en "asse 'ngo mennes e-, ;
og det viste sig hurti t,at jeg havde anl.-ng for organi satimsa rb e j d 
de.I lobet af et Ar voksede for riingen fra halvfjerds til 
hundre e ?g tyvr medlemmer.Året efter b ev geg forman 
for tter pkred ens K. U. samtidig med at jørgen 'ørgensen , 
U1 erup var for and for landsorgaisationen fra n?3 til 1826 
Nu blev arbejdsomr det udvidet.Nn lille tilfmr ig forening 
med 3o? medlemmer fik sit medlem-t al fordoblet el'er tredoblet 
og nåede på et tidspu t op på over tusinde medlemmer.ler dannedes 
lokqlfor enin,:e~ o kring i sognede.Vi kom op på ti n mlig
i Sønii ersø . Skambt nraby, All esø-BBoby, orup-Dbberud , Sanderum 
Dal ;m-Hhil es e,Klinte-Grindløse og '‘tterup Det sid te sted,gik 
det dårligst ,A11 er ed e ef'.er et års forlob kunne vi holde 
kredsgeneralforsamli g i Sondersø aed alle plad-er bes t, 
og hvor jet aflagde en beretning,om hvilken man "-agde.at den 
placere e -ig som den ommen e and i kreds-n.

Vi fortsatt arbejdet og h Id t i de år gennmesn tlig fyr e 
politiske møder om ret med fterf Ige de saa en o ster, 
foruden studiekreds e,'eaterture med leje a " Odense '’eater,som er
stævn r g udflugt -r. Bngang iroel em t.-lte de æ d e om.at vi 
kaldte lovlig tit på de un ø, en de var i virkelig eden højst 
tilfred e,f r et lykkede at holde sammenkomsternes på 
et niveau,som de g-rne så de unge var med til,og derfor var der 
et fortrinligt sa mmenhild mellem unge og aldre

I de år havde jeg et fortrinligt ramarbejdemed Viggo Pedersen,d 
den senere pastpr Sanderum i Lunde,m n v n for livet Canl Rasmues 
sen fra Ullerup,der sneere blev bogtry ker i Bogense og 
mange,mange andre,som jeg mindes ned stor taknemlighnd.

zxiS2âxiıiııxıiısıxEimenıfurıiimtm::xxxz::sxi’z
Vi havde .ogle interessante år,hvor højdepunktet vel var 

et andsmøce på Bornholr. i 1925-Bet var get nelt yt at s e 
den skune c med spadseretur fra Gudhjem til il-,besøg på

hus og møde på. Jomfrubjerget i Al mi ndingen . Ja og så 
traf jeg fpr første gang den pige,der skulle blive mån ledsage
for livet oa end ikke helt til mine dage ende,så dog til ’endes..

1 1926 blev min senere ven for livet,redaktør -jeld’Jensen, 
Thisted valgt til formand for landsorgan.sati on en,mens ex jeg



kom ind i dens forretningsudvalg.Dermed var nit arbejdsområde 
blevet yderligere udvidet. Teg holdt en del politiske '"red-ag 
landet over og kom derigennem i firbindelsened en masse nye 
m enn esterJeg lev næstformand fpr organi sa ti o en, og 1929
trakKjeld JenJen sit tilbage

■ å"skulle vi have n- formand,og det blev en spandende dyst.. 
Fynboer og Thybo er, so'-på de- tidspunkt v.-r de absolut stærkeste le 
i organisation e , g som i kradt af et indbyrdes sammenhold udgjor 
de et meget stærkt led ønskede mig valgtnrog da studenterforenin
gens konservative var imod det,var det en hel selvfølge,at Køben
havns K.U.var for.

Fra anden side fortes godsejer FolmerLuttéchau .Pohden,frem 
som kandidat Han var en stor og flot 'and med meget betydeige 
tal egav er,der imponerede mange.

Valget afholdtes ved det årlige d el --g er e t - r d e, d er dens gang 
holdtes i Mide-fart.i ugen før havde der vvret afholdt et 
ko servativt hø j-kol ekur.yus på Hind-gavl under ledel-e af redakt"! 
Svensson , "ad er si ev. DeJ i-ar et neget velb es -, gt, stilfuldt og 
fornøjeligt kurrus,og jeg s al ikke nægtte,at jeg ;.ebyttede tejlig 
heden til at blive kammerat med mange ung- mennesker,o~ til 
min store '.'-vrrras .'.else btev jeg -,ennen Ellen Kriste-.sen fra 
'"hi st ed , som jeg ’:u kendte g- nske .godt og så Venn, er me' e del 
unge piger

Slaget råsene mellem pa r i era e, s.-da som d-t kan gere det 
mellem unge mennesker .Jeg var måske den,d-r mærkede mindst 
til det.Jeg nød kameratskab et og blandede mig ikke i diskussionen, 
og de- var m^ke no.( det helt rigtige..

Mødet oprandt "'ed en strålen 'e solskiksdag og env var eb Ifce, 
medens vi sad på “otel i-ielfars store sal ned udsigt over det 
skønne '“i 11 eb sİtDer 1-d anbefalende ord fra begge sider,og bifalde 
rungede gennem salen,så det var umuligt 1 danne sig nogen 
mening o..’- s.ågets gang.r'idt under modet kaldte duttichau nj ud 
til en samtale,og det var åbébart hans mening,at jeg sk ıZ 1arr kke 
mig tilbage,så han kunne blive valgt enstemmigt.Han spurgt enig om, 
hgordan jeg ment e .stillin- en var.Jeg svaredi son sandt var,at 
om morgenen havde jeg giort det op til at have 55 procent af 
stemmen-nei'fen siden hav-e jeg fået tilsagn om stemmer fra tre arter 
som jeg ikke havde regnet ned .Vor samtale fik derefter en temmelig 
brat afslutning .Det var måske nok lidt letsindigt at røbe 
sin stilling på f o rhån.-.-', men et va- r ret nyttigt.Da st er. •'-er ae blev 

ta1t op,var der godt 57 procent til mig og jeg havde a-tså 
ikke vurderet helt forkert.Men det jiste Vv’A^s tsiEe? e*T
blandt unge mennesker ikke påvirkes a-



Hår resultatet b1ev så tilfreesti11 end e,skyld es et ikke minds 
et energ/sk og dygtigt arbejde fr.' øin gode ven Cail Basmusnen 
Ean var en trofast sjal pg så norede arbejdet og kampen han 
ud over alle grænser.

Det blev t?e slidsomme og festlige arbejdsår jeg gik ind til 
fer jeg som niogtyveårig trk mig tilbage fra ungdomsarbejdet. 
"aturligv-s kunne det ik'-jé undgås,at de /ar meningsfors'kelp- 
af og til,men de blev aldr-^ig til brydni -er.

I vort fsümands forretningsudvalg sad en tid Aksel Moller 
og Poul Soerensen ,men samt.dig var Chr /i/ort en $ en , Hel tb org i Thy,o 
og 'ohs.E.Mø 11 er,Brønn ebjerggaard ved "oSak.Og det var et par 

buhdsolide typer,som ma ■’ ikk<. sådan løb om hjerner med/'g derfor 
fidste alle at j e altid havde et i'o>idt flertal bag mig,hvis 
tingene skulle blive sat på spidsen

Or.- ganisati on en holdt omkrin.y tusind mø./er om året,hvoraf 
jeg teg :ede mig for omkri.;g ved firs.i i begy dte med tretten tusin 
de medlemmer og sluttede med .Medlemsbladets fæh d blev lagt 
om,Carl Ra musse ansattes som r'-jsesekr tør og annoncemand 
vi fik et formidabelt tilskud på fire tusinde om året fra pariet, 
visluttede op om partiets højskolekursus,afholdt en rakke andre 
kursus og havde for første gang direkte radioudsendelser samt 
trqnsmissioener fra landsmøder ogfik rejst de første sommerhuse. 
Alt gik stott og g dt.aen det var jo også før uroen"i Europa 
rigtigt havde sat si e spor i Danmark.



Under ministeriet Neergaard havde man en ret rolig periode 
kun afbrudt af en krise omkring Landmandsbanken,son staten 
måtte træde til for at redde,og så -påtte man iovrigt afvikle 
al krigstidens dåreligdom i form af surrogater og oppustede værdie 
begrebet Gullacks spilåede en stor rolle og var udtryk for, 
h vad man havde fyldt i det forsultne tyske folk Og så havde na:, 
yderligere valutabegrebet som folge af deoi tyske marks totale 
samm enbrud.

I 1924 fik man en radkal regering meet socialistisk 
i slæt,men denne sad kun til 1926,da den brod sammen på grund 
af indre st'id.S' dnn;i des påny en ren vehstrer egeri nş nec 
Th.Madsen Kygdal som s tatsmi nist er,men wed konservativ stette. 
Det gik imidlertid slideliçt med saraarb ejdet, og Mad sen-.'Iygdals 
nedskæringspolitik vor ikke populær.I foråret 1920 kom 
det til et sammenbrud i forhandlingerne on militærbevi1'i agern e. 
et resultbrede i at dex konserv ative undlod at stemme for 

fijansloven,hvorved regeringen kom i mindretal og faldt.
■Jet gav anledning til en kraftig politisk uro,der navnlig sa 'lede 
sig om en række angreb på Christmas Moller .

I 192o blev Odense arat repræsenteret i folketinget af 
to konservatie nemlig fhristaras fitiller og Carl sen-S i ød t. 
De var så ulige,som nogen mennesker vel kan vasro.men det gik 
egentlig tåleligt.Christrøas var opstillet i to kredse og Carlsen- 
ikiødt i fi-e.De sidste av ailedni-.g til ogen utilfredshed, 
fordi det gav anledning til en noget dårlig repr sentation ved 
v.'.l germødern e, sow den gang betød overordentlig oneget for det 
politiske liv

Då man.efter bruddet mellen vensstre og konservative 
stod over for en meget hård valgkampagne besluttede Oterupkredsen 

brydå ud af samarbejdet og opstille sin egen kandidat.
Christmas Iløller ,der båd.e var formand for den konservative 
rigsdagsgruppe og partiets generO-lsteh-.-etær , fandt,at :>t burdA 
vdre Jargen Jørgeoisen . der død flere valg havale været kandidat 
i amtet,der bur-le have denne go e kreds.Ken her mødte han pludsel: 
en meget volds« mod tand.Man ville ikke se Jørgen lørgensen, 
me ønskede mig opsti11 et..Der udspandt sij ân meget livlig 
diskussion pi generalforsamlingen den tredie april, sora endte 

me<’ ,at i e;: fik en we^et kraftig opfordring til at lade raig 
opstille,og after at Christmas havde givet sin ti 1slutø1 mg 
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hertil modtog jeg kandidaturea
Sasme aften hav<Ae j e j el cı<rd e i Fruens ,;øg sammen med 

Carlsen-Skiødt.og jeg ta'r nok antyde,at dtnne ikke just bø-d 
mig VeLkonnen til ar be j ctet, ef t er at jeg i så sange år havide 
støttet ham.og han Holdt et foredrag uden overhovedet at kombe 
ind på den .-ktuelle si tuation, som ellers optog sindene mere 
end noget andet.

Det var nu 21 d<kge til valget ,og i de 21 dage lykked es 
det -rig at holde 21 møder foruden at gennemføre et betydeligt 
organisationsarbejde og udgive piesen "Nogle kend sgernin-er" , 
der bjfeev solgt i et oplag på mange tusinde eksemplarer.

Kit første egentlig vælgermøde deltog jeg i på min 
26 års fødselsdag som stedfortræder for Christmas Møller ved 
et møde i ’’ertemindekredsen .Vensters foalkeLingsmand S.P.Larsen, 
talte lige før mig,og til min store overrakelsen talte han 
kun om ministeriets gode gerninger ,før han til elut sagde.
Og nu har det konservative -myrdet Mad - en-Mygda 1,o g nu vil tfeg 
gerne spørge de konservatives repræsenant her:Gjorde de del 
af anvare,eller gjorde det det med fuldt overlæg ? I første 
tilfælde er de jo noget,der hedder tåbeparapraffen,men skete det 
med fuldt overlæg,bør de have vælgernes strengeste straf.

Je^ var egentlig ikke særlig glad f orsituationen, men 
fik dog indledet min tale med at sige,at S.P.Hars en,mått e have 
misforstået si taa ti on en , el 1 er s ville han have vist,at i'adsen-Mygd 
ikke var blevet myrdet,men havde begået s elvmor4,h«ilket jeg 
ville tillade mi^; at bevise.

Det var åbenbart S.P.Larsens mening,at jeg skule havevret 
ødela t ikke alene for den aften,men for hele valgkampempen og 
måske for nele livet.Vi -.arte imidlertid ikke ner e meret il 
den sag ud over at ordskiftet gik over en række af landets blade 
og så når nogle af.de andre partiers folk i ny og na mindede 
om det.

S.P.Larsen var i øvrigt en hyggelig gammel ræv,som 
jeg havde flere sammenstød med i åreiles løb,men som ieg 
iøvrigt kon meget godt ud af det med , efteåhånden som jeg lærte, 
at man i’-ke skulle tagç> han særlig højtideligt.

Værre var det,at socialdem okraten Frderik Vedsø en afte 
i Søndersø bebrejdede mig,at jeg var mødt på sessionen ned en 
lægeattest for at en øjenlågssygd om, som jeg havde lidt af hele 
live ,var kronisk.Det spandt han en lange ende på,men læge 

Hansen afbødede angrebet ved atoptage det som et angreb på 

den danske 1.gestand.
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Angrebet $av så ledes bagslag er.da så hårdt,at "edens vi hi 
til havde haft et kamsreratsligt sasivto mellem kandidat erae, a tt e 
Vedsås sig ikke mere n'éd saate bord soa vi andre,og da valget 
var overstået,vi st e han sig ikke nere i kredsen.

Hver morgen valgkampen igennem blev jeg vækket af telefonen 
Det var Chri stma s, d er efter at hove deltaget i msder bl.a, på ?-j 
var kommet til kontoret og nu skullle høre.hvoran valkampen 
forløb.Det var kun et enkelt eksempel på det enorme slid den 

mand parsterede livet igennem..
Mine kammerater fra -.U. fulgte mig -.e d uhyre trofasthee 

valgkampen igennem,og da vadets resultat blev g;ort o? kunnne 
jeg notere et meget ti Ifredsstillnede resultat,og allerede nu bl 
jeg første suppleant far to folketingsmænd .Bedre resultat kunne 
jeg ikke ønske,og det var i hvert fald en god baggrund f->r 
det tilstundende valg af landsformand for K.U.



Politik.

Min interesse for politik blev meget tidligt vakt, 

og trods forskellige synspunkter i mit hjem var der 

ikke skygge af tvivl i mit sind om,at jeg hørte til i 

den konservative lejr.

Kampen om Vestindien i 1916 havde vel ikke fanget 

min opmærksomhed særligt,og det var daarligt nok Folketings

valget i april 1918 havde det,selvom det vakte de første 

direkte følelser af,at der var noget,man ekolle være ops 

mærkeom paa.Men fra den tid fulgte jeg til gengæld med 

i praktisk talt alt,hvad der havde med politik at gøre. 

I maj 1918 indmeldte jeg mig i Otteråpkredeens konservati

ve ungdomsforening,og i September samme aar var jeg med 

til en høetfeet paa Dallund hvor kredsene nyvalgte fol

ketingsmand ,Aage Kidde talte aammen med ingeniør Korsgaard.

Kidde var paa det tidspunkt godt 3o aar og rigsda

gene yngste medlem.Han havde allerede paa det tidspunkt 

udført et meget stort organisationsarbejde baade inden 

for ungdomsbevægelsen og i Bogensekredeen,hvor han 

havde været opstillet siden 1913,men i de sendte aar ogeaa 

i Otterupkredsen.Han var opstillet i Odense I,Bogense og 

Otterupkredsene,og han opnaaede at faa saa mange stemmer, 

at han kom foran Odense II oa blev valgt paa et suppelringe- 

mandat.idet man i 1918 havde faaet indført det system, 

at flertalsvalgene i enkeltmandskredse suppleredes med 

nogle tillægsmandater.Under ret vanskelige kaar havde
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hatt i sommerens løb klaret et omvalg i Bogeneekredsen, 

hvor kampen stod om,tøvorvidt kredsen skulle repræsen

teres af en venstremand eller en radi Iral.

Og nu skulle Kidde altsaa mødes med sine vælgere 

ved en høstfest i Ballund.Der var sommervejr»faner og 

fest,saa stemningen var god.Kidde talte godt,og man 

glædede sig over,at man efter mange modgangsaar havde 

faaet en repræsentant i tinget.

Det var imidlertid paa et kritisk tidspunkt i 

udviklingen.Europa havde været i krig i 4 aar.De tyske 

hære havde tromlet deres modparter ned paa adskillige 

slagmarker,indtil de for alvor var kørt faet foran Ver

dun i 1916,hbor Europas unfed om forblødte i et uhyggeligt 

omfang.I to aar havde man da oplevet en skyttegravskrig, 

hvor parterne syntes at staa jævnbyrdige overfor hin

anden.Nu var der imidlertid ved at komme bevægelse paa 

Vestfronten.Tyskerne maatte vige,selvom det endnu kun 

var emaat.

Fra dag til dag blev det imidlertid mere og mere 

i øjnefaldende,at man stod overfor en afgørende vending 

i den krig ,der havde taget eaa store dele af verden 

medrmen ladet Danmark i den grad staa udenfor,at man 

var sluppet med nogle meget lemfældige rationerings- 

og reguleringsforanetaltninger.Vor landbrugsproduktion 

var et velkomment euppelment til begge partere spisekam

mer, og derfor lod de os i fred,mod at eksporten deltes 

ligeligt.mellem parterne.

I slutningen af oktober rejste de danske sønder

jyders repræsentant i den tyske rigsdag H.P.Hanseen-Nør- 

remølle kravet om,at de danske sønderjyder skulle have 

ret til at stemme eig tilbage til Danmark,og dermed var

aar.De


der hejst signal for en ny tid ogeaa for Danmark.

De tyske tropper veg fra dag til dag gennem Norflfrank- 

krigs slagmarker.Opløsningen var paa vej,og i november 

kom fuldbyrdelsen.Kejser Vilhelm II af Tyskland flygte

de til det heutrale Holland,hvor han interneredes i slot

tet Doorn.Hindenburg og Ludendorff var slaaet af de 

forenede hære under ledelse af den franske general Poch. 

Vaabenstilstand båev undertegnet i en jernbanevogn i 

en skov i Nordfrankrig og 11.11,kl.11 traadtex vaaben- 

etilstaden i kraft.

I og for sig skulle det ikke være nødvendigt at 

skrive om dette,men desværre er det jo en kendsgerning, 

historiebøgerne i skolen i uhyggelig grad glemmer dette 

qqre begivenheder.

Krigen havde som saa maage andre forudgaaende 

krige en følgesvend.I sommeren 1818 var der udbrudt 

max en pestlignende influenzasygdom,der i mange til

fælde forløb godartet,men som i andre tilfplde medførte 

komplikationer,der havde døden til følge.Sygdommen 

var begyndt i Spanien,og derfor bensvntes den almin

deligvis som "Den spanske syge".

Sygdommen bredte sig mere og mere,og lægerne 

stod ganske magtesløse overfor den.Unge mennesker i 

deres bedste alder blev revet væk,og ikke mindst gik 

det ud over frugtsommelige kvinder.

Sygdommen rasede over det ganske Europa og 

formentlig ogeaa andre steder.Man sagde,at den i løbet 

af et aar krævede flere dødsofre end verdenskrigen.

Kirkeklokkerne ringede og ligvognene kørte. 

Kom man til Odense,saa man det rigtigt,men selv i 



vort lille sogn vat der mange dødsfald.En ung proprietær 

Andersen paa Brøndstrupgaard blev begraves samme dag 

som eit lille barn.I en gaard i Ullerup var der ligele

des to dødsfald og i et hjem ved Skamby station eaa vidt 

jeg hueker tre.

Sygdommen rasede værst ved juletid 1918 og 

syntes at forsvinde ,efterhaanden som dagene længtes. 

Det var i og for sig ikke selve influenzaen,der slog 

folk ned,men den ledsagedes meget hyppigt af lungebetæn

delse, og mod den stod lægerne ret magtesløse paa det 

tidspunkt.

Den spanske syge ramte ogeaa Aage Kidde,der døde 

i eit hjem 29.december 1918 kun en maaned efter at hans 

ældre broder digteren Harald Kifde var død af samme 

sygdom.

1 februar 1919 holdtes der en mindefest for den 

højtekattede politiker,og ved den lejlighed talte 

bl.a. Siddes nære ven,Christmas Møller,der skulle komme 

til at betyde saa meget baade for sit land og sin egn 

og for mig personligt,samt den sønderjydske fører, 

gaardejer Peter Grau.Pøl.

Ingen af de to mænd fyldte meget paa en taler

stol.Christmas Møller var lille og spinkel,og han var 

ung at se pea.Han var heller ikke særlig veltalende, 

men der var ild i hane øje,og allerede da,stod det klart 

at det var en mend,man kunne vente sig noget af.

Peter Gram var derimod en ordets mester.Hane 
rungende eønderjydske og hane djærve talemaade maatte 

gøre indtryk paa det unge sind.
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Danmark forberedte eig nu til genforeningen 
med Sønderjylland.Man aandtelettet opøa krig og sygdom 

var overstaaet.Man glemte det forbigangne for det fore- 

ataaende.En national bølge gik over landet,men det va

rede ikke længe,før den udartede ig til en bitter strid 

om .hvordanden nye grænse skulle drages.Sønderjyderne 

delte eig op i to grupper,en AAbenraagruppe under ledel

se af rigsdagsmand H.P,Hanssen og en Flensborggruppe 

unden landdagemand Klppenborg Skrumsager og Peter Grau.

AJjenraafolkene ville have grænsen draget 

amternet,hvor den er nu,Fleneborgfolken ville,som nav

net antyder have Flensborg med.

De allierede nedsatte en international 

kommission beetaaende af en englænder,en franskmand, 

en nordmand og en englænder med en amerikaner aom sek

retær .Et billede af denne kommission hænger endnu i 

Folketingets vandrehal og er i mine øjne et eandt 

mesterværk,der gennem de faa personer ligefrem vieer 

de forskellige nationers nationale egenskaber,medens 

man ser Flensborg i baggrunden.

Denne kommi phi on skulle tilrettelægge 

overgangen fra tysk til danek.og dei foreelogeelandet 

delt op i tre zoner nemlig zone I,Nordslesvig,der 

skulle stemmepaa den maade,at man samlet tilkendegav, 

hvor man ønskede landsdelen hen,zone II skulle etemme 

noget senre,og her skulle man kunne faa en opdeling 

i forhold til det nationale tilhørsforhold .Endelig 

var lier krav om afstemning i zone II,der skulle omfatte 

Sydslesvig.

Denne zoneplan gav anledning til et voldsomt



røre,eon resulterede i,at Zone III gled ud.

lo.januar 192o stente Rordslevig sig tilbage 

til Dannark,neudeas flagene blafrede og revdes i en 

etornfuld regnvejredag.Tö procent stente for Dannark.

14.februar etente MelSenslesvig,nen her gik det næstes 

præcis nodsat.Kun godt 14 ooo stente for Dannark.

Regeringen Zahle var afgjort inod.at der 

indlennedes nere end Nordslevig.Men regeringen sad svagt. 

Radikale og socialdenokrater raadede over 22 af Folke

tingets 14o mandater,nen ikke alle var enige.Den sooi- 

aldenokratieke redaktør Marott fra Odense og en radikal 

brød ud.Derned havde regeringen nistet eit parlanenta- 

riske flertal,hvorfor der rejstes krav on,at regeringen 

ekulletræde tilbage,hvad den nægtede.

Lige før paaske 192o kaldte kong Christian X 

da Zahle til sig og bad han on at udskrive valg.Zahle 

nægtede.Kongen bad han. derefter on at indgive sin 

afskedsbegæring.Zahle nægtede paanji,hvorefter kongen 

gav han sin afeked.

Aldrig har Dannark vel i dette aarhundrede 

været ude for et lignende politisk uvejr son i denne 

paaske.Generalstrejken blev bragt i anvendelse for 

at faa regeringen genindsat.Det lykkedes ikke.Et 

forretnineeninisteriun Liebe var traadt til,at det 

afløstes efter fen dage af et nyt forretningeninieteri- 

iln Friis,der havde partiernes tilslutning til at 

regere,til der kunne foretages vağg.Dette blev afholdt 

26.april og resulterede! at de Radikale nistede halvde

len af deree nandater,hvorefter der blev plads til en 

borgerlig regering dannet af venetrenanden Neergaard.



Vi fik alteaa en ny regering,men det medførte 

ikke nosren ændring i grænsedragningen.Det var menigen, 

15.juni ekolle være genforeningedag,og historisk blev 

den ansat til det,men først 9.juli 192o kunne Critian X 

indfri den gamle forventning om,at kongen skulle ride 

over grænsen paa en hvid hest.Han gjorde det da under 

en højtidelighed,der savner sin lige.Genforeningsfest

lighed er ne samlede alt,hvad der havde mulighed for at 

være med og blev en virkelig historisk begivenhed.

Det siger sig eelv,at eaadanne begivenheder 

gjorde det største indtryk paa det unge sind.De poli

tiske og nationale møder samlede masser af mennesker. 

Jeg kom ind i en konservativ ungdomsbevægelse og fik 

mine kammerater der.Christmas Møller stod som den 

store foregangsmand og taler ved næsten alle møderne. 

Han var varm fortaler for Sydslesvig og skulle saaledes 

begynde paa en noget anden maade,end den han maatte slut

te paa.

Det var utvivlsomt Christmas Møllers haab at blive 

opstillet i Aage Kiddee kredse,men det lykkedes kun del

vis.Han fik Odense I og Kerteminde,og der blev han valgt 

ved det tredie af aaret mange folketingsvalg i septem

ber 192o.Det gik ikke af uden sværdslag.VEd valgene i 

april og juli (bekræftelsesvalg i anledning af den ny 

grundlov,der skulle besegle genforeningen) havde 

Otterup- og Bogense opstillet gaardejer Kareen-Badse 

fra Maribo,men han flyttede ved eeptembårvalget til

bage til sit amt og afløstes af missionsmanden Carl- 

een-Skiødt,der samtidig fik Assens og Middelfart og der

for blev valgt uden i forvejens at have indlagt sig

sind.De


Saa urimelig kan verden være.

Han var imidlertid folketingsmand for amtet i 

2o aar,og han var eaamænd en trofast og paalidelig sli

der, s om nage mennesker syntes om, eelvom hen aldrig lærte 

at forstaa ret meget af,hvad der foregik.

Som eksempel her paa nævnes en lille episode 

fra en jernbanekupe under anden verdenskrig,da Carlsen- 

Skiødt var ude af rigsdagen.Det var i de dage,da Christ

mas var kaldt og sendt tål London som Danmarks uoffici

elle gesandt i den frie verdensCarlsen- Skiødt sad og 

læste i "Fædrelandet" (de danske nazisters blad)da en 

medrejsende fortalte om den opsigtsvækkende rejse^ og 

Sagde eaasHan kan vel skabe sig en levevej der ovre.naar 

han faar lært sproget !

Fra genforeningstidens bevægede periode,rykkede 

man ind i hverdagen.Det blev nu de økonomiske problemer, 

der kom i første række.Landmandsbankens almægtige direk

tør etateraad Emil Glil'chstadt gik i spidsen for en 

bevægelee,der skulle gøre København til stabelplads 

for Nordeuropa.Det vakte derfor uhyre opeigt,da hans 

bank med ham brød totalt sammen i 1922 og maatte reddes 

af staten.

Men selvom hverdagen blev mere økonomisk præget, 

var den politiske aktivitet i befolkningen stor.Man havde 

jo hverken radio eller f jernsji n til at skaffe underhold

ning i hjemmene.Sporten var kun i sim vorden,og biogra

ferne var i hovedsagen koncentreret i byerne.Det var 

derfor let at faa baade yngre og ældre ud til sammenkom
ster,hvad enten deres program var alvor eller gammen.



I 1924 blev jeg formand for K.U. i Otterupkred-

een,der dengang var en kraftigt arbejdende forening, 

som efterhaanden blev opdelt i en halv snes lokalfore

ninger med op til ialt tusind medlemmer.

Det gav betingelse for et interessant ungdomsliv 

med en meget stor bekendtskabskreds,som udvidedes endnu 

mere,fordi motoriseringen begyndte at gøre sig gældende, 

saa man kunne komme sammen med mennesker fra et større 

omraade.

Dette ungdomsarbejde blev en hobby,eom man 

aldrig vil fortryde.Den varede i fire aar for eaavidt 

angaar Otterupkredsen.men ved tilbagetræden fra denne 

opgave i 1928 var der bygget bro til et arbejde med videre 

horisont nemlig til K.U.s landsorganisation.

Men forinden var der dog indtruffet en politisk 

begivenhed,som fik megen stor betydning her.

Den 21.marts 1929 havde Christmas Møller, som nu 

var blevet formand for den konservative rigedagsgruppe, 

taget ansvaret for en strid mellem. Venstre og Konserva

tive om en forsvarsbevilling,hvorved den daeiddende 

regering Madeen-Mygdal kom i mindretal,da de konservative 

undlod at etemme for en finanslov med en efter deres 

mening utilfredsstillende forsvarsbevilling.

Resultatet blev øjeblikkelig udskrivning af 

Folketingsvalg,men da Otterupktredeen endnu ikke havde 

faaet deres kandidatspørgsmaal afgjort,benyttede man 

lejligheden til at skille sig af med Carlsen-Skiødt,der 

havde svært ved at paase kredsen rigtigt,fordi han var 

opstillet i flere kredse.
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Dette skete ved en genralforsamling i Odense

3.april 1929,hvorca 75 medlemmer var tilstede.Først ved

tog man at Carlsen-Skiødt ikke skulle genopstilles,og 

derefter drøftede man afløser.Et forslag om Jørgen 

Jørgensen,Ullerup blev forkastet.Jeg fik en opfordring,- 

men af mange grunde eagde jeg nej i første omgang.Bl. 

a. ville Christmas Hel*t have J.J.eom, var ældet i tje

nesten,men da forsamlingen ikke ville høre tale buk 

herom, indvilligede jeg med Christmas Møllers billigelse 

i at lade mig opstille.

, Dette blev indledningen til en meget bevæget pe

riode .1 en alHer af 26 aar gik jeg ind til en valgkam

pagne i min egen kreds paa et tidspunkt vor partiet var 

ude for eaa voldsomme angrebeom hverken før eller eiden. 

Allerede samme aften maetie jeg tale sted et møde 1 Fruens 

Bøge sammen med Carleen-Skiødt,og i de kommende 21 dage 

deltog jeg i ialt 21 møder,samtidig med at jeg for rundt 

i kredsen for at samle stillere og holde sammen paa 

partiet.

Selve vælgemødeperioden begyndte paa min 26 aars 

fødselsdag 8.april 1929,idet jeg da maatte vikariere 

for Christmas ved det første møde i Kertemindekredsen 

i Martofte.

Her var jeg bl.a.sammen med den kendte venstre

mand folketingsmand S.P.Larsen,der var kendt som en 

temmelig dreven taktiker.Han talte lige før mig og 

kom i hel« sit fordfag slet ikke ind paa den aktuelle 

begivenhed.Han roste blot den udmærkdede regering. 

Men lige i Slutningen kom de eaa:"Og nu har de Konser

vative myrdet Madeen-Mygdal.Jeg vil blot spørge deres 

repræsentant her,om mordet blev foretaget med fuldt 



overlæg,eller om det skete af vanvare.Hvis det førete 

er tilfældet,maa de idømmes vælgernes haardeste dom. 

Er det sket af vanvare,er der noget der hedder taabepa- 

ragraffen,og saa kan straffen maaske blive noget mindre." 

Jeg evedte lidt,men fik dog et evar stablet 

paa benene,og det gik til gengæld ud over landet paa 

en saadan maade,at spørgsmaalet,der utvivlsomt var ud

tænkt med hensigt at lamme mig for hele valgkampagnen, 

aldrig blev stillet mere:

"S.P.larsen spurgte om der var tale om overlagt 

mord eller vanvare.Det viser,at han intet har forstaaet 

af det hele,ellers ville han vide,at Madsen-Mygdal 

ikke blev myrdet,men at han begik selvmord."

S.?.gav mig i virkeligheden paa den maade en 

særdeles god baggrund for at gennemføre ikke alene 

vælgermødet,men hel valgkampagnen.

Aften efter aften tumlede vi med problemerne Ot- 

terupkredeen rundt.Snart var humøret højt,men ind imel

lem blev jeg forkølet i de kolde og røgfyldte forsamlings 

huee,og saa kneb det unægteligt med at holde den gaaen- 

de.Jeg kørte dog kampagnen igennem og fik endda tid at 

vikariere for Christmas ved et par møder i Kerteminde- 

kredsen,da han jo maatte ud i landet og tale partiets 

sag.Men jeg fik i disse uger et tm stærkt indtryk af 

hane enorme arbejdskraft.Hver eneste morgen kampagnen 

igennem ringede han mig op fra København for at spørge 

efter mødernes forløb,ligegyldigt hvor i landet han 

havde været den forgåaende aften,og hvor han skulle hen 

i dagens løb.

Kredsens vælgere hjalp mig bravt.Fyens Stifts
tidende ydede mig en fin reportage,Og Carl Rasmussen, 
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nu Bogense,der havde afløet mig som formand for Z.U. 

ydede mig en mægtig bistand.

Resultatet blev,at Otterupkreden holdt godt,og 

at jeg blev første euppeant for Christmas og Carleen- 

Skiødt,medens Jørgen Jørgensen,der var opstillet i 

Middelfart blev anden suppleant.For mig blev dette 

resultat en mægtig sejr,som blev til megen glæde. 

Men det stillede unægtelig ogsaa krav om,at man skulle 

leve op til at være blevet placeret paa en saadan maade.



Arbejdet i K.U.fortsattes.Min gode ven redaktør 

Kjeld Jeneen,THisted,der gennem trex aar havde været 

landsformand havde meddelt,at han ønskede at træde 

tilbage i spmmeren 1929..Jeg var næstformand paa det 

tidspunkt,og det var navnlig i landkredsene (THy og 

Fyn)et øneke.at jeg skulle afløse.Imidlertid var der 

i Tyskland vokset en ideologi frem,der skulle blive 

til na^isman.Og denne bevægelse havde sine beundrere 

i Danmark.De var absolut ikke nazister eller noget 

saadant.men de saa,at der var noget nyt i gære,og de 

ville ind paa nye baner.

En typiek repræsentant for denne opfattelse 

var den unge godsejer Folmer Luttichau.Rohden.Ham havde 

fcogle organieationsfæller fundet frem,og selvom han ikke 

forud havde gjort noget for organisationen,var der dog 

mange,der begejstredes for ham.Han var en høj og flot 

mand og særdeles veltalende.I det hele taget en mand, 

man ventede eig meget af.

Valget skulle foregaa paa det aarliee delgertmøde 

der ved midsommertid afholdtes paa Kongebrogaarden i 

forbindelse med et lige afholdt højskolekursus paa 

Hindsgavl elot.Hedaktør Svensson,Haderslev havde faaet 

arrangeret disse aarlige otte-dages kureus,aom gjorde 

stor lykke.Jeg deltog heri og kom i forbindelse med en 
maese mennesker,hvad der blev ret afgørende for valget.

Den paagældende dag var temperaturen ualmindelig 

høj i forhold til den danske sommer,og indenx dørever 

Danmark.De


den pga kogepunktet.Der faldt nasser af indlag til fnor- 

del for begge parter,og bifaldet rungede gennem den op

hede sal.Ingen kunne paa forhaand lodde stemningen,og 

Iiuttich.au var saa sikker paa sin sejr,at han under mødet 

kaldte mig ud sandsynligvis med det formaal,at faa mig 

til at trække mig tilbage.Jeg var imidlertid lige saa 

sikker og sagde til ham,at jeg om morgenen havde 55 pro

cent af stemmerne,og at jeg siden havde faaet yderligere 

tilgang.

Resultatet blev,at jeg vlev valgt med 57 procent 

af de afgivne stemmer.

Det blev en festdag,men fest efterfølges af arbejd 

og det blev tre arbejdsaar,der fulgte efter indtil jeg 

i 1932 trak mig tilbage for igen at blive virkelig land

mand .

K.U havde 13 - 14 ooo medlemmer,da jeg traadte 

til og 17 ooo ved afslutningen.Det krævede organisati

onsarbejde . Jeg holdt 254 politiske foredrag i aarene 

1929 - 32 deraf 2o2 i landsformandsperioden foruden alt 

det øvrige,der fulgte med.

Det lykkedes at faa bevægelsen til at vokse,og 

derfor blev perioden ikke alene- en interessant,men ogeaa 

en lykkelig tid.Man lærte mange mennesker og mange tiing 

at kende.Vi havde bl.a. en del forbindelse med Sverige 

og jeg var et Par gange inviteret over at holde foredrag 

derovre.Det gav venner omkring i landet,eom man har haft 

glæde af at mødes med.siden.

Iiuttich.au


Det havce længe været afgjort,at jeg skulle overtage 

gaarden 1.november 1932.Det var derfor naturligt,at je,_. plej

ede minde politiske interesser i de sidste aar forinden,hvor 

der ikke var særligt behov for mig derhjemme, og hfor mit f 

fravær havde den fordel,at jeg ikse utidigt blandede mig i 

driften.Det var derfor naturligt,at jeg dyrkede politik 

i dieee aar,men det var ogsas naturligt,at jeg trak mig ud 

af ungdomsarbejdet inden overtagelsesdagen,saa jeg var i stan 

til at koncentrere mig helt om den nye opgave,naar jeg gik 

ind til den.-^ltsaa passede jeg min politik,men til gengæld 

interesserede jeg mig ikke for meget andet."Djt ryger ikke, 

drikker ikke og gaar ikke med piger,hvad lever du saa forE, 

sagde en mand engang til mig.Det sidste var nu ikke gelt 

rigtigt,selvom, jeg var meget forbehoden i alle henseeende. 

Jeg havde været ude i eventyr,der let kunne have ført til 

meget mere,om ikke jeg havde trukket følehornene til mig. 

Sandheden var,at min ijteresse for piger eftcrhaanden 

samledes om en bestemt pige,nemlig pigen fra Thy.

Ellen Margrethe Kristensen fra Thisted og jeg kom 

dammen ved de konservative højskolekursus og ved K.U.s lancs- 

t^der foruden at jeg havde en Ing række foredragsmøder i 

Thy hvert aar.r‘un var flittig fotograf,og det førte til 

at vi idvekslede breve .1 begyndelsen lidt tilfældigt,men 

efterhasnden fest hver uge.Og det var ikke smaaa .tilfældige 

lapp r,men otte - til tætskrevne sider.Hun var en mester ti1 

at skrive,og igennem, brevskrivningen voksede et vanskab fem, 

feem af meget fast karakter.

^llen vat meget stærkt politisk interesseret og 

fulgte mine møder ti hver en tid.Hun var kontoraa sistent 

paa dommerkonteret i Thisted,hvor hun havde været i tretten 

a^r.Hun var fra et solidt borgerhjem i Thisted med en søe- 



*3
søskendeflok paa ikke mindre end ti,hvad der til at

begynde med fo •skrækkede mig noget.for tavshed var ikke just 

deres mest udprægede egenskab.!.îen de var nu gode nok.Allesam

men.
Til at begynde meu var tonen i brevene tr.aaske ret 

behersket,men den voksede i inderlighed,og jeg bevarer de 

gamle breve som en skat



Det var 1 Kü-aarene jeg lærte jeres mor at kende. 

Egentlig havde vi først været sammen ved et landsmøde 

paa Bornholm, i 1925,men det gav nu ikke megen kontakt. 

Derimod mødtes vi igen ved de følgende aare delegeret

møder omrking landet og ved de konservative højskolekur- 

sue paa Hindegavl,hvor Marie os jeg først var med som 

gæster nogle gange i 1928 og hvor vi begge deltog fast 

i 1929 og jeg ni hvert fqld i de følgende aar til og 

med 1932.Derefter senere paa besøg med undtagelse af 

et aar eller to hen. i trediverne,hvor jeg havde den 

forretningsmæssige ledelse af kursus.

Vi mødtes jæfnligt i hele min formandsperiode. 

Hun blev sekretær for repræsentantskabet og deltog 

som saadan ogeaa i forretningsudvalgsmøderne.Og hvert 

aar havde jeg en del møder i Thy.Det var en fast regel, 

at jeg engang hver vinter havde 3 -4 eller flere møder 

deroppe foruden som regel et sommrmøde eller to.

I forvejen havde jeg kontakt med Thy.Som dreng 

havde jeg været der nogle gange p°a familiebesøg i 

Hundetrup og Østerild hos min etefiders brødre og 

øvrige familie.Og i disse aar fik jeg messer af venner 

deroppe.Føret og fremmest Kjeld Jensen,Chr.Mogensen fra 

Heltborg cg flere andre.

Vi fik derfor ganske god lejlighed til at være 

sammen,og ind imellem førte vi gennem flere aar en 

omfattende brevveksling,saaledes at i hvert fald de 

breve,jeg modtog,var baade omfattende,velskreven og



og smukke.

Vi havde manse glade stunder sammen i disse aar, 

uden at der var truffet videregaaende bestemmelser, 

men det var ganske naturligt,at vi ved min tilbagetræden 

fra KU-arbejdet i 1932 besluttede at følges ad for livet.

Min vej var planlagt,idet det i flere aar havde 

været bestemt,at jeg skulle overtage gaarden fra 1.no

vember 1932.Og Ellens havde hidtil været lige saa fast 

afstukket,idet hun i ikke mindre end tretten aar havde 

været ansat paa dommerkontoret i Thisted.For hende betød 

dette skridt derfor en kolossal omvæltning i tilværel

sen.Fra kontorstolen i Thisted til landmandslivet paa 

Fyn er der trods alt et spring.

Fi v»r gamle nok til at stifte hjem,og da føret 

man var naaet til beslutningen herom,gik det etærkt. 

Allerede 17.september 1932 fik vi ring paa,og eamme dag 

flyttede Ellen herover for at være sammen med Marie nogle 

maaneder og lære husholdning af hende.Vi havde en ual

mindelig smuk september det aar,og starten blev derfor 

og af mange andre grunde god.Eet er viet ikke let for 

en ny at falde ind til en familie og falde sammen med 

den,og det er vel heller ikke lettere for de boende at 

modtage en ny.Men det hele gik godt og uden gnidninger 

indtil jul,hvor vi skiltes igen.

19.januar 1933 holdt vi brullup.Eet fejredes i 

Thisted en frost klar vinterdag.Fra Fyn var der ikke 

andre med end os tre her fra gaarden og Maries forlovede, 

Marius Andersen,der allerede et par aar havde boet paa 

Gundershøj.Og fra Thisted var samænd heller ikke saa 

forfædeligt mange andre end familien,men da der lige 

var kommet et par nye svigerdøtre til -Erna og Ellen —



var der,hvad hueet kunne rumme.

Mange aar er gaaet siden da,men en bryllupsdag 

er nu engang en fest,man ikke glemmer.

Og saa begyndte da det dagligliv,der skulle blive 

en livsgerning.

Ellen tog fat med glad sin paa en husholdning, 

der dengang var betydeligt større end nu.Marierejste 

paa nogle kursus til hun blev gift en smuk sommerdag 

21.maj 1933,og Anton blev boende hos os,til han hen paa 

aaret købte hus i Slevstrup,hvor han boede ,til han 

brat afgik ved døden en morgen den 10.december 1937. 

Vi havde besøgt ham den forudgaaende aften,hvor han hav

de det godt,bortset fra at han frøs,hvorfor han havde 

købt nyt undertøj,hvad han var meget glad over.

Han havde husbestyrerinde,som tilkafite hjælp,men 

da jeg kom derned,var han død.Han begravedes fra Skamby 

kirke 15.december,og da hen var født 29.december 1885 

blev han altsaa knapt 52 aar gammel.En stilfærdig og 

venlig mand var gledet ud af tilværelsen paa en lige 

saa stilfærdig maade,som h°n havde levet.Han naaede 

at se et barnebarn,idet Karen paa Gunderehøj var født 

forinden,hvorimod Inger kun var i vente.

Økonomisk var trediverne en meget haard tid 

for danek landbrug.En deflationsbølge var sat ind i Ame

rika i 1928 og 1929sArbejdsløsheden voksede derovre,og 

priserne faldt.Eet førte til,at dansk landbrug,som nu 

havde faaet sit produktionsapparat bygget ganske godt 

op efter første verdenskrig,havdé et usandsynligt godt 

aar i 1929 og begyndelsen af 193o.Man kunne købe billigt 



korn og billige foderstoffer og omsætte det i dyre evin 

og dyrt enør.Det bliv ret en veletandstid til afløsning 

for de magre aar,der var fulgt efter,at man i 1925 havde 

faaet kronekursen hævet fra omkring 60 til pari.Det 

havde været meget haardt ved eksporterhvervene.

En depreesionsbølge lader sig imidlertid ikke 

standse ved raastoffer og halvfabrikata.Den elaar 

igennem.Der blev overproduktion af fødevarer og manglen

de købekraft i den arbejdsløshedehægéde verden.Priserne 

faldt og ikke end med det.landene spærrede deres græn

ser .Smørret faldt fra 6-7 kr.kiloet til under to 

og satte bundrekord med l,2o kr.Et slagterisvin,der plej 

ede at give omkring ved 12o kr.faldt til omkring ved 

4o kr. og pattegrise var helt usælgelige.Kreaturer 

kunne overhovedet ikke eælgee.Først da m»n fik gennem

ført en destruktioneordning blev der lagt bund under 

priserne,men den var langt nede.

For mange landmænd saa det ganske fortvivlet ud. 

Tvangsauktionerne satte ind navnlig i SønderjyIland,hvor 

økonomien endnu var evag efter markkatastrofen (tyske 

mark blev helt værdiløse efter første verdenskrig.Jeg 

købte engang en million i dejligt store 5o ooo marksed

ler for — 5o øre)•)Forrentningeprocenten laa i flere 

aar omkring nul,og i enkelte aar var den endda negativ, 

landbruget oplevede et sædskifte med onde aar 

fra 193o til 1938.Mange kæmpede sig igennem,andre 

maatte give op.Bitterhed prægede sindene,og der rej

stes yderligtgaaendekraVjidet man navnlig satte ind 

mod rentebyrden.landboforeningerne var ret negative. 

Til gengæld opstod der en bevægelse,der kaldte 

sig landbrugernes Sammenslutning - I.S.- brugte til 



gengæld den store forhammer,saa det gav genlyd,men des

værre ogsaa saadan,at landbruget s^tidig med at være 

nødstedt ogsaa blev upopulæit.

For landbruget havde situationen den fordel,at 

der var talexom et fælles skibbrud.Andre erhvesbmaatte 

kæmpe lige eaa haardt.og der var en arbejdsløshed i lan

det eom hyppigere var over end under de hundrede tusinde 

Derfor havde tingene en ffis evne til at tilpasse sig 

efter de ændrede forhold.Priserne gik ned,omkostningeren 

gik Hed.Løn ingerne fald.Fodermestern,vi havde aaret 

før jeg fik fat fik 12oo kr.for et aar.Jeg fæstede 

ham for 600.Skatterne var paa det tidspunkt endnu smaa. 

Statsskatten regnedes ikke for ret meget,og i kommune

skat gav jeg 13o kr.for et kvartal.

Og efterhaanden kom der emaa lyspunkter i tilvæ

relsen. I foraaret 1S33 gennemgørte England en kvotaord

ning for svin,hvilket førte til at den danske flæske - 

produktion blev skaaret ned.Vi fik svinekort med det 

resultat,at vi kun kunne levere halvt eaa mange svin 

eom før,men at vi til gengæld fik mindet dobbelt 

saa meget for stykket.Altsaa flere penge for halvt 

eaa mange varer.Jeg husker desværre ikke,hbor mange 

kort,vi fik,men jeg vil tro,det drejede eig om et halvt 

hundrede etykkstom aaret.

Svinekortene kunne omsættes,og det resulterede 

i en vældig handel med dem.Nogle mennesker levede lige

frem af at handle med svinekort,og visee af dem levede 

endda godt.Man naar man hører,at den normale pris 

for et svinekort i disse aar var 80 kr.medens et 

svin uden kort kun var 4o kr.værd,goretaar man,hvor me

get det drejede sig om.



I efteraaret 1931 geznnemførte de Konservative 

under Christmas Møllere ledelse et kriseforlig med mi

nisteriet Stauning.men under modetand af partiet Venstre. 

Herefter stilledes der et ikke ubetydeligt etatebeløb 

til raadighed for landbruget.Dette forlig fremkaldte 

et røre af usædvanligt stort format.Christmas Møller 

blev angrebet eaavel af venstremænd som af betænkelige 

partifæller,men folk samledes omkring hans talerstol. 

Jeg talte eaaledes sammen med ham ved et konservativt 

møde i Ste£e,hvor der var kommet over tusind mennesker 

tilstede.

Forliget virkede imidlertid.Det skabte opmærksom

hed om partiet,og det skaffede et beløb til landbruget, 

som blev en god hjælp baade for landmændene og deres 

kreditorer.

Efterhaanden rettede forholdene sig noget,og da 

Hitler i 1938 for alvor begyndte forberedelserne til 

sin krig,aamtidig med at vi havde en helt usædhnlig 

god høst,begyndte der igen at komme penge i landmandens 

lommer.

I vort hjem føltes tiden nok eon en vanskelig 

tid»hvorunder det var nødvendigt at anvende den størst 

mulige økonomi og sparsommelighedsEn hundredekronesed

del var en vare,der skulle strække længe.Men paa 

intet tidspunkt føltes landbrugskrisen son noget,der 

hverken paa den enexBgxdsx eller den anden maade 

truede hjemmets eksistens.Tværtimod.Der blev en lille 

som penge tilovers næsten hvert eneste aar.Og saa fik 

vi endda raad til at gennemføre forbedringer hvert aar. 

Nu skal det billigvis indrømmes,at gi var kommet godt 



igang.En købesum paa £2xâsaıxkxx 67 ?oo trykkede ikke 

haardt.og salget af avlstyre bragte en aarlig indtægt, 

der betød meget,og som. i hvert fald gav et veletandstil- 

læg,eom de fleste maatte savne.

Tredivernes periode kom derfor for os til at fø

les som en fremgangetid.Vi var begyndt pea det mest kri

tiske tidspunkt,og derfor var der kun bedring at spore, 

selvom den var ringe.

Der var god gang i produktionen.Som. erstatning 

for det nedslag,der kom i baconproduktionen med svine- 

kortenee indførelse,fik vi som noget nyt paa gaarden 

anskaffet grieeeøer,eaa vi blev selvfasynende med patte

grise.Vi fik med møje og besvær en andel i de haardt 

efterspurgte sukkerroer,og kvægproduktionen var i fuld 

gang.

Jeg kunne den gang vie hele min tid til landbrugs- 

gernihgen.og det betød maaske mere end mange af de 

penge,jeg eenere har hentet hjem ude fra.

I 193B efter 5-6 aare landbrugsdrift,var vi da 

naaet eaa vidt,at vi helt følte os oven paa.Der var ikke 

mere tvivl tilbage om,at vi havde faaet overvundet land

brugskrisen og at vi havde faaet startet godt og rigtigt, 

livet tegnede sig lyet foran os,gg banerne syntes afstuk

ket .

Jeg var vel etadig kandidat i Otterupkrdeen,men 

jeg var ikke mere føreteeuppleant til tinget,og alt 

det,der havde optaget sindet,var i aarenes løb komme.t 

paa afstand.

Vi gik da igang med en ombygning af det gamle 

stuehus.Straataget erstattedes med tegl.Der blev sat 



kvist paa og indrettet værelser paa loftet,og samtidig 

blev karlekamrene moderniserede.Det hele kostede saamsnd 

kun smaa fem tusinde kroner,men folk sagde,at jeg var 

tosset,at give saa mange penge ud paa et tidspunkt,hvor 

alting var blevet saa dyrt.

De skulle blive meget klogere.Endskønt - der er 

stadigt mennesker,der mener,man dkal vente,fordi det 

maaske bliver billigere senere.Og eaa er detdfiarligete 

raad,man k±h give unge,der vil frem i verden,at bede 

dem vente.

Ægteskabet var barnløst de første aar,hvad 

navnlig Ellen efterhaanden var meget ked af.Men i 

begyndelsen af 1937 efter godt fire aare ægtekab fødtes 

en lille pige,der fik navnet Else Marie.Hun levede 

imidlertid kun 4-5 dage,hvorefter vi atter stod ene 

og nedtrykte.Det varede imidlertid ikke længe.Allerede 

4.februar 1938 kom Inger til stor fryd for hjemmet. 

Og der kom flere.JJS.november 1939 blevG u d r o n 

født.Det var netop den dag,hvor Eusl«nd paabegyndte 

sit vinterfelttog mod Finland,hvad der skræmte sindene 

meget etærkt i vort land og skabte en betydeligv 

nordisk solidaritetsfølelse.Derfor navnet,der er det 

eamme som ordefNordug" stavet bagfra.Juledag 194o 

blev Carl Marten født.Yi havde fejret en hyggelig 

men efter omstændighederne stilfærdig juleaften,men 

allerede inden julemorgen var han født eom en helt friek 

julegave.Og endelig 25.oktober 1947 var det Niels 

Eriks tur.Men ind imellem disse to dage var der gaaet 

et kapitel af tilværelsen,som aldrig vil glemmes.



Kvægbrug.

Sox allerede nævnt stammer hovedparten af den 

besætning,man Kat arbejdet ned paa Kaaregaard fra en 

kalv,der var født 1 Skamby hoe Ole Nielsen den 26.juni 

19o6.Ben havde "Julian Hellerup" i Bare Brøndetrup eon. 

far og morfar og blev ikke alen en smuk ko,men efter 

den tids forhold en ualmindelig god malker.Ben opnaaede 

at blive optaget i den fyneke koetambog med et saa lavt 

nummer som 459 og havde avlsevner,der placerede den 

blandt de bedete og eaaledes at den blev stammoder til 

efterhaanden eaa godt eon hele kvægbeeætnin'gen her eamt 

til et hundrede tyre epredt omkring i landet.

Bette ene dyr satte grundlaget for et kvægavle- 

arbejde paa gaarden,og daa min moders store interesse 

og stærke energi udnyttede og udvidede mulighderne,blev 

der skabt et grundlag,der var til at bygge paa.Bax der 

eaa blev dannet en kvægavleforening i Skamby efter 192o 

kom der yderligere fart i udviklingen,saaledee at besæt

ningen ved min overtagelse af gaarden var naaet til det 

niveau,da der kunne eælgee avletyre,var det saa ligetil 

at kvægavlsarbejdet optog hovedparten af landmandetan- 

kerne.Bet blev den gren af erhvervet,man mere end paa 

nogen anden ekulle bygge paa i de kommende aartier.

Allerede det førete aar efter overtagelsen i 

1932 kunne jeg begynde at eælge de førete tyrekalve, 

ganske viet til en eaa beskeden pris eom omkring ved 

loo kr.men da en elagtekalv kun kostede 15,var der alli

gevel vundet en hel del i de tider,hvor pengene var emaa, 

men til gengæld købedygtige.
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Fra aar til aar gik det imidlertid bedre med 

afestaingen.Snart kom man dertil,at en væsentlig del 

af de fødte kalve kunne afsættes til avl og i 19-36 

kunnedagbladene meddele,at jeg havde eolgt en tyr 

til Vejlby eogn kvægavleforening for lo25 kr.S 15oo 

paa vilkaar.Bagefter kan det eynee emaat,men det var 

en etor begivenhed den gang,og i virkeligheden betød 

ealget af tyrekalve,at tredivernee landbrugekriee 

blev noget af en venlig økonomisk tid for vor hjem.Der 

ekabtes i hvert fald reserver,eom blev af megen 

etor værdi for de kommende aars arbejde.

Besætningen naaede aldrig at komme helt 

i toppen kvægavlemæseigt eet,men den blev dog eaa god 

at der kunne hentee masser af præmier hjem eaavel ved 

de fyneke lokalskuer eom ved fælleeekuet.Og samtidig 

gik det stærkt med ealget af eaavel hundyr eom tyre. 

Ialt blev der i løbet af en enee aar eolgt 21 tyre 

til kvægavleforeninger og 126 til privat,men heraf igen 

en del til priser,der laa paa højde med,hvad kvægavls 

foreningerne gag=Den dyreete tyr blev eolgt i 1951 

til Odense omegns kvægavleforening for 65oo + 125oo 

paa vilkaar. Men eaa var det ogeaa i det etore og 

hele slut med tyreealget.

Den kunstige sæd overf øriing var nu trængt 

helt igennem,og der hvor man formentlig oprindeligt 

skulle brige lo-2e eee tyre om aaret,blev der nu brug 

for kun et par hundrede.

Dette bevirkede,at der kun i meget begrænset 

omfang kunne sælges avletyre,og at prisen blev eaa 

beskeden,at glansen ganeke gik af dette arbejde. 

Produktionen gik da ganeke automatiek over fra
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at avlsdyrprodukti.on.eti spillede en etor rolle til,at 

produktionen af mælk og kød blev det enete igen.

Med et godt beeætningemateriale ekulle det vel 

ikke betyde nogen kataetrofe,men det tog dog baade 

det spændende og det intereeeante fra arbejdet.le aar 

Jgvor biler fra hele landet med interesserede landmænd 

rullede ind i gaarden e omme tider flege gange om dagen 

var en intereeeant tid.Den gav forbindelse med mange 

mennesker,den gav glæde og god økonomi.

Kvægavlsarbejdet bragte forbindelse med ledende 

landmænd og konsulenter,og da der i 194o blev oprettet 

en kvægavlsforening for kunstig eædoverføring paa 

Nordfyn.blev der kaldt paa mig,og en ny,interessant 

opgave,der ekulle var i ikke mindre end 22 aar blev lagt 

over til mig.

Nogle folk var gaaet igang med arbejdet 

allerede i det forudgaaende efteraar,m.en de kunne ikke 

faa ekik paa tingene.De besøgte maeeer af mennesker,men

de tegnede eig kun for en ko eller to hver,og dermed 

var foretagendet umuliggjort

tingene.De
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Det førete udvalg havde faeteat,at der ekulle 

tegnee 600 køer,for at tegningen kunne blive bindende, 

men man naaede ikke væsentligt over 3oo,før man gav op. 

Saa kon der et nyt hold af mænd til,og vi eatte oe i 

forbindelse m ed godeejer Ingemann,Egebjerggaard,der 

tegnede 24o køer paa et bræt,samtidig ned at nogle 

faa andre tegnede eig for etore tal.Paa faa dage var 

de 600 naaetjOg vi kunne gaa igang med etartarbejdet.

Ved vekvillie fra Skanby kvægavlsforenings frem

synede formand Jens Hansen,Thorup,laante man en af 

denne forenings tyre,for hvilken man tiltuskede eig 

den kendte tyr Dalvig fra Ørnevig.Samtidig fødtes 

tyren Malm paa Højagergaard.Konsulent Jfulff Pedersen 

kom tilfældigt derned,da den var født,og halvanden 

time efter var udvalget trode køreelereetriktioner 

og meget andet derned.Resultatet blev en avieoverekrifti 

"Forening,der ikke er dannet,køber tyr,der ikke er 

født”.Jo,det var ejovt.

6.april 194o startede foreningens arbejde.9.april 

besatte tyskerne landet,men da var vi alteaa kommet 

igang.

Alt nyt møder madetand,og mange gamle kvægavle- 

folk var forbitrede,men udvikligbn gik eiin gang.Om- 

raade efter omraade blev lagt ind under foreningen, 

indtil den atten aatefter naaede eit foreløbgb højde

punkt med I800 medlemmer og 18 000 køer.

Det voldte lidt besvær at faa foreningens regn

skab ind i en rigtig gænge,men resultatet blev,a$ 

Ellen blev kasserer og sekretær,og det vedblev hun 

at være,til vi begge gav afkald paa arbejdet i 1962.



I efteraaret 1941 dannedes en eamaenelu.tn.ing af 

kvægavlsforeninger i Pyne Stift.Jeg blev formand for 

denne og var det til 1961.

Denne sammenslutning kom til at betyde meget 

i dieee 2o aar baade for avlearbejdet,forhandlinger 

med dyrlæger og eenre kvægavleaaeitenter og paa anden 

maade.Interessante var ogeaa en række studierejser 

til udlandet eom foreningen arrangerede føret til 

Holland i 1949,hvor de fleete deltagere for førete 

gang fik det elagne Tyskland at ee eféér krigen, 

og hvor det i høj grad bar nederlagete epor.

Senere var vi i Sverige,Nordtyskland og Veettyek- 

land.

Alt dette var baade intereeeant og udbytterigt 

efter et 1andmandeeynepunkt,men deeværre mietede 

arbejdet en del af ein intereeee henimod elutningen, 

fordi kvægbrugearbejdet kom 1 modvind.I etedet for 

at det var nosret,der optog landmandene eind i udetrakt 

grad,begyndte man efterhaanden at ekælde ud over 

køerne,eom aMid gav underekud.Og da man havde gjort 

det tiletrækkeligt længehggyndte beeætningereduktio 

nerne at finde eted.Folk eolgte deree besætninger, 

fo rdi man ikke eyntee man havde raad til at holde 

dem,eller fordi man ikke kunne faa dem passet,og mene 

dieee linier ekrivee i begyndelsen af 1963 er beeæt- 

ningeaalget et udbredt fænomen,der begyndte paa de 

østlige øer,bredte eig til Fyn for efterhaanden 

at naa Jylland.Vemodigt er det at ee.hvondan det,det 

har taget generationers arbejde at bygge op,og eom 

andre derfor vil havfe evært ved at eftergøre,ekal 

brydee ned paa faa aar.



Gennem De kongelige ordenere hlstorlograf er 

det blevet mig paalagt at fremsende biografisk overeigt.

Det er mig ingenlunde uvelkomment at gøre dette, 

Idet Jeg gefne samtidig til Ellen og børnene 

samt til enkelte andre vil give en overeigt over,hvad 

der maaeke Ikke er blevet eagt,og hvad der ellere før 

eller senere vil blive glemt.



Skærtorsdag den 8.april 19o3 fødtes Christian 

Rasmus Chris te nsen som eneste barn af 

gaardejer Martin Christensen og hustru 

Caroline født Nielsen,Badstrup by,Skamby sogn, 

Odense amt.

Martin Christensen var født paa elægtsgaarden 

matrikelenummer 1 i Badstrup den 9,august 1871 som. 

nummer fire af fem sønner.

//'ixa^aderew var en stærk mand,der sled i det dagen 

lang,men eom heller ikke var bange for at smage paa 

brændevinen,naar der var lejlighed dertilChrieten 

Frandsen var 37 aar gammel da han blev gift med den 

kun 33 aar garnierne Marie Rasmueeen fra Taastrup. 

Jeg mindes hende svagt eom en gammel,stilfærdig 

dame,der tilsyneladende havde været rank,men eom nu 

var foroverbøjet.

Jeg har aldrig hørt om mislyd i hjemmet,men 

det var præget af eorg,fordi tuberkulosen krævede 

meget store ofre i børneflokken.Ben teldete søn , 

Frands døde eaaledes 12 aar gammel.Ben næste Raemue 

naaede at blive voksen og købte gaard i Skamby 

(Ben,der nu tilhører Marius Bykjær)matrr. nr. 

Kun de to,Niels og Hans Feter blev ældre.

Martin Christensen hørte til deh generation, 

der var med til at bære den nyvakte bondestand



Ind i folkeoplysningens tid.Han var elev paa Hyelinge 

Højskole,og hane meget sirlige skrift og smukke 

skrivemaade vidner om,at hans boglige kunnen stod paa 

et højt niveau.Som soldat blev han underkorperal, 

og senere blev han,der var ivrig baade ekytte og 

gymnast,formand for Skamby Skytteforening.Bette var 

formentlig aareagen til,at foreningens ekydbane blev 

anlagt i>g i mange aar til skyttebevægelsen  ̂blev dimensio

neret ned laa paa gaardens areal med skydehus ved 

Thorupvejen og voldgrave med ekive i "Bakkerkrogen*' mod øet.

Han overtog gaarden i 19o2 efter ein moder,idet 

faderen da var død.Samme aar giftede han eig med 

Caroline Nielsen fra Skamby.Han var da 31 og og hun,der var 

født 19.januar 1877 var saaledes 25.

Hun var datter af hjulmand Ole Nielsen,der oprindelig 

var fra et gammelt hus ,der nu er brækket ned,og 

feom laa i Brøndetrup,men i Uggerslev sogn.Ogsaa hans 

far havde været hjulmand,saaledes at der var tale om 

samgifte mellem en landmandsslægt og en haandværkerelægt. 

Ole Nielsen havde overtaget hustruen Marie f.öhristensens 

fødehjem paa Skamby bakke(Matr.Nr. ) hvor han drev 

hjulmaåsforretning,medens kone og datter passede det 

lille landbrug,der gav elid,men ringe indtægt.

Ole Nielsen var en højt begavet mand=I sine unge 

aar havde han spillet,og han var ret eprogkyndig.hvad der 

var temmelig usædvanligt for den tid.Men hane huetru, 

der altid talte om ein mavekathar,etod ikke paa højde 

med ham,og derfor blev hjemmet mere præget af glæden 

ved brændevin og lystige venner end af egentlig op

drift.I deres ægteskab var der to børn,men ogeaa her 

holdt døden tidligt sit indtog idet en søn døde kun
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tre aar gammel aÇclifteritie..

Der herskede vel ikke overflod i dette hgem, 

men trode alt en relativ velstand.Haandværket og et par 

køer gav til det daglige brød,og mere var der stort set 

ikke brug for,da tøjet tildele var hjemmelavet,og 

renter og ekatter var nogenlunde ukendte begreber.

Caroline vokede op i dette hjem uden at have 

lejlighed til at være ret meget borte derfra.Den 

aarlige skyttefest i Fredskoven i Bogense var den etore be

givenhed, og en spadseretur om søndagen til Alhøj ved 

Nr.Højrup var toppunktet for udskejelserne.Men bega

velsen var der ikke noget i vejen med.Skolekundskaberne 

var endda paa et niveau,som mange nutidige ville have 

grund til at være stolte af.

Meget foreligger derc ikke opbevaret fra den 

tid,men et gammelt brev fortæller dog,at Martin Chri

stensen den 18.februar 19o2 med ein sirlige haandekrift 

inviterede ein kæreste paa kanetur.Og brevete opbevaring 

er vel et vidnedebyrd om,at de har haft en hyggelig 

kanetur med al den fortidspoeei,der nu engang hørte 

kaneturene til.De gamle malmklokkere bjeldeklang 

gav i hvert fald den musik,man kunne ønske og eom en 

ældre endnu kan tænke tilbage paa med glæde.

Men ungdomeaarenee lykke var kortvarig.Allerede 

efter bryllupet fortalte min faderyst sin unge brud,at han 

kun havde en lunge tilbage,og inden længe var han en 

dødsmærket mand.Kun godt tre aar varede dette ægteskab. 

Det var lykkeligt i sig eelv,men hvor døden klart har 

viet,at den vil banke paa døren i nær fremtid,maa det 

naturligvie elide paa livsglæden.Den gamle doktor 

Baemuseen i Uggerelev med det barske væsen og det

til.De
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gode hjerte etod trofaet bi,men han kunne intet udrette 

mod datidene ubønhørtligt enigende eot^

Juledag 19o5 døde han da 33 aar gammel efter 

godt tre aare ægteskab og efter .-ladense eig en dreng 

paa godt toethalvt aar.

Saa begyndte et nyt kapitel i kampen for at 

bevare en elægtegaard.

Mene juleklokkerne endnu ringede blev opgaverne lÆe 

eet over paa en ung enke,og da kong Christian XX kort 

efter døde,og kirkeklokkerne i den anledning ringerZx 

i lang tid hver dag blev eorgen mere knugende.

Mine bedsteforældre raade da min moder til at 

give op og flytte hjem til dem,og en dag faldt hun for 

frieteløen og eolgte.

Et halvt aar boede hun og jeg da i hendee barn

domshjem. i Skamby eammen med hendee forsldre.Og hvad 

der ekete i dette halvaar mindee jeg ikke,eelvox 

erindringene lyø eaa emaa& naar tilbage til denne tid» 

Men under alle omstændighederne maa min moder have 

indeet,hvor haabløe denne stilling var.I hvert fald 

traf hun beslutningen om paany at tage kampen op, 

og selvom der maatte gi^vee mere for gaarden,end hun 

havde givet faaet,købte hun tilbage og 1.november 19o6 

flyttede vi paany ind i gaarden,men denne gang sammen 

med bedsteforældrene.

Det var et skridt,der krævede mod»selvovervindelse 

og karakterstyrke,men det'var vel den lykkeligste 

beelutnina-,der nogensinde er taget,og man kan ikke 

i tilstrækkelig grad paaskønne denne beslutning. 

Og man kan ikke for stærkt tage afetan^ fra den



fejlvurdering og egoleme,der var ned til at drive 

en datter ud fra det,der nu var hendes hjem og live- 

gernlng.Maa'te man lære deraf.Maatte man ogsaa lære 

af de følgende aar,at det er lykkeliget,naar hver 

generation har sit hjem.

Det blev nogle elidsomme aar efter tilbagekøbet, 

men heldigvis var man inde i en opgangs- og fremgangeperi

ode for danek landbrug.Behovet var endnu lille,men 

fremskridtene begyndte et indfinde eig.Aflæggeren havde 

forlænget afløst leen eom høstredskab,og sa‘ vidt 

jeg hueker,kom den førete selvbinder i 19o7 i nabofællee- 

skab mod øst.Elektriciteten holdt eit Indtog 31. 

oktober 19c3 og med den Ikke blot lye,men ogeaa et 

selvrensende tærskeværk,der blev aneet for et stort 

fremskridt,men eom eaa sandelig ogeaa kostede omkring 

ved fem hundrede kroner.Elektriciteten betød en ny 

tidsalder for landbruget.Mange var betænkelige ved 

den,og der gik aar,før de sidste eluttede op om den 

nye elektricitetsværker.Men det hvide lye indebar mulig

heder,eom man først efterhaaden ekulle opdage.

Det tidlige tidspunkt for eleliricitetene fremkomet 

bevirkede,at alt langt fra var eaare godt,men derimod efter 

forholdene eaare dyrt.Strømmen koetede 2 og 4 øre pr. 

hv;t. forhenholdevls kraft og lye,hvilket vil elge, 

at den i realiteten var næsten ti gange eaa dyr som nu, 

hvor den trods prisudviklingen mange eteder kan købee 

for det halve.

Det var ikke let for en enlig kvinde at klare 

udviklingen,men min mor tog fat med utrættelig energi. 

Den førete bestyrer faldt ikke rigtigt til,men den Kxmtføl- 
gende,der ekulle blive min stedfader,blev en god 
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sogn.Han. var kommet til Fyn eom attenaarlg og havde 

startet her eon andenkarl,gg kon. i 19o7 tilbage eom beety- 

hvad han ned en kort afbrydelee var til de i en 

etille januaraften blev gift.

Han var tro i ein gerning,mild i eit eind 

og paalidelig til det yderete,men vel ikke hverken 

esrlig hurtig eller præcie.Det kunne ikke have været 

bedre,og det løete tidene problemer,men bedetefor- 

ældrene eat elg haardt mod et nyt giftermaal,og det 

afetedkom hjemlige ubehageligheder,eoi eelv barneeindet 

kunne mærke.De gjorde det vel nok i den bedste heneigt, 

men det viete klart,hvor forsigtige ældre mennesker ekal 

være ved at indtage standpunkter,der ikke er i kontakt 

med livet.

Det bitre gik dog af sindet,da jeg den 3.juni 

1910 fik en eøeter.eom kort efter fødselen blev angrebet 

af en hæftig lungehlndebetændelse,der truede med at 

tage hendee liv.

Min bedstemoder var et nervøst menneske.ğun var 

ræd,naar manden tog ud og ikke kom hjem til aften. 

Hun var mørkeræd eom bare dertil og sikkert ikke eaa helt 

lidt overtroisk.Hun gjorde i hvert fald,hvad hun kunde 

for ogsaa at gøre mig nervøs.Og da jeg i de aar var elet 

ikke saa lidt af en skrælling,lykkedes det viet 

egentlig ganeke godt.

Det var nemlig et af barneaarenee problemer, 

at jeg var bleg og pylret med barneeaar og ikke alt 

for modstandsdygtige øjne.Man frygtede alvorligt,at 

det var tuberkulosen,der ogsaa havde tag i mig.Den 

gamle doktor vidste ikke andet raad end at beordre,at jeg 

ekulle epiee rigeligt og godt.Og da vi habded en billig 

slagter i byen,var der gode raad i eaa henseende.

m%25c3%25a6rke.De


Ox det var bøfferne,der klarede situationen,eller

oa der ikke havde været alvorlig fare paa færde,ekal være 

ueagt.Ber blev imidlertid lagt grund til en overvægt, 

eom det eenere har været drøjt at holde etyr paa.

Aarene gik,velstand kom i stigende grad til huee. 

lo ooo kr.der var laant ved "den gamle maler" Jene Madeen 

i Skamby blev udbetalt,og af gæld var der herafter ikke an

det end 15 ooo kr.som min bedstefar havde eat i gaarden.

Sindene mildnedes efterhaanden,og der kunne være 

kommet gode aar,men omkring 1914 blev min bedstemoder ramt 

af lammelse i den ene aide.Først kunne hun gaa ved en 

etok,men efter et nyt angreb blev lammelsen eaa total,at 

hun maatte sidde paa en etol til hun døde1! 1921 efter 

eyv aare sygdom et aar efter ein mand.Alt det eled paa kræf 

terne i hjemmet,og stundom tog det vel næsten over evne.

Be lykkelige aar,der skulle komme,lod derfor etadigt 

vente paa sig,men trods alt voksede haabet til fremtiden, 

fordi det nu var ældete generation,dervar eyg medene 

de yngre var raeke.



Som. eagt var aarene op til førete verdenskrig 

velstande- og fremekridteaar for landbruget.Omlægningen 

fra kornealg til dyriek produktion i attenhundrede 

og fireerne var forlænget gennemført.Mejerier og 

slagterier var oprettede.Elektriciteten etrakte eine traade 

ud til de fjerneete landebyer.Kvægbruget eattee i eyetem.

Paa kvægbrugets omras.de havde man paa denne 

egn en stor støtte i gaardejer Lare Christensen, 

Bare Brøndetrup (Brøndetrupgasrd) Han var paa dette eom paa 

adskillige andre omraader en etor foregangsmand.Han havde 

købt tyrematadorer ind,og han havde udstillet ved landmands 

forsamlingernes ekuer omkring i landet fra aarhundredekif- 

tet.Han blev en god nabo fra hvem impuleer og etøtte 

kunne hentee.Ved at holde til hane tyre,blev der her paa 

gaarden oparbejdet en efter den tide forhold særdeles god 

kvægbestand.En gammel ko fra Skamby,der var datter af 

Lare Chrieteneene "Julian Hellerup" blev holdt til 

samme tyr og gav en kviekalv,der ved handelen flyttedes 

med til Badetrup.Ben blev etammoder til praktisk talt 

hele besætningen,og mene dieee linier ekrivee,etaar dene 

afkom i lo- 12.led i etalden.I 19oJ var der bygget 

en ny etaldiade,eaa der var gode forhold for den vokeende 

besætning.Priserne var vel ikke store,men man fik dog jævnt 

hen en krone for et pund smør.En slagteko kostede 2- 3oo 

kr og en kælveko 35o kr.eller det eamme som en karl 

ekulle have i aarsløn.(I dag ekal der mindet ti til 

for at give en karleløn).

Lidt daarligere stod det til med svineholdet.

omras.de


Der laa en gammel evinestald med fire emaa rum, 

hvor den nuværende svineeteld ligger.I 1911 ekiftedee 

den om med en ny,og det var et etort fremskridt,men 

med eine syv etier,hvoraf den ene endda var reserveret 

til en elagtegrie.gav den dog ikke plads for nogen 

etor produktion .Man kom da heller kun op paa en emaa 

halvtreds slagterisvin om aaret,men det var vel normen 

den gang.

En so eller to havde man vel ogsaa engang imellem, 

men det var ikke at tre sager,og derfor var der noget 

esrlifft paa færde,naar gamle Jeppe Bendtsen,eller senere 

Marius Rasmussen i Jydegaardene indfandt elg for at 

ekære griee.

Der var dog fremgang i den rolige og stabile udviki 

lingsperiode,man den gang var inde i.Økonomisk tryghed 

med et lille aarligt Æteflerskud hørte til dagene orden. 

Naar man havde et føl om aaret,og man eom følge deraf 

kunne sælge en hest for 800 kr.var det et beløb,der kunne 

læggee tilside til konsolidering og større fornyelser.

I 1?13 blev et gammelt hegn omkring haven ryddet. 

Gaarden blev frilagt,der blev kultiveret,sat stenmur 

og plantet hæk,eaa haven paa noget nær fik omtrent 

det præg,den endnu har.

Vel var det fattigt med blomster.Der skulle 

aaringers arbejde og trofasthed til,før de rigtigt 

kom frem.Inde i en roeenbuek stod en usædvanlig 

kraftig,rød tulipan og gav en eneste blomet.Den 

blev bjerget ud og plantet om.I aarenes løb blev den til 

tueinder røde tulipaner,eom nu findee næsten overalt

i haven.



Sommeren 1914 maa have været tør og vara.I hvert 

fald var maa den 31.Juli i færd ned at høste hvede med

selvbinderen med tre store,jydske heste for.Men om
eftermiddagen var vi i Odenee,og her oplevede man for

førete gang uroen fra aarhundredete tordenfyldte tid.

Dagen begyndte normalt,men pludselig blev der trængeel i 

og uro omkring bladenes telegramopeleg.Omkring Fyns Venstre-1 

blad i Vestergade eamledee hundreder af mennesker,der 

med spænding fulgte telegrammerne om,at der var udstedt 

mobiliseringsordrer forskellige steder,og at vi var 

paa tærekelen til en krig af et format,man aldrig 

før havde kendt magen til.Paa toget hjem ead en kone og 

græd.Hun havde fulgt en eøn til Odense for at tage 

afeked med hamVHan skulle med i krigen" sagde hun.

DBt vil eige,han havde faaet indkaldelsesordre til 

den danske hær.

Alvor prægede ansigterne overalt.Solen var forsvundet 

fra den straalende høstdag.Ingen vidste,hvornaar den 

for alvor ville skinne igen.' Man fygtede det værete.

i 
i 
i
İ

I de følgende dage tromlede de tyeke hære ind over

det lille Belgien og ind i Nordfrankrig=Svære kampe

fandt sted omkring Liege,hvor tyskerne blev opholdt 

nogle dage,eaa franekmændene fik tid til at samle 

deres etyrker saa betids,at de kunne yde aktiv modetand 

og standee tyskerne foran Paris i september,hvor de 

havde ventet at tage hovedstaden.Paa det tidspunkt 

var trafikken endnu ikke blevet motoriseret.Man havde 

kun heste og jernbaner at holde eig til,og derfor 

var forbindelseslinierne skrøbelige.

Stemningen herhjemme blev efterhaanden lyeere, 

selvom man til stadighed drøftede krigens begivenheder.



Man hevde den opfattelse,at eksporten af land

brugsprodukter ville gaa i etaa,og derfor spiete man i 

dieee auguetdage æg,saa folk var iple on nünden 

derefter.

Man skulle dog snar/faa noget andet at vide.Krigen 

gav netop øget efterspørgsel efter fødevarer.Det begyndt 

først ned heste,eon ekulle brugee dels til at bringe 

det tyske artilleri fren,og dels til at klare de tyeke 

forbindelseslinier.Priserne steg fra dag til dag.Hariele- 

nænd af nere eller nindre tvivleon elage for rundt i 

landet og købte heete op til prieer,der laa langt 

under,hvad de kunne koete ved ealg til tyekerne.

Fra den rolige periode var nan rykket ind i 

spekulationens vilde jag.Der kon penge i landnandens 

lonner, nen de kunne ikke onsætte hverken ned kunst

gødning eller foderstoffer,og derforgtk den i forvejen 

ret lille produktion ret hurtigt tilbage.Koantallet gik 

ned,svinebesætningerne reduceredes til næeten ingen ting 

Kun hesteholdet blev etadig intakt,fordi hestene forteat 

var i kure,saa nan ved krigene afslutning fire aar efter 

kunne faa op til 4 - 5ooo for en god hest.

Der blev nange krigefortjeneeter,nen desværre 

gik nange af den i de gale lonner til spekulanter og 

svindlere,dert til gengild udviste en ganske usandsyn

lig begavelse ned hehsyn til at konne af ned den igen, 

og derfor blev første verdenskrigs fortjenester nok i 

det neete til døgnfluer.

Landbrugets nænd lod eig kun i neget ringe 

grad forlede af krigetidens spekulation.Man kon vel 

ind paa at dyrke lidt andre afgrøder.Hos os fik nan 

eo n saa nange andre steder en halv tønde lan ned 



mange andre steder en halv tønde land med tobak. 

De store,gønne planter groede vældigt til ned lange blade 

og bloneter paa de to neter høje etængler.De blev plukket 

trukket paa etaaltraad og hængt til tørring i den gamle 

kokhjælm,der som et læton fra damptærsknineene til ved 

aarhundredets begyndelse og indtil elektricitetene 

ankomst endnu stod oven for møddingen.

Det var et stort og drøjt arbejde,men det 

gav penge.Første aar kostede tobakken i tørret og pakket 

tilstand ikke mindre end 3? kr kiloet.Derfor ekulle man o 

ogsaa prøve endnu et aar,men da var der blevet aabnet Jar 

importen,og saa ville ingen mere have den fyneke tobak. 

Den fik lov at ligge paa loftet i mange aar.Noget af den 

blev brugt til at vaske køer i,og de eidste reeter blev 

kørt i mergelgraven.Saaledee forevandt krigens 

eurrugater.

Krigen medførte etatsindgrfegaf hidtil ukendt art 

i befolkningens privatliv.Forbud,paabud og maksimal

priser hørte til dagens orden.Folk'var ukendte med 

den elag og forbitrede over dem.Man fik ogeaa indtryk 

af,at det hele var noget tilfældigt.Naar der f.eke.blsv u 

udetedt forbud mod at brænde Sankt Hanebaal emilte folk 

temmelig højt og lod deree vid gaa ud over den enérgieke 

indenrigeminieter Ove Rode,-/«Der var krigetidene etærke ma 

mand og store syndebuk.

Krigstidene pencerigelighed eatte eig dog epor 

i den daglige tilværelse ikke alene i form af et 

etørre forbrug,men ogeaa i form af varige investeringer. 

Saaledee blev tærskelade og materiallade forsynet med kx 

haardt tag i de førete aar efter krigen,og der blev 

indlagt vand med automatiek pumpe.

et%25c3%25a6ngler.De
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Aar for aar gravedes der aten op af marken. 

Hvor de før havde ligget eaa højt,at de ragede over jorden, 

blev de nu forfulgt,aaa de kunne komme under pløjedybde. 

Hen aar for aar hævede de aig igen,og til stadighed ødelag

de de plovekær i maseevie og einkede arbejdet.Men de sindi

ge heste forstod at give efter.Naar de mær lede modstand, 

stbd de straks stille.Og stundom kunne de blive saa 

durkdrevne,at de standsede op,blot de hørte en skurrende 

lyd under ploven.

Den gamle brakmark,der hidtil havde været tradi

tion for»forsvandt lidt efter lidt.Under krigen blev 

den i etørre eller mindre grad til benyttet brak,idet 

man tog en staldfoderafgrøde i den inden høet.

Utroligt mange arbejdstimer blev lagt i en eaadan 

brakmark,der blev pløjet fem gange i løbet af sommeren, 

og harvet gentagne gange ind imellem.Og utrolig haard 

modstand mødte det at faa afskaffet denne driftsform, 

som havde været tradition igennem aarhundrede,og eom 

sikkert havde haft sin berettigelse i en tid,hvor man 

manglede effektive markredskaber og kunstgødning.

Men brakmarken havde den fordel,at man hen i 

eomtmren,naar roerne var rensede kunne rydde sten i 

den,og det gjorde man i høj grad.



Skolegangen afvikledes aed syv aar i Skamby Skole.

Den begyndte en foraarsdag i en næeten j^oprettet fordkole 

paa Thorupvejen aed frøken Ane Christensen soa lærerinde. 

Min bedstefader ledsagede aig derop,og sammen aed ligesin

dede fandt han venner i byen,hvor han kunne vente,til 

skolen lukkede,men resultatet blev,at da skolegangen 

var slut i løbet af et par timer,var de glade fædre 

kun midt i kaffepunchene,eaa børnene kon føret hjem. 

Saadan var det den gang,vor alle tilsyneladende havde 

god tid og aldrig forsømte lejlighSen til at faa en 

snak.

Forskolen gav vel ikke den helt store visdom,men 

den var en god start for en dreng,hvis regnefærdighed 

var i topklassen,men eom absolut ikke havde mere end 

almindelie let ved at læse

Senere fortsatte man i "hovedskolen" hod den 

gamle lærer Nielsen,der havde beklædt sit embede i 

nogle og fyrre aar,og som absolut var gammeldage i 

sin undervisningsmaade.men eom til gengæld kunne lære 

børnene dansk og religion,saa det aldrig blev glemt, 

ligesom en ung lærer Thøgereen kunne lære fra eig 

i regning,historie og geografi.

Det gav en saadan start,.at der blev to aar i 

skolens sjette klasse,men deeværre blev lærerpersonalet 

skiftet ud.Vi fik lærere med radikale og moderne skole- 

teorier,men de praktiseredes paa en saadan maade,at 

det hele i virkeligheden gik i etaa.Skønne ungdomsaar 

blev spildt i en skole,der burde have kunne give 

noget,men som gjorde det i alt for ringe grad de^eidete

nar aar



let forsømte maatte saaladee inhentes paa anden, 

maade,og det blev det i ikke ringe grad.

Pen maaneder p«a Byelinge Højskole i vinteren 

1921-22 og seks maaneder paa Dalum Dandbrgfskole 1925- 

26.

faa StkkS Byslinge højskole raadede Grundtvigs og 

Christen ^olds skoletanker.

Egnen var stærkt kiikelig vakt.En bitter kirkestrid 

i de forudgaaende aar havde netop sprængt Byslinge 

Valgmenighed i to dele.iht den hidtidige valgmenighedspræst 

Børdam havde dannet en frimenighed.medens resterne af 

den gamle valgmenighed havde samlet sig og ansat en 

tidligere præst i Amerika,Th.Knudsen, som valgmenigheds

præst .

Besultatet var,at der hver søndag formiddag 

og eftermiddag drog en strøm af mennesker til fods 

pr.cykle og til vogne mod Na^aretkirken uden for 

Byslinge,hvor eaavel frimenighed som valgmenighed 

holdt sine gudstjenester.Derimod stod den gamle 

sognekirke ved siden af højskolen om ikke tom eaa 

dog ret ubemærket hen.Eleverne fik ikke paalæg om at 

følge nogle af de tre menigheder,men det ligesom laa i 

luften,at man helet eaa,man hyppigt deltog i valgmenighe

dene gudstjenester.Og det gjorde man eaa meget hellere, 

som pastor Knudsen havde timer paa skolen og talte paa 

en saadan maade,at man kom til at sætte stor pris paa den 

stilfærdige og retlinede mand

Men striden havde kostet dyrt.Aaret før havde der 

været 24o elever paa skolen.Dette aar var der kun l^o. 

Og højskolen fik vel egentlig ik.e mere sin storhedstid 

hdlt tilbage.



Strid ekaber imidlertid interesse,og det aandelige 

liv pea egnen gav sig bl.a.udslag i,at der hyppigt holdtes 

menig edsmøder paa skolen,og her deltog hver gang flere 

hundrede mennesker.Folk kom kørende langveje fra med 

deres etore grundvigianerekæg og i deree vintertøj,men 

desværre var hele eeeneriet skæmmet af,at disse fromme 

mennesker havde en nederdrægtig tilbøjelighed til at 

køre stærkt.Det var svedige og næsten skumklædte heste, 

der kom farende frem til skolen,og paa en ung landmand 

maaatie det unægtelig virke noget forskæmmende.

Paa det tidspunkt var skolen sikkert ikke mere, 

hvad den havde været.Den gamle foretander Alfred Poulsen 

urn var en fin mand i jaket og hvad dertil hører og 

med en holdning som en general.Han havde sikkert været 

dygtig,men han var nu 69,og aarene havde taget paa ham. 

Hans foredragstimer om den græske og den romerske myte- 

ologi i tiden fra 11 til 12 virkede utroligt dræbende. 

Og da han tilmed havde den skavank ikke at kunne blive 

færdig til tiden,tør det nok antydes at han ikke var 

populær hverken paa tilhørerpladserne eller i køkkenet.

Kun hvis han af en aller anden grudd blev vred 

enten paa sig selv eller paa eleverne kunne han stramme 

sig op og præstere noget virkeligt.

Tilmed var han meget reserveret overfor eleverne. 

Kun meget faa kom ham paa talefod.Jeg forsøgte forgæves 

nogle gange,men forgæves.Kun da jeg i en af skoletidens 

sidste dage kom til at hjælpe ham med et problem,kom man 

paa talefod,men saa var der til gengæld langt til grænsen.

Hans medforetander hed Monrad.Ean var en mand i 

sin bedste alder gti besiddelse af ganske gode evner. 

Og dertil kom,at ans kone var en særdeles dygtig læ

rerinde.Han overtog skolen næste aar,men han evnede ikke



Skolen havde ogeaa en anden krise den vinter. 

Poulsen var enkemand,men han var faldet for en femog

tyve aar evenek friherreinde,der i længere tid var paa be 

sammen med en halvvoksen datter.Næste aar giftede han sig 

og trk sig tilbage.Stakkele Alfred Poulsen.Han var 

for god til den eksbne,han nu gik ind til.

Trode alt betød ekolen alligevel umaadelig neget 

for eleverne.Den formaaede at udvide horisonten 

ganske betydeligt.Den lærte eleverne dansk paa en saadan 

maade,at de fleste kunne deree sprog ganske godt,da de 

forlod skolen.Den tog fat paa regning og matematik, 

og den gjorde navnlig højskolesangbogen til en skat af ve 

di.

Den gang lærte man,at Danmark havde en sangskat, 

som næppe andre havde magen til.Derfor blev man eenere 

rasende,naar en kendt kapelmester vrængede nedladende 

om "Danmarks Melodibog" og derfor er man i nutiden bedrøv 

vet over,at man snart ikke hører en dansk eang eller 

dansk melodi i radioen.Ja,det var maaeke for meget 

sagt,men noget er der i hvert fald om det.

De fem vintermaaneder var under alle omstændigheder 

saa indholdsrige og eaa belærende,at højskolen med 

alle dens fejl og alle dens mangler i mit sind har indskr 

vet eit navn med en skrift,der siger,at det er en skoleée 

form,som ikke kan undværes,uden at noget værdifuldt 

gaar tabt.

Vinteren 1931- 22 var ualmindelig haard og lang. 

Farvandene frøs til,og hen paa vinteren drog en flok 

elever paa cykle til Knudshoved,hvor vældige isskruninger 

fortalte om naturene vælde.^11 andre tider drog ma n til



.

I 
Ravnholt Dyrehave,hvor der i diese aar levede et hl^str hundre 

de vildsvin.Diese morsomme,men uhyre eky dyrvgr genetand ! 

for megen opmærksomhed.I ny og næ eaa man et glimt af dem' 

naar de blev fodrede.En aften kravlede man op paa høstænget 

eller elyden.eom nanæ siger paa fynek,og vg i klart 

maaneekin saa man dyrene samle sig om udetrøet maje.

Vinteren paa Dalun i et af Johs.Petereen-Dalume ,

førete forstanderaar var noget andærledee.^er beskæf

tigede man sig mindre baade med det menneskelige og i 

det elementære.Her var det den faglige undervisning,det 

drejede sig om,og derfor kan de to skoleformer ikke 

paa nogen maade erstatte hinanden.De kan supplere hinanden 

og det ekal de,hvis de skal sive det rette udbytte.

Desvære er det gaaet saadan,at skolen for fag og ek

samen og ikke mindet for sprog erstatter højskolens 

tanker om "Skolen for livet".Det var ønskeligt,om de i 

nye former kunne bevare noget af højskolen i sig.

Det maa erkendes,at Petereen-Dalum var en dygtig 

skolemand,der kunne da fag,han underviste i -anatomi 

og fodringslære - og eom formaaede at samle interesse ; 
j 

for skolen.Alle mente dog,at det var fru Ingeborg I

Dalum,der var hovedhjørnestenen,men ekbhen fortsatte dog I 
i 

uændret efter hendes alt for tidlige død.

hinanden.De
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CHR. R. CHRISTENSEN

HAAR jeg skal skildre nogle træk af nit hjems histo

rie,mangler jeg i høj en dagbog.Ellen har i visee perioder 

ført en udmærket bog,men den har været afbrudt ind imellem. 

Jeg har derfor i hovedsagen kun mine lommebøger at støtte 

mig til,og de er i virkeligheden kun en journal over møde

forpligtelser .

Jeg maa altsaa i hovedsagen støtte mig til mine 

erindr inner,og de er i høj grad mangelfjilde.men nogle ho

vedtræk bliver altid staaende.

Naar jeg tænker paa de mange aar,der gik,fra Ellen 

og jeg blev gift,til adskillelsen nærmede sig,forsvinder 

meget af tiden som en langt .lykkelig drøm.Der var faa 

virkelig oprivende begivenheder,men mange Ijikkelige timer, 

hvie værdi,man tr.aaske først helt kan vurdere bagefter.

For at have tingene i frisk erindring begynder jeg

imidlettid med det øjeblik,da virkelig skæbnebestemmende 

begivenheder paa godt og ondt indhentede os.



Lørdag den 11.maj 1968 vendte jeg hjem fra en tur 

Odense amtsraads vejudvalg havde haft til Londoa.Silen 

hentede mig ved Odense banegaard og fortalte mig,at den 

lille Mer'te, som havde besøgt Carl af og til i vinterens 

løg,ikke kom mere.Jeg var lidt ked af det,for vi var 

kommet til at synes ganske godt om Merete.

Der var dog mere,der trykkede.Da vi var kommet i seng 

fortalte hun mig,at hun haiie været paa sygehuset,og at 

hun skulle indlægges til operation for en knude i brystet. 

Og selvom, vi ikke vidste,om det var noget alvorligt,var 

det dog en skæbnetung meddelelse,jeg fik.Ken Ellen tog 

det som sædvanligt med styrke og tilsyneladende sindsro, 

og det lettede det hele en del.

Der gik ikke mange dage ,før hun blev indlagt paa O.A.B. 

S.hvor hun blev operetet.Og operationen forløb vel tilsy

neladende uden vanskeligheder.Jeg maatte jo være en del 

fraværende,fordi Folketinget endnu ikke havde sluttet sin 

ordinære samling.

Og saa skete der det bemærkelsesværdige,at det første 

besøg hun fik var af Kate,der tidligere var kommet en hel del 

sammen med Carl,men som ikke havde vist sig det sidste 

aars tid. Det vakte naturligvis glæde,og det blev indled

ningen til et helt nyt livsafsnit for hjemmet.

Den følgende søndag aflagde hun nyt besøg paa syge

huset sammen med Carl,og bagefter kørte de hjem til mig 

paa gaarden.De var tilsyneladende lidt generte.Og Carl 

afleverede straks pigen til mig og sagde,at han skulle ud 

at give grise.Jeg undrede mig lidt over travlheden og 

spekulerede lidt paa,hvad jeg skulle gøre,idet jeg jo 

ikke kunne vide,hvordan forholdet var.Jeg inviterede 

hende Imidlertid med hen at se grunden herhenne paa hjørnet, 

gaarden.De


og eaa satte vi os paa en havebænk og snakkede cm tingene. 

Det var næsten sot at fri til en ung pege igen.Jeg kunne 

ikke lade være med at spørge,om hendes tilbagekomst nu 

ikke betød,at hun var korr.ir.et fpr at blive.Cg Kate svarece, 

at det kunne hun ikke helt vide endnu,idet de jo ikke 

kendte hinandens følelser til bunds,men det var jo da 

under overvejelse.

Og saa fortalte jeg,at Ellen og jeg havde købt denne 

grund for at bygge paa den og flytte derhen,naar Carl blev 

gift og fik gaarden.

Ja,det var egentlig saa hyggeligt,men det var ogsaa 

noget helt nyt at sidde og snakke fortroligt,med en helt 

fremmed pige,som jeg nok havde hilst paa nogle gange,som 

ogsaa havde besøgt os i ny og næ sammen med andre unge, 

og som ogsaa havde ekilt sig ud fra flokken paa en særdele 

fordelagtig og behagelig maade.Cg nu laa Ellen altsaa 

paa eygehusetgg ventede paa at komme hğğm.og samtidig 

var spændt paa den nye situation.

Hjemkomsten blev en glædens dag,og selvom Ellen 

var kræftes løs,var haabet og humøret det bedste.Vi 

hsabede,at det værste nu var overstaaet,og at vi kunne 

gaa nogle gode aar imøde.

Det var sommer,og haven stod i sit fuldeste flor, 

og vi kunne nyde det godt vejr i begyndelsen af juni.Kate 

blev ved at komme,og det stod stadig mere og mere klart, 

at vi nu skulle have en svigerdatter.Derfor begyndte pla

nerne om husbyggeri at tage mere fart.Vi tegnede og plan

lagde,og det lille hus vi ville bygge,havde en vis til

bøjelighed til at blive større,efterhaanden som tiden gik. 

Vi skulle jo have plads,saa vi i størst muligt omfang 

kunne have børnene hjemme,naar vi flyttede derhen.



Grundlovsdagen 1968,da solen skinnede paa os,sad 

vi i haven tag jeg benyyede lejligheden til med selvbinder

garn at trække husets omfang og rum op paa græsplænen, 

saa vi rigtigt kunne se,hvor meget de opgivne metertal 

fyldte,og hvad der passede os.

En del ændringer blev gennemført og i løbet af noğen 

tid naaede vi frem til det hus,som i dag er en kendsgerning.

Ellen s tilstand bedredes dag for dag.Hun kom sig 

tilsyneladende hurtigt,selvom det endnu stod lidt eller noget 

tilbage med kræfterne.

Men saa indtraadte en ny begivenhed.FAOK. havde 

tilrettelagt en udflugt til Sverige for bestyrelsen med 

damer.Men Ellen følte sig endnu for svag til at være med, 

og jeg fik her en forsmag paa,hvad det ville sige at være 

ene sammen med folk,der alle havde deresx koner med.Vi kørte med 

bus gennem Jylland,sejlede fra Frederikshavn til Gøteborg 

pg kørte videre til det smukke Trollhættan.Herfra ringede 

jeg hjem og talte med Ellen.Og saa skete det opsigtsvækkende.

Hun fortalte,at Inger havde ringet hjem og spurgt, 

om hun maatte tage en god ven med hjem paa besøg.Vi var jo 

overraskede,for Inger havde altid været saa tilbage .oldende 

med hensyn til mænd.Men nu var der altsaa noget igære,og 

vi forstod,at der var alvor med i sagen.Naturligvis,naar 

det drejede sig om Inger.

Vi havde egentlig ikke ventet det,for Inger var 

paa dette tidspunkt ved at være en sat pige paa over 3o 

med eget hus og bil og en smuk karriere i Be sjællandske 

Bondestands Sparekasse,eom den egentlig hed,

Og saa kom den stilfærdige og venlige civilingenier 

Per Henning Hansen til os.Han faldt tilsyneladende godt 



til,og vi forstod snart,at der ikke var tale om en døgn

flue,men om en fast og varig forbindelse.

Saa var to af voré fire ugifte børn ind i en ny 

tilværelse.At Niels Erik samtidig havde noget af en skole

kæreste lagde vi maaske ikke saa megen vægt pan til at 

begynde med.iagazxxkxzzxskxxikjcExzsz men det skulle jo saa 

senere vise sig at Aase blev ved med at komme igen, 

ogeaa selvom de begge var blevet studenter og havde 

faaet hver sin opgave.

Sommeren 1968 gled hen paa bedste maade.Ellen havde 

det tilsyneladende godt efter operationen, og vi nærede 

stigende haab om fuldstændig helbredelse.Og inden juni 

maaneo var udløbet havde planenne om et nyt hus taget fast 

form.Johannes Jørgensen tegnede det,og det stod fast,at 

han skulle udføre tømrerarbejdet.Lidt mere betænkelige 

var vi ved at lade Gunner Brockstect faa murerarbejdet. 

*Men vore betænkeligheder blev for saavidt gjort til 

skamme vedrørende arbejdet udførelse,som han lod sin dyg

tige og flittige brodersøn Jakob lede arbejdet.At han 

eaa ikke var billig er jo saa en anden sag.

Det blev fastslaaet,at huset skulle være paa 13o 
p 

m med stor stue lille kontor,soveværelse og gæsteværelse, 

køkken,gvovkøkken og to toiletter,og huset skulle være 

af prima kvalitet uden luksusmæssige falbalader,men 

med en stor terrasse og en lille kælder.

Grunden blev gravet inden høst^gulvene støbt og 

murehne voksede i efteraarets løb.Tid tog det selvfølgelig, 

men ikke urimeligt.Noget værre var det med træarbejdet, 

men i vinterens løb blev det dog for saavidt færdigt,at vi 

kunne flytte ind 5.Marts 1969,da Folketinget havde ferie 

paa grund af Nordisk Raad.



Midt i alt dette blev Inger gift træd Henning -e'er Hahsen. 

Vielsen fandt sted i Skamby kirke lørdag den 9.november 

1968.Og jeg førte saaledes min første datter til alteret. 

Det var eh højtid,som vi for saavidt havde ventet længe 

paa,som alle børnene var i den giftefærdige alder og snarere 

lidt derover.

Om det var derfor,eller det var med en vis foruda

nelse om det,der skulle komme,ved jeg ikke,men vi benyttede 

i hvert fald lejligheden til at samle slægt og venner 

dels til kirkebryllup og dels til en sammenkomst i 

grindløse forsamlingshushvor loo mennesker var tilstede.

Det blev en god fest,og Inger var lykkelig.De unge 

flyttede ind i Ingers rækkehus fiisbro 23.Henning havde 

ogsaa et hue,men det var mindre,saa det blev solgt,selvom 

det var næsten nyt.

Vi havde forud haft lejlighed til at være sammen 

med Hennir;,, s forældre.Han var enebarn,og hans fader 

var glarmester i Hørsholm,men med bolig i Istlrød. 

Det var flinke cg rare mennesker.Faderen med etgodt humør, 

mens moderen med flid og o.mhu gik op i sin kogekunst. 

Deres forhold var ikke store,men de var tilfredse og havde 

tilsyneladende orden paa tingene.

Henning var ansat ved et EDB-firma paa Frederiksberg, 

og da Inger efterhaanden var avanceret fra assisten til 

overassisten og nu til fuldmægtig,sad de i hvert fald 

lunt inden døre.Saa meget merex som ingen af dem var 

forfalden til at bruge penge.Man kunne næsten sige 

tværtimod.Men det er nu en stor glæde at konstatere,at 

de unge har orden i deres økonomi.

lykkelig.De


Omkostningerne ved fifiâet.der paabegyndtes i sommeren

1968 og sluttede med bygning af garage i efteraaret 1969 

blev,som nedenstaaende opstilling viser:

Bræningsarbejde

Murermester Brockstedt 48 867,99

Tømrer J.Jørgensen 36 lo7,86

Smedem.Gotliebsen 125549,72

Elektriker Rasmussen 5 422,45

Maler Brandt 6 000,00

Blikkenslager 1 36o,8o

llo 3o8,82

Brockstedt for garage 6 265,85

116 574,67

-s- Moms 12 833,oo

Ialt 103,741,67

Tæpper 7100 - 2ooo 5 lll,oo

Gardiner 2 000,00

Blomsterkummer 2o9,oo

Maatter 65, oo

_____________ 7_364j_pp_

?92,oo



Samtidig med byggeriet forberedtes overdragelse af 

gaarden til Carl.Allerede 23.juli 1968 havde Slægtsgaarde- 

foreningens konsulent vor gode ven Hans Balle anmodet 

Østifternes kreditforening om. at foretage vurdering af 

gaarden med prioritering for øje,og vurderingeforretningen bl 

foretaget allerede 23.juli.Den kom til at omfatte matr.nr. 
l,3e og 3f,Badstrup med7 2 2 2j hartkorn og3o 7641 n? 
svarende til 55 6/8 td.l.

Vurderingen angav marken som god muldjord paa 

lerunderlag med 35 - 5o cm muldjord til. en samlet værdi 

af 2781.750 kr.

' Der foretoges et rids over bygningerne med tilføj

else,at der fandtes 3 4m siloanlg,korntørrijgeanlæg 

til loo tdr.korn med oliefyring,mødding med brosten og 

cementmur,ajlebeholder af beton.

Bygningerne fik følgende karakteristik:

Opførelse Benyttelse længde brdde areal Højde Gru

/ 6 0. 1868 Stuehus 27,9o x 7,7o £214,85 - 2,35,Granit.
/C $2 1942 Veranda 4,6o 2,7o 12,42 2,o5 Beton.

Ö "~B 19ol Ko- og svine st§5d00 9 ,oo 225,oo 2,Bo Beton
/Oh ~c 1882 Stald, og lade31, oo 11,5o 356,5o 2,6o Granit

- D 189o Garage m.m. 25,oo 7,8o 195,00 2,5o Granit.
- E 1911 Svinestald 16,oo 6,5o lo4,oo 225 ^eton

" G 1936 Spanderum 4,5o 3,oo 13,5o 2,25, "

/^ - H 1962 Svinestald 14,6o 4,8o 7o, 08 /2,65 „
<2,15

Z - I 1965 Drivhus 6,6o 3,lo 2o46 2,5o

- J I960 Maskinhus ll,lo lo,oo 111,00 /2,8o
<4,oo "

pIalt 1322,79 m bygnihger.

Samlet vurdering 428,ooo

Brandforsikring 684.ooo



•Til vurderingen knyttedes følgende bemærkninger :

Stueetagen indeholder 4 værelser,g kamre,soveværelse, 

køkken,2 entreer.fyrrum,badeværelse,vaskehus.viktualierum 

og 1 oplagsrum med betongulv.Alle øvrige steder brædder. 

Ooveværelse belagt med f ilt, køkicen med linolium.i stuerne 

tæpper.Alle lofter belagt med synlige bjælder med brædder 

°g pappet undtaggen i vaskehus,oplagsrum og viktualiwrum. 

Alle skillerum grundmurede,pudsede og tapetserede.

I badeværelse fliser paa undervægge i lî m højde, 

nikkelarmaturer og haandvask.I fyrrum centralkedöl med 

oliefyr .1 vaskehus indmurer gryde,fast burd med staalvask. 

I køkken fast bord med underskabe,terrasseoplade og flaske

gas.Undervæg beklædt med fliser i 1-g m højde.I badeværelse W. 

C. og haandvask,bruse med brusekumme i gulv.I entre en 

lige bred trappe med stødtrin og gelænder,loftsetagen med 

4 værelser af forskellig røret og pudset tapetseret.nøjde 

2 m .centralvarme.

Litfia B Indrettet til stald med plads til 5 sviestier 

24 køer og lo ungkreaturer i 2 rækker.Alle lofter brandfri 

betonhvælvinger med jernbjælker.aftræksskorsten i loft, 

ventiler i ydermuren,spiltov af egetømmer,jernbindsel, 

krybber af glasseret beton,afløb fra grebning og etier, 

malkemaskine.

Litra c . Kviestaldsvinestald,ladegang og korngulve,Alle 

gulve beton,beton i lejer,lofter over stald betonhvælvinger 

paa jernbjælker.Korngulve ingen lofter.Alle krybber glassered 

beton.Ialt 8 stier,plads til 12 ungkreaturer og 7 fedekalve. 

Litra D.Garage,! kammer.gangtørreri med korns ilo,gennem

kørsel samt svinestier.Alle lofter brædder,over svieestald 

belagt med beton,fyrrum kedel til oliefyr.Kornsilo rummer 

loo tdr.korn.I svinestald 4 stier med krybber af glasserede 

rør,beton,afløb fra grebning.Ydervæg beklædt og pudset.



Litra B.Svinestald med 7 stier.Gulve beton mec bea i lejer. 

Lofter tr.ed brædder,Krybber af glasserede rør i beton, jern

vinduer med oplulf til alle s^ier.

Litra F Fjernet.

Litra G. Malkerum og spanderum,betonloft og gulv.Vægge 

pudset og kalket.

Litra H. Svinestald med 6 stier.Alle gulve beton,tr.ed dæk i 

lejer.Taget danner loft,beklædt med bræddeplader og pudset. 

Krybber glasserede rør,afløb fra stier.

Litra I .Drivhus uden varmeinstalletion.

Litra J. Maskinhus med jordgulg< Ingen lofter.

Almindelig karakteristiktBygningerne er opført af bedste

materiale,tømmeret friskt og godt overalt.Aim.god indretning,

særdeles velholdte.

InventarBesætning-

24 køer,stambesætning 48 000 2 Traktorer 7 000
1 Mejetærsker lo: 000

.6 Kælvekvier lo 8oo 1 Slaamaskine 100
1 Grænthøster 1 000

7 over 1 aar 5 66o 4 Høvender 100
1 Radsaamaskine 100

22 under 1 aar 9 @00 1 Kunstgød ningsspreder3 000
1 Staldgødningsspred er 000
1 Radrenser-4 rk. 1. 000
2 plove 2 000

114 Fedesvin 22 8oo 1 Harver, by'ctgaaende 2 2oo
2 " lettere Soo

113 Grise 11 3oo 1 Tromle - 3 led 5oo
1 Gummåvogn m.aflæss 6 000 ?
1 mek.læsseapparat 1 GOO
1 Kværn oOO
6 Elrr.ot orer 5 000
1 Malkeanlæg 2 2oo

Mejeriinventar 8oo
Haandredskaber Boo
Korntørringsaniæg 7 2oo

Besætning lo8 44é Inventar 59 9oo
I særdeles god stand .



Briftsmaadeny

Hvede 6J- tdl. Normalt foldudbytte /o

Byg 15 3o

Havre 6 i 3o

Foderroer 8 600

Sukkerroer 5 45 o

Græs i omdrift 6

" vedv. 8

Skatter og afgifter

Paa faet ejendom: Andre faste udgifter:

^kat'til etaten 80 Løsørebrandfore. 4o8

" " amtet 2138 Lovpligtige fore. Ilo

Bygningsbrandforeikring Vandvinding 153
9 06 

Landvinding 124

Ialt 3248 Ialt 67i

Værd iansættelse: 

Ejendommen anskaffet i 1932 ved familiehandel 

65 000 ,hvoraf 4o 000 for ejendommen og 25 000 for løsøre 

Jorderne kalket og drænet 

Bygningerne ombygget og moderniseret 

Løsøret Anskaffet alt.

Ejendomsværdi 38o 000,heraf 146 000 jorden 

Bygningers Assurancesum:684 00 (Bidrag 491) 

Samlet vurdering 600 000 Kr.

Private bemærkninger:
Besætning 
Inventar 
Bygningern

I08
59 

e428

4oo 
9oo 
000

Jorden 278 75o
Ialt 875 o5o efter vurdering 

Forske 1 275 o5o

Laanetilsagn 265 ootefter Fyens Stifts Sparek 19 000



Endeligt skøde.

Matr.nr.l m.fl.Badstrup bt,Skambt sogn.

Anmelder:Advoka± Ove Larsen,Bogense. Stemplet :3833,6o kr.

Underskrevne gaardejer Christian Rasmus Christensen 

M.F..Badstrup pr.Ugerelev,eslger og overdrager og endeligt 

skøder herved til min medunderskrevne søn landmand Cart 

Martin Christensen,Badstrup pr.Uggerslev,den mig tilhør

ende landbrugsejendo "Kaaregaard" kaldet matr.nr.

1 Badstrup by,skamby sogn af hartkorn 7 to'r.l sk.3fdk.ot alb. 

3f - - - - - - 0-0-2 - 23/4v-

3e. - - - - - - o-o-o - 2i-

2d_ Thoasup - - - - - o- 2-0-0-

6£ Badstrup- - - - - o- o-o-oj-

1.

Overdragelsen omfatter den faste ejendom med til

liggende afi areal ifølge oplysning fra Odense amtsstue 

31,16o9 ha med derpqa værende bygninger,disses grund-, 

mur- og -nagelfaste tilbehør,herunder 1 oliekamin,1 central

varmeanlæg med oliefyr,vand installationer med badeindret

ninger og 1 haandvask,installationer og ledninger,beplant

ninger og bevoksninger og iøvrigt alt,hsiad der maa anses 

som tilbehør til den fase ejendom.Endvidere medfølger 1 

opredt folkeseng=Ejendommen overdrages iøvrigt som den 

er og forefindes,og med samme rettigheder og forpligtelser 

som den har tilhørt sælgeren,! hvilken forbindelse bemær
kes,at der paa matr.nr.l 3^ og 3e er tinglyst følgende 

servitutter og byrder : 

1. 1/6 bankheftelse er indfriet,men forrentes til Gylden- 

steen,aktieretten er fraskilt.



2. Den 5/11 19ol 1. tiendelaansbevis paa matr.nr.l stort 

kr.143,96,halvaarlig ydelse 2,88 kr.

3. Den 5311 19oll.tiendelaansbevispaa matr.nr.3,hvorfra 
Q f 3

3 og 3 er udstykket,halvaarlig ydelse af 3 3 øre, 
af 3^ 4 øre.

4. Den 15/9 196o 1. forlig og kendelse angaaende rense

anlæg paa matr.nr.l.

5. Den 21/2 lo61 1.kendelse angaaende renseanlæg pmat,nr.l 

6.De» 6/5 19651.dokument angaaende ret for Effla til at 

anbringe transformatorstationer og højspændingsmaster 

med tilbehør m.v. - ikke til hinder for prioritering 

eller omprioritering vedr.matr.nr.l.
Paa matr.nr.2^,Thorup,skamby sogn er tinglyst føl

gende servitutter og byrder $

1. Den 15/1 i: ol 1.tiendelaansbevis stort 119,79.halvaarlig 

ydelse paa 2,4o

2. Den 1231 1954 lyste forlig om rørledning.

3. Den 15/9 I960 1. forlig og kendelse vedrørende rense

anlæg og færdseleret.

4. Den 21/2 1961 1. fsxiig kendelse om rørledninger m.m. 

5. Den 27/2 1964 1.dok.om ret for Effla til at lade an

bringe master med tilbehør paa Ejendommen - Ikke til 

hinder for prioritering eller omprioritering.

I handelen medfølger endvidere svinebesætningen 

bestaaede af 4o fedesvin over 4 maander til anslaaet 

værdi af kr. 8.4oo

145 stk.ungevin under 4 mdr.anslaaet v. 17,6oo 

Overdragelsespris ialt kr. 26.ooo

Endvidere medfølger maskiner og redskaber (med und

tagelse af haveredskaber) samt driftsinventar ..Af *. i rv<r 



OG REDSKABERNE FREMHÆVES FØLGENDE: 2 traktorer,2 traktor- 

plove,1 helaareharve,1 radrenser,,! harve,1 tromle,l|- 

radsaam.askine,1,gødningsspreder ,1 mejetærsker,! slaamaekine 

1 markrivw, 1/5 høironder,! roeoptager,6 elektromotorer, 

1 kværn,1 malkemaskine,2 gummihjulevogne,1 ajlevogn samt 

forskellige mindre inventargenstande,haandredekaber og 

værkt øj.

Overdragelsessummen for maskiner,redskaber og in

ventar m.m. er anslaeet til 28 ooo Kr.

Der medfølger ingen foierbeholdninger eller anden 

form for varelager.

2.

Overtagelsen finder sted den 11.marts 1969,men 

ejendommen henligger dog allerede fra dato for køberens 

regning og risiko mod ret til at hæve assurancesummen 

til anordnineemæeeig anvendelse i tilfælde af ildsvaade. 

Med overtagelsesdagen eom skæringsdag udfærdigee sædvanlig 

refuseionsopgørelse vedrørende prioritetsrenter.skatter 

og andre afgifter ejendommen angaaende.

Køberen indtræder i rettigheder og forpligtelser 

overfor mejeriet "Centrum",Søndersø,ihdelsselskabet Odense 

Ekeportelagteri og andre selskaber og sammenslutninger,hvor 

medlemsskab fo tsat ønskes tilknyttet ejendommen.

Sælgeren overtager efterbetalingen fra six mejeriet 

og køberen efterbetalingen fra slagteriet for svin leveret 

i 1B69.

3.

Sælgeren erklærer paa tro og love,at der ikke 

findes skov eller fredskovpligtig grun paa ejendommen.

4.

Sælgeren erklærer,at der ikke ham bekendt finces 

angreb af svamp eller huebukke i ejendommens bygninger



eller flyvehavre paa ejendommene jorder. 

5.

Erhververen,der er fyldt 28 aar erklærer,at han og 

hans eventuelle ægtefælle og hørn under 21 aar efter er

hvervelsen af ejendommen ikke vil være ejer eller medejer 

af tilsammen mere end 2 landbrugsejendomme.hverken ved 

personligt ejerforhold eller gennem selskaber m.v, 

6. 

Da sælgerens kreaturbesætning,som ikke medfølger i 

handelen,afhændes med hensyntagen til kælvetid.fortsættes 

ejendommene drift for sælgerens regning til 11/3 1969, 

paa hvilket tidspunkt køberen indtræder i sælgerene ret

tigheder og forpligtelser overfor Mejeriet "Centrum", 

SøndereøAndeleeelekabet odenee Ekspoetslagteri og andre 

selskaber or sammenslutninger,hvor medlemsskab fortsat 

ønskes tilknyttet ejendommen. 

?• 

Købesummen andrager kr.434.ooo,oo,hvilke firehun- 

drede og tretifire tusinde kroner , oo øre berigtigee paa 

følgende maade: 

Spaaekaeeen PYN opr. kr. 25.oo,oo uden 

aflysning er nedbragt tilpr.11/12 1968 kr. 19.ooo,oo

til var.rente og forbundet med afdrag, 

kun pant i matr.nr.1,Badetrup, 

b.Østifternes kreditforening opr. og 

til rest kr. 265.ooo,oo

til rente 5 p.a.Gælden er forbundet 

med etatuemæseigeamcEKdakaa og solidari

ske forpligtelser.Andel i reservefond 
£ © tilfalder køberen. Pant i matr.1,3 og 3

at overføre 284.ooo,oo



overført kr. 284 000,00

c) et beløb af 61.318,00

berigtiges ved køberene ydelse af aftægt til 

sælgeren og dennes hustru son. nedenforanført 

d) Køberen kvitterer sit tilgodehavende hos sælgeren 

33.560,00 

e) Restkøbesummen 55.182,00

betales kontant 

Samlet overdragelsessum Kr. 434.000,00

Den ovenfor nævnte aftægtsydelse her følgende indhold: 

Køberen forpligter sig til at yde sælgeren Chr.R.Christen

sen og dennes huetru Ellen Christensen eaa længe nogen 

af dem er i lives 

ff slagterisvin aarligt a'125 kg levende vægt 

til anslaaet værdi Kr. 600,00

Brugsret til værelse paa gaardene loft til 

anelaaet værdi 6oo,oo

en kontant aarlig ydelee paa 5ooo,oo

_ . . . . , kr. 62.00,00Ialt den anslaaede værdi  1

Da sælgeren er født den 8/419o3 og hustruen den 

27/8 19o3 og da den aarlige værdi af eælgerparrete kapi

taliserede rettigheder ansættes til kr. 6.2oo,00,andrager den 

kapitaliserede værdi heraf udregnet «ftsr. i henhold til 

de af Statsanstalten for Livsforsikring udregnede tabeller 

(kap.fakto 9,89) kr.61.318,00.

Til sikkerhed for de fornævnte rettigheder,vil 

skødet tillige være at tinglyse pantetiftende paa ejendom

men med oprykkende panteret efter hæftelserne a) og b). 

Aftægten skal til enhver tid respektere optagelse af de 
størst muligeQo?Jentlige midler herunder sparekasse og / 



eller banklaan uden kaution eant Dansk Landbugs Realkre

ditfond.

Med hensyn til servitutter,byrder og heftelser 

henvises til ejendommens blad i tingbogen.

Slagterisvinene leveres efter behov og den aarlige 

kontantydelse betales med 25oo,~ kr. halvaarligt bagud 

hver den 1/4« og l/lo,første gang den l/lo 1969.

Aftægtsydelsen ændres ikke ved den enes død.

Den tinglyste aftægteret kan til sin tid aflyses fra 

tingbogen enten ved personlig kvittering fra de beretttiged 
er 

eller mod forevisning af dødsattest/for dieee.
8.

Af hensyn til stemplingen erkli-es paa tro og love, 

at af købesummen er kr.38o.ooo,oo at anse for værdien af 

den faste ejendom og kr.26.ooo,oo for medfulgt besætning 

eamt kr.28.ooo,oo for medfulgt løsøre.

9.

Der paalægges den herved solgte ejendom følgende 

servitutbestemmelse:

Da "Kaaregaard" har tilhørt den samme slægt i flere 

generationer,ønsker sælgeren,at den forbliver i slægtens 

eje længst muligt.Saafremt køberen eller hane ægtefælle i 

tilfælde af,at han afgaar ved døden,af særlige aarsager 

ønsker at afhænde ejendommen inden 15 aar efter overta

gelsen, da ekal følgende personer i nedennævnte rækkefølge 

have forkøbsret til den eolgte ejendom:

1 .Christian R.Christensen og Ellen Christensen 

2.Gudron Kirstine Christensen født 28/11 1939 

yİ.Inger Margrethe Han een (f.Chrietensen)født 4/2 1938 

4.Niels Erik Saare Christensen,født den 25/10 1947.

Forkøberetten,der ikke omfatter 5 ,ekal gøree gæl

dende inden 6 uger efter,at sælgeren har fremsat selgstil-



bud ved anbefalet skrivelse=Den købesum til hvilken ejendommen 

kan erhverves skal udgøre mindst den i nærværende ekøde 

ansatte købesum svarende til værdien af 13. almindelige 

vurdering,men iøvrigt til den paa salgstflspunktet senest 

ansatte offentlige vurdering ejendomsværdi med tillæg for 

forbedringer foretaget eenere end den sidste ejendomsvur

dering. .Saafremt ingen af de nævnte personer har øneket 

at udnyjite forkøbsretten inden udløbet af

den fastsatte frist,er køberen berettiget til at sælge 

ejendommen til anden side uanset salgssummens størrelse.

Forkøbsretten er ikke til hinder for salg af grunde. 

Den bortfalder den 11/12 1983 og kan da aflyses.

Forkøbsretten skal etedse respektere optagelsen af 

de størst mulige laan af offentlige midler herunder laan i 

bank og / eller sparekasse uden kaution samt laan i Dansk 

Laandbruge Realkreditfond,ligesom aftægtsretten skal respek

teres .

Herværende skøde vil tillige være at tinglyse ser

vitutstiftende med hensyn til forkøbsretten,idet der med 

hensyn til servitutter»byrder og hefteiser henvises til 

ejendommene blad i tingbogen.

lo.

Der paalægges endvidere den solgte ejendom følgende 

eervitutbeetemmeleer:

Den til enhver tid værende ejer af den solgte ejen

dom forpligter sig til fra gaardens vandværk at forsyne 

huset matr, nr, 5C ,Badstrup by,Skamby sogn, gamv med 

»and gennem den tilsluttede rørledning.Forsyningen med 

vand skal ske vederlagsfrit til sælgerens og hans arvingers 

forbrug,eaalænge de bebor huset.

Nærværende skøde begæres tinglyst eervitutstiftende 

paa den solgt e ejendom med hensyn til foranstaaende 



eervitutbeetemmeleer,idet der med hensyn til,hæftelser, 

servitutter og byrder henvises til ejendooens blad i 

tingbogen.

11.

Omkostningerne ved nærværende skødes udstedelse, 

stempling og tinglysning bæree af paréerne i forening 

indbyrdes fordelt med halvdelen til hver,medens køberen 

alene betaler gældsovertagelsen.

12.

Den i poet lo nævnte ret for ejeren af matr.nr 5C, 

Badstrup,til at forlange levering af vand fra gaardens 

vaddværk ophører,hvis der oprettes offentligt vandværk 

for Badstrup by,og servitutten kan i eaa fald aflysee.

Medunderskrevne Carl Martin Chrietensen tiltræder 

foranstaaende skøde og forpligter mig ±±i efter dete ind

hold, og sælgerene ligeledes medunderskrevne ægtefælle 

tiltræder med sin underskrift ejendomsoverdragelsen.

Badetrup,den 2o/12 1368

Som eælger oc ægtefælle: Som køber:
R.

Chr.Christensen (sign.)
Carl Martin Christensen

Ellen M.Christensen(eign.) c (sig^)

Til vitterlighed om underskriftene ægthed»dateringens rig

tighed og underskrivernes myndighed.

Ove Larsen,Bo gense (sign)

Paaetemplet Odenee amtsetue 23.dec.1968:

Ejendomsskyld 38o,ooo,heraf grundværdi 148.9oo i 

forbindelse med 5 .

Skødet er for eaavidt angaar 6 tiltraadt af Verner 

Lindegaard lareen.



Og eaa skullexvi flytte.

Vi skulle forlade den gaard hvor vi gennem 36 aar 

havde lagt vor livsgerning,og hvor jeg ted ganske smaa 

afbrydelser havde boet hele tit liv.Lidt vetodigt er 

det jo at bryde op fra noget,vi har kært.Men det var en 

overordenlig stor fordel for det første at vi var to, 

for det andet at vi havde forberedt flyttet i god tid, 

og for det tredie at en søn og svigerdatter kun:.e overtage 

gaarden.

Det at flytte til "Hjørnet" var ikke at flytte til 

noget fremmet.Gennem en halv snes aar havde vi forberedt, 

at det ekulle yære vort fremtidige hjem.Vi havde beplantet 

det og fredet om det,saa flytningen blev et velforberedt 

led i en naturlig udvikling.

Efterhaanden som dagene skred frem i længde i 1.69 

blev tømreren,maleren og elektrikeren færdige eller i 

.hvert fald nogenlude færdige med deres arbejde,san flyt- 

nin en kunne foregaa planmæssigt den første nçe i marts, 

da jeg under Nordisk Raacs mødeserie havde ferie fra 

Folketinget.Og ugen indtraf med tørt vejr og let frost, 

eaa vi ucen ulemper kunne flytte.

Der var naturligvis mange l~e,som vi skul.e have med,men 

noget kunne blive tilbage.Og det viste sig,at møblerne 

eom beregnet faldt ualmindelig godt til i de nye rammer. 

Og det var en lykke,at vi faldt særdeles godt til i det 

nye hjem med det samme.

Den 5.matte flytte vi ind i det nye hus,og da vi 

kom i eeng,skinnede maanen etor og rund ind i soveværelser 

til os.Og fra den dag følte vi os hjemme her.Til gengæld 

var jeg mere eller mindre fremmed i det gamle hjem.Og hertil 

bidrog i ikke ringe gra,at den nye generation foretog 



en del ombygninger,saaledes at ikke alene de gamle møb

ler,men ogsaa de gamle stues var væk.

Hertil bidrog ogsaa,at kvægbesætningen i løbet 

af vintermaanederne blev realiseret,idet Carl ville drive 

kvægløet,da han ikke selv kunne overkomme at passe en 

besætning sammen med ali andet,og der ikke var økonomi i at 

holde en fodermee ter.

Det næste skridt i udviklingen var,at Carl og Kate 

holdt bryllup paa kates 3o aar fødselsdag 3.april 1969 
Vielsen fandt sted i den hyggelige Set.Hane kirke i Odense 

og bagefter var der middag for et halvt hundrede mennesker 

i Restaurant "Skoven".

Bedre kunne det ikke være.De unge var glade for 

hinanden,og Kate gik ind til den nye gerning med liv 

og lyst og vi var glade for hende.

Saa begyndte dagliglivet i det nye hue.Den opkørte have 

begyndte at tage form og unde Ellene kærlige haand begynd

te blomsterne at myldre frem.Tingene tog form,og roserne 

paa terrassen,som ellen gav mig til min fødselsdag blomstre

de ualmindelig frodigt.

Tingene tegnede saeledes meget godt,men alt var 

ikke ,som det skulle være.Efter at Ellen ved udgangen af maj 

var kommet hjem fra sygehuset og -havde hvilet nogle dage, 

kom hun til en række trættende røntgenbehandlinger paa 

sygehuset i juni 1968,og derefter var hun til regelmæssig 

kontrol paa sygehuset,uden at vi fik besked om,at der 

var noget alvorligt paa færde.Tværtimod blev vi beroligede 

ved,at der blev længere og længere afstand mellem kontrol

undersøgelserne .Men efterhaanden eom tiden gik,begyndte 

hun at klage sig mere og mere over,at hun havde ondt i 

ryggen,og vi kunne ikke helt afvise,at der kunne være

v%25c3%25a6re.De


' / i
I 

noget alvorligt paa færde,selvon snerterne kunne dæmpes 

ved brug af nedicin.

Vi havde dog nogle lykkelige naaneder.hvor vi var optag' 

get først af husbyggeriet og dernæst af at bo i det nye I 

hus.Desværre lagde det offentlige liv nok lidt for stort ' 

beslag paa nin opnærksonhed til,at jeg i tide kunne se, 

hvor alvorligt det ver.

I efteraaret 1969 følte hun eig stadigt sløj og sagde,a' 

at hun trængte til en tur til varnere onraader.Vi tog 

derfor en fjorten dages tur til Tenerife lige efter jul 

og var en del af tiden sammen ned Inger og Henning,son 

var dernede paa en otte dages tur.Ken det kan ikke næg

tes,at turen ikke blev den helt store succes.Slien havde 

glædet sig neget til at gaa i vandet,nen det kunne hun 

absolut ik ;e taale.og forøvrigt var der en del graa- 

vejrsdage imellem,saa vi blev ikke helt saa gen envarnede, 

son vi gerne ville.Men det var trods alt en god tur,cg 

jeg tror,at Ellen endnu pas dette tidspunkt havde haab 

on,at det skulle blive bedre.

Paa hjenrejsen havde vi en oplevelse at se Niels 

Briks nye ejerlejlighed i Gentofte paa Snogegaarcsvænget 2. 

Genr.en længere tid havde Niels Erik og Aase under skiften

de forhold boet paa værelser i København,nen det var 

baade dyrt og daarligt.Og nu ville de gerne giftes. 

Det var derfor lykkedes af fnnde en toværelsers lej- i

lighed,der kunne købes for loo ooo ned 2o ooo i udbetaling. 

De var netop flyttet ind i denne,da vi kon hjen fra turen, 

Eg Ellen fik saaledes lejlighed til par sin sidste store 

tur at besøge dette hjen og hilse paa de unge,der stod 

over for at skulle giftes.

Det var vel ikke noget stort at flytte ind til, 



men nok for to unge at begynde med,og vi ey ntes alle godt 

om forholdene.

Der var vel nok smaa forhold til at begynde med, 

med de unge satte en ære i at klare sig selv uden anden 

støtte end de normale studielaan fra det offentlige. 

Og for emaa penge fik de skabt dem et pænt hjem.

Niele Erik havde som led i sin ingeniøuddannlse

i sommeren i960 været paa studieophold i Gøppingen i Tysk

land.Gudrom og '“lien og Jeg aflagde i midten af august et 

besøg hoe ham i Gudrone nye "Escort" og havde nogle hyggelige 

dage sammen med ham i omraader,han kendte.Og da han var 

færdig,tog Aaee ned o g fulgtes med ham paa en tur rundt 

helt ned til Italien.

Han havce en god sommer,men da den var forbi,var 

hans bil det ogsaa,saa han maatte pr.1.oktober 196S 

overtage min gamle Consul,eon den gang havde kørt 6o - 

7o ooo km.I etedet købte Jeg en ny,som den gang kostede 

ca.22 ooo kr.

Men vi besøgte ham altsa* i éen ny lejlighed,og 

gik igang med folketingsarbejdet,medens Ellen rejste 

hjem t:l en lang og ualmindelig haard vinger,som hun syntes 

aldrig skulle faa ende.

Omkring begyndelsen af marts aflagde hun besøg 

hos sin søster i Viborg,men blev meget syg,fordi hun 

ikke havde faaet sin sædvanlige medicin med.Og fra den 

tid kunne vi rigtigt se,at det gik nedad.Hun blev tyndere 

og tyndere,appetitten gik nedad,og smerterne blev vold

sommere,saa de maatte dæmpes.

Jeg er ikke klar over,om hun vidste,hvor det bar 

hen.Jeg tror,hun havde det paa fornemmelsen,men hun 

beklagede sig aldrig.Men først da læge Hansen sagde det



til tig gjorde jeg for mit vedkommende det helt klart. 

Børnene blevmere tilbøjelige til at komme hjem.

Vor megd de vidste,ved jeg ikke,men de to sygeplejersker 

i*lee og gerda havde sikkert talt ud med dem.

Men endnu gik det eaa taaleligt.Slåen fik en ny stQl 

hvor hun kunne side at læse og sy eller lægge kabale 

og en tid endnu ogeaa spille kort med børnene.Cg selvom 

den kræft,der havde angrebet hende i ryggen,var ubønhør

lig, var det umuligt at afgøre for os,om der ville gaa 

maaneder eller ear.

Midt under alt dette holdt Kiels Erik og Aase bryl

lup 4.april 197o.Cg eelvom det var svært at skabe fest- 

temning.var der alligevel sar.let omkring treûî'mennesker 

mennesker til micdagen i Næsbyhoved Skov.Be unge og fler

tallet af gæsterne morede sig godt,men for Ellen var det 

strengt, og vi maatte tage hjem længe før fester, var forb 

Selve vielsen blev foretaget i den umaedeli skønne 

domkirke,der selvom den er stor,kan danne en virkelig 

ramme om en af ligets etore begivenheder.Og ved denne 

lejlighed saavel som ved Carls og Katee bryllup havde 

brudens mor gjort sig store anstrengelser for at skabe 

en festlig ramme om begivenheden.

Trods sygdommen var vi alligevel samlede med børnene 

og nogle stykker mede til en hyggelig frokost herhjemme 

dagen efter

Skov.Be


Tiredag den 21.september 1971.

Ber er folketingsvalg i dag,og hermed udløber det folke 

tingsmandat,jeg nu har haft i to omgangei ialt 13 aar 

9 maaneder og 18 dage.

Og hermed begynder igen et nyt kapitel i min 

tilværelse.F^a at være aktiv eom. landmand,eom deltager 

i det landbrugefaglige organieationsarbejde og i det 

politieke liv er jeg nu gaaet over til at være peneioniet. 

Fra at deltage i livet og i en vie grad at præge det, ' 

skal jeg nu spille betragterens rolle.Tilbage af hverv har je 

nu kun medlemsskab af Statens Jordlovsudvalg med tilsyn 

i det gamle ødense amt og Bornholm,Formand for 2.Jordfordelin 

kommission for Fyn og Østjylland idamt formand for Dansk 

Slægtegaardsforening.Tilsammen vil det kunne give nogen 

indtægt og en begrænset arbejdsmængde.

Saa gælder det om at kunne finde sig i de ændrede 

forhold og at kunne oparbejde en vis livsrytme.Og hertil 

skulle bidrage arbejdet med haven,en haandsrækning hos 

Carl Martin og Kate paa den gamle gaard,bestridelse af 

de eidste tillidshverv og saa forhaabentlig en del 

skribentvirksomhed,herunder de dagbogsblade , som forhaa

bentlig bliver en realitet og ikke blot en drøm.

Og saa gælder det forøvrigt om ikke at falde hen 

i grublen over de ændrede livsvilkaar , man at glæde sig 

over,at man har faaet lov at leve livet i rigt maal, 

at tasx have faaet lov til at beskæftige sig med de 

ting,der har haft den fulde interesse,at have levet et 

lykkeligt familieliv,at se børnene i gode virksomheder 

og at være fri for nærgaaende økonomiske problemer.
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Valgdagen,der tillige vapefteraarsjævndøg faldt i

paa en smuk solbestraalet efteraarsdag,hvor man rigtigt 

kunne nyde livet i det fri.Jeg ead paa traktoren og harvede 

den ganske dag.DEt er nu eaadan en hygelig beskæftigelse, 

naar vejret er godt,ogtankerne kan drage eaa frit over ! 

land. j
Henimod aften fik jeg besøg af min folketingskollega j 

siden 1964 Mads Eg Eamgaard,Egebjergaard.Han var genop

stillet i Sønderjylland og naturligvis meget spændt 

paa valgets udfald.For det første o'■‘man kunne holde 

de sædvanlige to mandater i Sønder jyllar., saa han og Burg- i

doft kunne blive genvalgte og hvem der i modsat fald i

skulle glide ud. (De blev begge valgt)..

Følgelig kom jeg først op at stemme ved mørkets 

frembrud,men dag tidligt nok til at se de farvestraalende 

valgplakater.Og ikke mindet de gule C - plakater faldt 

godt i øjnene.

Aftenen tilbragte jeg paa Kaaregaard sammen med 

nogle af Kates paarørende,og der var mærkelig ro til at i 

føle fjernsynets valgudsendelser.Saa de ydre omstændigheder i 

var hygelige nok,men dermed var ogsaa alt sagt. !

Valget blev en skuffelse.Socialdemokrater og Folko- ! 

socialister gik frem over alfrDEHadikale klarede sig, 

Venetre gik stxirkt tilbage paa landet og de Konservative I 

i byerne.

Valgaftenen sluttede med en nogenlunde klar mandat

fordeling, rr.ei. uden at der var skabt klarhed over,om regeringc 

Baunsgaard kunne fortsætte eller ikke.

Men da var klokkaa ogsaa blevet 2.



Onsdag den 222eeptember 1971.

7o Socialdetr.. + 8

Valgets udfald blev

27 Radikale (uændret)

øl Konservative 4- 6

3o Venstee 4- 4 Ialt 88

17 SF. 4- 6 Ialt 87.

Hertil kom 4 delvis uafklarede mandater fra

Færøerne og Grønland.

Bemærkelseværdigt er det,at de yderliggaaer.de 

venstrepartier Venstresocialisterne og Kommunisterne gled 

ud.Retsstaten opnaaede trods fremgang heller ikke kandater 

et nyt borgerligt eller i hvert fald halvborgerligt 

orienteret splittelsesparti KIKS Kristeligt Filkeparéi 

blev med eine 56ooo stemmer heller ikke repræsenteret, 

men villle mild blot 7oo stemmer mere have opnaaet 4 

mandater.Hvis de havde opnaaet repræsentation,ville Soed. 

maattet afstaa 2x mandater.Venstre og Konservative hver 

1.Ingen kan vurdere følgerne af dette.

Der blev ingen beslutning truffet med hensyn til 

regeringsdannelse,men der diskuteredes naturligvie 

voldsomt.

yderliggaaer.de
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Torsdag den 23.september 1971.

Ben politiske situation er stadig uafklaret,men 

meget tyder paa,at regeringen vil mødes med Folketinget 

5.oktober og lade sagen afklare der.

DEt gode efteraarevejr holdt sig stadigt,men 

maaske med en noget afdæmpet tendens.Jeg fortsatte 

med efteraarsharvningen og kunne glæde mig over stubmar

kens fine tilstand efter afbrænding og to gange harvning.

Man bliver aldrig alene,naar man færdes i marken 

med plov eller harve.Cg ikke mindst naar fuglene flokkes 

er ,der en skare af vingede væsener.Maager og Teener 

i tusindvis flyver skrigende om traktoren,eller slaar 

sig ned i dens umiddelbare nærhed,saa man næsten frygter, 

at man skal køre dem ned.Man begriber ikke,hvordan det 

kan gaa til,at disse lyse fugle kan finde frem, til 

harven næsten lige eaa snart den er der .Efter sigende 

ekal de have nogle ualmindelig gode øjne,men om det alene 

er sagen,skal være usagt.

Viberne og Stærene er endnu ikke draget bort,men de 

smukke og vævre fugle er samlede i store flokke,der følger 

harveni lige eaa store tal som Mågernes.Og hertil kommer 

nogle Alliker,der næbbes muntert midt i selskabet.

Jo det er fornøjeligt at følge fuglenes liv og 

se hvor frygtløse de er i menneskers nærværelse.Men 

naar skyggerne begynder at blive langemforsvindor fuglene. 

Saa søger de natkvarter paa andre steder.Men hvor ?

I stedet for den muntre flok,kommer der andre 

skabninger firem.Haren den graa,der endnu ikke er blevet 

opskræmt af jægerens bøsse vover sig frem i nærheden 

af fredeforstyrreren,men dukker eig alligevel melle₺ 

ujævnheder og straa,eaa den næsten falder sammen med



cr.eâ jorden og er meget svar at faa øje paa.

Langs med hegnet lister en Fasanhøne med sit 

kuld af halvstore kyllinger afsted,medens Fasanhanen 

kror sig inde paa marken ,men alligevel tager henne 

paa nakken,naar man kommer i nærheden.Og Agerhønsemutter 

dukker sig tæt± ind under roerækkerne med sine kyllinger, 

medens hun søger næring til familien.

Det er karakteristisk at iagttage,at disse aftenehs 

dyr et sky for mennesker.Og jeg er egentlig ikke særlig 

stolt af at konetatere det,for det er jo menneskets skyld 

Det er os,der forfælger dem hele efteraaret igennem 

med hor jagen og ekyden.Saadan har det altid været, 

og dyrene har gennem gennerationer vænnet sig til den 

frygtsomme tilværelse.

Man kan diskutere det rigtige i denne tingenes til

stand, men den lader sig jo næppe ændre eaa lang tid 

jagtlysten sidder i blodet paa folk.
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æixsdag 24.sept.1971.

Ber skete brat omslag i vejret.I nattens løb var 

der heftig regn og torden,og inden middagkunne der maales 

27 turr, nedbør .Senere paa dagen klarede det dog op paany, 

men sommervarmen var borte.

Som følge heraf var det umuligt at arbejde paa 

jorden med redskaber.Jeg fik derfor noget kontorarbejde 

ryddet af vejen og foretaget en jordlovsudvalgsbesigtigelee 

i Drigetrup og aflagt besøg bl.a. i Andelsbanken.

Jeg havde været saa heldig at foe udtrukket en 

5 % statsobligation paa 2ooo kr. til kure 62.En rar 

skattefri formuegevinst..Jeg havde egentlig tænkt 

mig at købe nye obligationer for pengene,men lod mig 

overtale til at købe for 2ooo kr.lo % garantibeviser i 

Andelsbanken.Om det var klogt,ved jeg ikke.

Prisen for bacon,der havde' ligget temmelig svag 

det sidste aars tid,er rettet sig noget i de sidste uger, 

og der opstod nu en ny stærk engelsk efterspørgsel 

med paafølgende prisstigning.Londonnoteringen satte re- i 

kord med 4oo Pund Sterling pr. ton,og den danske note

ring ansattes til 5,36 for 1.kl.A=Samtidig steg torve- 

prieen 2 kr. til 15o kr.for bedste 2o kg.s grise.Og samtidig: 

er smørret naaet rekordhøjder.
i

Denne udvikling giver naturligvis landmændene i

øget humør og giver haab om,at vi kan gaa ind i E^f !

i hvert fald med baconproduktionen intakt.

Obligationskurserne er i den sidste uge steget 

ganske væsentligt i forventning om snarligt fald i 

diskontoen.
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Lørdag 25.eept.1971

Uvejret fik hurtigt raeet ud,og efter gaarsdagens 

nedbør var jorden eaa tør,at jeg tried nogen forsigtighed 

kunne give Moeen et ttedie træk med harven.Og den korr, til 

ee virkelig godt ud.Carl kørte ajle derned.

On aftenen ved jeg til eelekab paa Sjølundgaard 

sammen medn H.D.e forældre og tre sæt af deree eøekende, 

boil alle var hyggelige og rare mennesker.

Turen derned var ikke uden dramatik,idet bilen kord 

før Kolding gav en mærkelig lyd,der efterfulgtes af en 

vedholdende larm.Det viste sig heldigvis kun at være et 

brud paa udstødning srøret.saa jeg kunne køre videre,men 

eagen gav dog anledning til,at jeg overnattede paa- 

Sjølundgaard.



Søndag 26.sept.1931.

Morgenkaffe og frokost paa Sjølundgaard sammen tr.ed 

Gudron og H.D.

Vi fik set haven og navlig deres flotte nye svine- 

stalde,som er under opførelse inde i gaarden,og som skal 

kunne rumme 6- 7po svin i en længde af hver 38 meter.

Førete stald nærmede sig fuldendelsen,og dpn anden 

var man eaa langte fremme med,at der var støbt gulg og 

rejet buer til tag sant paabegyndt itring af ydervægge.

Om eftermiddagen var vi paa Bejstrupgaard i Køben

hoved til kaffe og aftensmad,og Oppenborgs kørte os en 

lang tur rundt i-det smukke sønerjydske landskab og 

op nord for Kongeaaen,hvor vi passerede Ladelund Land

brugsskoles store og flotte bygninger,der nu tildels 

staar tomme under ungdommens flugt fra landbruget. 

Endvidere passerede vi Askov højskoles endnu større,men 

vel ikke helt saa smukke bygninger.Det oplystes,at der 

var tegnet loo elever for vinteren,men det er jo kun en 

brøkdel,af de 3 - 4oo,der plejede at være,fær de lang- 

haaredes slæng prøvede at erobre skolen - hvad heldigvis 

mislykkedes efter langvarig strid.

Men det var vedmodig at se de to gamle kulturcentre 

ligge næsten ubenyttede hen.Hvad skal der blive af dem ?

Om aftenen var vi alle fem til høstgudstjeneste 

i Rødding Frimenighedskirke,hvor Kloppenborgs har deres 

tilhold=DEt var en meget smuk oplevelse.Kirken der var 

smuktpyntet med korn og blomster,var fyldt til sidste 

plads.Og gudstjens ten,der formede sig omtrent som en 

gudstjeneste i folkekirken,men nok saa enkelt og relativt 

kortvatig,selvom der var ret stor altergang.Cg bagefter 

var der menighedsmøde paa hotellet,hvor Gudron H.D.og jeg
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dog ikke var med.Der foretogesindeamling til danske i 

Sydslesvig,og der laa masser af tikronesedler paa bordet.Endd 

en enkelt halvtredser.

Man klagede imidlertid over,at menighedens medlemer 

var gamle,og at det var helt galt ved de efterfølgende 

maanedsmøder.Og det var rigtigt.Vi eaa en del yngre ægtepar 

med børn,men absolut ingen unge.

Men det er Bødding jo ikke ene om,selv o& det 

giver særlige problemer for den næsten loo ar gamle fri

menighed,der egentlig var startet i tyskertiden i salen 

paa Bejstrupgaard.

I Skamby var der ogsaa høstgudstjeneste,og ved 

denne lejlighed var der godt besøg,eelvom Carl og Kate sagde, 

at de formentlig var de yngete.

Paa køreturen besaa vi det gamle hus "Friheden" 

eom en Klopppnbor^ Skrumsager havde bygget i 1S72 lige 

nord for Kongeaaen for af have et fristed i tyskertiden.. 

Huset er et lille kampestenshus,der for et par aar siden 

eaa forfærdeligt ud,men eom nu var blevet moderniseret, 

saa det kunne udlejes til sommergæster.Og underligt nok 

er det væsentligst til tyskere,eom betaler 3oo DM i leje 

om ugen.Saadan kan det gaa.



Mandag 27.sept.1?71.

Hjemkørsel fra Sjølundgaard tidlig morgen under stort 

rabalder fra det sprængtec udstøoningsrør.Men det berød 

ikke meget,for lastbilerne larmede ogsaa,og mekanikeren 

fik lavet bilen i formiddagens løb.

Jeg fik tid at hjælpe Carl med at veje grise.Der 

blev 11 mod 22 i forugaaende uge.

Og i det gode efteraarsvejr gik jeg igang med at 

give haven en haa rdt tiltrængt omgang med hakkejern 

og plæneklipper.

Jeg fik plukket Ingrid Marie-æbler,og Dari begyndte a 

toppe sukkerroer af.
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Tiradag 28.971.

Rejete am aftenen med toget til København og overnattede 

hoe Henning og Inger samt lillepigen,der stadig tog pænt 

paa i vægt og gom var et særdeies fredeligt barn.

Onadag 29.9.1971.

Til forretningeudvalgemøde i Statene Jordloveudvalg. 

Mødet var meget langvarigt.Det begyndte 9,3o og var daarligt 

færdigt,da jeg forlod etedet for at rejee med lyntoget

Om aftenen havde jeg kortaften,hvori deltog familierne 

Jensen,Søndersø,Balåe,Carl og Kate eamt hendee moder.

Toredag 3o.eept.1971.

!qa afskedstur til Præetø amt.Efter at have fungeret 

aom jordlaveudvalgeta tileyneførende i amtet i 24 aar 

ophørte min funktionsperiode pr.1•Oktober.Og da eamtidig 

Otto Petersen og Shiøler bl.a.paa grund af alder ophører 

med at fungere fra samme dato,formede turen sig eom en afsked 

tagen.Jeg beeaa Stevnsfort,og eaa gpiste vi frokost paa 

vort gamie tilholdssted Rønnede kro inden vi saa paa et 

par sager.Kommiaeionaformand Aksel Hansen fungerer videre 

som vieeformand for hele Stcrstrømsamtet.



Fredag,1.oktober 1971.

I et ualmindelig smukt efteraarsvejr med indtil 

2o graders varme begyndte Carl og jeg paa roeoptagningen, 

og vi fik gennemført et betydeligt stykke arbejde,men 

begejstringen for avlens størrelse var maadetig.

Det var første jagtdag,men vi saa ikke andre 

jægere end Rasmus J.Haneen,der kom cyklende til Brønd

strup efter at han af en eller anden grund ikke mere er 

kørende=Paa grund af traktorlarmen hørte vi ingen skud.

Om aftenen kon Inger og Henning med Lillepigen 

paa week-end besøg.

Lørdag 2.okt.l971.

Familien fra Hvidovre var paa besøg,og om 

eftermiddagen havde de kaffeslabberas hos mig for 

Ruth og Sonja samt Kate.

Jeg hjalp Carl med at toppe roer af en del af dagen.

Vejret var fremdeles skønt.



Søndag 3^kt.71.

Det blev en ret bevæget dag.

Efter at vi havde drukket morgenkaffe forberedte 

vi en køretur, og vi blev enige om FynsHoved,men netop 

som vi skulle køre kom Esther og Viggo Løntoft paa visit 

for at se Lillepigen undervejs til Odense.Vi kom dog afe 

sted og havde en smuk tur til hovedet og til Kerteminde, 

medens Carl og Kate gik paa jagt (uden at skyde noget}

Cm eftermiddagen kom Elna og Martih Danielsen 

paa visit.De er jo altid saa elskværdige,og de følger 

Ni,ele Erik med stor interesse.Og samtidig kom Gudron 

og H.D.hjem,saa der var livligt rykind.Danielsens 

tog dog afsted igen samtidig med at Marie og Marius kom. 

Og saa fejrede vi Lillepzgens to maaneders fødselsdag 

ved en hyggelig famil'esammenkomst.

Mandag 4.okt.l971.

Vejret blevnæeten smukkere og smukkere,men efter- 

haanden ogsaa køligt.Men varmebølgen havde' ogsaa været 

usædvanligt?»

Inger og Henning med Lillepihen og jeg aflagde 

eftermiddagsbesøg i Rosengaardscentret.Der var storslaae 

og en del mennesker,men tilsyneladende kun en begrænset 

handel.

Om aftenen kørte de til ejølundgaard for at blive 

ugen ud.

visit.De
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Tirsdag 5.oktober 1971.

Det var stadigt fint vejr,og jeg harvede dager: lang. 

Om aftenen tog jeg til København for at delte é 

forretningsudvalgsmøde i Statene Jordlovsudvalg næste 

dag.Folketinget holdt aabningsmøde denne dag,men jeg skæn

kede det ikke mangetanker.Dog overvejede jeg , orr. jeg skulle 

tage hen at se,om der var nogle af de gamle kammerater 

paa stamkafeen "Hos STig",men jeg lod være.Lysten var der 

ikke rigtigt.

Onsdag,6.oktober 1971.

FU.møde i Statens Jordlovsudvalg.De første ansøgnin

ger om tilskud efter loven om rentesikring for udgifter 

til landbrugets produktionsbygninger forelaa.Man venter 

Booo om aaret,hovedsagelig til svinestalde.

Der forelaa endvidere henvendelse om udlevering af 

dokumenter vedrørende afslag paa en sammenlægning i Ladby. 

Man vedtog i overensstemmelse med loven at udlevere disse 

med efter samraad med justitsministeriet vedtoges det 

at tilbageholde medlemmernes indstilling,der fortsat vil 

kunne betragtes som et internt dokument.

Valget paa Færøerne var nu opgjort og de to hidtidige 

medlemmer genvalgt. Dermed er der sikret flertal for dannel

se af en socialdemokratisk mindretalisregering,og Krag 

gaar nu igeng med at danne en saadan.

Om aftenen var jeg paa Sjølundgaard sammen med Carl 

og Kate og Inger og Henning.Jeg tog med lyntoget Slesvi

geren til Kolding,,hvor Carl hentede mig paa turen dertil..

Den første nybygning paa Sjølundgaard var nu delvis 

færdig og den anden næsten under tag.

Jordlovsudvalg.De


Torsdag,7,oktober 1971.

Lydersen og jeg vari 0.Kærby for at foeretage endeli 

afsyning af den første rentesikringsstald,en svinestald 

til 2oo svin for 146 ooo kr.Alt var i orden.

Om aftenen var jeg til kortspil hos Ellemose,efter 

at vi paa forhaand havde foretaget en mørkningsrundtur 

i den nye bydel.,som er i rivende udvikling med beboelse, 

forretninger og fabrikker.

Fredag 8.oktober.

Det-rår feraavejer.og jeg opholdt mig væsentligst 

inde for at skrive artikel til "Slægtsgaarden".

Johs.Rasmussen fræsede have.Carl køtte gødning til 

"Mosen".

Journalisternes strejke overfor radio og fjernsyn, 

der nu havde varet over en uge,fortsattes stadig,selvom 

der forhandledes.

Krags regeringsdannelse var ikke færdig,men ventes

at blive det lørdag



Lørdag 9.oktober 1971.

Ministeriet Krag er nu en kendegerning,cg selvom 

den parlamentariske basis er saa svag som overhovedt 

muligt,er magten og administriionen dog gledet de borger

lige partier af hænde.Man ved ikke for hvor lang tid.Nogle 

mener,det bliver kort,men Krag har dog en væsentlig trumf 

paa haamden,emlig at vi for at blive optaget i fællesmarkedet 

$ markedsmodstanderne har nu antagelig fireogtredive mandater 

i Folketinget,hvilket er mere end en sjettedel$skal 

have folkeafstemning engang i sommeren 1972,og før den 

tid er der næppe nogen,der tør røre ham.

Det store spørgsmaal er saa iøvrigt.om det samarbejde, 

der har eksisteret mellem de tre borgerlige partier,kan 

opretholdes i det lange løb fremover.

Prisen for ministeriets parlamentariske basis 

var iøvrigt.at grønlandsrepræsentanten Hertling blev mini

ster.Man mindes i sandhed frisen paa Christiansborg:Den 

som forstaar fuglenes sprog kan blive minister
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Søndag,lo.okt.1971.

Krage tnineterliste foreligger nu og gengives ne- 

denstaaende.Den modtoges med nogen overraskelse,men ogsaa 

med en vis velvillig.Opsigtsvækkende er det,at Riisgaard- 

Knudsen afslog at blive minister paa grund af HeitLings 

udnævnelse (Fiskeriminister).

Om formiddagen var je»

i kirke.Vi var 12.

Cm eftermiddagen kom

Kate og kendes famile fra Nye ansigter
Statsminister:

odense og spillede kort • Fhv. statsTrindstO' Jens Otto 
Kvag.

Carl var til et kursus i Udenrigsminister:
Partisekretær K. B. Andersen. 

Finansminister:
Baaring. Folketingsmand Henry Grûn- 

baum.
Økonomi- og budgetminister: 

Folketingsmand Per Hække- 
rup.

Justitsminister: 
Folketingsmand, advokat K. 
Axel Nielsen.

Arbejdsminister: 
Folketingsmand Erling Dine- 
sen.

Udcnrlgsokonoml- og markeds- 
minister:

Folketingsmand Ivar Nør
gaard.

Boligminister:
Folketingsmand, sekretær 
Helge Nielsen.

Forsvarsminister:
Folketingsmand Kjeld Olesen.

Trafikminister og minister for 
miljø og planlægning:

Folketingsmand Jens Kamp- 
mann.

Fiskeriminister:
Folketingsmand, kommune
gartner Chr. Thomsen.

Gronlandsminislcr: 
Folketingsmand, fuldmægtig 
Knud Hertling.

Undervisningsminister: 
Folketingsmand, lektor 
Knud Heinesen.

Socialminister:
Folketingsmedlem, socialråd
giver fru Eva GredaL

Indenrigsminister:
Folketingsmand, overassistent 
Egon Jensen.

Kulturminister:
Folketingsmand Niela 
MaUhiasen.

Handelsminister:
Højskolefors tander 
Erling Jensen.

Landbrugsminister:
Gårdejer Ib Frederiksen.

* Kirkeminister: 
cand. theol. fru Dorte Ben- 
nedsen.



Mandag 11.oktober 1971.

Typisk dansk efteraar med regn og graavejr.Men 

vi har saa sandelig intet at beklage os over i eaa hense

ende, og vi kan godt bruge lidt vand til den knastørre 

jord.

Jeg var i Kosterelev og se til Anna Jensen og de 

to gaarde,jeg har tilsyn med.Anna var nogenlunde rask,selvom 

hun ikke helt havde forvundet den sidst: hjerneblødning 

fra marte.Men hun er en rask gammmel dame efter sin alder - 

82 aar.Gaarden eaa ud som sidst.Taget var meget daarligt 

paa tærskeladen,og Anna var heldigvis indforstaaet med, 

at der ikke var andet at gøre end at bryde de to lader 

ned og drive gaardene sammen.

Marken var ikke efteraarsbehandlet,men halmen brændt 

godt af,saa da Jørgen Sørensen og jeg gik den igennem, 

fandt vi ikke ukrudt af betydning.Han mente derfor,det 

var tilstrækkeligt at vinterpløje den.Vi drøftede de 

kommende forpagtningeforhold,og han var interesseret i 

at forpagte ogeaa den lille gaardsjord.Vi enedes derfor 

om,at han ekulde sørge for at taget itl hans stuehus blev 

sat i stand,samt meddele,naar det var sket,saa der kunne 

holdes udvalgsmøde om sagen.
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Tiradag 12.oktobçr 1971.

Jeg gav telefonidk advokat Olesen meddelelse 

om foranstaaende,og vi var enige om denne fremgangsmaade.

Sammen med Lydersen var jeg i Holmetrup ogfee 

paa en grund til gartneribrug, eom vi paa grund af 

terrænforholdene imidlertid ikke kunde godkende.

Og eaa ringede jeg til Søndersø kommunekonter og 

ansøgte om folkepension.Det var for saavidt kun en ringe 

ting,men alligevel en skelsættende begivenhed.Jeg havde 

været berettiget til folkepension i halvandet aar,men vilde 

ikke ssge,saa lang tid jeg var folket!ngsmand.Da jeg 

imidlertid maa betale over 7o ooo kr. i A og B skat 

fandt jeg det ikke betænkeligt at søge nu.

Radio-og fjernsynsstrejken„der nu havde varet i 

11 dage,tilspidsedes nu yderligere.Smede- og maskinarbej

derf orbundet,havde forbudt sine medlemmer at medvirke 

ved fjernsynsudsendelser,forhindrede nu,at der kunne sendes 

film og andre ting,der hidtil havde været sendt.Hans 

Sølvhøj meddelse dette i en kort udsendelse kl.2o,og 

derefter blevder tavshed.Radioen fortsatte dog sine 

almindelige udsendelser.

Jeg fik tid at læse bogen om Skrumsager fra Køben

hoved.H.D.s oldefader,der havde spillet en meget stor 

rolle i tyskertidens grænsekamp.
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Onsdag 13.oktober 1971.

Vejret var nu atter opklarende og smukt efter regn. 

Carl Martin fik eb del roer toppet af i eftermiddagens løb.

Den totale fjernsynestandsning g.vgmig lejlighed til 

at læse to bøfeer af Moten Kamphøvener om J-N.H.Skrumsager 

og af denne om hane hustru Ane Marie Skrumsager født Klop- 

penborg fra Københoved.Bøgerne gav en overordentlig inter

essant og spændende skildring af de to slægter og af de 

sønderjydske forhold i tyskertiden efter 1864.Cg de fortalte 

om en utrolig stædighed hos de sønderjydske førere samt 

om det indre modsætningsforhold.

Om eftermiddagen kom. fru skoleinspektør Wind,Otterup, 

og hentede mig med til' en eftermiddagsvisit hos landbrugs

minister Peder Larsens enke i Østryp.Det havde været plan

lagt længe og blev nu endelig til virkelighed og blev 

meget vellykket.

tetes14-10-1971-

Til mejeribestyrer Ö.Jensens 7o aars fødselsdag 

i Næsbyhovedskoven.

Niels Erik og Aase rejste paa en 15 dages ferie 

til Monastir i Tunesien.

Vi havde den første nattefrost og klart solskin.

Fredag,15.okt.1971.

Straalende solskin.Vi arbejdede med roer.
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Lørdag,16.okt.1971.

Køligt,men tørt vejr.Sat ruder i i staldene.

Ganske uventet kom fjernsjsaet igen i funktion efter 

flere dages emedeetrejke.Der var opnaaet farlig.Parterne 

turde aabenbart ikke gaa en week-end imøde uden fjernsyn.

Søndag,17,okt,

Jeg var ved Flyveeandet,men der var afspærret 

paa grund af skarpskydning.

løvrigt var det interessant at se,hvor godt vinter

sæden stod,hvor velbehandlede xxKmarkerne var,og hvor langt 

roearbejdet var fremme i det gode vejr.

Jeg emagte paa en Pernod,som jeg havde faaet 

foræreti Frankrig.Den smagte nærmeet eom hoetesaft 

maatte skylles ned med noget andet.



Torsdag,21.okt.1971i

Jeg var til besigtigelse paa Bornholm efter en natlig 

sejltur paa en temmelig urolig Østersø,som dog ik/.e gav 

søsyge..

Jeg kunnemeddele Knud Anker Kofoed,at der nu var 

foretaget udnævnelser af forlænd og viceformænd for de 

nye jordbrugskommiss ionerfor tiden indtil 1.april 1974, 

at jeg var udnævnt til formand for gi. Cdenee amt og Bornholm 

og at han var udnævnt til viceformand for Bornholm

Efter at gave besigtiget forskellige landbrugsfop

hold, tog jeg med middagsflyveren tilbage til København, 

og da vejret stadig var daarligt tog jeg en ny tur over 

Østersøen nemlig til Puttgarte’n og tilbage.

Fredag,22.okt.

Møde hos Lykke-Meyer om Faxe Klakbruds tilsvar 

til Jordloffsudalget.Hjemrejse.

Der opnaaedes nu forlig om konflikten i Radio 

og TV.Udsendelserne forventes derefter genoptaget i 

løbet af en uge 

Lørdag,23.okt.

De forudgaaende dages ruskvejr afløstes nu af det 

mest straalende efteraarsvejr med høj temperatur og 

otte timers sol..

Der var kort.fra Nils Erik i Afrika



Mandag,$8.okt.iî 71.

Et kraftigt uvejr træd regn,storm og torden drev 

hen over egnen.Efteraaret havde for alvor holdt 

sit indtog.

Jeg benyttede lejligheden til at skrive og samle 

en bog med indtryk fra pariserturen 1, - 11. september

Tirsdag,19.okt.

Uvejret fortsatte,men med aftagende styrke og uden 
torden.

Jeg var sammen med lydersen i Kitkendrup og 

rejste slutteligt til Zøbenhann for at bo hos Inger.
Ministeriet Krag forelagde et. hastelovforslag 

om forhøjelse af indførselstolden paa xk 65 af de indførte 

varer med ikke mindre end lo % af toldværdien..Forslaget 

var tænkt vedtaget samme dag,men det mødte modstand 

bl.a.fra FS og resultetet blev en udvalgsforhandling 

med langvarige møder.

Onsdag,2o.okt.

Lovforslaget gav anledning til voldsom uro baade 

i ind- og udland.Folketingsudvalget fik besøg af 8o depu

tationer,og det gennemgik en del ændringer.Bl.a.fritoges 

benzinen, og ialt blev der kun 55 tilbage af de 65. 

Tolden aftrappes over 18 maaneder.Forslaget vedtoges med 

9o st. mod 88.

Der var FU. møde i Jordlovsudvalget.

Om aftenen var jeg med Inger <bg Henning i Iserød.
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Mandag,25.okt.1971.

Møde i Flyvesandsucvalget.Mads Eg Lamgaard erklærede 

sig utilfreds med byggeri Hk.tr..paa Flyvesandet og udtraadte 

af Flyvesandsudvalget,idet han erklærede,at han udelukkende 

ville holde sig til Staten i sager vedrørende Flyvesandet. 

Rfter mødet ringede han mig op og understregede dette.

Efter møder besigtigelse og forhandlinger med 

eb ung gartner angaaende laan til et gartneribrug ved 

Holmstrup st.Trods nogen betænkelighed paa grund af,at 

arealet var bakket,vedtoges det flog at indsende ansøgningen.

Tirsdag 26,okt.

Straalende sommerve jr,men frostkoldt mod aften.

Carl pløjede gødning ned i Mosen.Jeg puskede lidt i haven.

Onsdag,27,okt.

Om formiddagen besigtigelsestur for Jordlovsudvalget.

Kl.18 møde i Slægtsgaardsforeningens arkivudvalg.

Efter at situationen en tid havde været kritisk 

forelaa der nu meddelelse fra Haunstrup-Clemmensen om, 

at man kunne faa et lokale hos kreditforenin

gen.

K1.2O var de udtraadte medlemmer af Folketinget 

indbudt til aftensmad og samvær med gruppeni forbindelse 

med dens første aftengruppemøde.



Torsdag,28.okt.1971.

Dansk Sl-ægtsgaardsf opening havde hovedbestyrelses

møde i Vartov med deltagelse af næsten alle medlemmer. 

Man drøftede indgaaende foreningens interne forhold 

og da navnlig mulighederne for hos Østifternes Kreditfor

ening gennem direktør Haunstruo-Clemmenséa at faa et 

nyt arkivlokale i stedet for det paa Amager.hvorfra man 

er sagt op.

Kl.19 vendte Niels Erik og Aase hjem fra en rejse 

til Monstir i Afrika,og jeg var sammen med dem hos Inger 

og Henning.De havde haft en god tur.

Og saa sluttede aftenen med to begivenheder,hvoraf 

den ene hurtigt vil glemmes og den anden bevares som 

noget historisk afgørende.

Efter en maaneds journaliststrejke fik vi for første 

gang radioavis kl.22.

Og kl.22,15 bragte en ekstraudsendelse meddelelse 

om,at det engelske Underhus efter seks cages debat 

netop nu vedtog at træde ind i det europæiske Fællesskab. 

Afstemningen sket med 356 gor og 244 imod altsaa med 

et flertal paa 112,medens 2o undlod at stemmen .68 medlem

mer af Labouroppositionen stemte for,og 38 konservative 

regeringstilhængere stemte imod.

Afstemningen,der var imødeset med betydelig spæn

ding,blev hilst med jubel ud over Europa og Amerika. 

Man tilkendegav,at nu stod man til indledningen til en 

ny tid for det gamle Europa.

For ^anmark har sagen stor interesse,men man skal 

endnu igennwm et folketin edabat og en folkeafstemnings 

naaleøje.

Henning.De


Şggsdag„2ff.okt.1371.

Den engelske parlamentsbeslutning vakte uhyre op

mærksomhed baade i Danmark og i næsten alle udlande.Cg 

stemningen var posetiv overalt undtagen i Rusland og 

saa naturligvis hos vore hjemlige SF.ere

Jeg hjalp Carl med at tage roer op.

Lørdag,3o,okt.

De konservative organisationer holdt amtstillids

mandsmøde paa Ringe hotel kl.lo fmd. - med fuld sail

Om. aftenen til kortspil hos Carl og Kate.

Søndag 31.okt.

Søndag var som sædvanligt en ret stille dag.

Mandag 1.november.

Jorbrugekommissionsmøde paa Næsbylund kro.

Paa visit hos fru Danielsen i anledning af,at hun 

har været lærerinde i 5o aar.

Om aftenen kortgæster.

Tirsdag,2.nov.

Til delegeretmøde i De samvirkende landboforeninger 

i Py ns Stift paa Nyborg Strand.

pcgrøfgg.

Afrejse til København,

Ved delegeretmødet talte professog Gelting fra 

Aarhus om fællesmarkedet og Danmark.Han gjorde det godt 

og meget optimistisk.Han gjorde et fordelagtigt indtryk 

ved i stedet for det dumme udtryk "Mine damer og herrer" 

slet og ret at indlede sit foredrag med at sige "Goddag".



Qnsdag,3. november 1971.

Forretningsudvalgsmøde i Statens Jordlovsudvalg. 

Gudron og Else aflagde besøg om eftermiddagen og 

aftenen,idet Else havde en uges ferie hos Gudron.H.D. 

var ikke med,da han lige havde faaet 32o smaagriee. 

4.nov.

Jørg.P.Jørgensen havde foræret os 7 store poser 

tulipanløg af sin avl paa Boltingegaard.Gudron fik 

en part af dem,Kate en anden og jeg en tredie.Saa der 

var travlhed med at plante tulipaner i den særdeles be

kvemme jord.Vi blev færdig med at plante stedsegrønne 

buske under kastanierne hos Kate,og vi fik plantet tulipaner 

derimellem.Jeg fik lagt ca.3oo løg,men blev ikke helt 

færdig.

Carl pløjede med den trefurede plov paa langs i den 

store mark.

Jeg havde besøg afrevisor Brandt i anledning 

af at jeg var blevet paalignet en slutskat paa nær 

12 ooo kr. for 197o.Jeg havde protesteret,idet jeg ikke 

regnede med at skulle betale mere end ca.Soo kr. 

Skattevæsenet var selv i tvivl og var højstv modtagelig 

for indvendinger,men trods gentagne besøg af Brandt 

havde man ikke faaet klaring.Man gik nu sagen igennem end

nu engang,og Brandt mente nu at være kommet paa sporet 

af en betydelig fejl.

Jeg modtog for første gang aldersrente.525 kr. 

for tiden fra 14okt.til 3o.nov.Ben maanedlige udbetaling 

med er. trækprocent paa 57 bliver herefter 332 kr.
Marius Andersen ringede og spurgte,om jeg ville 

med paa en tur til.Tenerife 3o.november.Mit svar blev nermest 

posetivt..



Fredag,5.november 1971.

Bevieor Brandt aflagde besøg og meddelte,at 

han havde opnaaet aftale med Søndersø kommunalbestyrelses 

skattevæsen,hvorefter min indkomst for 197o nedsættes fra 

de paalignede knpt 125 ooo kr. til godt llå: ooo.Herefter 

kan man forventede at den ansatte slutskat paa knapt 12 ooo 

kr.nedsættes til et par tusinde eller nogenlunde,hvad jeg 

havde regnet med.

Jeg fortsatte med udplantningen af tulipanløg, 

klippede stauterne ned og spredte spaugnum omkring i 

haven.Denne maa derfor nu betegnes som vinterklar.

Lørdag,6,november.

Kørte til København sammen med Carl og Kate for 

at fejre barnedaab i Hvidovre.Paa Storebælt mødte vi 

Gudron og H.D. samt Else og var sammen med dem.

Jeg aflagde et kort besøg i Østifternes Kreditfor

ening for sammen med Hofmansen at besigtige nogle lokaler, 

der kunne stilles til raadighed for Slægtsgaardsforenin- 

gens arkiv.Lokalerne fandtes brugelige,og jeg skulle 

forhandle videre med Haunstrup-Clemmensen om prisen.

Derefter var jeg en stund sammen med familien hos 

Inger,og om aftenen var jeg sammen med Inger og Henning 

hoe Inge og Knud til en hyggelig komsammen.



Søndag, 7. november 1§71.

Til barnedaab hos Inger og Henning ,hvor deres 

førstefødte blev døbt i Risbjerg kirke.Hun fik navnet 

ULLA MARGRETHE HANSEN.Gudron og Carl Martin var faddere.

Daaben fortnede sig som en err.uk højtidelighed i kirken 

der netop kunne fejre sin 12 aars "fødselsdag" ved 

denne lejlighed.Det var en smuk og enkel kirke,der gjorde 

det bedste indtryk,og som tjener moderne arkitektur til 

til ære.Der var to børn i kirke,og begge opførte eig 

eksemplarisk,hvad Ulla sin vane tro iøvrigt gjorde 

hele dagen.

Kl.12 var vi inviteret til frokoet-middag hos de 

lykkelige forældreDer var ialt 15 deltagere i middagen 

nemlig de desværre kun tre bedsteforældre,Ingers søskende 

med deres ægtefæller,samt Else og Viggo samt et par 

af Hennings slægttninge.

Vi fik en ganske fortrinlig middag,som var købt 

færdigleveret ude i byen og nogle udmærkede vine.

Og saa havde vi en meget hyggelig eftermiddag, 

inden vi sluttede med the pg ostemad.Det er jo efterhaanden 

sjældent at have alle børnene samlede,og derfor nyder 

man det maaske eaa meget mere.

Ulla fik et dagmarkors fra Ingers søskende,Mormor 

havde i tide strikket en kjole,som hun fik paa efter daaben 

der selvfølgelig fandt sted i den gamle daabskjole,som 

Inger var blevet døbt i som dan første,og som have været 

brugt ved utallige lejligheder siden.Jeg gav en sparekasse

bog med looo kr.

Inger havde holdt fii i tre maaneder efter fødselen, 

men havde nu begyndt i sparekassen igen,men foreløbig 

kun hveranden dag.Ulla var eaa i dagpleje hoe en genboer
ske .

err.uk


Mandag,8.november 1971.

Jeg benyttede lejligheden til at tage fra Æøbenhavn 

til Bornholm £ed natbaaden for at faa ordnet nogle 

jordlovesager^

Men det blev en urolig nat ,for det blæste en storm 

udi Østersøn,og det blev værre og værre,jor længere vi 

naaede frem.

Heldigvis laa jeg paa langs af skibet,saa jeg rullede 

kun rundt i køjen og slap for at faa hovedet til at 

vippe op og ned ,som de,der ligger paa tværs. Og jeg 

havde eikret mig en guldbajer til at sove paa og var gaaet 

til køjs i god tid.Saa jeg sov til henad morgenstunden 

og var paa intet tidspunkt søsyg.

Efter 4 forretninger tog jeg med midda.„sf lyet 

til København og hjem med tog og rutebil.Cg inden min 

hjemkomst i mørkningen var det det herligste stille vejr. 

Tirsdag 9.nov.

Møde i likvidationsudvalget for Nordfynske Jernbane.

Likvidationen har nu varet i éeks aar og nærmede 

sig nu afslutningen,idet kun faa af de sidst solgte are

aler ikke havde passeret tinglysningen.Man regner med at 

slutte i foraaret 1972.

Det har været en ganske god forretning,at være medlem 

af udvalget, idet der hidtil er udbetalt 17 5oo kr.til 

hver.Der blev bevilget yderligere 1 5oo kr.og der paa

regnes en ekstrabevilling til foraaret.Herfra gaar natur

ligvis skatten.

Kortaften hos O.Jeneen,Søndersø.



Onsdag,lo.november 1971,

Til middag hos skolesykolog Danielsen i forbindelse 

med hans tilbagetræden fra embedet.

Torsdag lî.nov.

I tørt og koldt vejr tog vi de sidste roer op. 

Tilvæksten i de sidste uger havde været særdeles god, 

saa den ikke alt for store roeavl udviklede eig efter- 

haanden mere tilfredsstillende.

fsedag Ij^nov.

En etraalende sol g jorde novembervejret helt 

ufatteligt smukt.Jeg harvede roejord om formiddagen, 

og om eftermiddagen var jeg i haven.- sad endda en halv 

times tid og nød solskinnet paa terrassen.

Løtdag l^.nov.

Til konservativt Landsraadsmøde i København.

Aftenfest i Lorry.

Søndag 14.nov.

Landsraadsmødet fortsattes under stor tilslutning 

og med en ganske god stemning.

Under mødet kom Poul Møller tilstede og blev 

voldsomt og langvarigt hyldet.Han holdt en smuk og bevæget 

tale ag forlod derefter mødet under stormende hyldest.

Alt var saare vel.Men efter mødet forlød det,at han agtede 

at lade sig opstille som kandidat til formand for partiet, 

naar Thestrup næste aar trækker sig tilbage.

Jeg er noget betænkelig ved dette.

Por det første maa man tvivle paa,om han kan finde 

sig i kun at spille en organisatorisk rolle,for det andet 

har samarbejdet mellem ham og flere af partiets toppoli

tikere ladet noget tilbage at ønske,for det tredie betyder 



hans valg sik.ært.at det vil blive betydeligt vanskeligere 

at kalde Haunstrup Clemmensen tilbage til politik, og for 

det fjerde har Poul Møllers organisatoriske evner næppe 

kunnet staa maal med hans politiske.Jeg er bange for 

at han er i færd med at begaa sit livs dumhed.

Cm aftenen var jeg hos Else og Viggo,hvorefter 

Inger og Henning kørte mig til bornholmerbaaden. 

Mandag 15.nov.

Paa Bornholm til besigtigelse af ejendomme ,der 

havde ansøgt om rentesikring for landbrugsbyggeri.! 

besigtigelsen deltog jordbrugskommissionens viceformand 

Knud Anker Kofoed og .Der er indkommet en del ansøgninger, 

og det var en fornøjelse at se,hvor gode og tidssvarende 

evineetalde,der opføres.Naar loven om rentesikring har 

virket en tid er der grund til at forventetpat der vil blive 

opført mange gode svinestalde, og at levering^ looo 

evin fra en gaard ikke vil være a± ualmindelig.Spørgsmaalet 

er jo saa om man kan finde den rette produktionshøjde. 

Men det afhænger jo igen af,om vi efter forventning kom

mer i Fællesmarkedet.

Kate hentede mig ved toget i Odense,og vi var 

hos hendes moder til aftenkaffe.

Tirsdag,16,nov.

Paa landsraadsmødet havde "Clemme,r meddelt,at 

Slægtsgaardsarkivet kunne flytte ind som lejer hos 

Østifternes Kreditforening i et lokale i Hammerichsgaade 

14.Der forelaa nu skriftlig bekræftelse paa dette,idet 
p et lokale paa ca.18 m paa 2.sal staar til raadighed for 

loop kr.om aaret.Dermed er en sten faldet fra vort hjerte, 

og arkivfolkene kan igen aande lettet op.
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Niels Erik paabegyndte sin militærtJeneste.Han 

var oprindelig udskrevet til flyvevaabenet,men var 

blevet overflyttet til ingeniørtropperne i Farum=vi er 

Jo alle lidt spændte,bl.a..paa om hans ene knæ,der havde 

været caarligt nu kunne holde til det.

Jeg rejste til København.

Onsdag,17.nov.IS71.

Møde i Statens "ordlovsudvalg i København bl.a. 

vedrørende administrationen af rentesikringsordningen. 

Torsdag,18.nov.

Den første sne faldt og gjorde Jord og træer hvide. 

Jeg besøgte Gudron og H.D.paa SJølundgaard.
Den første af de nye svinestalde var nu taget i brug med 

32o smukke gris®,der med en vægt af ca. 25 kg var indkøbt 

for 17o. kr. i gennemsnit.Den samlede svinebestand paa 

gaarden udgjorde nu ca.54o stk.

Den anden stald nærmede sig fuldførelsen og vil 

kunne tages i brug inden længe.Navnlig virkede et auto

matisk udmugningsanlæg særdeles tiltalende.

Vejret slog om fra tøsne til frost,men vejene 

var dog blevet nogenlunde rene,saa føret var ikke slemt 

glat .

Jeg kørte for første gang paa den nye motorvejs

strækning fra Gribsvad til Brønsernd.

Fredag,19.nov.

Til gule ærter hos skoleinspektør Vind i Otterup 

s.ammen med Peter Larsens enke i Øsjrup. Skoleinspektørens 

er meget livlige folk.

Lørdag,2o.nov.

Efter en nats haard frost var vejret atter mildere. 

Kiart eg£?|jga?§n,^ge}vg^d^0p^ning.
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Søndag,21.Nov.1971.

Bt uvejr af voldsomme dimensioner gik over landet. 

D^t begyndte med storm og snefog over Jylland om for

middagen, naaede Fyn ved middagstid og København henimod 

aften.Uvejret havde en vindstyrke paa lo - 11 og masser 

af sne i sit følge.Resultatet blev,at praktisk talt alle 

skiberuter til indenrigetrafik indstilledes,at flyderuterne 

liggeledes standsedes,at jernbanetogene kørte med timers 

forsinkelse og at landevejene blokeredes af sne driver og 

af tusinder af biler,som enten kørte fast eller kørte i 

grøften.Allerede tidligt paa aftenen meldtes fim voldsomme 

forsinkelser for baade redningsvogne og ambulancer,og 

ud paa aftenen meldtes om totalt stop flere seteder 

baade for brandslukningsvogne,ambulancer,redninnsvogne  

og sneplove.De kunne simpelt hen ikke komme frem for havarer 

de biler.

Jeg mindes simpelt hen ikke at have oplever noget 

tilsvarende siden hin dag i slutningen af november 1925 

da et voldsomt uvejr med nogle timers varighed drev over 

landet og gjorde al færdsel umulig,men samtidig ødelagce 

telefonledninger i hobevis.

Heldigvis var alle paarørende hjemme.Gudron havde 

fri fra arbejdet i Egtved og havde meddelt,at hun heller 

ikke kunne komme fem om mandagen.Ud paa aftenen sad de 

og krøb sammen under et tæppe,da de hverken havde 

lys eller varme.Inger havde haft gæste,men havde sendt 

dem hjem ved aftenstid,Carl og Kate var hjemme,og paa 

Gundershøj var de ogsaa hjemme,men lyset blinkede.

Niels Erik,der havde viret soldat siden i tirsdags 

var ogsaa hjemme,men skulle møde paa kasernen i løbet 

sneplove.De


af aftenen.Han var dog ved godt mod.Han havde kun 15 km 

ad befærdet vej.

Han var iøvrigt ikke særlig ked af at være soldat, 

ten meget fortrøstningsfuld ,bl.a.fordi han kunne tage 

hjem oi af tenen.Ellers havde han jo ikke meget privatliv 

paa en 16 mands stue.

Statens Jordlovsudvalgs nøde i Odense mandag for

middag aflystes i radioavisens sidste udsendelse.

Mandag 22.nov.1971.

Uvejret fortattes omend med nogen aftagende styrke. 

Vinden var østlig,temperaturen omkring O,hvad der begræn

sede snefygningen..De almindelige kommunikationsmedier 

var stadig afbrudt,og hertil kom,at■Badstrup var uden 

telefon det meste af dagen.Sneploven havde været der engang 

i løbet af natten,men ellers saa man kun gaaende trafik. 

Der laa driver foran garagen,der kun muliggjorde ud

kørsel efter omfattende snekastning..Derfor rr.aaatte man 

blive hjemme.
Vi vejede grise hos Carl.Der var 31 at levere. 

Niels Erik var ikke naaet kasernen om søndagen, 

men militæret havde accepteret,at han sammen med andre 

først korne med toget mandag morgen .Og da rutebiltrafikken 

var indstillet,var de blevet afhentet i en militærvogn.

snefygningen..De


Tirsdag,23.nov.1j71. ‘

Uvejret var nu drevet over og kun følgerne var til- ' 
i 

bage.Det var let tøvejr med skiftevis regn,sne og opholds- ! 

vejr.Vejene ryddedes og blev i løbet af dagen fuldt farbare, i 

og sneen smeltede med overaskende fart,formentlig fordi, 

der ikke var frost i jorden.

Paa kirkegaarden var gravstedet fuldt dækket af 

sne,saa intet var at se. 

' Mange steder ud over landet led man imidlertid slemt 

under følgerne.Ravnlig paa Aarhusegnen var det galt.Tusinder ,
I 

af biler sad endnu.fast paa vejene,og ambulancer kunde 

mangesteder kun komme frem ad hovedveje med hjælp af i

terrængaaende militærkøretøjer.Værst var det dog,at store '

omraader nu paa tredée døgn manglede elektricitet cg dermed 

vand og varme.Indesneede mennesker klumpedes sammen under prim 

mitive forhold uden varme,sanitet og med manglende mad. ;

Køerne kunde ikke blive malkede eller vandede.Man kan jo '

næsten ikke g|8re sig begribeligt,hvor megen fortræd et
i 

eaadant uvejr kan gøre. }

Jeg var i Skamby med bilen,og det gik jo meget godt j 

ved fuldt dagslys,men $eg ville ikke bryde mig om,at kor.me udi 

i snedriverne ved aftenstid.Et par planlagte møder blev {
“ i
aflyst. i



0gedag±24.nov.1971.

Vejene var nu atter fremkommelige og de fleste ste

der helt hare,men vældige driver ved vejsiderne fortalte 

om uvejrets rasen.

Der var møde i Flyvesandeudvalget.Anledningen 

var,at Made Eg Damgaard havde trukket elg ud af udvalget 

eom protest mod udbygningen af yderligere toiletbygnin

ger. Jeg kun ne medbringe at brev fra hane sagfører 

Bollw i Herningrder viete,at han var parat til at gaa med 

paa viase betingelser.Diese drøftedes eaa,og det vedtoges 

at E.Rasmussen og jeg ekulle søge forbindelse med ham. 

Det gjorde jeg telefonisk samme dag og under en yderet 

optimietiek etemning aftaltes et møde.

Om eftermiddagen var jeg til afeyning af en svine- 

etald for renteeikrihg i aarelev.

Torsdag,25.nov.

En stilfærdig tøvejrsdag uden særlige opeveleer. 

Jeg brugte skrivemaskinen en del.

England gav beretnijg om,at man havde sluttet den 

6 aar lange konflikt med Rodeela,og aftalen gav anledning 

til megen diskueeion.

Den sidste tide etrid mellem Indien paa grundlag 

af,at mange millioner øetpakistanere var flygtet idd i 

Indien tilspideede elg mere og mere og truede med aaben 

krig.

Efter en uroperiode var forholdene omkring Israel 

nogenlunde rolige.

I Folketinget drøftede man med negativ indstilling 

forslaget om en lufthavn og forelag om afskaffelse af 

indekskontrakterne.



Predag,26.nov.1971.

Til møde med Jordbrugskommissionen og besigtigelser 

hele dagen.

Vejret var overordentlig mildt,saa snemasserne 

næsten var smeltet.Til gengæld bredte en taagedyne sig 

over lendet,og skabte nye vanskeligheder for luftfarten.

Lørdag,27,nov.

Til kortaften hoe ^llemose. 

Søndag,28,12,71.

Til forhandlingsmøde om Flyvesandet paa Egebjergaard 

med Made Eg Damgaard.En ret ubehagelig strid mellem Damgaard 

og flyvesandeudvalget afvikledes.

Til Gudrons 32 aars fødselsdag pna Sjølundgaards 

eammen med Gunnar Klpenborg og Harriet.

Mandag,29.nov.

Vejret er etadigt mildt og fugtigt.Snemasserne er 

forevundet.

Uroen mellem Ægypten og Israel,der for nogle dage 

eiden truede med at blive akut,er nu atter dæmpet ned. 

Derimod er der visee krigehandlinger mellem Indien og 

Pakistan ved grænsen til.Øetpakistan.Det eer ud til,at 

denne uro binder saa mange af de Veetpakietaneke invations- 

tropper.at TBstpakisistKHi de øetpakietanske partieantropper 

eelv kan befri deres land.En del af de lo millioner flygt

ningen er allerede vendt hjem fra Indien til Østpakietan. 

Tiredqg 3o nov.

Startet til -^illund for tur med Marie og Marine 

•Andersen til Tenerife..Mødetid i Billund kl.8,oo morgen.



Tirsdag,3o.nov. - ^iread,7.dec.l97i.

Tur til Tenerifa .

Ben gennem nogen tid planlagte tur til Tenerifa 

etartede tirsdag morgen kl. 5 i godt vejr,og det gik frem, 

mod Vejle for bliden bør,men ved Bredsten blev man pludselig 

mødt af taagebanker,der hurtigt bredte eig til en veri

tabel taagedyne,der gjorde vejen næsten ufremkommelig. 

Bet lykkedes dog for stærkt nedeat fart at naa frem til 

Billund,hvor Iflifihavnen næsten skjulte sig i taagen.Trods 

alt kom jeg dog frem i god tid,og Marie og Marius kom ik<e 

længe efter.

Men under disse omstændigheder var det naturligvie 

umuligt at flyve.Vi ventede en times tid,og saa blev vi læseed 

i en bue,der kørte os til lufthavnen ved Ssbjerg.Her var 

forholdene imidlertid blevet endnu mere fortvivlede,idet 

en elags havgus var væltet ind over pladsen ûg lagt sig 

som en kold haand over omraadet.Saa gik turen igen til

bage til -$illund,og nu var taagen efterhaanden lettet, 

ja det var ligefrem solskin,saa vi i løbet af nogen tid 

kunne lette med en maskine,der var lutie kommet fra 

Gøteborg.

Vi kom ind i en næsten ny Caravelle euper 12 med 

plade til 125 paaeagerer og med tre timers forsinkelse 

etartede vi paa den seks timers lange flyvetus til 

Tenerifa.Og saa gik det ogeaa planmæssigt ud over havet 

néd til Amsterdam,Bruesel og Baris med mellemlanding 

1 Faro i Sydportugal efter 33/4 timers flyvning.

Vi saa naturligvis ikke meget,men skimtede dog 

land med bjerge og vand i Portugal.Bfter et kort ophold 

gik turen videre med to timere flyvning ud over Atlanterhavet.



Itfi)

Bu maatte vi sætte uret en time fxe tilbage for 

at komme ind paa canarieøern®e tid,men trods dette og 

trods for,at dagene hernede var meget længere,nærmede 

man sig dog mørkets frembrud ved landingen.Efter en hurtig 

pas- og toldbehandling kunne vi gaa til busserne,der havde 

venet i længere tid psa den tre timer forsinkede maskine. 

Og da vi rejste paa uspecificeret rejse til nedsat ;ris 

-'l95 kr.- var vi naturligvis spændte.Det viste sig,at vi 

skulle bo paa hotel Drago paa øenes sydspids.Og da dette 

hotel,der normalt kostede ca.3oo kr.mere om ugen og iøvrigt 

blev stærkt anbefalet af sagkyndige blandt de rejsende, 

var vi naturligvis ikke kede af dette,da vi jo kendte 

Puerto de la Cruz ganske godt.

Drago var et led i hotelbyen TEN-kBEL,der var dukket 

op i de sidste aar,og der hvor man for blot et aar siden 

havde været 4-5 timer eller mere om at køre den 80 km 

lange vej fra luftahavnen ved Sante Cruz til sydspidsen, 

var der nu anlagt en motorvej af høj dimension,som netop 

var blevet færdig i auguet 1971,saaledes at turen nu 

kun varede halvanden time,hvorfor vi var fremme lidt 

efter 8 -man regner kun uret til 12 her - saaledes at 

vi kunne naa at spise til aften med.

Ten-Bel er ikke et hotel i almindelig forstand,men 

men en hel by,der er dukket op i lavamarkens øde,og som 

er i rivende udvikling.Det er en by med 2ooo hotelsenge, 

hvoraf Tjæreborg har beslaglagt et helt kompleks med Soo 

senge, spisesaloner og køkken.
Det bestaar af smaa (Tygninger i kun to etager 

med smaa lejligheder med 1-2 værelser med køken med 

komplet udstyr og bad.Og saa var der aabne pladser 

imellem dem med evimmingbtools med opvarmet ferskvand 



samtliggepladser for solbadehde imellem husene.Uden for 

de aabne verandaer,der hørte til hver lejlighed var der 

plantet blomsterbuske,der endnu var smaa,men som gav de 

bedste løfter,naar blot de fik rigeligt vand til det 

frugtbare stof,der var slynget op af jordens indre,og sot 

nu laa som et stenet og gjnet rødbrunt stof.

Der var kendte og ukendte planter imellem hinanden, 

men dominerende var Baurgovilliaens farvestraalende flog, 

naar den slyngede sig op ad bygningerne.Og saa var der 

den røde jJulesstjerne,der netop nu stod i sit fuldeste 

flor.Der vary^6rie,Hibiekue.Pelargone og saa naturligvie 

Palmer og meget mere.Der var pænt,og der skal nok blive 

smukt med aarene,naar flittige hænder faar forhandlet 

ørkenene øde til hvide huee,asfaltveje og smukke haver.

Allerede den førete aften befandt vi oe godt,selvom 

mørket var brudt frem,og selvom jeg ikke kum.e faa det 

eneværelse,jeg havde drømt.

Vi fik besked om husordenen;. Morgenmad kl ?,3o, 

frokost 12,3o og middag 19,3o.0g til vor store overraskelse 

fik vi meddelelse om,at vi var paa fuld pension mod for

ventet halv.Det var en overraskelse,men det var maaske 

nødvendigt,for bortset faa et par smaarestauranter,var der 

''kke eaa forfærdelig mange steder at gaa hen.

Og ud over.nogle kioska^tige butikker og et par smaa 

"supermarkeder" ude i "byen" var der heller ikke meget 

forretningsliv.Vi havde stort set at holde oe til etedet, 

hvor vi var,og selvom vi kunne faa drinks her og der , 

var der praktisk talt ingen muligheder for at komme af 

med penge paa stedet.

Saa meget mere var vi naturligvis interesserede i, 

hvordan stedet var rent epieemæssigt.



Og her blev vi glædeligt overaekede.

Morgenmaden kunne vi selv tilberede i lejlighernes 

komplette køkken eller epise den i restaurationen.

Vi valge det første og fik leveret en pose med kaffe, 

en dito med sukker,en daase fløde,marmelade, og erAfriskt 

brød hver dag.Dertil en sød bolle,som ikke gjorde nogen 

videre lykke.

Saa kunne vi holde den gaaende,til vi gik ud og 

fik en billig formiddagsdrik.

Og eaa kom dagens store overraskelse: Frokosten. 

Der var dækket ved smaa borde med plads til 8 og vi var 

enart 8 danskere,der holdt sammen uder hele turen.Der var 

dækket med 1 fl.rødvi^l fl.vinr rose og en fl.destilleret van 

vaad.Og til vor endnu større overaskelee viete det sig,at 

alt dette var gratid,og at vi yderligere kunne faa flaskeraa 

byttet,saa tit vi ville.Det var derfor naturligt,at vi 

svang vore ølglas og gentagne gange sagdezSkaal!

Vinen var produceret paa Tenerifa og var vel ikke 

særlig kraftig,men vi lærte at sætte pris paa den,og der 

glad mange flasker ned i løbet af ugen.Den blev dog ind

draget ved desserten for at undgaa misbrug,men da var 

glassene som regel fulde.

Og eaa var der maden.

Vi begyndte frokosten,og den begyndte med et koldt 

ta' eelv bord,der ikke gav noget efter for dem mest 

veldækkede danske.Man talte op til 3o forskellige anretnin

ger i særdelesÇmukt pjintede serveringer.Kødretter var der 

vel normalt ikk- overflod af,men salater og navnlig fiskerette 

med velsmagende sovser,vrimlede det med.Engang blev der 

serveret en kæmpemæssig fisk i mindst 6o cm længde og 

udstyret med citroner og majsnæser.Den var faet og meget 

velsmagende,men den stod der ogeaa en tjener ved hele tiden.



Dernæst fulgte en solid kødret,f.eke. kylling, 

kotelet,oksesteg eller lam med kartofler eller hyppigt 

en meget velsmagende kartoffelmos.Sove var der ikke 

meget af til kødretten,ligesom der ikke var smør og næsten 

intet brød til anretningen,.Cg endelig var der dessert 

som regel frugt - friékm eller syltet^Kaffe kunne vi jo 

eaa drikke paa værelserne,hvad vi jo da ogsaa gjorde i 

fuld udstrækning - suppleret med med forskelligt tilbehør 

fra eupermarkedernee flaskebeholdning.

Om aftenen gentoges forestillingen blot med den 

forekel ,at nu fik man fire retter mad.Det vil sige 

euppe,fisk,en eolid kødret og dessert.Atter vin ad libitum, 

med trods dette,eaa man ikke tegn paa overdreven nydelse.

Vi epiete i to reetarationssale,pg naar der ikke var 

udflugter,var der som regel nogenlunde fuldt.

Vi kunne nu begynde at ee selskabet an.Cg det viste 

eig,at der praktisk talt ikke var unge mennesker.Det var 

ikke ferietid,og det var emaat med forlystelser paa etedet. 

Derimod var der en række yngre ægtepar - ofte med børn under 

den skolepligtige alder - og en del ældre mennesker i 

pensionistalderen.Det var et roligt og venligt publikum, 

eom vi satte pris paa.De fleste var kommet med maskiner, 

udgaaet fra Billund,Aalborg,Gøteborg eller Oslo.

Blandt deltægerne var Egemoses fra Holmegaard,som 

i fulde drag nød vandet og naturen baade i ferkvandsbassinet, 

et ealtvandsbassin og det tilstødende Atlanterhav,hvortil i 

vi kun havde fem minutters gang.Dem traf vi forøvrigt 

allerede i Billund.De var paa 14 dages tur,men ville i 

hovedsagen indskrænke sig til at svømme og til at gaa 

ture.

Og eaa var der den flok,so kom til at danne vor 

omgangskreds paa stedet nemlig en ældre husmand Hans

paa.De
Billund.De


/<//

Haneen fra Bygaden 59 i Haastrup pr Faaborg,der havde 

faaet fri for at paaae ein kone,der var langvarigt syg, 

et ægtepar.færgelejebygger Viktor Pedersen,engvej 16, 

Korsør,og en tidligere Blikkenslager Hilmar Larsen, 

Vestergade 7,Strendby.Farsø,samt hans kone,der var sygeplej

erske.De var kun et halvt hundrede aar,men han havde 

naatéet afetaa sin forretning,fordi hane nerver var ødelagte 

efter 13 maaneders ophold i koncentrationelejr.Og hans kone 

Klara,var nødt til at blive hjemme og paase ham i depressi- 

onsperioder.Han var en hyggelig fyr,men kunne pludselig 

forlade eelekabet,fordi hans nerver var daarlige.

Af øvrige bekendte traf heg paa en udflugt redaktør 

Max Dreyer og hans hustru.De opholdt sig dernede paa grund 

af hane daarlige helbred. De ekulle være der 6 uger før 

jul og to maaneder i det nye aar for at komme lettere 

gennem vinteren.

Vi var paa et par udflugter.Den ene til nogle pladser i 

Sydtenerifa,og var for eaavidt meget tiltalende eom vi 

gjorde et ophold ved et badested paa spidsen - hvor jeg 

forøvrigt havde været før - hvor vi sad og nød sol og hav 

paa en hotelterrasse,og hver vi ftk lejlighed til at gaa 

paa indkøb i en lille bjergby.Men bortset fra dette,saa vi 

det samme s.m paa en stortur øen rundt.

Vi startede med bus en orle morgenstand og kørte i 

samme retning som solen ad delvis moderne veje øen rundt, 

og vi fik et vældigt indtryk af dette vulkanrige1, som gan

ske .beherskes af Teides 37oo m høje spids og mægtige 

vulkanm massiv,der behersker øen med sin enorme lavamasse. 

Overalt var landet rødbrunt og stranden var ogeaa klipper 

af vulkansk oprindelse.Kun i faa og emaa tilfælde eaa 

man sandstrand,ogda var den sort og ikke hvid.

sygeplejerske.De
hustru.De


Vi kom ikke op i højderne,hvor der for 7 o aar sider, 

var plantet 3o millioner skovtræer for at suge fuhtighed 

til øen.Men bortset fra denne,var der kun faa udnyttede 

arealer med afsatier osr hylder,der kunne bruges til 

landbrugsdrift,men eom nu for en dele vedkommende var 

ved at gaa i forfald,fordi ungdommen hellere vilde 

nyfe godt af den stærke turistetøms guldflod end at elide 

i den karrige jord.

Kun i Orotavadalen omkring Puerto de la Cru* 

var der etørre eamlede arealer,men saa var de til genglæd 

frodige.Bananplanterne beherskede fuldkomment landskabet 

med deres grønne frodighed og de fyldige bananklaser. 

De ser vældige ud,dieee bananplantager,men i forhold til 

øens omfang er de alligevel kun en ubetydelighed.

Vinmarkerjçkartoffelmarker og tomatmarker prægede 

ogsaa de dyrkede landskaber.De var dog ikke særlig omfanger 

eller eærlig imponerende paa denne aaretid.Kun tomaterne 

paa deres høje stativer og med deree rigdom paa blade og 

frugter saa ud af noget.

Efterhaanden som vi nærmede oe puerto,eteg blomster

floret i farver og omfang.Bourgonvilliaen og julerosen 

livede svært op i landskabet.Vi kunne se,at vi var kommet 

frem til det frodigste sted.Og hvad naturen ikke gav 

Puerto,havde turismen givet den.Det ene moderne hotef 

efter det andet skød op af jorden.Cg alenei de aar,jeg har 

kendt Puerto,er den forandret sig voldsomt.Den lille fisker 

har et utal af hoteller med over lo ooo senge,og det skal 

selvfølgelig sætte sit præg,navnlig naar en del af dem 

erc dollarturieter.

Vi episte frokost i byen paa en restaration,vi 

kendte godt fra en anden lejlighed nemlig "Min ko og jeg".

landskaber.De


Og den lignede sig selv.Og eaa drak vi chokolade med 

cognac paa Plasaen for at fastholdec en gammel tradition. 

Plasaen lignede ogsaa sig selv bortset fra at en del af 

de gamle træer var blevet töphuggede.saa de saa lidt nøgne 

ud.

Paa den videre fart nord paa kom vi forbi en del 

nellikegartnerier,men da vi vec Santa Cruz kom ind paa 

den nye motoevej og begyndte farten syd paa,var der kun 

ødemarker tilbage.

Vi gjorde dog holdt ved en lille havneby og besaa 

byens domkirke,der laa lige ud mod havet,eom skyllede ind 

over det sorte sand.Kirken var berømt far ein madonna. 

Det var midt paa eøndag eftermiddag,og kirken var næsten 

fuld af folk,der for en dels vedkommende sad ganske stille 

i stolene,selv om der tilsyneladende inter skeçte.Andre 

satte blomder i store vaser foran alteret,hvor et nellike

flor prangede ved siden af de tændte lys paa en anordning 

til eiden.Nogle mennesker knælede ned foran alteret,og 

et par koner (den ene med et lille barn paa armen)kravlede 

paa deree knægEMws gennem hele kirkeskibet op til alteret.

Og eaa ekal lige nævnee,at vi paa turen frem mod 

Puerto gjorde holdt i Icod med det berømte 3ooo aar 

gamle Drageblodstræ,der paa et vist tidspunkt vietnok 

var alene af sorten i verden,men eom nu har faaet nogle 

attefæller»hvoraf vi eaa flere.Det imponerede ved sin tykkels 

se,og jeg vil tro,at der ekulle tyve mennesker til at favne 

det ved roden.

Den tilstødende kirke imponerede ved sin rigdom 

paa eølv og guld.



Ber blev god tid til at gaa en del hyggelige smaa- 

ture omkring hotellet.Marius og Marie er jo rare at rejse 

sammen med.Be var jo en del optaget af,at de pr.1.juli 

1971 havde solgt gaarden til Niels.Be var ogsaa en del 

bekymrede over,at der var vanskeligheder for Hans og Atrid 

med at faa overtaget hane fadere forretning,eaa det fik 

vi talt noget om.

Og ellers nød vi naturen.En spadseretur ned til 

det etoreealtvandebassin.hvor gæsterne nød badeliget, 

og hvor vi indskrænkede oa til at nyde en drik,var meget 

tillokkende.

Vi besøgte ogeaa "supermarkederne",hvor vi i 

hvert fald kunne købe billig spiritus efter behag,men 

ogeaa den var blevet noget dyrere=bortset fra den billige 

spiritus,1 karton cigaretter ti 14,5o i flyet og et par 

dejlige sko til mig i en lille bjergby for 3o kr,fik vi 

ikke købt meget.Bet blev derfor en uhyre billig tur. 

Mit overskud fra pariserturen slog lige netop til til 

lommepenge.

Vi nød en drik paa restauranterne,og paa en enkelt 

havde vi endda lov til at bruge vore spisekort fra Brago 

mod at vi selv betalte vinen.Her serveredes spidstegt 

kyklling hver dag,og da Brago en aften serverede fisk 

eom hovedret.benyttede vi dette tilbud.

Aftenerne mellem 9 og 11 tilbragte vi for de 6 
eide^ei^edkommende sammen med vore bordf æller-4vor vi 
vederkvægede vore mætte maver og altid tørstende 

ganer med endnu en forfriskning.

Vejret var fortrinligt under hele opholdet dernede. 

Engang imellei trak nogle skyer op fra Teide.og en 
gang faldt der nogle enkelte dryp,men det blev ikke til 

Niels.Be


mere.Skal vi sige,at halvdelen af dagen var solfyldt 

dhalvdelen mere eller mindre overskyet.Naar solen skinnede, 

var der fyldt af badende i og omkring svøøøaebassinet,hvor 

det opva'tm.ede vand mentes at udgøre omkring 25 grade c. 

Derfor saa man ogsaa svømmende baade om. aftenen sent og 

om morgenen.Men naar solen gik væk var det for koldt at 

ligge i badetøj paa kanten,og saa affolkefles den.Situati- 

onen og temperaturen har var altsaa ikk« ulig en dansk 

badestrand ved midsommertid...

Under dies forhold kom vi naturligvie næsten ikke 

i kontakt med den indfødte befolkning.Men denne er jo ogsaa 

som nat og dag.De gamle,der endnu er beskæftiget med land

brug og fiskeri,og som lever deres nøjsomme liv i de gamle 

sorte klæder,er rester fra fortiden.De unge er i atpd>t 

tal gaaet over til turismen eom tjenere .stuepiger,for

retningsfolk osv.De tjener ikke store penge,men dog 

langt mere,end fædrene har været vant til.Og alle eyens 

at leve et lykkeligt liv til tonerne af de fremtrængende 

transistorer,

Ugen gik hurtigt,men da den var omme havde vi ogsaa 

indtryk af,at vi havde set og oplevet,hvad vi havde behov 

for.Vi kunne vel nok have nydt lidt mere sol,saa den dej

lige røde farve havde faaet tid at blive rigtig brun , 

og det kunne vi havd faaet for smaa penge.Men vi vår 

ganske godt tilfredse med,at vi skulle hjem.

Efter en lidt tidlig frokost startede vi da ud 

til lufthavnen ,hvor vi som sædvanligt havde et par timers 

ventetid,til maskinen kom ind og blev klargjort.Kl.16,3o 

dansk tid startede ç/i da mod det kolde nord,medens vi 

hilste farvel til Tenerifas stejle kyster,og medens 

maskimaen steg saa Atlanterhavet snart skjulte sig under 

dag.De
fortiden.De
osv.De


de hvide og efterhaanden graanende skyer.Da vi havde 25 tome 

pladser bag i maskinen kunne man asbenbart have mere olie 

i tankene.Vi gik i hvert fald direkte igennem paa nøjagtigt 

6 timer.Dys og lan^saa vi ikke meget af.Lidt lys over 

Nordspanien og lidt hav.Paris anede vi eom en lysning i 

mørket,og ellers oplevede vi ikke meget ud over en god 

forplejning og det sædvanlige salg af alkohol og tobak 

fra de tre stuardesser i de gule uniformer.

Den sidste tid var maskinen lidt urolig.Ikke saadah 

at den vippede,men i form af nogle smaa stød ind imellem. 

Cg da vi nærmede os landing blev de kraftigere,mens lys

havet fra Esbjerg naaede op til os.Motorhastigheden cssmpedee 

men sattes gentagne gange op igen.Forklaringen paa begge 

dele fik vi ,da vi landede.En kraftig (Vestedetorm eatte ind 

mod de kua&skære passagerer,som delviSvar letpaaklædte.

Vi hastede mod den moderne lufthavnsbygning,gik igennem 

et hastigt og■skødesløst toldeftersyn ag sagde farvel 

til venner og bekendte.

Saa gav vi os ud i mørket og blæsten med nogen 

spænding om,hvordan man fandt bilen paa den store parkerings

plads .Held igvie fandt man den let og den startede om end 

lidt modvilligt.

Og saa glædede man sig over,at det var tøvejr 

og klart maaneskin,eaa man kunne køer hğem uden vanske

lighed.Godt mfdmi havde en god og eventyrlig billig tur 

ende.



Onsdag 8.dec.ligi.

En brandetorm understregede,at man atter var 

vendt hjem til det nordiske klima,men temperaturen var 

ikke lav,saa man indordnede sig efter forholdene uden 

for meget besvær.I øvrigt gik dagen med at behandle 

ugens poet,som ikke bød paa sindsoprivende nyheder. 

Der forelaa meddelelse om,at trækprocenten for 1272 var 

forhøjet fra 57 til 58 .

Om aftenen møde i foredragsforeningen. 

Torsdag,9.nov.

Carl blev færdig med pløjningen,og dermed var efter- 

aarearbejdet nogenlunde tilendenragt i god tid før jul.

2.jordfordelingskommiesion ,som jeg var formand for, 

holdt møde med landinspektørEllemann for at forberede 

et til den følgende dag planlagt møde paa Ejer Bavnehøj 

om jordfordeling i forbindelse med et motorvejsbyggeri 

nord for Horsene.

fim aftenen til familiesammenkomst hos Erik og 

Kirsten i Koppenbjerg 

Fredag,lo.dec.

Det forannævnte møde med beboere paa Horsens - Skanderl 

borgegnen afholdtes med tilslutning fra loo interesserede 

og fik et meget posetivt forløb.

Anlægget af den 12 km lange motorvejsstrækning 

vil iøvrigt komme til at gaa gennem et af Danmarks meet 

kuperede omraader.

-Lørdag 11. dec.

Kortgæster.
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Søndag ,12 dec.1971.

Terminen begyndte med en række opsigtsvækkende 

og glædelige begivenheder,som delvie kom frem i lørdagsra

dioen og delvie i søndagsaviserne.

Der førtes i Brussel forhandlinger mellelr^f ælles- 

markedet og Danmark,Englar^og Irland om fiskerigrænserne 

og efter et 17 timer langt møde resulterede de i en over

enskomst om en midlertidig udvidelse af fiskerigrænserne. 

Og dermed er de sidste problemer for Danmarks optagelse 

ryddet af vejen.Norge var ikke med,men skal snarest 

have separatforhandlinger,hvor der ventes vist særlig 

imødekommenhed mod dette lands fiskere,eaaledee at der 

ventes overenskomst ogsaa herom,saaledes at traktaterne kan 

underskrives 17.januar 1972.

Dertil kom,at Socialdemokratiet holdt .et udvidet 

organisationsmøde med 3oo deltagere,hvorfra statsminister 

Krag refererede,at "der ikke var maesig modstand mod op

tagelse" ,saaledes at eegeringen,der paa mange maader 

havde staaet noge£ vaklende,nu var mere posetivt end før.

Dermed er man aaaet endnu et langt skridt,og heabet 

om,at folkeafstemningens vanskeligheder kan overvindes । 

er betydeligt stigende.

Og eaa er der indtruffet betydelige begivenheder j 

mellem Pakistan og Indien.Den Veetpakistanske besættelse ' 

af Øetpakietan havde medført at lo millioner flygtninge 

var gaaet over Indiens grænse for at søge asyl.Indien 

protesterede mod besættelsen,og konflikten førte ved 

maanden begyndelse til aaben krig.Og sammen med modstands

bevægelse trængte inderne Vestpakietanerne tilbage. 

Russerne og Kineserne tog i FN.parti for hver af de 

stridende parter.Men striden syntes kun at føre til ord, 

og nu kunne man konstatere,at krigen nærmede sig sin 



afslutning med fuldstændig befrielse aføstpakistan og 

udraabelse af en selvstændig republik:Bangla Bess.

Et dansk skib var forlist ved Midvh^ øerae.En 

besætning paa 36 mand maatte gaa i redningsflaader.31 

var nu reddet.

Søndagsvejret herhjemme var fint.Em bleg deoembersol 

kiggede jævnligt gennem skydækket og gjorde udsigten fin. 

Jeg kørte som saa ofte før i disse aar en tur til kirke- 

gaarden.hvor blomsterfloret nu var borte,men hvor gravene 

var dækket smukte. med gran,og hvor de første moskranse 

nu var ligt ud.Og eaa kørte jeg en tur for at nyde vejret. 

Be nøgne træer tillod,at gaarde og huse laa skarpt i lyset 

og gjorde udsigten god.Markerne var velplejede og i det 

store og hele færdigpløjede,idet et par traktorer dog end

nu var i drift i søndagsvejret.

Jeg paeserede"Alhøj" ved Ringe,hvorfra der var 

fin udsigt til Æbelø og Jylland.Bette gamle maal for 

nordfynboernes søndagsture fra spadsereturens og cyklernes 

tid har bevaret sin gamle charme,selvom det ikke mere 

er eaa søgt.

Ber var juletræer med elektrisk lys foran forret- 

ninjernfog i adskillige haver.Jeg havde da ogsaa faet mit 

stillet op.Be eer pynteligt ud om aftenen og er med til 

at skabe julestemning.

Af yderligere storpolitiske begivenher kan anføres,at 

der er apnaaet overenskomst cm,at Vastberlinerne paany 

kan besøge østomraadet over muren.Ogsaa dette maa tages 

som tegn paa en lykkelig udvikling.



Mandag 13.dec.1971.

En rolige dag uden opsigtsvækkende begivenheder. 
1iredag
MKnSagxi4.dec.

Møde med jordBazsEixag brugskokmissionen og 

besigtigelse af en lang række ejendomme haa Hindsholm.

Om aftenen sammenkomst i anledning af afsluttende 

generalforsamlinger i Nordvestfynske Jernbane og Kerte- 

mindebanen.En hyggelig sammenkomst med stegte aal.

Jeg sluttede med en drik hos amtsborgmesteren,som 

jeg kørte hjem.
Onsdag,15, dec,l§Bl.

Møde i Koeterslev.Jørgen Søerensen overtog forpagtnin- 

gebn af begge gaarde for en tre aars periode,

De første meldinger om Daccae fald og afslutningen 

paa krigen i Bangla Desh indløb.

Markedsministeren holdt en tale i Folketinget,hvori 

han paa regerin gene vegne anbefalede tilslutning til 

Fællesmarkedet,hvorefter enhver berettiget tvivl om 

regeringens holdning maa være afsluttet.

Torsdag ,16.dec.1971.

Markedsdebat i Folketinget.

En lang debat med adskillige interessante enkelt

heder,som sluttede med en dagsorden,der gav tilslutning 

til EF og som vedtoges med 141 stemmer mod 32,medens 

2 undlod at stemme.Statsminister Krag holdt en usædvanlig 

god tale,hvori han nu klart gik ind for tilslutning 

En del yndgre modstandere havde ordet,men mit indtryk var, 

at de gennenm mogle ubetydelige enkeltheder forsøgte at 

tilsløre den store helhed i sagen.

Til fødselsdag hoe Kaja Jørgensen.



Fredag ,17.dec.1971.

Det helt usandsynligt milde næsten sommerlige 

vejr fortsattes i disse dage med op til lo° varme. 

Dærthealiljerne er kommet op.

Jordlovstur i Odense amt.

•“ørdag,18.dec.

Saa var det julekortenes tid.Jeg ekrev 29,men godt 

et dusin blev henlagt for at høre nærmere,om de paagæl

dende skrev.

Vaabenstulstanden i Bangla Deeh var nu suppleret 

af en vaabenetiletand mellem Pakistan og Indien.Forholdene 

om Israel var rolige,og Wiethnam havde det forholdsvis 

stille.Dertil kom,at stormagternes repræsentanter opnaaede 

enighed om eh valutaregulering af betydning.

Midt i ufredstider kan man altsaa konstatere,at 

der er udsigt til en mere fredelig jul end i lange tider, 

samtidig med at udvidelsen af EH fra 6 til lo lande 

nu synes at skulle lyk kes.

Søndag,19.dec.

Gudron og H.-^. var hjemme.vi spillede kort hele 

aftenen.



Mandag,2o.dec.1971.

Afrejse til København,hvor jeg besøgte Inger og 

Henning.

Tirsdag,21.dec.

Med Fly til og fra Bornholm.

Møde med den samlede jordbrugekommiseion.hvor vi 

besigtigede arealer omkring Almindingen og drak kaffe paa 

Jomfrubjerget.Derefter besigtigedes ejendomme med en 

øde beliggenhed med krat og klippe saa øde,som jeg aldrig 

havde troet det muligt i Danmark, 

Aftensmad hos Inger og Henning sammen med Niels 

Erik og Aaee.Jeg eaa ham for førete gang i hane nye 

uniform,som klædte ham fortrinligt.Han var nogenlunde 

godt tilfreds med militæriivet.Men heller ikke mere.

Hjemkomst ud paa natten.

Onsdag,22.dec.

Til møde og juleindkøb i Odense.

Vejret paa disse aarets korteste dage var helt 

fantastisk.Mildt og med etraalende solekin i dagtimerne, 

eaa men slet ikke skulle tro,det var vinter. 

Torsdag,23.dec.

Beezg af Marie og Marius fra Gundershøj.



24.dec.1971 - Juleaften.

Vejret var etadigt mildt og næsten foraarsagtigt. 

Enhver tanke om en hvid jul var helt urealistisk,og de 

fleete mennesker glædede elg over,at det var let og ret 

risikofrit at komme frem i julen.

Gravstedet paa akamby kirkegaard var smukt pyntet. 

Der var ikke mindre end fire moskranse paa gravene.Dertil 

tulipaner,Jiyasinter og krokus samt et par buketter ogx 

gule krysantemumer.Det hele saa næsten foraarsagtigt ud 

og lyete nydeligt op i vintereftermiddagens mørk«.

Der var først gudstjeneste kl.17,oo,idet præsten 

forinden havde holdt gudstjenester baade i Uggerslev 

og Nt.Højrup,eom ikke for tiden hqvde - og vel heller næp

pe i fremtiden vil faa - nogen præet.Det gik vel nok lidt 

ud over tilslutningen,men kirken var dog nogenlunde 

fuld,selvom det tagem eideekibene, 

Juleaften tilbragte jeg hos Carl og Kate.Jeg gav 

de tre af børnene hver et sæt kniv og gaffel i deres 

mønstre i sølv.Kate fik et kartoffelfad med laag. 

Juledag.

Jeg var i kirke om formiddagen,men kirken var 

daarligt halvt fuld,og der var ikke helt den samme fest 

over gudstjenesten som juleaften.

Derefter var jeg til fødselsdagsfrokost hos Carl, 

sammen med nogle af Kates slægtninge,og det vadece til 

sengetid. 

2. juledag.

Sammen med Inger og Hen ning var Jeg til frokost 

hos Niels Erik og Aase,og om aftenen var vi hos Inger. 

Mandag,27 december.

Nu var dei søgnedag igen,men julen havde alligevel



ikke helt forladt os.Endnu skinnede lysene fra de mange 

juletræet i de smaa haver, og endnu var der lys i guir

landerne i beyernes gader og en rest i menneskesindene.

Jeg var til julemiddag paa Bejstrupgaard sammen 

med nogle af hjemmets nærmeste familie og kørte sammen 

med Balle sent paa aftenen.

En ny ungkvægsstald var netop taget i brug i løbet 

af efteraaret,og den var selvfølgelig fyldt til sidste 

plads.

Tirsdag,28,12,71.

Uf,det var koldt,og vi var slet ikke vænnet til det, 

men vejret var klart og temeraturen paa nulpunktet,saa 

vi burde egentlig ikke klage.

Jeg var sammen med lydersen til besigtigelse af 

ejendomme til rentesikring.'-'g det er stadig en fornøj

else at se,hvor mange gode,nye stalde,der bliver bygget.

Onsdag 29.Dec.

Intet særligt at bemærke.
Torsdag 3o.dec.

Paa "renteeikrinijetur" syd for Odense eammen 

med Dydersen.

Jeg sluttede gennemlæsningen af min julegave fra 

Gudron og H.D.,Mette Pog PedersenstLivet,trods alt,og 

denn e særprægede dagbog fra en meget eyg kvinde gjorde 

syærkt indtryk paa mig.

Fredag,31,dec.

Et uroligt aar sluttede,uden at nerverne,der havde 

været spændte baade med hensyn til verdenssituationen 

og markedssituationen stod særligt paa højkant.Vejr guderne 

der aaret igennem havde været meget venlige sluttede 

aaret med pænt vejr med en temperatur omkring nul.



Efteraarsarbejdet var sluttet overalt,og jordem laa 

hen i velpløjet tilstand.Kun kneb det lidt hist og her 

med at faa de eidste sukkerroer leveret.Fabriken i 

Assens„der for første gang ekulle tage hele den fynsk- 

jydeke produktion,havde haft nok at gøre trods det gode 

vejr.

Niele Erik og Aase kom hjem for at fejre nytaars- 

aften hos Eørge farsen.Jeg kørte til Vejen for at være 

sammen med familien der,og Gudron og H.D. hentede mig.

Dermed var endnu et aar gaaet,og jeg maa ikke klage 

selvom jeg føler savn.Selvom folketingsarbejdet er i.ørt 

op,har jeg haft en del at gøre.venner,børn og svigerbørn 

har vsret venlige og trofaste,saa den tid kan let komme, 

hvor ogeaa dette aar maa betegnes eom "gode gamle dage".



Lørdag,1.januar 1972.

Nytaaret begyndte tr.ed fflldmaane og tørt føre med 

temperatûr omkring nulpunktet.Vejrforholdene var saaledee 

fortrinlige,men trode det blev det en ret rolig nytaars- 

aften landet over,og da jeg kørte gennem “-olding ved to 

tiden om natten,var byen eom uddød.Men natturligvis havde 

der været en del skyderi omkring i aftenene løb

Jeg boede hoe Gudron og H.D.natten over og om efter

middagen var der gæeter.

Gudron begynder efterhaanden at blive ret fyldig, 

og lægerne har stillet hende i udsigt,at hun maaeke faar 

tvillinger til marte.Det er jo lidt voldsomt,og jeg har 

svært ved at se,hvordan hun under saadanne forhold kan 

passe eit arbejde.Men saa maa de jo ee at klare sig for

uden. 

Søndag,2.januar. .

Niels Erik og Aase,der havde været hjemme siden 

nytaarsaften drog afsted igen.De skulle begge to beynde 

deres arbejde,han ved Ingeniørtropperne og hun ved Novo. 

Han er jo ikke særlig begejstret for sin militærtjeneste, 

men beklager eig paa den anden side ikke,og han h»r faaet 

en herlig friek kulør. Hen ekal begynde paa ekolekørsel 

i denne uge,og det er han jo ikke utilfreds med.Og eaa 

nærer han et svagt haab om eenere at faa en kontorstilling 

hos militæret.

Mandag,3,jan.

Det er hverdag igen,og vi maa ee at falde ind i 

det daglige live rytme.Det betyder maaske ikke eaa meget 

for mig,for mine opgaver er jo ikke saa mange,og hidtil 

har jeg i hvert fald haft nogenlunde let ved at faa tiden 

til at gaa.Kortaften hos O.Jeneen,Søndersø

igen.De


j 

Tiredag„4.januar 1972. F

Til møde i jordloveudvalgets underudvalg for Fyn )

med frokoet paa Haarby kro samt besigtigelse og forhånd- ;
I. 

ling i Gummerup og Tommerup. J
i

Om aftenen i København,hvor jeg overnattede hos Inger j 
og Henning. i

Onsdag,5,januar.

Møde i jordloveudsalgets forretningsudvalg med 

an meget lang dagsorden. ;

Torsdag,6.januar.

Det nye aar plejer at begynde med ret store indtæg

ter for mit bedkomr.ende, idet obligationsrenterne ud- !
trækkes til den tid.Saaledee giver 265 ooo kr,5 ‘i fra salg ' 

af gaarden 6 625 kr. og 96 ooo usolgte 7 % obligationer 

fra laan i huset 336o kr.hvilket sammen med en opsparing !

paa hidtil indgaaede beløb bevirkede,at jeg kunne indsætte | 

15 ooo pa opsigelse foruden at der indkom aqx 25oo ;

kr paa andre obligationer,hvor beløbene blev indsat j

i henholdsvis Andelebanken og Provinsbanken.Men jeg 

var ikke saa heldig at fae nogen udtrukket ved denne 

lejlighed.

H.D. fyldte 3o aar,og selvom han ikke havde 

tænkt at fejre dagen,var der alligevel inviteret en del । 
gæster til aften.Det snaaregnede,og vejret var graat og Ş 

føret fedtet,mwn det var dog nogle gradere varme, '

saa det var fremkommeligt.



Fredag,7.januar 1572.

Sammen tted Lydereen paa rentesikringstur til 

omraadet omkring Kerteminde 

Lørdag 8.jan.

Ester Løntoft fyldte 6o.Knud,Inge og Gerda 

kom. og tog mig med i bil derover.Vi epiate frokost 

her og var derovre til eftermiddgfchokolade og middag 

eammen med Holke fra Viborg og børnene,men ikke andre. 

Søndag,5.jan.

Jeg overnattede paa hotel i Vejen eammen med de 

øvrite. familiemedlemmer ag var derefter til frkost, 

før vi ved aftenetide kørte hjem.

Kongen,der siden nytaar havde været indlagt paa 

hospital med feber,var hu igen nogenlunde rask.

Vejret var fint med temperatur omkring frysepunktet 

men da der ver faldet et let slør af sne over markerne, 

kunne vi rigtigt sa,at dagen° nu sar begyndt at blive 

længere.

Mandag,lo.jan.

Radioen meddelte,at den gamle politiker Aksel 

larsen var død 74 aar gammen efter næsten 40 aare 

iolketingsgerning.

Den udeete præsident for Bangla Desh,der havde 

siddet fangen i Fakieten i ni maaneder var nu blevet 

frigivet og eendt til London,hvor fra han vendte tilbage 

i en britisk militærmaekinem til en hyldet af usædvan

lige dimensioner.

Finlands præsident Kekkonen lod offentliggøre en 

skrivelse om,at Filand var interesseret i at genoptage 

forhandlinger om et nordike samarbejde i stedet for det 

forliste NORDEK.hvie Norge og Danmark holder sig uden
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for EF.Og saa skal det formentlig bruges og misbruges i 

agitationen mod Fallesmarkedet.

Til aftensmad hos Ellemose.

Tirsdag,11.januar 19?2.

Kongen,der var blevet syg lige efter sin nytaarstale 

og indlagt paa kommunehospitalet,hvor hans tilstand svin

gede noget,havde det efterhaanden daarligt.Feberen var ret 

høj og bevistheden noget sløret.Man nærer alvorlig 

ængstelse for hans tilstand.

Onsdag,12.jan.

Møde i Flyvesandsudvalget angaaende skiltning paa 

Flyvesandet.

Torsdag,13,jan.

Balle og jeg var i Ringsted for sammen med Jens P.Pete 

sen,Farendløse,at tilrettelægge sommerens slægtsgaards- 

stævne.Man naaede langt med planlægningen ,som der nu 

arbejdes videre med.

Per forelaa nye oplysninger om kongens sygdom,s om 

nu havde antaget en yderst alvorlig karakter,og som 

havde medført bevistløshed.Kongefamilien aflagde flere 

gange i døgnet besøg paa sygehuset,og sygdommen ansaas 

efterhaanden som haabløs og yderst tidsbestemt.

Norge,der for nogle dage sjlen havde afbrudt for

handlingerne om optageleei EF besluttede efter tre 

dages interne drøftelser at søge nye fiorhançlinger, 

saaledes at man eventuelt kan underskrive tiltrædelses

dokumentet sammen med de øvrige ansøgere 22.januar.

Irland vedtog at tiltræde overenskomsten og at 

give afkald paa yderligere eukkerlevernoer - et spørgsmaal, 

der havde givet anledning til udsættelser.



Ib 2. [
Fredag,14.januar 19?2. |

Konge Frederik IX døde ok. aftenen kl.19.5o ■

uden at være vaagnet af sin bevistløshed.Fjernsy net afbrød ■ 

øjeblikkeligt sit program og sendte dødsmddeleleen samt 

en halv times sørgemueik,hvorefter der blev holdt minde- 

taler bl.a. af statsministeren og £ olketingets formand. 

Lørdag,15.jan.

Kongens død gav anledning til stor opmærksomhed 

overalt i presse,radio og fjernsyn.

Kl. 15,oo udraabte statsminister Krag fra Folketijgets 

balkon Dronning -Margrethe II til Danmarks regent,og 

dronningen afgav en loyaliteteerklæring O" modtog i det klar 

re.men kolde vejr sin hyldest fra de tilstedeværende 

menneskemasser.Det hele foregik i overensstemmelse med 

gamle traditioner og varede nøjagtigt 4 minutter.Kl.

16 holdt Folketingets møde med mindetaler.Dette varede 

5 minutter.

Der flagedes naturligvis paa halv fra alle offent- ' 

lige og et overvældende antal private bygninger.ligesom ■ 

alt forlystelsesliv var indstillet.

Disse begivenheder fordunklede i høj gra en anden 

afgørende begivenhed,nem lig at der tidligt om morgenen 

var opnaaet overenskomst mellem fællesmarkedets repræ

sentanter om,at Norge tiltræder SF.

Hermed dr en spændende periode afløst af en aftale, 

eom maa hilses med største tilfredshed.Saa er der tilbage ; 

kun folekafstemningerne i Danmark og Norge 6 den første 

bindende og den anden vejledende 6 men overenskomsten 

styrker i hvert fald troen paa en endelig løsning stærkt.

Jeg hevde week-endbesøg af familien.Inger og



Henning kot ted Ulla allerede fredag aften,El»e og Viggo 

kom lørdag tiddag og Gudron og H.D. lørdag eftermiddag, 

ligesom Kate og Carl naturligvis var der.

Søndag,16.jan.

Gudron og H.B. kørte hjem allerede lørdag aften. 

De øvrige søndag aften.

Vi var henvist til at tilbringe dagen med inden

dørs sysler.,men selvom det var koldt uden for skinnede 

solen dejligt ind afl stuens store vinduer,og den lave 

vintersol kiggede den helt igennem og gjorde det varmt 

at opholde sig der.

Mandag,17.jan.

Efter det usædvanligt milde efteraar og det 

køligere januarvejr begyndte kulden nu tigtigt at trænge 

igennem.Temperaturen laa paa -s- 6 - 12 0 og det blæste 

en kraftig østenvind,som gjorde det rarest at være inde.

Tankern° gik til Niels Erik,som ikke er saa vant 

til at være ude.Han havde forøvrigt været til køreprøve 

og erhvervet kørekort til lastvogn.Han var lidt utilfreds 

med,at det var gåset saa hurtigt.Han kunn» godt tænke 

sig nogle flere timer.Men h»n kan faa endnu et par til

lægeprøver til Jeep og firehjulet anhænger,saa det haaber 

han paa.



Tirsdag,18.Jo nuar 1972.

Vejrguderne blev atter mildere stamt.vi fik 

temperatur omkring frysepunket,og det milde vejr ledage- 

des kun i ringe grad af sne,men i højere grad af taage. 

h'en jeg havde dog faaet samlet en del gigt sammen,der 

i de følgende dage generede mig noget.

afrejse til København med overnatning hos Inger og 

Henning.

Onsdag,19.januar.

Forrdtningsudvalgsmøde i København. s

Jeg havde renget med at komme saa tidligt hjem , 

at jeg kunne komme paa kirkegaarden,men da jeg naaede 

Odense kl.17, var det mørkt og taaget og tillige glat, 

saa jeg maatte opgive dette.Cg Carl og Kate var ikke 

hjemme om aftenen saa jeg maate fejre den niogtredive 

aars bryllupsdag i stilhed alene.Men Gudron ringede hjem. 

Torsdag,2o jan.

Kongen laa hele ugen paa "catrum dolores" i 

Christiansborg slotskirkepg dagligt passere lo - 12 ooo 

mennesker forbi kisten- alt hvad der overhovedet kunne 

pqssere paa den afmaslte tid.

Jeg var paa kirkegaarden,hvor blomsterne stod endnu,se 

selvom de hældede lidt med hovedet efter den længere 

frostperiode.Jeg var lidt ked af,at jeg ik e havde faaet 

købt blomster til lejligheden.

Forøvrigt er det smaat med blomster i øjeblikket 

efter at forretningerne baade i Skamby og Søndersø er 

lukkede,saaHedes at vi i væsttlig grad er henvist til 

at købe blomster ved landevejen ved Broby.



Fredag 21.januar 1972. i

En langvarig debat med 7o indlæg i det norske 

Storting om EF sluttede uden afstemning.Man frygtede j

ellers,at der kunne samles mere end 38 stemmer eller 

en fjerdedel af medlemmerne til protest mod indmeldelse, 

og da der skal mindet 3/4 til at vedtage en nødvendig 

grundlovsændring,kan dette være afgørende. ,

Lørdag,22.jan.

Denne bi₺ev Enropae store dag=De fire ansøger lande 

England,Irlan,Danmark og Norge undertegnede i Bruxelles 

dokumenter om,at de4 var opnaaet enighed om,at disse 

fire lande skulle tiltræde fællesmarkedets seks.Cg 

eelvom aftalerne endnu skal rateficeres i de forskellge 

landes parlamenter og for Danmarks og Norges vedkommende 
henholdsvis 

endda til en bindende og en vejledende folkeafstemning, 

betder underskrivelsen imidlertid et vældigt skridt paa 

vejen.Forhandlingernes tid er forbi.Handlingens tid er 

inde.Regeringern og partierne har talt,nu skal befolk

ningerne stemme.

I Norge kan situationen nok være ret tvivlsom 

idet baade fiskeriet og landbruget er imod de cpnaaede 

overenskomster - ikke mod indmeldelsen i sig selv,men 

mod vilkaarene.Men situationen kan nok give anledning 

til betænkeligheder.

I Danmark er de fire store partier,Socialdemokratiet, 

Det konservative folkeparti,Venster og Bet radikale 

Venstre gaaet ind for overenskomsteng.idet dog fire radi

kale og en halv snes socialdemokratiske folketingsmed

lemmer er gaaet imod.

Trods den massige folketinget lelutning er der dog 

en via modstand i næsten alle lejre ud fra højst for-



skallige grunde,og der er straks ved underskrivelsen 

startet en voldsom kampagne for og imod tilslutningen.

Modstanden stammer i førtte rakke fra venstreorientere 

de kredse ud fra ganeke naturlige grunde og dernæst 

fra en del saakaldte intellektuel uden virkelig tilslut

ning til det praktiske liv.Nogle taler om samling af 

Norden,andre om gammelt tyskerhad,nogle mod at gaa ind 

i "de rigws klub"andre om frygt for uopsigelighed, 

ater andre om frygt forudlændinges overtagelse af Danmarks 

jord (trods lovgivning) og atter andre om sociale tab.

Fælles for det hele er,at man fæster sig med mere 

eller mindre realistiske enkeltheder,og at man helt overser 

de ulykkelige følger,der kan komme af,at Danmark staar 

uden for nationernes samarbejde og markedsbegunstigelser.

Forhaabentlig er al ængstelse grundløs.Det ville jo 

være uhyggeligt om mere eller mindre ansvarsløse kræfter 

kunne omstøde de fire store partiere beslutning taget 

ud fra ansvarsfølelse for fremtiden.

Søndag,23.januar.

Bn stille og fredelig søndag med taage og temperarur 

omkring frysepunktet.



Mandag,24.januar 1972.

Kong Frederik IZ bisattes i Roskilde Domkirke.

Dagen oprandt med let froet,en enkelt lille 

enebyge,der gjorde føret glat og en frisk blæst,der 

greb i de udtillede faner og damernes kjoler.

Højtideligheden begyndte lidt før middag og trans

mitteredes i Fjernsyn og Radio.Claue Toksvig var kaldt 

hjem fra New York for at forrettte reportagen i Københann 

og Poul Jørgensen passede Roskilde,hvorfra fjernsynet 

var i farver.

Sørgetoget udgik fra Christiansborg Slotskirke 

a>g bestod af eskorterende dansk og udenlandsk militær 

samt et gaaende følge med dronnipg Ingrid og hendes tre 

døtre i spidsen,Det bevægede sig langsomt gennem den 

flagsmykkede by og var næsten halvanden time om at naa 

banegaarden,hvor kisten førtes til et ventende tog med 

to forspændte damplokomotiver.

Medene flertallet af damer og en del ældre herrer 

kørtes i bil fulgte en skare monarker,præsidenter og 

andre med i følget,men en del gæster var sendt med et 

forudgaaende ekstratog.

I Roskilde,hvor gaderne var pyntet med grønt 

vandrede følget til Damkirken,hvor der holdtes en smuk 

timelang højtidelighed,før kisten sattes paa sit endelige 

sted i kapellet.hvortil tre smaa prinser fulgte det 

sidste stykke fra kirken.

Det hele varede fire en halv time,og jeg fik i 

fjernsynet et udmærket overblik over højtideligheden, 

som langt fx overgik,hvad jeg femogtyve aar forud fik 

ud af at deltage i Chr.X bisættelse samme sted.



Pre kirk-on kørte enkedronningen i bil direkte til 

København med sine tre smaa børnebørn,men hun maatte for

uden den lange vandring i det kolde vejr og den anstren

gende repræsentation holde til at have 15o gæeter til 

soupe om. aftenen.

Tirsdag,25.jan.1972.

Der bliver altid eaa mærkeligt stille,naar en høj

tidsdag er end ognavnlig i dette tilfælde,hvor eaa mange 

havde kunnet følge begivenhederne baade herhjemme og 

ude i den store verden,hor stelittransmiseåoner og fjern

synsudsendelser havde bragt begivenherne ud over alt , 

hvor det var muligt.

Statsminister Krag kunne dog meddele,at han som 

følge af udviklingen i Sverige og Narge var indstillet paa 

at folkeafstemningen om EP maatte udsættes til september. 

Jeg var til bladudvalgsmøde hoe Balle.

Onsdag,26.jan.

Der siges med rette,at en kold begravelse ofte 

lægger spiten til en ny sygdom.Saaledes ogsaa her.Eet 

meddeles nu,at den 68 aarige norske konge er indlagt paa 

hospitalet som følge af sygdom.,han havde paadraget sig 

ved begravelsen.

Porøvrigt er mange syge paa grund af influenza og 

forkølelse.Blandt dem er Gudron,der maatte blivei sengen 

tirsdag morgen,og som maa være særlig forsigtig i den 

tilstand hun nu er i.Hun venter sig jo til marts,og hun 

er mere og mere indstillet paa,at det bliver tvillinger, 

Jeg havde tænkt at arrangere en sammenkomst med 

nogle af hendes paarøende,men under diese omstændigheder 

er denne stillet i bero indtil videre.

Generalforsamling i Skamby k.v.



Torsdag,27.januar 1972.

Besøg af revisor Brandt om formiddagen angaaedde 

selvangivelsen,eom kom til at lyde paa en indkomst paa 

132 ooo eller en stigning paa godt 6 ooo kr.Spørgs- 

maalet om forskudsskat blev drøftet,og brandt under

søger inden 1.marts,hvor meget den vil komme til at 

udgøre.

Om eftermiddagen paa jordlovstur til Kerteminde- 

egnen.

Middag hoe Anna Andersen i anledning af hendes 

6o aars fødselsdag.

Fredag,28.jan.

Jordlovstur til Odenseegnen..Cm aftenen kortgæster. 

Lørdag,29åan.

Vejret bliver stadigt køligere,og det sner en lille 

smule,men ellers er vintervejret stadigt fint.

Søndag 3o.jan.

En rolig vintersøndag med farvefjernsyn i lange 

baner.

Mandag 31.jan.

Vinteren strenges med en hel del sne og sluttem- 

peratur paa -s 13 °.Glat føre og nogen snefygning.

Gæster til middagzKaren vind,Otterup,Anne-Lise 

larsen .Østrup,Hans Balle,"’aja Jørgensen,Marie og 

Marius Andersen og Carl og '“’ate.Edith til hjælp. 

Tirsdag.1.februar.

Koldt vejr og solskin over snehavet.Bejsértil 

København for at overnatte hos Inger.



Onedag,‘.februar 1972,

Heldagsmøde i jordlovsudvalgets forretningsudvalg. 

Hjemrejee om aftenen, 

Torsdag,3.febr.

Jeg koneulterede optiker umard for eventuelt et 

faa et per nye briller,men resultatet var negativt,Den 

graa stær havde nedsat eynet paa det højre øje til det 

halve, og han kunne i.<ke tilraade dette bragt op med 

briller.Kun en operation kum:e klare det.Synet paa venstre 

øje havde ikke forandret eig i de sidste fem aar,sagde 

han.

Jeg maa alteae køre videre,eelvom det kniber lidt 

med et Isse.

Frokost paa Hosengaarccentret og besigtigelsestur 

bl.a. til Aarslev sammen med der. samlede jorcbrugskommiesiot 

Fredag,3.febr.

Ingers fødselsdag.Hun fyldte 34,men skulle først 

have gæster lørdag. |

Min telefon var afbrudt»hvilket ver meget generende 

eelvom jeg ikke bruger den meget.

Møde i Koeterelev angaaende nedbrydning af en 

lade.

Der ei vinterolympiade,og Radio og TV er fyldt 

med eporS.Det generer mig en del,men til gengæld har 

det givet enlednin;. til salg af mange farvefje;neyn.

Vejret var meget skiftende.Ret haard nattefrost, 

men nærmest tø om degen.Solen ekihaede.eae man rigtigt 

kunne mærke,et dagene er blevet længere.
Om aftenen ringede Gudron og fortalte,at hun nu 

var blevet røntgenfotograferet og at hun kunne vente 

tvillinger,der i øjeblikket vejede hver 5 pund.
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Lørdag,5.februar 1172.

Spillaften hoe 0.Jensen,Søndersø. 

Søndag 6.febr.

Paa besøg hoe Iner og Henning i Hvidovre sammen 

tied Hennings forældre og Niele Erike.

Niele Erik er ved et oprette et aktieselskab 

"Danpreee" til at overtage hane paabegyndt forlagsvirk

somhed.Der kræves i øjeblikket en aktiekapital paa 

mindet lo ooo kr.,men han forventer kravene skærpes 

til loo ooo kr.

Kapitalen tilvejebringes ved,at selskabet overtager 

et varelager til 8 3oo (kostpris, og at der indbetales 

17oo. Jeg tegnede mig som aktionær og indbetalte 1 ooo kr. 

Han var iøvrigt ik.<e helt rask.r.en sagde,han 

befandt sig godt nok. 

Mandag,7.febr.

Jeg boede hos Inger og kørte med hende til toget.

Det var nu slaaet om til tøvejr,og vwjret syntes 

et stabilisere sig med nogle fes plusgrader.

Inspireret heraf besluttede jeg at tage paa udflugt. 

Jeg var med lyntoget "Gudenaaen" og fortsatte mec dette 

forbi Odenee til Jylland,hvor vi paeeerede Skanderborg 

og Silkeborg,hvorefter der var en times ophold i Herning, 

hvor jeg spiste frokoet før hjemtåren.En vellykket tur 

trods taage.der navnlig generede paa turen fra vdense 

og hjem.

Tirsdag,8.febr.

Paa rentesikringstur til Hindeholm.

Om aftenen hos Brna og i • Jeppesen paa deres nye 

gaerd i Ebberup,



Onsdagfebruar İr 72.

Møde tr.ed jordbrugskommissionen for gi.Odense amt.

Vejret var mildt og næsten f oraareagt igt, eaa i.an 

fyldtes tr.ed eøfie forventninger.

Toredag,1 o.febr.

Foraarsfornemmelserne fik et brat tilbagefald,daa 

der i løbet af natten faldt et godt lag ene tom gjorde 

marker og veje hvid, og som i løbet af formiddagen ekabte 

et ordentligt ejap før vejene ves eneplove og bilernee 

egne virkninger paany blev rene.

Ball» og jog havce planlagt at beeøge vor gamle 

ven forfatteren Salomon J.Frifelt ved /lgod,men blev 

betænkelige paa grund af vejret.Det viste eig dog,at Vest 

jylland i.« e havde faeet ene,saa vi startede trode betæn

kelighederne, og det var da nogenlunde bart,da vi kom 

paa motervejen..Til gengæld laa taagen ty.-.t,daa vi kom 

paa den anden side af Vejle.

Frifelt havde det gorit.Hane eyn,der paa grund 

af sukkersyge havde været meget sløjt,var venit tilbage,s 

han paeny kunne læse og han var ganske rask trods sine 

83.Vi drøftede incgaaende Slægtegeerdsforeningeproble- 

mer,herunder mulighederne for et aarsmøde paa nømø i 

li-73 og mulighedern- for at skaffe arkivar P.K.Hofmaneen 

et ridderkors.

Paa hjemvejen besøgte vi Sjøluncgaard.hvor Gudron 

trods ein sværhed tilsyneladende havde det godt.Hendes 

forkølelse var overetaaet og trætheden tildels med den 

saa vi havde et par hyggelige timer hos hende,mens 

H.D.var til møde.

Dagen bragte den ubehagelige meddelelse,at 

fælleemerkedsmodstenderne efter Gallup ver vokset
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teed 4 pointe til 36 70 .iten» tilhængerne kun var vokser 

med 1 til 38 %, og at der var fİBEtal imod,hvis Norge 

ikke kommer med .

Situationen giver i høj grad anledning til betæn

keligheder.Blandt landmændene giver det anledning til 

dyb bekymr ing, og fra en landbrugsskole i Danmark meddelee 

det,et halvdelen af eleverne vil opgive et blive danske 

landmænd.eaafremt medlemsskab ikke opnaas.

Man fatter ikke,at der skal være tvivl om,at der 

staar et flertal bag de fire store politiske partier, 

og ate eae mange føler sig fristede til at følge de 

korr.m.unististiske og halvkommunistiske agitatorer,s om i 

eaa høj grad faar lejlighed til at boltre sig i Radio 

og Tv.

løvrigt var det afstemningsdag med 52 aer sider, 

afstemningen i førete 7, one i Sønderjylland,hvor 75 % 

stmte dansk.Men afstemningsfesterne,eom i mange asr, 

havde haft meget stor tilslutning,synes efterhaanden at 

miete deres betydning,og det er der maaske ikke noget 

at sige til.

Ffedag,11.febr.

Det er paeny temperatur omkring nulpunktet,og der 

meldes om glat føre overalt i landet.

Der indtraadte et betydeligt fald paa baconnoterin

gen paa det engelske marked,eaaledes at der hermed var 

eat eluteten for det eidete halvaars højkonjunktur paa 

baconmarkedet.Og selvom faldet i et viet omfang udjævnedee 

paa pattegriseprieerne,føles faldet alligevel som noget 

meget ubehageligt for begge grupper,



Lørdag,12.februar 1972.

Genner, over en maaned har over 29o ooo minear

bejdere strejket i de engelsek kulminer,og følgerne 

er nu blevet en saadan mangel paa kul,at England maa 

reducere sit elektricitetsforbrug saa kraftigt,at landet 

i mange timer i rad maa etaa uden elektricitet til 

fabrikker,varme,elevatorer og meget andet.Man regner 

med,at det i løbet af faa dage fører til,at millioner 

bliver arbejdsløse.

Søndag,13.2.72.

Vejret er nu eaa mildt som indtil 7 °.Sneen 

fdrevinder hastigt,og de emaa vandansamlinger paa marker

ne ligeledes.leen i farvandene er atter paa retur,og man 

regner med,at faren for en isvinter nu er drevet over. 

Til gengæld lægger taagen sig over landet og vanskelig

gør kørsel ved lys.

Jeg var i kirke om eftermiddagen og til kortaften 

hos Ellemose i Søndersø.

lîîandag ,2^ • februar •

Til møde paa Egebjerggaard angaaende hegn mellem. 

Flyvesandet og 3gebjerggaards arealer

Der opnaaedes enighed om at søge oplyst,hvad 

det ville koste at etablere et 12o cm. højt iraadhegn 

med 3 tu. masker og to rækker pigtraad samt halve- el

eller telefonpæle."ads Eg ville betale opsætningen. 

Frokost paa Egebj°rggaard.



Tiredag IS.februar 1972.

Sasr.ir.en med.Niele Erik og Aase i København.

Først var vi hoe advokat Holst Christensen,hvor 

vi fik stiftet A/S Danprese ç.ed lo ooo kr.s aktiekapi

tal. Da aktionærerne hæfter solidarisk,indtil selskabet 

er godkendt,paalagdes det Niels Erik,der blev formand, 

ikke at foretage unødige dispositioner i mellemtiden. 

Derefter spiste vi det store ,kolde bord paa hovedbane- 

gaarden for 17 kr. kuverten,hvorefter vi var i Saga-bio, 

og sluttede med aftenkaffe.

Onsdag,16.febr.

FU.møde i Statens Jordloveudvalg og hjemrejse.

Vejret var stadig godt med temperatur lidt over 

nulpunktet,lidt taaget eller overskyet ve^r og ingen 

blæst.Jeg spadserede gennem hele"strøget" og fik 

næsten foraersfornemmeleer. 

£oredag,17.februar.

Kate blev indlagt paa 0=-A.B.S. til undersøgelse 

i anledning af,at der stadig ikke ventes familieforøgelse 

Spændingen og afsavnene i England i anledning af 

kulminekrisen er stadig voksende,og nu forøges spændingen 

ved en underhusdebat om godkendelse af følgelovene i 

forbindelse med optagelse i EF.Eæ aftagende antal 

konservative er stadig modstandere og under hensyn til 

det indrepolitiske pres er det tilsyneladende lykkedes 

oppositionen at faa større sammenhold i partiet. 

Spændingen er stormen det ventes,at der bliver et mindre 

flertal for regeringen.Premierminister Heath har 

gjort afstemningen til en tillidssag,men det er endnu 

ikke helt klart om det gælder ham personligt eller 

hele regeringen.



Fredag,18.februar 1372.

Ministeriet Heath klarede afstemningen ved 2. 

behandlingen om følgelovene til EF. med et flertal paa 

kun 8 stemmer.19 konservatie stemte imod 5 liberale for 

og 6 fra hver lejr undlod at stemme.Dermed har man und- 

gaeet valg og arbejdet for tilslutning til EF gaar videre 

til 3.behandling i juni.

Paa rentesikrings tur.

Lørdag,19.febr.

Der er nu stillet mæglingsforslag om forhøjelse af 

de engelske kulminearbwjderes løn med 18 pct.og begge 

parter anbefaler forliget,som nu gaar til afstemning 

blandt kulminearbejderne.

Dermed er der mulighed for at den 6-7 uger lange 

og udtærende strejke kan afsluttes.

Vejret er stadig godt med temperatur Iflf over 

nulpunktet og ingen eller kun ringe nedbør.Jorden er eort 

men ikke vaad,men der er endnu froet i jorden.Faren for 

isvinter,der lurede i slutningen af januar synes nu de

finitivt at være drevet over.

Der arbejdes for fuld kraft med en omlægning af 

vejen gennem Brøndstrup,saaledes et vejen udbygges fra 

Ugger siev skel til Skamby.Herved faar man en fin for

bindelsesvej fra Otterup til Søndersø.

Niels Erik har nu afsluttet sin rekruttid og er 

begyndt som menig.Han er begyndt paa uddannelse som 

radiomand samtidig med at han har overtaget poeten som 

chauffør paa en mindre lastvogn med opvarmet førerhus 

og opvarmet radiohus.Han er saaledee godt tilfreds med 

udviklingen og navnlig med at han elipper for længere 

tjeneste s om befalingsmand.



Søndag,2o.februar 1972.

Paa Sjølundgaard,hvor de i ro afventer den forestaa- 

ende tvillingefødsel,som de naturligvis er rr.eget spændt 

paa.Foreløbig er alt vel

De har haft et par foreningsbesøg i de nye svine- 

stalde.Deriblandt loo landmand fra Nordfyn.

Mandag,21.febr.

Præsident Nixon er ankommet til Peking paa en slags 

venskabsbesøg efter 2o ears isolering melllem de to stormag 

ter.=Modtagelsen var korrekt,r.en temmelig kølig.

Paa besigtigelse ved Stevnsfort,hvor alt stod vel 

til hos forpagter Hans Nielsen.Derefter til møde angaaende 

gartnerierne i Sverdrup,hvor en hel ny by er rejst sig. 

A^el Hansen og jeg afgav vor andel i arbejdet til re

præsentanter for Roskilde amt.

Tirsdag,22.febr.

Carl Martin er rejst til Bruxelles paa en todages 

chartertur arrangeret af partiet.Trods taaget vejr afvetede 

hab morgenflyet,og det lykkedes at gennemføre starten.

Kortaften med Jensen'erne.

Onsdag,23.febr.

Arkivudvalgsmøde i Sl-ægtsgaardsf oreningen paa 

Missionshotellet i Løngangsstræde i København.

Torsdag,24.februar - Skuddag.

Hovedbesty:elsesmøde i Slægtsgaatdsforeningen 

og efterfølgende besigtigelse af det nye arkivlokale 

hoeøstifternes Kreditforening.

Der herskede under mødet en absolut god og opti

mistisk stemning med gensyn til arbejdet,og der udsendtes 

gennem RB en udtalelse,der takkede de 4 politiske partier



for deres posetive medvirken til Danmarks indmeldelse i 

i EF,men udtrykte nogen m£x betænkelighed ved de fremsatte 

jordloveforelag,som kun var forsvarlige ud fra ønsket 

om at bevare dansk jord paa danske hænder.Man henstillede 

derfpr ,at forslagene først færdigbehandledes,naar en 

folkeafstemning havde endelig godkendt indmeldelse. 

Fredag.25.febr.

Rejst æresport ved Johs••Andersens i anlednin af 

deres yngste datter ELS^s foreetaaende bryllujb.

Om aftenen ringede H.D.og fortalte,at Gudron var 

blevet indlagt paa Kolding sygehus i anledning af den 

foreetaaende tvillingefødsel.Der var dog intet hverken unon 

malt eller øjeblikkeligt forestaaende.

Lørdag,26.febr.

Fra Niele Erik var der brev med en publikation fra 

"Danprees A/S" nemlig eb smuk udgave af "2XKKKKXX Trak

taten om Danmarks tilslutning til Fællemarkedet".Han har 

ladet trykke 2ooo eksemplarer og tager nu 4 kr. pr stk. 

Der er investeret 4 - 5ooo kr.i oplaget,saa det er jo 

ret spændendey-hvor mange der sælges.

Til bryllup hos Johs.Andersens. var ca« 5° 
gæster og aftenen fik et hyggeligt forløb.

Søndag,27.febr.

Var paa jyllandstur.Spiste føret til middag paa 

Bejstrupgeard sammen med familien og aflagde derefter 

visit i Vejen.hvorfra Esther fulgte med til Kolding, 

hvor vi besøgte Gudron paa sygehuset.Hun havde det 

tilsyneladende godt,men skulle blive i sengen hele 

tiden.De havde iøvrigt sagt,at de mente begivenheden 

var hært foreetaaende og at alt var normalt,men at hun 

havde tilbøjelighed til lidt for højt blodtryk.

tiden.De


Vi besøgte hende om eftermiddagen.Cm aftenen var der 

adgang for ægtemænd alene.Jeg kørte Eether tilbage til 

vejen,før jeg kørte hjem i det gode vejr paa de næsten 

tørre veje.

Mandag,28.febr.

Jeg havde besøg af revisor Brandt for at faa 

beregnet slutskatten for 1971.Resultatet blev,at der 

skulle betales 41oo kr.ekstra,og da man kan spare 8 

pot.ved at betale inden 1.marts.

Paa rentesikringstur i den sydlige del af omraadet. 

Der forelaa intet nyt fra Kolding.

Tirsdag,29.februar.

Spændingen om,hvorvidt der skal komme skudbørn er 

nu paa sit højeste.Men det er svært at holde sig ori

enteret,fordi H.D. er hoe grisene det meste af dagen,

spiser midda.jhos naboerne og er paa sygehuset om aftenen.

Jeg rejste til København og bad .li.D.ringe til

Inger.Eet gjorde han ogsaa ,mer. blot for et meddele, 

at det ikke blev til skudbørn.

Onsdag,1.marte.

Til PU.møde i joddlovsudvalget.Jeg fremskyndede 

min tilbagerejse saacan,at jeg kom med toget 12,o2, 

saa jeg kunne være i Kolding 15,56.Der var saaledes 

lige tid til at besøge Gudron paa sygehuset.Hun befandt 

sig tilsyneladende godt,men morede sig naturligvie ikke 

over at gaa og vente.

Torsdag,2.marts.

Paa universitetet i Odense for at bistaa ved bortfor

pagtning af jord,til frokost hoe Balle i et supermarked 

,paa rentesikrin stir med lydersen og til slut til 

Kortaften hos 0.Jensen



Først paa aftenen ringede Gudron cg fortalte,at 

hun var blevet hjemsendt,uden et der var sket noget, 

pladsmangel paa afdelingen tvang sygehuset til at hjem

sende de,der ikke nødvendigvis behøvede at være der. 

Fredag,3.marts.

Det var egentlig meningen,at jeg skulle til møde 

i foredragsforeningen,hvor præstens Niels og lærer Jør

gensens Jørgen,skulle vise lysbilleder fra Amerika,men 

i sidste øjeblik ringede Jørgen Peter Jørgensen og invi

terede til middag og 1'hombre paa Søbakkegaard,og saa 

blev foredragsforeningen ladt i etikken.

Da jeg kom hjem,var Niels Erik og "ase kommen og 

gaaet i eeng.

£ørdag.4.marts.

Carl og Kate var til frokost,og derefter kørte 

Ni31s Erik og A^-se og jeg til eftermiddagskaffe paa- 

Sjølundgaard,hvor alt stod vel til,men hvor Gudron ef- 

terhaanden var blevet mere end almindelig fyldig.

Efter samtale med deree regnskabsfører havde de 

nu besluttet,at de ville søge baade karl og pige for 

ikke at blive helt opslidte.En beslutning man i høj grad 

kunne bifalde.

Efter en lang periode med graavejr og temperatur omk 

omkring frysepunktet og lidt opad»begyndte det nu at regne 

og i løbet af eftermiddagen og natten kom der 12 mm. 

Søndag,5.marts.

En stille søndag herhjemme.Niels Erik og Aase 

rejste med færgen kl.2o,15.



Mandag,6.marts 1372. ~r

Mahdagen forløb paa sædvanlig maade.Vi vejede 

grise,og jag var paa jordlovstur.Om aftenen rinr.ede 

jeg til S jølundgaard ,wn der var intet usædvanligt paa 

færde.H-D.sagde,at Gudron lige havne talt rr.ed Else,og 

det varer son bekendt længe.Jeg insisterede derfor ikke 

paa,at komme til at tale med hende.

Tirsdag,7.marts.

Jeg rejste til Bornholm og var derfor afskaaret 

fra de almindelige forbindelser.Jeg ankom med İJly 

til Rønne hen paa eftermiddagen og besaa bl.a. Hellig- 

peder med de skønne klippepartier ud mod havet.Vi spiete 

til aften hos Kofoed i Rø og deltog i Andelsbankene 

earsmøde i Rønne,før jeg rejste med damperen til Køben

havn.

Onsdag,8.marts.

Efter ankomsten til København ringede jeg til 

Henning og fik den etore nyhed,at Gudron den foregaaende 

aften tirsdag 7.marts havde født to drenge med 6 minutters 

mellemrum kl.ca.7 om aftenen

Efter jordloveudvalgsmødet tog jeg med toget til 

Kolding og var der lidt efter besøgstidens begyndelse 

kl.16.Gudron havde det godt og var i straalende humør 

efter fødselen,der var forløbet fuldstændig normalt, 

dog havde der været antydning af tangforløsning tu. 

den e idete.Drengene vejede henholdsvis 35oo og 27oo g, 

og hun menée,den etore havde taget den store part af 

næringen.

Den sidste havde haft lidt hjertevansKeligheder 

inden fødselen,men var nu fuldstændig normal.De sov 

da vi saa dem gennem glasdøren til vuggestuen og havde det 

normal.De


tilsyneladende godt.Gudron sagde,at den mindste lignede 

hende.Jeg kunne ikke se dec. saa nøje.

H.D. var ikke derinde,men ville komme om aftenen. 

Derimod var hans forældre og søster fra Treile samt 

Carl og ~ate,saa vi var en helt stor forsamling,men dog 

ikke flere,end vi kunne være der,og foruden os var der 

ikke mange besøgende paa den sekssengs stue.

Fødselen var tilsyneladende gaaet nogenlunde let, 

men Gudron havde dog været lokalbedøvet og haft maske 

paa,der havde sløret hende noget,saa hun slet ikke havde 

mærket,at den sidste dreng var kommet.

Paa hjemturen kørte jeg med Carl og Kate,og vi 

spiste til aften paa Karoline-kafeteriet ved Hindsgavl. 

Om aften spillede jeg kort hos Ellemose.

Krag havde iøvrigt fastsat folkeafstemningen til 

mandag,2.oktober eller en uge efter den norske.Det anses 

for helt urimeligt,at den norske afstemning skal have 

indflydelse paa Danmarks -fremtid,hvad den meget let kan 

faa. .

Torsdag,9.marts.

Det havde sneet en del å løbet af natten,og jorden 

var hvid,men det var let tø.De snedækte træer var meget 

flotte.

Balle og jegs skulle til møde i Skrydstru/ifor ellev- 

te gang i rad til martsmøde i Slægtsgaardsfmeningen 
Føret var ikke særlig godt,men dog bedre hxs i Sønder

jylland,men tilslutningen* til mødet var ikke særlig 

god.Vi havde dog et hyggeligt møde efter det sædvanlige 

program.Og bagefter var der samlet eal7 mennesker hos 

Anne Marie og Jens Skau paa Nygaard til middag.

Desværre var Hasret og Gunnar ikke med uvenskabet 

mellem de to søskende Anne Marie og Gannar var stadig 

t%25c3%25b8.De


lige uoverstigeligt.Jens Skau havde bedt mig prøve at 

bygge bro,og jeg gjorde ihærdige anstrengelser over for 

Anne Marie,men blev paa dette punkt mødt med en haarched, 

som der intet var at gøre ved,og nu forbitrer disse 

mennesker tilværelsen for hinanden meget mere end de tror 

Der var bygget en ny sostald til 55 søer paa Kygaard 

efter "Protektor"typen ,og i den nu næsten tømte kostald 

var der ved at blive indrettet stald til. ca.loo goldsøer. 

Det eaaa godt ud,men /protektor med de bundne faresøer 

er nu ikke umiddelbart tiltalende.

Det sneede,og hjemturen var ikke behagelig,men dog 

gennemførlig i langsomt tempo. 

Fredag,lo.marte.

Føret var daarligt og efter nogen kørsel i en blan

ding af sja& og fog maatte lidersen og jeg opgive en 

steldbesigtigelsestur efter nogle besøg.

Landevejene var dog passable,og om eftermiddagen 

tog jog en tur til Kolding for at se til Gudron og tvil

lingerne.De havde det alle godt,og humøret var fint. 

Gudron sagde,at den mindste af tvillingerne tegnede til 

at blive rødhaaret.Jeg kunne nu ik.e se det,men eet maa jo 

vise sig. 

lørdag,11.marts.

Vejret var nu slaaet om til frost med stiv østenvind 

og sol.Det føltes koldt.

tvillingerne.De


Søndag, 12. marts 1972.

Det var straalende sol efıer en nat med haard frost .

Otr. efte middagen var jeg med lyntoget til og fra 

Kolding,hvor Gudron nu havde faaet lov til at være en 

del oppe,men hvor hun aabenbart ikke var mere stærk end 

lige til.Men hun var i fint humør og glædede sig over, 

at den mindste ■£ tvillingerne,der havde tabt noget de 

første dage.nu havde taget 13o gram paa igen.De befandt 

sig begge godt og er tilsyneladende parate til at tage 

med Gudron hjem sidst paa ugen.

Jeg talte med Sigrid og Marius,der er i færd med 

at bryde op fra Viborg for at flytte til en lejlighed 

i København-Der var vild forvirring,og Marius klagede over 

hvor meget de havde maattet kassere.H.D.henter deres 

soveværelse og bringer det til Sjølundgaard,saa man kan 

undgaa at sælge det.Der er ikke plads i den nye lejlighed.

Om aftenen talte jeg med Guncershøj,og de havde 

nu købt konsulent Dreislers hus i Ebberup til overtagelse 

til maj.Pris 2oo ooo kr.inclusive et stort kontorlokale, 

som fortsat kan lejes ud til landboforeningen for looo 

kr. om maaneden.Jeg glæder mig over,at de nu endeligt 

har faaet gjort alvor af dette.Hans og Astrid Kar samtidig 

faaet solgt huset i Flemløse og har paa nogenlunde 

forsvarlig maade overtaget hans faders smedeforretning 

i Flemløee.

H.D. og hans forældre var inde at se til Gudron, 

og vi drøftet-forholdene til familien paa Nygaard.Jeg 

sy nes,stemningen var nogelunde forsonlig,saa jeg overvejer 

at fortsætte forligsforhandlingerne^selv om der er en 

del Klpppenborgsk stædighed at overvinde..

igen.De


Mandag,13,marts 1972.

Dejlig sol fra en skyfri himmel,men forteat temmelig 

koldt.

Til konservativ landbrugskonference i Ringe.Det vir 

ganeke morsomt at hilse paa gamle venner og at opleve 

lidt af den gamle atmosfære,eelvom der var kommet mange nye 

navne til.

Tirsdag,14,marte.

Saa kom foraaret.En varmebølge med klart solskin og 

indtil 15° varme væltede ind over landet og gav os en 

dejlig fornemmelse efter den næeten vinterlange iarasxssxi 

graavejrsperiode.Og det grønnedes overalt.Vintergækker og 

Eranthie fikx selskab af krokus af flere farver.

Jeg var paa besøg paa Kolding sygehus hos Gudron 

og tvillingerne=Marie og Marius var der ogsaa.Om aftenen 

var jeg hos Holger Damgaard Pedersens sammen med nogle 

af deres venner.

Onsdag,15.Marte.

Jeg fløj til København til FU.møde i jordloveudval

get .

Ganske vist fandt afgangen sted en time efter,at 

radioen havde meddelt,at et Sterling Airvei-fly eavnedee 
med 112 mennesker,c,en det gjorde tilsyneladendea&t81u$ 

/' '’/ rt*'Ca-intet indtryk paa folktOg 'det var jo da heller først 

hen paa dagen,at Danmarks største fljuveulykke var en 

kendsgerning.D^n var ganske simpelt fløjet mod en bjerg

kæde under landing.Om aarsagen vides intet ud over at 

vejret var daarligt paa stedet ved den persiske golf.

De sædvanlige kortgæster om aftenen.

Torsdag,16.marts.

Det var fortsat klart sol og mildts.Paa enrenteeik- 



ringstur saa tan de første harver i gang nord for Norup. 

Jorden var tilsyneladende bekvem.

Storm havde inviteret resterne af d?n gamle klub 

til en sammenkomst med spisning i Restaurant "Skoven" 

og eamvxr i hjemmet.Det var meget hyggeligt at ee den 

gamle kreds,men efter at Carl Rasmussen og Ellen var 

væk,var der jo alligevel nogle huller i rækkerne.

Fredag,17.marts.

Det gode vejr fortsatte,og jeg begyndte saa smaat paa 

arbejdet i haven,som begyndte at blive tør og foraars- 

agtig.Og det sket til sød musik,af den vingede skare. 

For første gang i det nye aar,hørte jeg vibernes skrig 

over marken,men det var jo nok min egen skyld,at jeg ikke 

havde hørt dem tidligere.

Gudron kom nu hjem med tvillingerne,og Inger og 

Henning kørte over,for at Inger kunne være hos hende 

den første uge.

Lørdag,IB.marts.

Dejligt solskin og forholdsvis mildt vejr.Jeg 

plantede Eranthia i haven,eaa der nu er adskillige blokke 

af de gule blomster i stedet for de faa,der var.Om 

eftermiddagen var jeg paa tur med lydereen for at af

syne stalde til rentesikring,og dermed er vi færdige 

med at behandle de hidtil indkomne afsøgninger.



Søndag,13.marts 1372.

Dagen oprandt med etraalende eol og rigtigt 

foraarsvejr.Selvom der endnu vor en anelse nattefrost 

naaede dagtemperaturen op paa 18°,grader,eaa man kunne 

sidde ude uden overtøj og hilse solen og foraaret velkomme 

Jeg havde Balle og arkivar Hofmaneen til morgen

kaffe sammen med Carl og Kate.Derefter kørte jeg til 

åjølundgaard for at beundre tvillingerne,der st dig 

teede sig godt med søvn og epiening.

Derefter var jeg til frokosti Vejen,idet Viggo 

Løntoft fyldte 65,hvad han fejrede i relativt stos stil

hed med kun 4 göster foruden familien..

Mandag,2o.marte.

Deter etadigt fint vejr.Jeg var i haven næsten 

hele dagen med epade,hakke jern og rive.Jorden var helt 

tør at arbejde i.Jeg fik plentet en hel del Erenthie 

og Dortheaiiljer under træerne samt en række Chrysanthemer 

Jorden skinnede hvidt og mange steder var man 

igang med at se;:-.Her paa deni.e egn holdt man dog noget 

igen.Den tunge jord var ikke helt sa t r som den 

lette.Carl kørte ajle,sor. flere paa egnen gjorde 

det,men med fortsat godt vejr kommer der hurtigt gang 

i det egentlige foraarsarbejde.Jorden er jo forbavsende 

tør efter aarstiden.

H.D.havde begyndt at harve,men det ver ikke for 

tørt ved hegnene endnu.Det var iøvrigt lige et aar eiden, 

at de købte gaarden.Der er jo unægtelig sket noget i 

Sjølund i løbet af denne tid.Tvillingerne var blevet 

vejet og-vejede begge over fødselsvægten.



Tirsdag,21.marts 1972.

Der var 5o aars fødselsdag hos Knud Øetergaard, 

eom. bl.a.havde inviteret en del af kaffeklubben til 

middag paaHotel Hvide Hue i Aalborg ear.tr.en med næeten 

loo andre.Jeg tog med rutebil og tog derop og indlogerede 

mig ;aa et herligt værelse paa hotellets 14.eteget,hvor der 

var en vidunderlig udsigt over åålborg.Og der blev tid til 

eftermiddagskaffe paa tagetagen,vor der var en endnu 

finere udsigt over Limfjorden og omegnen.

Vi var inviteret til middag kl.18,59,og resultatet 

ver,at en smoking- og festklædt forsamling efter at have 

nydt en velkometdrik kunne gaa til borde inden 19,So. 

Vi havde en dejlig middag,men jeg ver lidt skuffet over, 

at saa forholdsvis fae af de gamle kolleger var tilstede,me 

det var morsomt at hilsepaa Karen,Erik,Henning og Burgdorf 

fra den gamle og nu delvis opløste klub.

Knud Øetergaard var netop blevet fradømt førerbeviset 

for en færdselsforseelse (et halvt aar) den sidste minister 

dag med ministerbilen.Til erstatning forærede 9 gamle 

kolleger ham en knalert.Det gjorde megen lykke,og billeder 

blev gengivet landet over.

Onsdag,22.merte.

Jeg stod op 5,45 ,betalte 8o krfgg nogle timere 

søvn,tog med Fly til København og var til møde Jordlove

udvalgets forretningsudvalg i Folketin et,nr.3.

Derefter tog jeg med tog og rutebil.tilbage,og 

opdagede ved min hjemkomst,at Carl og Kate ikke alen 

havde harvetmarken ved haven,men ogeaa begyndt seaningen. 

Torsdag,23 marts.

Saa var det tiden,et ogsae jeg kom igeng med 

foraarsarbejdet.Vejret var nu ikke elt for straalende.



En hundekold vestenstorm gik over landet,men heldigvis 

var der førerhus paa traktoren,saa det lyk.<hdes et faa harv 

vet hele marken vest for Brøndstrupvejen over.Carl eaa- 

ede marken beg icven færdig,og vi var indstillet paa at 

tage et ordentligt tag de næste paa dage inden Palmesn- 

dag.
Fredag.24.marts.1972.

Ler blæsten en etrid vestenvind over landet,og det 

var koldt at sidde pac traktoren,men dog ikke værre, 

end at baade dybharve og kunne gaa for fuld kraft hele dagen 

Lørdag,25,marts.

Foraarsarbejdet fortsattes med harve og saamaskine, 

og det lykkedes paa rekordtid at fae baade harvning og 

eaaning tilendebragt i et bekvemt og i hvert fald til

strækkeligt tørt eaabed.

Det er mange aar siden,at man har faaet eaaet saa 

tidligt,og det er i hvert fald aldrig sket før,et man 

har faaet saaet eaehurtigt,som det nu er muligt mad de 

moderne maskiner.

Arbejdet blev udført omtrent samtidigt overalt 

pas øerne »Bornholm og i Syd jylland .medens jorden endnu 

var noget tilbage i Nordjylland,hvor man havde feset lidt 

mere sne i sidete omgang.

Søndag,26.marts.

Vi aflagde beskg paa Sjølundgaard,hvor ogsaa Inger ' 

og Henning samt Gerda var tilstede.Inger havde været cer i ei 

uge,og Gerda ville blive i de komr.ende fjorten dage.Tvil

lingerne befandt sig godt og trivede fint,sa elt stod 

vel til,men de havde unægtelig travlt baade Gudron og H.D.



Mandag,27.tarts 1972.

Det fine foraarsvejr blev nu afløst af koldt vejr 

med regn- og sludbyger,eaa tan glædede elg virkeligt 

over,at saaningen var tilendebragt,tene jorden var be- 

kvet,og det gjaldt for flertalllet af landbrugene paa 

øerne.

Ot aftenen var vi paa "Gundershøj" i anlednings 

af Marine' fødselsdag.Han havde sattlige børn og børnebørn 

hjette,og det eiger elet ikke eaa lidt,nasr der er 5 

børn,5,svigerbørn og 9 børnebørn.

Tirsdag,28.tarte.

Det var koldt og byget,eaa tan frietedes ikke 

til friluftsliv.

Ot aftenen var jeg paa rutebilstationen i Odense , 

hvor direktør A.Pedersen holdt afskedsfest.

Onsdag,29.tarts.
Bladudvalgstøde hos tig.Balle havde købt etørrebrød, 

og vi havde et særdeles hyggeligt tøde til forberedelse 

af næste nutt-r af "Slægtsgaarden".

Torsdag,3o.Marte + Skærtorsdag.

Bn stille dag ted køligt, og utidigt vejr.

Fredag,31.tarte -langfredag.

DEt var teningen,jeg skulle i kirke kl.14,ten i 

sidste øjeblik forinden,ringede Gudron og inviterede 

tig derover.Jeg var itidlertid paa kirkegaerden,der var 

klædt i paaskedragt.Faa Ellens grav var der tre blokke 

paaekeliljer satt en blotstrende forythiagren.

Tvillingerne befandt sig godt og voksede stærkt. 

Gerda var stadigt derovre for at hjælpe Gudron,og det 

kunne der nok være brugt.Børnene var jo ikke rolige hele 

dagen,selv ot de var flinke.



Lørdag 1.april 1972.

Paaskevejret var ikke særligt straelende.Vel kon 

der ikke negen nedbør,men hele paaeken var graa og sur 

med kun enkelte solstrejf,og de kom netop om lørdagen. 

Veg var paa Hindsholm med jordbrugskommissionen,og vi nød 

et herligt solstrejf med udsigt fra bakkerne ved Midskoaç og 

ud over Gabet og havet til Fyns Hoved m.m.Det var ual

mindelig smukt.

Søndag 2.april. Paaskedag.

Jeg var i kirke om formiddagen.Niels Erik og AAse 

kom Jjijem om aftenen.

Mandag 3.april- 2.Påskedag.

Til bryllupsdag og fødselsdag hos Carl og Kate. 

Tirsdag.4.april.

Biels Erik og Aase fejrede 2 aars bryllupsdag.Om 

eftermiddagen tog de paa visit paa Sjølundgaard. 

Jeg rejste til KøbenhaTtn og overnattede i Hvidovre. 

Onsdag 5.april.

Møde i jordlovsudvalgete forretningsudvalg.

Selskab hos Inger og Henning.

Torsdag 6.april

Sammen med Şalle og Jens P.Petersen var jeg paa 

beeigtigeleeetur paa Hingetedegnen fir et forberede 

Slægtegaardsforeningens aarsmøde.Alt klappede og det 

tegnede til et særdeles godt aarsmøde.

Niels Erik og Aase kom tilbage fra en tur i Jyl

land .

Fredag 7.aprol.

Om aftenen kom ogsaa Inger og Henning samt Ulla 

hjem,eaa vi var efterhaenden nogle af familien



Lørdag,8.april 1972.

Let blev en fødselsdag lidt ud over det erdvanlige 
Foruden samtlige børn og svigerbørn ver ogsaa børnebørne 
hjemme.For tvillingernes vedkommende for første gang ,og 
det blev derfor ogsaa dem,der kom til at præge dagen. 
Yderligere var til frokost Else og Viggo,Esther og Viggo 
Løntoft."arie og Marius samt Gerda,eaa vi var ialt 16 voken 
§ 3 børn,og vi havde det hyggeligt dagen igennem.En del 
af os aflagde besøg paa kirkeğaarden,hvor der var ualmtndel 
ligt emukt pyntet med blomster paa Ellens grav. 
Søndag,9.april.

Else og Viggo blev til frokost.hvorefter de kørte 
til eftermiddagskaffe paa Sjølundgaard.hvorfra de tog 
Gerda med hjem,efter at hun havde været derovre i to 
uger

Inger og Henning blev til aften,hvorefter de kørte 
hjem med Ulla.

Let ustabile vejr fo tsatte stadigt,og paaeketlden 
gav saaledes sİ t ikke saa lidt nedbør,men regnen faldt 
blødt og behageligt,sea det ver en fordel at faa vsoe til 
den tørre jord. 
Mandag,lo.apr il.

Paa rentesikrin stur til Hindsholm. 
Tirsdag,11.april.

Paany rentesikringstur.Besigtigelse af gaerdene i 
Koeterslev.Kortaften hos Ellemose Jensen.

Onsdag,12.april.

Var en tur paa Bornholm.Rejste med formiddagstoget 

til København og med Fly til Rønne,hvor jeg efter 4 

timers ophold paa øen vendte tilbage igen og naaede 

tog i København,eaa jeg var hjemme klokken godt et. 

Ler var fire besigtifeelsessager paa Bornholm,og de til

endebragtes med lethed paa den til readighed værende 

tid.



Torsdag,13.april 1972.

Til møde i Flyvesandsudvalget,hvor vi drøftede 

opsætning af hegn og den paabegyndte toiletbygning. 

Fredag ,14,april.

Perioden med foraareregn,synes nu at vire overstaaet 

og afløst af en periode ir.ed rr.ere stabilt vejr, selvom 

solen endnu formummede sig en del.Nattefrost er man heldigvis 

forskaanet for,selvom temperaturen ikke er overvældende 

høj .

Der afholdtes fest paa Fyns Forsamlingshus i anled

ning af,at Ninn-Haneen var fyldt So.Der deltog 3oo mennesker 

mod en entre paa 25 kr. for et veldækket aftenebord."o 

folketingsmedlemmer var tilstede.Jeg synee,det var en hyg

gelig og vellykket aften.

Lørdag,15.april.

Haven var nu saa tør,at man kunne arbejde i den 

samt lægge kartofler.

Søndag,16.apr il.Dronningens fødselsdag.

Det var tørvejr,men graat,eaa det opfordrede ikke 

rigtigt til friluftsliv,og det er egentlig en skam.Men det 

skyldes maaske ogsaa,at man eftehaanden gaar og bliver 

for pylret.

Der eliler ved at blive pænt i haven.Efter at gækker, 

Eranthis og tildels krokus nu er faldet,er det Violernes, 

og nanvlig Hyacinthernes tur at præge haverne.Jeg har et væld 

af blaa,hgide,gule,lyserøde og mørkerøde Hyacinther i 

haven.Buskene begynder saa smaat at grønnes.De ,der er længst 

fremme,er Forcythia,der er i færd med at blive gule,efter 

at afskaarne grene har prydet stuerne i lange tider.Der er 

syv buske i haven her,og inden længe vil man se et væld 

af de smukke gule buske i snert sagt alle haver.

gr%25c3%25b8nnes.De


Rebes er ogeaa i færd ned at sætte blomster,men de

er ikke saa taknemmelige at eætte ind,hvor de nok ken 

springe ud,men ikke sætte faaver paa blomsterne.

Kodriverne blomstrer i alle farver,og græsplænerne 

er dejligt grønne og begynder snart at kalde paa plæne

klipperen,eom er hos smeden for at faa sit forearseftersyn.

Jeg havde besøg af et par unge mennesker fra Jehovas 

Vidner.Jeg har ikke megen 'sympati for bevægelsen men maa bec 

undre den trofsthed og den ihærdighed,hvormed de pæne 

unge mennesker gaar op i deres sag,og derfor var min 

afvisning nf dem maaske heller ikke saa ubehøvlet eom 

den sommetidrnhar været.

Som sædvanlig benyttede jegweek-enden til at tale 

med børnene,eom havde det godt..

Niels Erik fortalte,at han stadig har et vist salg 

af piecen om EF.saaledes at den nu er gaaet i 45o ekeemplart 

rer.Men da oplaget var 2ooo er der endnu et stykke vej, 

før der er bal’nce i regnskabet e nd e ig^-o ver skud .Han er ' 

imidlertid optimist.

Ret er en gammel tro eller overtro,at naar Kejser

kronen fear mange blomster i standen,bliver det et godt 

aar.Fire er almindeligt og fem er godt.Jeg ved ikke,hvor > 

megen tillid jeg har til dette,men har altid med en vis 

interesse eet efter ,seaenart kejeerkronen var ved at 

udfolde sig,.Jeg har ikke faaet mange kejeerkroner flyt- 
seke 

med hen paa hjørnet,men jeg havde dog 1 med fzx blomster, 
rem fire '

3 med iixsxog en del med fxmxeaa jeg er altsaa ganske 

godt tilfreds. i

Mandag den 17.marts. !

Det var stadigt greavejr,men dog eaa tørt,at man 

P- de lettere jorder kunne begynde at arbejde i marken. ‘



Tirsdag,18.april 1972c - Dybbøldegen

Delt.og i et forsvarspolitiek møde i landstingssalen 

□g var om aftenen ude til et stykke smørrebrød med Burgdorf. 

Onsdag,19.marts.

Overnattede hoe Inger og var derefter til møde i 

Jordlovsudvalget.Kortgæster om aftenen. 

ggrsdag,2o.april.

Let satte nu for alvor-ind med godt vejr efter den 

lange fugtighedsperiode.Vi kunne samle sten,selvom det 

var lidt fugtigt hiet og her,og der var mange store 

eankesten,saa vi i løbet af to dage fik samlet fire læe. 

Fredag,21.april.

Vi samlede atter sten og fik hele pladsen kørt over, 

saa man var fri for at se paa de gribe hutter,der vaneyner 

marken og er en fare for mejetærskeren.

Amerikas maanelandingsskib Apolio 16,landede i bedste 

velgaaende paa maanen efter nogle tim r forsinkelse paa 

grund af tekniske vanskeligheder.

Lørdag,22,april.

Vi var til repræsentantskabsmøde i København,og 

det vai' egentlig ganske morsomt et hilse paa gamle venner, 

selvom gensynet fortalte om,at tiden rider hastigt,og et 

der sker mange udskifteiser. i

Efter mødixver Carl og Kate og Jeg til middag hos .1 

Kates veninde Jytte Boel=Vi blev meget godt modtaget. i



/%
Søndag,23.april 1972.

Til konfirmation paa Brødresminde.5o Deltagere. 

Mandag,24.april.

Resultaterne fra '.'.’øndagens to valg i Frankrig og 

Tyskland forelaa nu.I Frankrig var der stort flertal 

for udvidelse af EF.,men meget ringe valgdeltagelse. 

I Baden-Wurthehberg led rigskansler Brandt nederlag paa 

sin forsoningsplclitik mod .Jet.Han menes dog et kunne 

gennemføre den.

Gudron og H.D.eamt tvillingerne kom paa beeøg 

for at hente glas til barnedaaben den 3o.april.

Om eftermiddagen var jeg paa Blangetedgaard efter 

indbydelse fra Statens •t'lanteavlsudvalg for at drøfte
i 

erhvervelse af en del arealer til udvidelse ef stationens I
i omraace

Tirsdag,25.april.

Vejret,der om mandagen havde vxret meget biseende 

og koldt,var nu igen fremkommeligt.Jeg tromlede om formiddag 

gen og var paa rentesikringstur om eftermiddagen.
Onsdag 26 .april.

Paa jordlovs tur.Godt vejr. 

0?fOnSiiéteKår- i de eidste dage været stærkt optaget I 

af offentlige begivenheder af storpolitisk kerkter.

For det første er der i den tyske rigsdag stillet 

mietillidsdagsorden til premierminister '"illy Brandte reger 

ring i anledning af hens forsøg paa udsoning med Polen og R 

rusland vedrørende Østtyskiend.Man mente,der var flertal 

imod ham,men der opnaaedes kun 247 stemmer,hvor 249 var 

nødvendige.for at styrte ham.Man mener,et to ef oppositii 

ornens medlemmer har svigtet ved ^afstemningen.Begivenheden 

hiletes med sår lettelse overalt i Europa,da Brandt 



fald ville betyde et etort tilbageslag for den paebegynd- 

te afepændingspolitik mellem øst og veet.Men itan farstaar 

godt de tyske betænkeligheder ved endelig at erkende,at 

de to tysklande ekel forblive udelte,selvom den totale 

afspærring af grænsen vél blive formildet.

'.Vietnamkrigen raser stadig.Nordwietnemesernes og 

partisanernes offensig har hu varet en meaned og forvoldt 

store tab af land,mennesker og materiel.Amerikanernes 

voldsomme bombeangreb mod nord har i.cke hidtil kunnet 

afværge faren.

Cm dette kan paevirke det forestaaende præsidentvalg 

i U.S.A, skal være usagt.Nixon har hidtil været anset 

for storfavorit,men valgkampen optager allerede sindene 

og aviserne stærkt.

Hertul kommmer,at maeneraketten Apolio 16 nu 

hare afsluttet en vdllykket tur og lande i Stillehavet 

torsdag aften.En ny sejr for den interpåahete/tariske 

trsfik=

Yderligere har der i ugens løb været folketings

debat om vor stilling til EF.Del faldt mange ord,men vel 

ikke mange nye.Foruden FS.var der 11 i den socieldemokrntisi 

gruppe og 4 i den radikale,der var modstandere.Dette er 

uændret fra i fjor.Det nye er,ar regeringen har erklæ

ret sig for tilslutning uanset Norges stilling.

Dansk arbejdsmandsforbund har ved en kongres med 35? 

stemmer af 676 udtalt sig imod tilslutning.Formanden 

anker Jørgensen var for.

Til kortaften hos Jensen,Sletten. 

Fredag,26.april.

Solrigt, men køligt ver.Jeg sad nogen tid paa terrasst 

men frøs lidt .Biele Erik eg AAse kom hjem paa besøg 

før barnedaaben søndag.



DørdagP29.april 1972.

Beeøg af Niels Brik og A se.Vi tilbragte dagen i 

stilhed,men var dog hos Carl om aftenen.

Søndag,3o april.

Barnedaab paa Sjølundgaard.

Efter indbydelse samledes 28 deltagere til Gudstjene

sten i frimenighedkirken i Rødding,hvor tvillingerne + 

en dreng mere blev døbt inden gudstjeneeten.Gudron og 

H.D. bar selv tvillingerne til daaben,og som. faddere 

fulgteH.D.søskende Birte og Jørgen samt Niels Brik 

og Else Kærgaard.

Det var en hemmelighed,hvad drengene skulle 

hedde.Den store kom til at hedde Christian 

Kloppenborg-Skrumea ger o g den lille 

Gunnar Kloppenborg-Skrum sager.

Den lille klynkede lidt under handlingen,men det 

var ik:e meget.Vi sang et par forholdsvis lange daabs- 

salmer efter frimenighedernes salmebog,og derefter for

lod foraldrene kirken med børnene inden den egentlige 

gudstjeneste,som forøvrigt formede sig kort og enkelt, 

saaledes at det hele varede en god time til trods for, 

at der ogsaa var altergang. ■

Harriet havde forøvrigt fødselsdag og fyldte 57.

Kl.12.So var der middag paç Sjøluncgeard.Gunnar 

K.B. og undertegnede bragte hjemmet vore lykønskninger 

og vi sang bl.a. "Du gav mig o herre -" og "Som bybest 

brønd -g.

Det havce snaaregnet noget om morgenen,menvejret 

klarede efterhaanden op,saa man kunne gae i det fri 

og sez paå have og bedrift,inden vi ved sekstiden fik 

euppe og drog hjem.

En god og højtidelig dag.



wan
fiüRdag, 1 .ma J 1972.

Til frokost hos direktør Gunnar Jensen i Aa i 

anledning af Bo aare dagen for hans ansættelsei Sønder

bys fabrikker.Bagefter paa besøg paa Gundershøj samt 

til besigtigelse afden nye ville "Skrænten" i Eberup, 

som de netop overtog denne dag.En stor og smuk samt 

velholdt villa,son. nippe var for dyr til prisen 2ooooo 

kr.Marie og Marius regner med at flytte ind i slutningen 

af rr.aaneden. 
Tirsdag 
XXK£ag)i:2 .maj.

Efter indbydelse fra formanden for Statens Plante

avlsudvalg, Anders Hørlyk,Skodborg deltog jeg i forhandlir 

ger om køb af jord tilAarslev Forsøgsstation.Vi fik til

bud om en ejendom med lo tdr.l. for23o oco kr.

Henjete derefter til København og boede hos Inger. 

Onedag,3.maj.

Forretningsudvalgsmøde i jordlovsudvalget.

Vejret var meget mildt og næsten sommeragtigt med 

22o varme.Skoven grønnes med rivende haet,og ieær de 

tidligt eaaede kornmarker staar dejligt grønne.De til

bageværende køer er nu paa græs overalt.Men det er be

mærkelsesværdigt i hvor høj gra jerseyrasen fortringer 

r.d.m.

Torsdag,4.maj.

Tilmorgenmøde paa Otterup nye,moderne og flotte 

raadhus med borgmesteren vedrørende sag af et overtaget 

statshue.

Derefter sammen med Balle hoe Frifelt.Møller frifelt 

hentede os paa Ølgod et. og derefter spiste vi frost 

i villaen før vi kørte til Varde eygehue.hvor Frifelt 

havde ligget siden 15.marts.

gr%25c3%25b8nne.De
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I betragtning af,at han er 83 aar,har sukkersyge, 

er meget svagtseende og nu har faaet det ene ben eat 

af,havde han det forholdevie godt og var ved klar 

bevisthed.Men der var naturligvie ikke megmt livemod 

tilbage i ham,selvom han dog haabede at kunne komme til 

Fyn i IjTbet af eo’mmeren

Cm aftenen var vi paa Sjølundgaard,hvor alt etod vel 

Drengene trivedes godt og var fredelige.Else var endnu 

paa besøg efter barnedaeben.

H.D. tændte 4.maj lys over hele deres ende af stu

ehuset .Det saa festligt ud i det klare aftenve jr,men 

det var ikke mange steder,man fortsatte med at mindes 

befrielsen paa den maade.

Fredag,5. maj 19E2.

Befrielsesdag.Pænt sommervejr.

Lørdag,6.maj. Gudrons bryllupsdag.

Carl og Kate rejste paa en uges besøg i Berlin 

gænnem hjemmeværnet..Kates moder øg faster flyttede 

ud.Fodermesteren og jeg overtog, pasningen af grisene. 

Søndag,7.maj.

Jeg ver i kirke om formiddagen og sed paa terraeeen 

hele eftermiddagen sammen med-. Kates gæster.

Mandag,8.maj.

Underudvalgsmøde i jordloveudvalget i Nr.Aaby og 

Revninge.Man drøftede herunder Jordlovsudvalgete op

deling i arbejdsomraader,og der ver enighed om et dele 

det tidligere Aes ene amt mellem de to eksisterende 

omraader.

Tirsdag,9.maj.

Paa rentesikringetur til Kertemindeegnen.

Blæsende og køligt vejr.



Onedag,lo.mej 1972.

Lidt uden for tur havde jeg Jeneen'erne til kortaften, 

og det endte med nattemad med tilbehør ud paa de smaa timer. 

Torsdag,11.maj. Christi Himmelfartsdag.

Efter at vi føret paa ugen havde faaet 8 mm regn,var vi 

nu kommet ind i en periode med skarp og bidende østlig vind. 

Det sled paa de nyudsprungne blade og blomster.

Fredag,12.maj.

Da je£ vaagnede om morgenen var græsset hvidt efter 

frost.Denne havde dog ikke været saa haerd,at den havde gjort 

de nyopkomne kartofler skade

Dagen sluttede med,at Carl og Kate lidt uventet kom 

hjem inden sengetid fra deres Berlinertur,som havde givet 

dem mange oplevelser,navnlig i Østberlin.

Lørdag,13 maj.

Paa havearbejde det meste af dagen,saa der kunne se 

ordentligt ud,før der skulle komme gæster den IS. 

Søndag,14.maj.

Det var Mors dag,og jeg var paa kirkegaarden med biometer 

- dejlige røde tulipaner,e om der i øjeblikket er mange af i 

haven - men der var saa pænt,at der næppe var plads for flere

Ved hjælp af overfrakke og tæppe kunne jeg ligge paa 

terraeeen og eove til middag,men vinden var stadig kold 

og skarp.

Mandag,15.maj.

Bladudvalgsmøde hoe Bjergskov paa Rosenlund.Ib Paulsen 

ejillede i udsigt,at han ikke kunne deltage i det forestaae 

ende landsmøde i Ringsted,hvortil der iøvrigt var tegnet 

ce.25o deltagere.

Tirsdag,16.Maj.

Gæster.Gudron og H.D. kom om eftermiddagen med tvil



lingerne.løvrigt deltogHarriet og Gunnar.Christel og Erik 

Kl.-S.Marie og Marius,Carl og Kate,Balle og Kaja,Hjalmar 

Andersen (Else var i Malaga)Jørgen Peter Jørgensen (Kirsten 

fraværende paa grund af sygdom).En hyggelig aften,der varede 

til noget over midnat.

Carl Martén havde desværre faaet hold i ryggen og havde 

det rigtigt daarligt. 

Onsdag 17.tr.aj.

Til F.U. Møde i København.

Efter en længere tid med kold blæst og sol,slog vejret 

nu pludseligt om til regn vi fik 15 mm i løbet af degen.

Det satte nyt skub i kornet,som forøvrigt staar godt, 

uden at man har set saa meget som et gult straa i en 

kornmark foraaret igennem.

Torsdag,IS.maj.

Til møde paa Årslev Kommunekontor.

Paany sol og nogen blæst.

Carl havde det noget bedre,men ryggen var stadigt 

ikke god •
Fredag,19.maj.

Efter at det tyeke forbundskammer i onddage havde god

kendt kansler Willy Brandts aftaler med Rusland og Polen 

med 248 stemmer (nøjagtigt halvdel.?,af kammerets medlemmer^ 

medens de fleste af oppositionene medlemmer undlod at 

stemme,har forbunderaadet i' dag godkendt uden afstemning. 

Forsoningen mellem Vesttyskland og østen synes dermed at 

være en kendsgerning.Muren gennem Berlin ventee herefter 

aabnet.

Marie og Marius flyttede ind i deres nyerhvervede 

hus i Ebberup paa deres 38 aars bryllupsdag.

Til møde i Odense og Vissenbjerg, samt Kosterelev.



lørdag,2o.mej 1972 - Pinselørdag.

Saa begyndte vi at tage forskud paa pinsen,men 

vejret var ikke særligt festligt.Jeg var i København,hvor E 

Henning og Inger hentede mig pae banegaarden,hvorfra vi 

kørte til Niels Erik og AAse,hvor vi drak eftermiddagskaffe 

og spiste til aften,før jeg tog hjem igen.

Søndag,21.maj - Pinsedag.

Solen glemte ganske at danse.I løbet af natten faldt 

der 25 mm og 5 til i løbet af dagen og tilmed var det 

jævnt koldt.

Jeg var paa kirkegaarden og i kirke kl.8,3o.Der 

var næppe 2o mennesker,eaa nogen særlig pinsestemning 

kan man daarligt tale om ud over de gamle pénsesalmer.

Ved hjemkomsten fik jeg besøg af Viktor Pedersen og ha 

kone fra Korsør,eom jeg havde været sammen med paa Tenerife 

Derefter var jeg til frokost hos Kaja i sommerhuset 

i 'Jørgeneø.I.ien sommerhuse er nu bedst i godt vejr 

Mandag 22.maj.-2.pinsedag.

Carl og Kate og jeg var paa besøg i Sjølund. 

Vejret var nu nogenlunde stabilt,eaa vi kørte en tur i 

den smukke omegn og aflage visit paa Skamlingsbanken

Tvillingerne trives godt.Carl og Kate er meget 

glade for dem,saa man føler rigtigt,at de savner børn 

til daglig.

Tirsdag,23,ma j.

Joedfordelingskommissionen holdt møde ;aa Gribsvad 

kro om vejreguleringen ved Ejer Bavnehøj.
*“an oplevede aarets første virkelige sommerdag 

med thøj sol og varme over tyve grader.



Onsdag,24.maj 1972

Sommeren forevandt desværre lign- eaa huetigt.som den var 

kommen og veg pladsen for blæet og byggvejr med aftagende 

temperator.

Nyt jordfordelingsmøde i Gribsvad. 

Tore dag,25m?j.

Til aftensmad og kortaften hos Ellemose Jensens i 

sommerhus paa Langø paa Hindsholm.Der var rart,men vejret 

var blæsende og koldt.

Fredag,26.maj.

Gamle mejeribestyrer P.Chr.Pedersen begravdes i silhed 

fra Skamby kirke 93 aar gammel.Familien var mødt fuldtal

ligt, og man saa det særsyn,at seks sønner bar deres far 

til greveh.løvrigt var der kun en halv snes gamle venner 

og naboer tilstede.

Inger ringede om aftenen og fortalte,at de var 

interesserede i at købe et hus 1 holte for ca.45o ooo kr.. 

Jeg turde ikke fraraade,selvom det er mange penge.De regner 

med at kunne faa op mod 275 ooo for deres nuværende,saa 

det bliver rnaaske ikke saa meget dyrere end at bygge til. 

Jeg lovede at tage med op og ee paa det paa onsdag (31. +.)

Lørdag,27.maj.

Slægtsgaardeforeningen holdt aarsmøde i Ringsted.

Dagen indlededes med at Borgmester Thisted- Knudsen modtc 

bestyrelsen med damer til en velkomst i byraadssalen,hvor 

der var mødt 3o - 4o deltagere.Bormesteren holdt en venlig 

velkomstale og derefter besaa vi lokaliteterne.DE^efter 

havde vort Stedlige bestyrelsesmedlem Jens Peter Petersen, 

Farendløse,planer om. musik paa torvet,men det maatte afly

ses .

penge.De


Poetgaarden 
K1.14,oq samledes vi til møde paa hotel allerede

paa klokkeslettet var salen fyldt af de ce.25o deltagere,de 

var indmeldt.Vi havde et hyggeligt møde efter det sædvanlig 

mønster.Lidt senere beeaa vi eet.Bendts kirke,hvor pastor 

Fledelius fortale.Om. aftenen var der middag og fest paa 

hotel Casino.

Søndag,28.maj 1972

Vi begyn dt med morgenandagt i Set.Bendt bed pastor 

Fledelius,der havde en meget charmerende meade et klare 

tingene pac.Derefter kørte vi i tre buseer og 3o-4o 

privatbiler først til den pragtfulde Gieeegaard,hvor det 

gamle næsten 9e aarige grevepar Brochenhus- Seakt tog imod 

og lod os se stuerne.DErefter var vi paa Aeeendrup hovedgae 

hvor vi sea en ny løsdriftsteld til 16o køer.eom Sjællande 

stifts kvægopdrætterforening havde ladet indrette for 

}$ mill. Indtrykket var absolut godt.Dprefter frokost i Her: 

lufmaglehallen og besøg paa den gamle og veldrevne Englerup 

Mølle.

Der var absolut tilfredshed med turen,som forløb 

godt fra føret til sidet ( med undtagelee af at en bue 

kørte fast og maatte skubbes løs).Vi var meget spændte paa 

vejret,Æter at vi havde haft én halv snes dage med usæd

vanlig megen nedbør.Men vejret holdt,eelvom det ver lidt 

køligt og en del ekyet.

Marie og Marius var med for første gang.Niele Erik 

fotograferede til bladet.Carl og Kate kom ikke,og Gudron 

og H.D. maatte blive hjemme ved tvillingerne • 

Mandag,29.maj.

Præsident Nixon sluttede et 8 dages historisk beeøg 

I Moskva,hvor der blev afsluttet 8 overenskomster om 

betydningsfulde spørgsmaal mellem U.S.A, og U.S.S.R.

Besøget havde vakt betydelig opsigt.



Tiredag, So. tn a j 1972.

En hjemlig dag uden for meget havearbejde,da 

regnen gjorde jorden næeten utilgængelig.

Onsdag,31.maj.

Nedbørsmængden for maj opgjordes til noget over 

loo mm,men eaa stod vandet ogsaa blenkt paa mange marker, 

og roerne voksede sindigt,uden at men havde mulighed for 

at behandle dem.

Jeg var i København for at se det hue i Gaeeevangen 

56,GI.Holte,eom Inger og Henning tænker paa at købe 

for 45o,ooo kr.Huset er et rækkehue og ik:ce ubetinget 

smukt ude fra,men til gengæld i højeste grad utraditionelt 

Indvendigt er det imidlertid tiltalende og forbavsende 
o rummeligt i forhold til etagearealets 142 m .Karport til 2 

biler og udhus af træ.

I betragtning af,hvor evært det er et købe noget 

rigtigt,turde jeg ik'.e fraraade dem at købe.De regner med 

at kunne fsa 275 ooo fore deres gamle hus,og da de her 

tænkt abygge det ud for betydelige beløb,er differencen 

overskuelig.

Torsdag,1.juni.

Henning holdt fødselsdag,og jeg blev til fødselsdags 

chokolade,før jeg rejste hjem.

Fredag,2.juni.

Rasmus J. Hansen og Kirstine,tidligere Brøndetrup, 

nu Søndersø fejrede guldbryllup.Jeg var blandt de forholds 

vie faa gæstere til morgenkaffe,og jeg havde indtryk 

at være endog overordentlig vdlkommen.Blev inviteret 

til middag paa kroen,hvad jeg var forhindret 1.

Vi skulle nemlig til villaa "Kernen" ix Ebberup 
i anledning af Meries fødselsdag og overtagelsen af 

k%25c3%25b8be.De


det ny» hus.Det gjorde et godt og velholdt indtryk,selvom 

det er fra- 1916.Og der var god plads i dets to etager.

Vi sluttede efter midnat med et ønske Marie til lykke 
Lørdag,3.juni.

Det er husenes og fødselsdagenes tid.Henning fejrede 

ein,hvori jeg deltog sammen med hans familie.

Vejret havde nu stabiliseret sig,eaa man kunne komme 

i haven,og Carl kunne begynde paa radrensningen

Søndag,4.juni.

Jeg fortsatte besøget i Hvidovre,hvor Niels Erik 

oğ Aase kom til.Vejret var saa fint,at vi kunne drikke 

eftermiddagskaffe,og det var jo noget helt nyt i iienne 

sommer.

Niels Erik havde taget en masse gode billeder 1 ra 

slægésgaardsmødet til bladet.

Han syntese iøvrigt at befinde sig godt paa mat.øv

ren i Okebøl.men det skyldes nok ogsaa,et han have; 

bilen at holde sig til.

Mandag,5.juni - Grundlovedag.

Grundlovsdagen mærkede vi kun gennem radio og TV. 

De sædvanlige glavendrupmøder var indstillet paa grund 

af manglende tilslutning.Derimod var det fortrinligt 

vejr til at arbejde i roer,og jeg fik taget et ordent

ligt tag.De var sa nemme som aldrig før.Plantebestanden 

var enkel,der var overhovedet ikke ukrudt i rækkerne , 

oé jorden var løs,selvom det havde regnet meget. 

Tirsdag,6.juni

Jeg fortsatte roearbejdet og rejste til København 

om aftenen.

Inger og Henning havde nu averteret derees hus 

til salg

tag.De


Onsdag ,7.juni.

Eorretningeudvelgsmøde i St.J. hele dagen.Landbruge 

ministeren deltog i én del af mødet.Han syntes meget 

fornuftig og fremkommelig.

Torsdag,8.juni.

En kraftig byge paa en halv snee mm jog oe ind fra 

roerne.

Paa Sjølundgaard,hvor men er i færd med et ombygge 

begge sidelængerne til moderne so- og evinestelde.Besæt

ningen skal tømmes ud i slutningen af jurii for at give 

plads for en SPF besætning med bl.e.80 søer,der skal 

farei august og september.

Fredag,3.juni.

Dagen begyndte med etrealende vejr.Og det holdt 

nogenlunde hele dagen.I roerne.

Lørdag,lo.juni.

Slog græsplæner om formiddagen og var i campingvogn 

paa Flyvesandet hos 0.Jensens.Men der faldt lo mm,saa 

det var en temmelig fugtig fonøjelse.Men vi havde det 

hyggeligt.

Søndag 11.juni.

Jeg forsøgte at sidde i haven,men det blev lovligt 

køligt,hvorfor jeg tog med to^et til Aalborg eg spiete 

til aften.

Mandag,12.juni.

Cg eaa regnede igen.Det bliver ikke til meget med 

roerne paa den facon.



Tiredag,13.juni 1972.

Efter at der ott mandagen faldet en rekordagtig nedbør 

paa 16 mm. ,klarede det nu op igen.Jwg var paa rentesikring 

tur om formiddagen og i roerne om eftermiddagen.

Onedag.14. + lørdag 17.juni.

Nu gik det godt med roerne.De ver ualmindeligt nemme 

at have med at gøre - aabne og overhovedet ikke snavsede. 

Jeg opnaaede at tage rekördagtigt mange - 3oo rækker i mose 

eller mindst de halve.Men de grode for lidt paa grund ag 

manglende varme,og fordi jorden i det lave etadig var fug

tig.

Torsdag formiddag rir.gece Niele Erik,at nu var han 

færdig 1 Oksbøl og at han og nogle kammerater muligvie vill 

køre denne vej om og faa frokost,hvis de kunne bryde ud 

af kolonnen.Det blev dog ikke til mere.É®^zs?3<OfévS£-Q@g^& 

afiS&HCX ■

Dagen sluttede med,at Inger fortalte,at nu havde de 

eolgt huset paa Riebro 23 for 265,ood kr.hvoraf 25 ooo 

kontamt til overtagelse 11.juli.Samtidig havde de købt 

huset Gaeeevangen 56,GI.Holte,for 45o ooo.

Forhaabentlig faar de glæde af det.Men de har i hvert 

fald i øjeblikket en særdeles god økonomi,eaa det gaar jo 

nok.Og det er i hvert fald en stor fordel at undgaa et 

besværligt og bekosteligt byggeri paa Riebro.

Samtidig fik jeg o.plyst,at alle børnene kan ventee 

hjem næete week-end.

Søngag,18.juni.

En hjem'.eeøndag med havearbejdet,men ikke egentlig 

solskin.

roerne.De


aio

Mendag,19.juni 1972.

Paa rentesikringstur ti Hindsholm. 

Tirsdag,2o.juni.

Sammen med et par repræsentanter for Statene Plante- 

avlsudvalg havde je£ forhandling med raadmand Poul Nielsen 

om køb af en Odense kosr.ir.une tilhørende gaard i Højby.Det 

blev dog kun til foreløbige forhandlinger.

Onsdag 21.juni.

Jordloveudvalgets forretningsudvalg holdt beeigtigelee 

tur og møde paa Bornholiå.Vi startede fra lufthavnen ved 

middagstid og havde fire besigtigelser i løbet af efter

middagen.Vi drak kaffe hos JCofoed i Rø og spiet.e til aften 

og overnattede paa Hotel Hammersø paa Hammeren. 

Torsdag,22.juni

Turen fortsattes gennetr. Østbornholm til Dueodde,hvor 

vi spiste frokost og holdt et længere møde,før vi fløj fra 

Rønr.e kl.16,oo.

Trode lidt graevejr havde vi en meget interessant

tur med passende blanding af arbejde og udsyn.



Fredag,23.Juni 1972 - Set.Hane Aften.

Midsommeraftenen lignede godt nok eig eelv med 

køligt vejr og delvie regn.

Jeg var til "sammenskudsgilde" hos Kaje i Jørgeneø, 

men tog tidligt hjem,da børnene fra København ekulle 

komme - det gjorde de, og de kørte sammen ,da Inger i 

Henning havde faaet vognen beskadiget ef et sammenstød. i 

Lørdag,24.Juni. ,

Det blev en af aarete herligste dage tr.ed eol og '

eo,g-.mervejr,saa vi kunne eidde paa teraesen eller i haven hel 

dagen og blive dygtigt solbrunede.

Forøvrigt fik vi den glædelige meddelelse,at Niele 

Erik havde beetaaet eksamen til første del af H.D.=Det 

havde elliere været ude pea kanten,tr.en takket være en fin 

karakter i eidste fag,havde han lige klaret den.Han gik 

iøvrigt meget stille tr.ed eagen. i

Søndag,25.juni. I

Det var stadigt sommervejr,men pigerne var nu saa 

solbrændte,at de viste maadehold. i

Gudron og H.D. kom. hjem til middage med drengene, ;

saa nu var hele familien samlet.De havde været paa kirke- !

gaarden med sommerens første roser,saa graven bar nu rig

tigt præg af mindedagen den 21.juni.

Vi havde en hyggelig dag.Københavnerne kørte,dax 

vi havde spist og der blev plads nok til dem alle,eelv 

om det kneb lidt med Ulla.Gudron og H.D.blev og spillede 

kort til henimod midnat.

De var nu ved at sætte hele svinebesætningen ud i

for at faa plads til en besætning af sygdomsfrie grise

Mandag 26.juni.

En stille dag efter de urolige festdage.Havearbejde.

samlet.De


Tirsdag,27,
X3IKâ3Sf2»xjuni 1972r

Besøgte Salomon J.Frifelt i det straalende sommervejr. 

Han var n u kommet hjem fra Varde sygehus efter at have 

faaet det ene ben amputeret over knæet.Og han befandt 

sig over al forventning godt og var ved godt mod.Vi aftalte 

at familien skulle komme til Fyn 2o.juli og smage de nu 

modnende jordbær.

Det var en smuk køretur gennem lejleegnen ud over 

skibet,Randbøl,Billund og Grindsted samt paa Hjemturen 

tillige forbi J.C.Christensens mindesten 1 Paabøl plantage.

Om aftenen var jeg til aftensmad og kortaften hoe 

Marie og 0.Jensen i Søndersø.

Onsdag,28.juni.

Kørte paa udflugtstur for de gamle i eognet til 

Nyborg. Der var 9o deltagere i 23 biler.

Torsdag 29.juni.

Det er nu jordbærtid.I de forudgeaende dage har jeg 

kunnet plukke nogle enkelte,men nu ver der fuldt ef store 

cg smukke bær,saa vi baade kunne spise og nedfryse enkelte 

pakker.De er dejlige,men det er jo unægteligt lidt anstren

gende at faa dem plukket.

Fredag,lo.juni.

Den forudgaaende ugee varme vejr synee nu at være paa 

retur.Det var overskyet med blæst.

Lørdag,!.juni.

Besøgte Sjølundgaard sammen med Ganner -Klpppenborge.

De havde renset svinebeætningen ud og skal i løbet ef 

nogle uger have henimod loo drægtige gylte.Det er en kost

bar omvæltning,men sparekassen stiller pengene til raadig- 

hed,og de er ved godt mod.De havde faaet en ny pige,som 

devar glade for

pakker.De
mod.De


Søndag,2.juli,1972.

Til aftens tr.ad paa stranden ved Kaja.

Lia nd ag, 3. j ul i.

Paa rentesikringstur i amtet.

Tirsdag,4 juli.

¥i er nu helt inde i jordbærcæsonen.Jeg plukkede 

7 kg og tog dem allesammen rr.ed til københavn,hvor vi holdt 

gilde paa dem,og hvor resten fordeltes mellei Inger og 

Henning og Aase og Niels Erik.

Risbro var iøvrigt inde i et vældigt flytterod,idet 

en flyttemand skulle komme og pakke om onsdagen og flytte

vognen komme om torsdagen.Det var forøvrigt en fornøjelse 

at ee,hvor pænt haven eaa ud i den emukke sommeraften.

Der forhandles i øjeblikket mellei ingeniørakade

miet og militæret om at faa Niels Erik fritaget for 

militærtjeneste,for at han kan deltege i undervisningen 

paa akademiet.Han glæder sig naturligvie over dette. 

Onsdag,5.juli.

Til FUmøde i jordloveudvalget.Der blev lejlighed til 

at slappe lidt af paa en fortovskefe inden afgangen, 

og det var en fornøjelse at se det eommerklædte København 

dig de mange turieter spadsere forbi.k’an følte sig næsten h 

heneat til Paris.

T or sdag,6.juli.

Temperaturne steg nu til 27°,saa der blev alligevel 

lejlighed til at nyde sommeren.For mit vedkommende i jord

bærrene . Son ja til den sædvanlige torsdagsrengøring.



Fredag, 7.juli,1972.

Til konference tr.ed borgmesteren i Langeskov angaaene 

ophævelse af landbrugsfarpligtelse paa et maseareal.

Dari og Kate havde plukket 25 kg jordbær i Brøndstrup 

til nedfrysning.Jeg hjalp med afhasningen.

Lørdag,8.juli.

Det var jordbærdag hele dagen,og det begynder efter- 

haancen at fylde ganeke godt i frostboxen,samtidig med 

at vi spiser,hvad vi kan. 

Søjdag,:- juli.

Gråvejr og kølighed præger atter situationen,eaa 

det var ik<e nogen festlig sommersøndag.Jeg ver i kirke 

om morgenen,men der var kun faa 

1’1 >?<!’, 1 o. juli.

Paa rer.tesikringstur til hindsholm . 
Tirsdag,11.Juli.

Paa Bornholm til besigtigelse og vurdering af en 

arbejderbolig i Nyker.Den ansattes til en værdi ef looooo 

med servitutter og 12o ooo uden.

Onddag,12.juli,plukkede jordbær om formiddagen og nød 

en etraalende sommerdag i haven hele degen,eae jeg 

blev godt brun ober det hele.

Til kortaften hoe Ellemose.

Torsdag.13.juli.

Paany straalende sol,men ikke helt saa varmt.

Til aftens mad hos dyrlæge Sunke.



Fredag,14.juli 1972.

Det gode sommervejr fortsattes uf orandret. Jeg 

plukkede jordbær,og der var endnu en del efter snart 

3 ugers plukning.

Carl fik brækket taget af den indvendige side af 

etaldladeb og han og Johe.Jørgensen gik igang med istandsæt 

telse af tømmeret,saa man kunne oplægge nye plader.Taget 

havde nu ligget i ca.7o aar og var egentligt ikke synderlig' 

medtaget .Spssrene kunne med faa undtagelser bevares uden 

fornyet afstøtning.

Dørdag,15.juli.

Til sølvbryllup hos lærer Jørgensen i Uggerslev 

forsamlingshus.Paa vejen dertil var Marie og Marius 

earr.t den nu 80 aar gamle lærer Engholm hos mig til 

J ordbær.

Søndag,16.juli.

En rolig hjemmedag med forberedelse til om manda- 
d 

gen at modtage besøg af en embedma^d fra Ligningsraaet 

til kritisk gennemgang af nogle gamle skatteregnskeber. 

Mandag,17.juli.

Sammen med revisor Brandt havde jeg beeøg af kontorchef 

Snedled og ej medhjælper fra ligningsraadet.Efteé at have s 

epist en gang jordbær gennemgik vi et par aars regnskaber 

med særligt heblik paa ejendomsoverdrageleen.D^r rejstes 

forekllige indvendinger mod regnskaberne,men efter for

handling frafaldt man dem bogstavelig talt alle.Tilbage ble 

at man flyttede én indtægtspost fra FAOK. tilbage til det 

skattefrie aar,og at man skulle redegøre nærmere for et : 

antal svin,der syntes forsvundet ved ejendomshandelen. i 

Man var. iøvrigt særdeles forstaaende og venlige,saa I
resultatet blev over al forventning godt. •



ESMX Tiredag,18.,juli 1972.

Sammen ted folk fra Forsvarets Bygningstjeneste 

aflagde jeg besøg paa Klintegaard,som jeg nu havde haft 

tilsyn med i ca. 15 aar.Alt stod vel til.Afgrøderne stod f 

fint og eaavel bygninger eom have var i en næeten mønster

gyldig orden.

Om aftenen aflagde jeg besøg i Inger g Hennings hye 

hus ,gaesehaven 56,Holte.De havde faaet sig indrettet 

godt,selvom ikke alt var kommet helt i orden endnu.Jeg 

var bange for,at der skulle blive for varmt under glas

taget,men selvom man var inde i en meget varm periode, 

var der intet at klage over.Vi spiste til aften i "Stor- 

kereden"og Niele Erik og Aaee,var ude at drikke aftenkaffe 

Vi sad i det fri til langt ud paa aftenen og havde det 

dejlig lunt. 

Onedag,l'J .juli.

Jeg tog med bue og tog ind og traf herunder Hanne 

Budtz og HauchjSOæ begge havde bopæl i Holte.Sea havde 

vi FU. møde og om eftermiddagen spadserede jeg op gennem 

det turistfyldte gloende strøg. 

Torsdag,2o.juli.

Jeg havde beeø af familien Frifelt.Og det var helt 

forbavsende,hvor rask garnie Frifelt var blevet efter 

amputationen.Vejret var helt etraalende,men saa varmt,at 

vi ikke kune opholde os hverken i haven eller paa ter

rassen.Vi fik aarets sidste jordbær efter at have nydt 

godt af dem i mere end tre uger.

Om eftermiddagen kørte vi sammen med Bal-e til Helms 

og derefter s.iste v' til aften i Nordby hos Kérsten 

Balle.

Holte.De


Fredag,21.juli 1972.

Efter at vi havde plukket jordbær i næsten fire uger 

var cæsonen nu slut,men udbyttet havde ogeaa været etort.i'oru 

den daglig mad i hele perioden og nogle til København,var 

der 25 - 3o kg i fryseren.

Vehret var stadigt smeltende. 

Lørdag,22.juli.

Paa besøg paa Sjølundgaerd.Jeg havde en ualmindelig 

hyggelig eftermiddag i haven sammen med Gudron og tvilingerne 

Be struttede af sundhed og godt humør,som de laa og sparkede 

paa en drømmeseng.

De havde nu faeet 138 SPF- gylje og polte,eaa der kommer 

nu gang i produktionen igen.Gudr-en og jeg fik lov til at 

komme ind i staldene mod at faa plaetikkitler og desinficered 

gummistøvler paa.Og det var en ren fornøjelse at ee,hvor pænt 

og godt den gamle stald i øst var blevet indrettet bl.a. med 

stader til goldsøer.Og deyrene,der skal fare i løbet af kort 

tid for en hel dele vedkommende,saa godt ud og stålene skinne, 

de af klak og properhed.Men der er jo ogeaa oftet mange penge 

paa at komme over til den eygdomefrie drift.Foreløbig er 

der kun 35 besætninger af den art her i landet.

Søndag,23.juli.

Ellemoses kom og hentede mig til besøg hoe O.^eneene 

paa Flyveeandet.Vejret var stadigt godt,og jeg komi vandet 

for første gang.Der var vældigt besøg derude.

Mandag 24.juli.

Til bladudvalgsmøde i Balles skov i Snave.

Der var nu omslag i vejret til mere nortsale tilstande.



Tirsdag,25.Juli 19'2.

Sammen med oberstløjtnant Pelbøl ver jeg paa Aunø, 

Evor ■“’arl Nielsens forpagtningskontrakt forlængedes med 

1 aar til 1.marts 1974.Han var som sædvanligt besværlig 

og sur og konen ikke mindre.

Aunø hovedgaard er iøvrigt et dejligt sted,men markerne 

var ikke imponerende,mer; afgiften til gengæld kun 3‘i-td. 

byg pr.td.land.

Onsdag,26.juli.

P'ia ren esi:cringstur bl.a.til E .PI .Andersen paa 

Lundsgaard,s om havde udvidet med tre nye farestalde med 

66 stier.

Torsdag,27.juli.

Per v.er dyrskue i Odense,men for første gang i mange 

aar tog jeg ikke derud.Ben aktive interesse er ganske na

turligt paa retur.

Fredag,28.juli.

Intet særligt at bemærke.

L;rdag,2o juli.

Jeg fikhaven givet en lille omgang,og om eftermiddagen 

havde jeg besøg ag ketes veninde Jytte fra København 

og hendes forlovede.

Aftenen sluttede med et heftigt oğ vedholdende tor

denvejr med regn,eaa jeg først giki i senge over midnat, 

sa uvejret tilsyneladende var drevet over.



Søndag,3o.juli 1972.

Jeg vaagnede op til roligt og graat vejr,ten til min 

etore overraskelse,var regnmaaleren ikke alen fuld,ten 

ovenfuld,eaa jeg itaatte halde et glas vand af.før der kunne 

maalee.Det er første gang,åeg har oplevet sligt paa en 

nat.Den samlede nedbør blev 59 ilil,hvilket itae siges at 

være rekord for lange tider.

Kornet kunne selvfølgelig ikke taale denne medfait. 

Byggen var faldet over alt, og der var nogle meget elemme 

lejer i hveden.Saa det bliver en besværlig høet.

Jeg havde inviteret de gamle mejeribestyrere Jensen 
e 

og Jeneen og Oleen,Røjle til pølegilde paa havgrill
Vi sad paa terrassen og spiete pølser og ost samt drak 

kaffe til langt ud paa aftenen,uden at nogen kom til at 

fryse.

Mandag,-31. juli.

Om formiddagen var jeg paa indkøbstur i Odense, 

om eftermiddagen paa rentesikringetur ti Kertemindeeg- 

nen,og kl.16,54 tog jeg med toget til Flensborg,hvor der 

var en god halv times ophold,og hvor jeg fike en grog, 

før jeg igen tog med toget til Odense,hvortil jeg ankom 

kl.22,11.

Man kan diskutere,hvor meget der er ved saadan en 

tur,men for det første bevirker mit tejsekort,at den 

er gratie,og for det andet kan jeg efterhaanden ganske 

godt lide at køre med toget og se landskaberne glide forbi. 

Ikke mindst her før høst=Men kornet er jo sler.t medtaget 

af regnen,og paa de kolde egne tegner udbyttet ikke 

alt for godt.

Det er jo ikke at komme meget ud,men der er allige

vel saadan en vie international kolorit over det med 

ialt 4 gange paskontrol og en gang toldkontrol.



l’.auguet 1972 - Tirsdag.

Det blev en historisk mærkedag for Danmark,idet 

den første danske olie fra Nordeøen blev pumpet i land 

ved Stigenre .Hvor meget det betyder,maa fremtiden vi'se , 

men det er i hvert fald et resultat af næsten 4o aare 

arbejde.

Og det blev en historisk dag for hjemmet,idet Aaee 

fortalte mig,at Niele Erik nu var blevet ansat som inge

niør i Kalundborg,og at man i eøndags havde været oppe 

at se paa hue og at de allerede havde et par paa haanden. 

Det værete var,at Aaee ingen etilling havde deroppe,men hun 

trøetede eig dog med,at der var ledige vikarembeder paa 

ekolen,eaa hun havde chance der.

Dermed er alle børnene i vej,og mit livemaal kan 

.eaaledes siges at vie naaet.



zu
2.august 1972.

Der har nu været total havnestrejke i en uge, idet 

4o ooo havnearbejdere har nedlagt arbejdet son. protest 

mod igangværende ratironalisering.Det betyder,at der er 

lukket for eksport af danske landbrugsvarer,specielt 

af cacon.D^r lægges mere paa de aléerede fyldte lagte, 

der sælges til producenterne til nedsatte priser og der 

sendes til lagre i Tyskland,samtidig med at vægtgrænsen 

midlertidigt er eat i vejret til 64 - 68 kg.

Og som sædvanligt har tilbages endelse af svin vagt 

utilfredshed baade hos slagtere,slagteriarbejdere og 

forbrugere.Det er,som man har den indstilling,at hvis 

en ulykke rammer landbruget,skal andre høste fordele deraf 

Statene Jordlovsudvalg holdt sommermøde paa 

Staurby Skov med middag og overnatning.Jeg hentece 

Knud Anker Kofoed ved middagsflyet i Beldringe,idet 

viceformændene holdt møde samtidig.

Fredag,4.aug.

Joj?J?dlovsudvalgsmøde paa Stavrby Skov.Jeg vaag- 

nede om morgenen med den herligsé udsigt ober et solbe- 

straalet Lillebælt.Mødet sluttede med frokost og derefter 

havde jeg **hud Kofoed med hjem til en drik,før flyet 

skulle gaa.

Lørdag,5.auguet.

Folketingets kaffeklub paa Weekendtur.Vi besøgte 

karen og Peter Turøe i deree sommerhue i Svendborg og 

overnattede paa Hotel Svendborg.Made Eg hentede mig.



Tilstede ved sammenkomsten var foruden Karen og 

Peter Turøe ,Annelise dg Henning Andersen,Edith og Made 

Eg,Lykke og Hane Kjær, ................. og Erik Hansen,Kirsteh

og Palle Simonsen,Bodil og Haunstrup Clemmensen,Liebet 

og Knud Ostergaard,Ellen Strange Petersen og jeg.Burgdorfe 

havde meldt forfald, da han var i Grønland.

Vi havde en ualmindelig overdaedig og hyggelig aften. 

Søndag,6,august 19E2.

Turen fortsattes med sejltur fra Hudkøbing til 

Marstal med morgen kaffe ombord,rudtur til Ærøskøbing 

cg det meste af øen rundt og et storslaaet ta-sel' bord 

Vi havde et herligt sommervejr,og sejlturen gennem det 

fynske øhav blev slet ikke saa lidt af en oplevelse. 

Alt ialt en særdeles vellykket tur.

Mads Eg inviterede til besøg næste aar med flytur 

til Herning og middag og overnatning paa Egebjerggard, 

hvorefter jeg inviterede til frokost næste dag 

Mandag,7.aug.

Flytur fra Beldring<?over Kastrup til Bornholm,hvor 

jeg besaa nogle gaarde ved Aakirkeby,før jeg hen paa 

Eftermfidda gen rejste hjem igen

Vi aflagde besøg i Gudhjem,hvor der var fyldt med 

turister - navnlig tyskere.Vejret var diset,men ellere 

pragtfuldt.

Man var netop begyndt paa høsten i store dele af 

Bornholm,men endnu havde man ingen høstreeulteter.Der 

var megen lejesæd,m§n kernerne syntes noget uens.Forvent

ningerne til høeten var altsaa ikke overvældende,men man 

glædede eig over den tidlige høst.



Tirsdag,8.auguet 1972.

Paa jordlovetur til Rønninge.

On aftenen Børge Larsens til bornholmsk sildegilde. 

Onedag,9.auguet.

Høeten var nu inde mange eteder i landet.Carl be

gyndte med at høete hoe Verner “‘indegaar d .Men det gik daar 

ligt.Kernerne var moBne,men etraaet ikke.

De førete høetreeultater tyder paa en væsentlig 

mindre avl end i fjor.Kernerne er for uensartede og 

ikke fyldige nok.

Der ver planlagt udflugt for den gamel husmandsbrugs- 

kommission i Priete amt,men den maatte aflysee i sidste 

øjeblik paa grund af sygdom.I stedet tog jeg med toget 

til Frederikshavn og havde en meget interessant tur.

Niels Erik har nu købt hus i Kalundborg.Det er et 
oto aar gammelt hue paa 14o m .Hans skal givw 275ooo 

for det,og han synes selv det er imeligt. Overtagelse 

1.november..Jeg glæder mig til et se det.Han er selv 

meget tilfreds..
Toredag,lo.august.

Revisor Brandt var paa bsøg for at faa klaret ind

beretningen til ligningsraadet angeaende differencen paa 

svin ved earls overtagelse af gaarden.Der manglede efter 

raadeis opgørelse 69 evin.Brandt konstaterede imidlertid 

at Carl til gengæld havde leveret 57 flere,foruden hvad 

der var afgaaet efter dødsfald.Der var saaledes balance 

i det,og eagen kan efter kontorchef EK Snedleds udtalelser 

berigtiges ved,at jeg giver en gave til Carl omfattende 

de manglende svin eller 49oo kr.

Dette beløb gtaa formentlig lægges til min indkomst, 

men det kan i hvert fald kun blive et beskedent beløb



Fredag,11.Auguet 1972.

Lagen begyndte med en sjsrap regn,der gav en ned

børsmængde paa 35 mm og satte et foreløbigt etop for 

alle høstarbejder.Det mærkelige var,at det var et spe

cielt fynsk fænomen,som kun gav meget smaa mængder i 

Sydjylland .

Jeg besøgte Anna Jensen i Kosterslev,hvor Jørgen nu va: 

i fuld gang med at bryde den ene tærskelade ned,efter at 

Hans Christoffersen nu havde faaet det meste af inventa

ret fjernet.

Ved hjemkomsten fik jeg en invitation til at épiee 

til aften paa Bejetrupgaard sammen med Gudron og H.D. 

som var der med tvillingerne.Det var nu godt og klart 

vejr,men temmelig koldt,saa man maaatte lukke op for 

varmen.Det var hdlt usædvanligt efter den lange varmeperiode

Der var høstet forskellige bygmarker,men eom helhed 

var høsten daarligt begyndt,og det høstede korn havde til

syneladende overalt en for stor vandprocent,sea det var 

næppe modent.Det saa ellers godt ud med rigeligt lejesæd 

overalt i landet,hvor jeg havde været.

Man klagede sig forskelligesteder over,at det kneb 

med at faa frøet bjerget i god tilstand.

Lørdag,12.ğugust.

Dalum-Hjalleee konservative vælgerforening havde 

arrangeret udflugt til Brydegaard.Jeg indlede dagen med at 

drikke eftermiddagskaffe hos Marie og Marius,derefter 

besøgte vi Heunstrup Clemmeneen og sluttede med aftens

mad paa Bbberup kro.



Søndag,13,august 1972.

Jeg besøgte Sjølundgaard,hvor Gudron havde besøg 

af Inger og Henning.Det var egentlig meningen,vi skulle 

have været til Rømø,men da vejret var noget truende, 

besluttede vi at køre en tur langs østkysten.Vi drak 

kaffe paa Dybbøl og besaa nogle af seværdighederne, 

kørte en tur genner. Sønderborg,hvor2Dannebrog" laa i 

havn,idet der var tre dronninger paa Graasten (Margrethe 

Ingrid og Anne Marie).Vi kørte tilbage ad Fjordvejen, 

forbi Okseøerne og Kollund til hovedvejen.Or. aftenen 

var Carl og Kate,der havde været til møde paa Hindsgavl, 

til middag.

Det ver en udmærket dag,og børnene teede sig godt. 

Tvillingerne blev lagt ud i bilen pa-> Dybbøl,mens vi 

gik en lille tul,og de vakte vild obsigt blandt passagerer

ne i en holdende bus,og de nød tilsyneladende at optræce 

for et stort publikum.

Nogle og tyve af gyltene paa Sjølundgaard havde nu 

faret og laa med ca.2oo sunde emaagrise.Efter fornøden omkl 

ning og desinficering fik jeg lov at se den strengt af

spærrede stald.

Mandag,14.augus t.

Det var stadigt graavejr,og det trak saaledee sta- * 

digt ud med høstens begyndelse.nist og her var der høstet 

lidt,men vandprocenten var lovlig høj.Der forelaa kun 

spredte meldinger om høstresultater,og ce gav intet 

billede af det forrentede udbytte. 

Tirsdag,15.august.

Stadigt graavejr og varme.Man begynder for alvor 

at længes efter hørtvejr.



Onsdag,16.aug.1972

?U. Køds i København.

Endelig blev det høstvejr.Carl kørte nogle omgange 

paa den store bygmark,men det gik tungt,og han kunne 

kun køre i andet gear,saa det tog lang tid at komme en 

omgang i hele marken.

Torsdag,Fredag og lørdag,17.18 og 19 august.

Det blev ikke til noget videre med høsten.Kornet var 

i virkeligheden ikke ordentlig modent,eelvom det eaa ud 

dertil,hertil kom at der faldt en byge i ny og næ og 

at der ik.;e var ordentligt tørre i vejret.Folk prøvede 

til,men kørte fast i det uendeligt,eaa man hængte alvorligt 

med hovedet af frygt for,at kornet var eaa filtret,,at 

maskinerne ikke kunne ekille det ad.

Søndag,2o.august.

Dagen begyndte overskyet og truende,men efterhaanden 

klarede det op og en passende frisk blæst gik ober landet. 

Det blev derfor rigtigt høstvejr om eftermiddagen,og 

folk var ude over alt.Carl fik høstetet hundrede tønder, 

og udbyttet eynes at blive bedre,end man havde regnet 

med.

Kate havde inviteret Inger og Henning samt Gudron 

med børnene ti leftermiddagskaffe og Aftens mad.H.D. kunne 

selvfølgelig ikke være med’.De høstede paa Bejstrupgaerd, 

hvorfra man saa senere skulle hjælpe ham med fuld styrke.

Christa Andersen var død paa Middelfart statshospital, 

hvor hun havde ophpldt sig' i en snes aar.Hun ’ravde i et 

testamente bestemt,at hun ville brændes.



Mandag,21.august 1972.

Det gode høstvejr fortsattes ræd tørt og friskt 

ve jr.Maskinerne gik deres gang over alt i det nedregnede 

korn.

Der var tilfredshed med udbyttet over alt,undtagen 

hvor regnen havde skadet for meget i forsommeren.Til

syneladende endda ret stor tilfredshed.

Tirsdag,22.august.

Høstvejret var stadigt fint og mejetærskerne kunne 

gaa ret tidligt paa formiddagen.Desværre havde Carl uheld m 

sea han først kom. igang kl.16,men kunne saa køre til 2o.

Kampen ogm Danmark og Norges tilslutning begynder 

at tilspidse sig.Fjernsynet bragte forlydende fra Cslo om,a 

Bratteli ville gaa af som statsminister,hvis Norge stemte 

Nej 25.september - Det rette ord i rette tid.

Fra landbrugsministeriet forelaa meddelelse om,at 

jeg var blevet udnavnt til jordlovsudvalget tilsynsførende 

i fire af det gamel Assens amts syv kommuner nemlig 

Ejby(Middelfart,Nørre Aaby og Aarup.

Onedag,23.august.

Der var travlhed med høsten,men arbejdet gik stadigt 

trægt.Ud paa aftenen faldt en byge paa 3 mm,der truede 

den følgende dags høstudsigter. 

Torsdag,24 august.

Høetarbejdet kom dog igang om eftermiddagen,men 

vandprocen en var 17,6.

Christa Andersen bisattes i stilhed fra Skamby 

kirke.Der var dog mødt en lille snes mennesker.Jeg var 

med sammen med Marie og Marius,der besøgte mig efter 

bisættelsen.



22%

Fredag 25.august 1272.

Per var igen begravelse,idet Anton Pareen pludselig 

var død 78 aar gammel.Per var etor deltagelse, og et lille 

hundrede mennesker deltog i en spisning i Grindløse sogneg 

gaard.

Inger og Henning,der havde viret paa ferie hos Gud- 

ron, og til frokost i Ebberup korr, til aftenkaffe og blev 

til søndag eftermiddag.Og Ulla var da selvfølgelig med. 

Hun kan endnu ikke gaa frit,men udvikler sig ellers godt. 

Lørdag 26.august.

var det rigtigt høetvejr,og arbejdet gik for fuldt 

drøn med stigende resultat.Carl høstede hele den store 

mark med sine 35 tdr.land samlet,og efter en god dags 

arbejde nærmede han sig nu afslutningen.

Udbyttet var tilfredsstillende.Han regnede med looo 

tønder eller henimod 3o fold.

Else og Viggo kom paa besøg for weekenden.

Søndag,27.august.

Let var Ellens 69 aare fødselsdag og vi var ved 

graven (Inger og Henning,Carl Martin tg Kate,Else og 

Viggo og jeg eamt lille Ulla.Graven,der til daglig bar 

et smukt blomsterflor blev i dagens anledning yderligere 

pyntet ,saa de blomster hun holdt saa meget af i levende 

live,mangler i hvert fald ikke efter hendes død.

Per er nu gaaet to aar og to maaneder,eiden hun 

forsvandt,og man har vænnet sig til den ændrede livsform, 

men eavnet er i hvert fald ikke blevet mindre,og selvom 

man har en hel del at bebrejde sig selv,gear der dog næppe 

en dag,uden at jeg mindes hende.Le 37 aar,vi havde sammen, 

og som forsvandt saa hastigt er jo selve livet for mig, 

og selvom jeg har børnene og børnebørnene at glæde mig over



er det jo dog langt fra det samme.Flere af dem er jo endog 

eaa langt borte,at der kan gaa perioder mellem at jeg ser 

dem.

Inger og Henning sluttede deres fjorten dages ferie 

med ett par dages ophold her i forbindelse med ferien. 

Og Ulla befandt eig godt.Hun spiste flæskestg med kartofler 

og rødgrød samt lagkage næsten som en voksen.

Carl holdt fri fra høetarbejdet,s3elvom det var godt 

vejr,og Kate var som altid omhyggelig baade mod graven 

og mod gæsterne.

Gudron ville heve været hjem med drengene,men de 

var midt i høetarbejdet med to store mejetærskere,idet 

Bejstrupgaards hjalp dem.

Niels Erik var til forældredag paa kasernen.Hen 

ringede hjem og fortalte,at han nu havde aftalt salg af sin 

ejerlejlighed i Gentofte for 15o ooo kr.med 3o ooo i ud

betaling.Det er en stigning pa 5o ooo eller nøjagtigt 

5o paa lidt under tre aar,saa vi rr.aa prise os lykkelige, 

at han fik købt i tide.

Gæsterne rejste hen paa eftermiddagen,saa en hyggelig 

fødselsdag med ophold i haven sluttede paa en stilfærdig 

maade.

Mandag,28.august.

Der blev atter stille i hjemme efter at gæsterne 

var draget bort.Det giver en lidt øde fornemmelse,men 

man skal jo ikke holde fest hver dag.

Det fine hødt vejr og høstarbejdet fortsatte. 

Tirsdag,29.august.

Det usædvanligt gode høstvejr fortsattes,og Carl 

blev færdig med at høste byg og fik begpndt paa vaar- 

hvedn.som paa trods af alle forventninger var nede paa 
15,5 vand.



Bygmarken gev et udbytte paa rundt regnet 3o fold 

hvad jo maa betegnes son; sårdeles tilfredsstillende. 

Derimod svigtede vaerhveden paa marken bag gaarden en 

hel del.

H.D.der først fik begyndt p.-.a høstarbejdet fredag 

aften kunne melde ophøstet allerede fredag eftermiddag. 

Han havde foruden hjælpen fra Be jstrupgaerd faoet hjælp 

fra et par naboer,eaaledes at der paa et viet tidspunkt 

kørte fire store mejetærskere paa hane tark.Ogsaa her var 

udbyttet meget tilfredsstillende.

Onsdag,3^.august 1972.

Carl høstede hvede for fuld kraft.Arbejdet skred 

godt fremad,selvom der var en del lejesæd og ii.dfiltringer 

Udbyttet var for lille

Til kortafter: hos Bllemose.

Torsdag ,.31 .aug.

Saa er det slut med høstning for dette aar.Trods 

meget lejesæd blev der aLtsaa ophøstet i august,og det 

er i sig selv bemærkelsesværdigt.Byggen gav ca.3o fold, 

hveden ikke saa forfærdelig meget over 2o,saa det var 

en gal forretning.

Fredag 1.september

Jeg var til et par møder i Odense om formiddagen,og om 

eftermiddagen tog jeg en tur til Flensborg med sejltur 

'paa fjorden til Kollund og slentren gennem byen før 

aftensmaden paa en restauration i kafeklassen og med 

rimelige priser.

Priserne paa fjordbaaden ver imponerende lave: 

Sejlads 2 kr.retur,T Carlsberg l,5o.0g prisniveauet i 

Flensborg sy ..tes i.: ;e at være urimeligt dyrt.Spiritus 

noget billigere end i Danmark.Jeg var ude at køre med 

sporvogn,og det er jo beærkelsesværdig da vi ingen har.



Lørdag,2.september 1972.

Fint vejr til Halmkøring. 

Søndag,3.sept.

Jeg var i kirke om morgenen.Cm efte rmiddagen var 

Gudron og H. D. samt tvillingerne paa besøg.Drengene 

trives kolossalt og de straalede af sundhed.velvære og 

godt humør,saa de er til en sand glæde for familien

Vi drøftede foraarets tur for familien til Rhodoe, 

og der var enighed om at søge dön arrangeret til 15. 

Marte 1973 med afgang fra Billund. 

Mandag, sept.

Jeg spurgte Hans Şalle og Marie og Marius om de 

ville ned paa turen,og de eagde straks ja.

Derefter reserverede jeg billetter til 12,og 1 

løbet af dagen gik arrangementet i orden.

I øvnrigt var dagen præget af,at Folketlnnet 

var indkaldt til ekstraordinært møde.For det første 

var tiltræden til EF til 2.behandling,og det gav anledning 

til en neget lang debat.For det andet var der forslag 

fra regerin en om uændret forlængelse af udskrivningspro

centen med 91,og for det tredie fremsattes en lille halv 

snes forslag om nye skatter.De fleste var ret traditio- 

nelle^Cigeretter,benzin og vægtafgift med henholdsvis 

2 øre,15 øre og 2o Jî.Nyt Ver ogsaa et forelag om skat 

paa handel med ejendomme (1 •^■'-Det er ubehageligt for 

Niels Erik,der ..etop er ved baade at sæ-ge og købe.Han 

er dog forholdsvis rolig.

skatter.De


Tirsdag,5.og onsdag 6.september 1İ52.

Dagene var præget af voldsomme begivenheder.En flok 

arabiske partisaner brød ind i israelernes bygning i 

olympiadebyen i Munschen og dræbte to israerere og tog ni 

til fange som gidsler.Resultatet blev en oprørende 

bevægelse,s om trode voldsomme politiopbud intet kunne 

udretteMan forlangte 2oo fangne partisaner frigivet i 

Israel eller gidslerne ført til Cairo.Gidslerne førtes til 

en tysk lufthavn,hvor der opstod skududveksling samt brand 

i en helikopter,hvor fangerne blev indespærrede.Resulta

tet blev ,st samtlige gidsler dræbtes,at fem partisaner 

blev skudt medens de resterende tre toges til fange.En 

politimand dræbtes.Begivenhederne udvikledes fra tirsdag 

morgen til hen paa natten.

Samtidig afholdt det danske folketing en tre dages 

debat om'tilslutning til EF.Debatten var meget heftig,og 

navnlig angreb Baunsgaard sin partifælle Svend Skovman 

helt usædvanlig haardt.Krag tog ogsaa alvorligt fat paa 

en af sine parifæller.Jeg hørte en del af debetten i radio 

og fjernsyn og var ganske godt tilfreds.

Tirsdag aften besøgte jeg Inger og Henneeing i Holte 

og onsdag var der FU møde i jordlvsudvalget.

Niels Erik havde regnet med at have solgt i sit hue, 

men køberen sprang i-, maalet,fordi han ikke kunne skaffe 

penge.Han averterede derfor paany i Berl.Tid.onsdag 

morgen og fik allerede samme dag en halv snes.henvendelser. 

Regeringsforslaget om skat paa ejendomshandel kommer derfor 

særdeles ubehageligt for ham



Torsdag,7.september 1972.

, Vejret var nu mindre stabilt,tren vi kunne dog 

fortsætte med halmkør ingen .Og vi naaede for eaa vidt at bli' 

ve færdige,eom vi havde faaet bjerget den fornødne mængde, ' 

og laden var nogenlunde fuld 

Tredag,3.september. ;
 ■ t

Jeg fik uventet besøg af Gunnar Eske,der havde >

været til svendeprøve i Odense.Han fik aftensmad og var 

iøvrigt hyggelig aftenen igennem.Hen er jo meget talende, i; 

saa det var jo ganske rart at faa et pust om forholdene f 

i Eliens familie.

iiørcag,9.seotember. r------------------- ------------ _ i-r:
Vi tog endnu et par læs byghalm,fas men eaa ver 

p 
det uigenkaldelig slut,for i løbet af eftermiddagen 

r 
blev hele marken med halm brændt af.Det blæste ret kraf- fe

İŞ 
tigt fra syd,men baalet var alligvel fuldkommen behersket 

Søndag,lo.september. t
______________2________  ;

Efter en høetlang tørvejrsperiode blev det nu i;
i; 

regnvejr.Der faldt nogle faa milimeter i løbet af natten § 

og formiddagen begyndte med regn og graavejr.

Saadan en søndag,hvor man ikke rigtig har noget at 

tage sig til og hvor det ikke er vejr til at gaa i haven, 

er jo ikke alt for festlig.Jeg besluttede mig derfor til 

at tage paa tur ud i det blaa.Men da jeg jo vælger toget , 

er der ikke alt for mange muligheder inden for landets 

grænser,saa maalet bliver jo nok Aalborg,hvortil og-fra 

der er god forbindelse.

Inden jeg skulle afsted ringede Gudron imidlertid 

og inviterede til Sjølundgaard.Og saa tog jeg derover. 

Vi benyttede eftermiddagen til at køre en lang tur til 

det smukke parti ved Løverodde.



Mandag,11.september 1972.

Paa jordlovstur til Toelsvad.

Kortgæster om aftenen. 

Tiredag,12.sppt.

Jeg beyndte at stubharve marken.Efter at der i 

week-enden var faldet 14 mm gern,var jorden bekvemt at arbe 

de i,og harve gjorde et godt etbejde paa de afbrændte stub

marker.

Om aftenen til EF. møde paa Egebjergaard,hvor Made 

Hg og Elisabeth Hastrup talte.Der var næsten 2oo mennesker 

tilstede,og de fik smæk for skillingen,idetværtefolkene 

havde luk.'.et alle dør paa vid gab fra kælder til kvist. 

Aftenen sluttede med at vi var nogle stykker,der fik en 

enitte ved køkkenbordet og kaffe i hall en.

Onsdag,13.sept.

Harvede videre. Og vejret var nu straalende omend 

lidt koldt i skyggen,men det generede ikke da der var 

førerhus paa traktoren.

Cm aftenen til selskab hos Higmor. 

JJoredag,14 sept.

Fortsat harvning.Om aftenen ti femiliekomeammen 

hos Marie og Marius i Ebberup.

Fredag,15.september.

Jeg harvede videre,og det lykkedes i løbet ef 

de fire dage at faa harvet hele marken vest for vejen 

igennem to gange.

Lørdag,16.september.

Niels Easmussen,Steneby,begravdes fra Skamby 

kirke.Jeg deltog.



w

Sindene i Danmark og Norden var vildt opbragte 

ved meddelelse om,at trekroatiske partisaner havde kidnappet 

en SAS maskine paa ruten Gøteborg til Stockholm med 86 

passagerer og tvunget den til landing i Malmø.Man krævede 

7 partisner frigivet fra svenske fængsler og J million 

svenske kroner.Efter langvarige forhandlinger blev begge 

krav opfyldt og passagerne frigivet.medens maskinen fløj 

syd paa med besætning og partisaner.Den landede i Madrid, 

hvor den blev modtaget af spansk politi,der arresterede 

de tre partisaner og de seks løsladte (en ville ikke 

forlade Sverige)-Sagen endte saaledee fredeligt.

Samtidig foretog Israel et betydeligt togt mod 

partisaner i Libanon,pg dermed var man atter inde i et 

betydeligt røre " Mellemøsten.

Søndag, 17.september 1972.

Til høstgudstjeneste i Skamby kirke. 

Fortsat fint vejr,men septemberkøligheden kunne 

nu rigtig mærkes,naar mar. var ude i felæsten.

Kampen om Danmarks tilslutning til Ef.forstærkedes e! 

stadigt.Venstre havde radio og fjernsyn til readighed 

denne aften.Desværre er eet saaledes,at man synes modstan

derne samler styrke,paa en agitation,som jeg i hvert fald s; 

synes er helt urimelig.Cg jeg tør slet ikke tænke paa,hvor 

galt det vil gaa.hvis der svares Nej 2.oktober.

Mandag,18.september.

Sonja var her og konserverede tre epande æbler.

Cm eftermiddagen var jeg paa jordbrugstur i amtet, 

og om aftenen var jeg for en sjælden gangs skyld i 

biografen.



Tiredag,19.september 1972.

Afrejse til København med overnatning hoe Inger og 

Kenning.

Onedeg,2o.september.

Radio og presee bragte nogle samstemmende højet 

glædelige meddelelse om opponionsuncersøgelser i Danmark 

og Norge.

Ifølge Gallup var der et meget stort flerål for 

tilslutning til EF i Danmark(49 % for og 33 imod)og 

selvom flertallet reduceredes noget.hvis Norge stemte 

nej,var det dog klar tilstede.Observer bragte ligeledes 

en undersøgelse,der viete nøjagtigt samme resultat.

I "orge var der et lille flertal imod,men det var dog 

reduceret eaa stærkt,at man forudeaa et lille flertal 

for ved afstemningen,hvis udviklingen fortsattes.

Efter nogle nedslaaende undersøgelser i sommerens 

løb,var der-i højgrad tale om et omelag i indstillingen, 

og det satte naturligvis ordentligt .humør i Ja.tilhæn- 

gerne.

Der er naturligvis flere aarsager til det stærke 

omslag.Først og fremmest maa naturligvis nævnes,at det 

danske Socialdemokratis kongres med 3/4 majoritet gik 

ind for tilslutning,og at den norske statsminister Bratteli 

(S) havde meddelt,at regerin en ville gaa,hvis Norge 

stemte nej.Kertil kommer,at modstanderne utvivlsomt 

har overspillet deres kort,og at kernen i denne bevægel

se i saa høj gra tilhører de yderliggaaende østvendte 

socialister,som. trods alt ikke har megen sympati i befolk

ningen.

Stemningen er optimistisk i øjeblikket,men der er 

alligevel spænding.



Der var forretningeudvalgsmøde 1 jordlovsudvalget. 

Og her forlød det,at den nye amtsborgmester for Køben- 

havne amt Viggo Hauck ville søge orlov fra sin stilling 

eom. administrationschef.Noget officielt forelaa dog ikke. 

Han er 67 aar.

Niele Drik og AAae var inde i byen,og vi var til 

møde hos Irsf.Holst-Christensen for at holde generalfor

samling i Niels Eriks aktieselskab Dan-pre og dels for 

et faaberigtiget nogle formaliteter ted røense huskøbet 

i Kalundborg.Han mente iøvrigt at have finansierinnsfor- 

holdene i orden.

S5t Torsdag,21.september 1972.

Carl Martin havde saaet Hødsvingel i marken ved gaardei 

det stod ikke alt for godt,en en konsulent mente^det ville 

komme,og han gav det der.or en gang kalksalpeter.Og det 

passede ğodt,som det blevregn om natten.

Til kortaften hos 0.Jensen.

Fredag,22 sptember. Jævndøgn.

Til overtagelsesforretning paa Frøbjerg Vænge 

for 4 kommuner paa Vestfyn til Jordlovsddvalgets Nordfyneo; 

raade. Afdøde havde samlet et overordentligt fyldigt 

arkiv i velordnede mapper,saa man maa beundre Niels Jakob 

Nielsens energi.Vi samlede fem sække gammelt stof,som vi 

kørte ud paa en sækkevogn,samtidig med at de to fynske 

kommissionsformænd fik hver en stak nyere materiale. 

Lørdag,23,september.

En stille dag med havearbejde. 

Søndag,24.sept.

Det var koldt,men solen skinnede,saa vec hjælp af 

overfrakke og tæppe kunne jeg nyde middagssolen paa terrass 

nogle timer.Den norske folkeafstemning cm EF begyndte.



Mandag,25.september 1972.

Jeg var paa Bornholm og besigtigede et per sammen- 

lægningssagersair.t nogle Æntesikringer.

Paa grund af bagageeftersyn (sikkerhedsforanstaltning 

efter flykapringen, i Malmø blev flyet foreinket,saa Jeg 

først kom hjem ud paa aftenen.Sindene ver iøvrigt opskræmt 

over en restaurationsbrand paa Rhodos,hvor 31 mennesker 

(22 svenske og 5 danske var in ebrændt).

Ved hjemkomsten var man iøvrigt ved at kommentere 

den norfeke folkeafstemning om EF.og statsminister krag 

var netop i færd med at udtalesin glæde over flertal fo 

ja.STillingen var paa dette tidspunkt 52,6 Ja og 47,4 % 

Nej.Og samtlige politikere i studiet udtalte paa dette 

tidspunkt tiltro til et Ja.Der var imidlertid kun kommet en 

treciedel af stemmerne frem,og en stor del af dem var fra 

det ja-venlige Oslo.Men efterhaanden som aftenen skred 

frem formørkedes billedet,som sluttede med et klart Nej. 

Tirsdag,26.september.

Dagen indlededes med,at radioen meddelte,at der var 

53,9 Nejstemmer i ^ogge og 46,1 Ja.Statsminister Baatteli 

havde derefter meddelt,ai han ville indgive sin afskeds

begæring,hvorefter Norge staar midt i en omfattende poli

tisk krise.

Tilbage er en del brevstemmer,men de men's ikke at 

kunne ændre resultatet.

Derefter begynder den danske valgkamp paa et heltv 

nyt grundlags,men haabet om et Ja er i hvert fald ikke 

opgivet.



27. september 1972.

Til bladudvalgsmødehos Bent Bjergskov.

Rentesiringstur t O' Hinds hoi rr.

Torsdag, 28.september.

Til gudstjeneste og altergang for ældre og samvær i 

præstegaarden.

Ora. aftenen til tr.iddag hoe Danielsens i Odense. 

Fredag.29.september.

Harvede hele dagen i den tørre jord,hvor kun lidt 

ukdrudt var groet om.

Cm aftenen kor. Niels Erik og Aase hjem. 

Lørdag,3o september.

Cgsaa Carl og Kate var her til frokost.
Sjølund

Om eftermiddagen var vi paa jJejstrupgaard eammen 

med Viggo og Esther og §erda.

Søndag,1.oktober 1972.

Jeg vaagnede om morgenen og saa for første gang i 

dette efteraar,at jorden var hvid af roet,og senere paa 

dagen blev det klart solskin,men køligt vejr.

Og saa bragte radioen den glædelige meddelelse,at 

Jyllends-Poeten og Observer havde ladet foretage endnu 

en undersøgelse vedrørende EF og den havde resulteret 

i 54 Ja stemmer og 37 % Nej med en fremgang paa henhold 

vis 5 og 1 $.0g selvom det ikke siger alt,er det alli

gevel et stærkt udtryk for tendensen.IJan kan derfor ikke 

undlade at blive virkelig lettet og glad i sindet.

Senere kom morgenaviserne med masser af valgan

noncer for d>g imod og en maesepropagandastof navnlig 

for.D^t er jo interessant,men paestandede bliver jo de 

samme,og derfor længes man imod afslutning.Interessant 

er det dog,at Norges Nej ikke synes at have paavirket



stemningen synderligt.Argumentationen for førtes navnlig 

paa økonomien,idet der taltes om faren for økonomisk 

tialbagegang og sandsynlig devaluering ved et Nej,medens 

modstanderne mere slog paa nationale og nordiske følel- 

og her var det bemærkelsesværdigt,at de yderligtgaaende 

venstreorienterede nu pludselig var blevet helt overna

tionale .

Men nu venter man altsaa med spænding paa afstemningen 

Niels Erik Ag Aaee rejste hjem med færgen fra Knuds

hoved kl.2o,15.

2.oktober 1972 + Folkeafstemningsdag.

Det var rigtigt valgve jr.Klart soskin,men køligt. 

Og det øgede naturligvis lysken til at stemme og ver 

eaaledee medvirkende til at man naaede en saa høj stemmepro 

cent som 89,8.Af samtlige vælgere stemte 57 ja og 32,8 

Nej.AF de afgivne stemmer var â2x)îx 63,5 # Ja og 37,5 

Nej.Degen endte saaledes med en overvældende sejr for 

je-sigerne.Hele landet havde vældigt flertal i alle kredse 

for tilslutning og kun København gsv flertal for Nej,og det 

var endda ikke eaa massivt eom ventet.

Resultatet blev modtaget med glæde af alle partier 

undtagen de yderste røde og Retsforbundet.Der vat glæde 

i Danmark og der var glæde i Europa,s om vi nu skal i 

samarbejde med.Børsen havde all.erece pan afstemntngsd--gen 

loddet stemningen og konstateret nogle vældige plus.-er 

paa aktiemarkedet og stigning for obligat i on.er ne .Allerede 

paa afstemningsaftenen blev valutahandelen,der havde 

været stoppet en uge,genaabnet til uændret kurs.

Opgørelsen var tilen debregt med stor hurtighed 

allerede i god tid før midnat.

Jeg havde harvet hele dagen og tilbragte den sidst 
del af aftenen hos Carl.



Tirsdag,3.oktober 1972.

Folkeafstemningens flotte resultat eatte allerede 

sine første spor.Valutahandelen,der havde været suspendere 

siden den norske Ef afstemning,eabenedes igen til uforandr 

kurs,og den frygtede nedgang var saaledes undgaaet. 

Diekontoen ssnkedee fra 8 til 7 og børsen konstaterede 

stærke for ikke at eige voldsomme opgange for aktier og 

obligationer baade mandag og tirsdag til trods for at 

Nationalbanken solgte ud af sine beholdning af obligati

oner. Verdens pressen -undtagen den kommunistiske- hyldede 

Danmark i kraftige ord og paa verdensbørserne laa kronen 

godt.

Folketinget aabnede ein ordinære samling og Krag 

holdt en meget optimistisk trontale uden nogle særlige 

nyheder.Det vakte derfor uhyre opmærksomhed i tinget 

og udo. over landet,et han staks efter trontalens afslut

ning bad om ordet og meddelte,at han agtede straks at 

træde tilbage som statsminister.Det var en fuldstændig 

overraskelse selv fo hans egne,hvoraf kun 2-3 vidste 

noget.I løbet af eftermiddagen samledes Socialdemokraterne 

dog om at foreslaa Anker Jørgensen eom hans efterfølger.

Om aarsagern til Krage tilbagetræden,kan man kun 

gætte.Det kan jo være af helbredshensyn og fordi han 

vil forskaane sig selv for at lide samme kranie skæbne 

som saa mange hf hans kolleger i dansk ploitiks første 

række.Nan eagde ogsaa,at han ver en ensom mand og at 

han trods elt havde taget sig kritik til.Spørgemaalet 

er hvad han skal leve af.Han henviste til sin ministerpen

sion,men med Krags vaner,gorslaar den næppe langt.Og det 

er jo kK et epørgsmaal,hvad den kun 58 aarige mand skel 

tage sig til.

Jeg var i København hos Inger og Henning.



Basdag,4.oktober 1972.

Jeg var i København til fotretningsudvelgsmøde i 

Statens Jordlovsudvalg,og her blev situationen naturligvie 

drøftet,uden at der kor. egentlige nyheder frem til situ

ationen.

Der var naturligvis stor glæde over folkeafstem

ningens gode resultat,men det er soir. afstemningen allerede 

var i baggrunden til fordel for det sidste døgns hektiske 

politiske begivenheder.Sandsynligheden for et valg synes 

ikke at være tilstede.

Torsdag,5,oktober.

Daa jordlovstur,hvor der bl.blev aflagt besøg hos 

firmaet Marius Petersen i Ferritslev,der viste eig at 

være et foretagende af ganske imponerende karakter med 

Soo ansatte paa vejarbejde over hele landet.

Lydersen og jeg besøgte Johs.Lange i Midskov,hvor vi 

fik aftens mad.Derefter kortaften hos Ellemose.

Fredag,6.oktober.

Balle og jeg havde i længere tid planlagt en tur 

for at besøge Frifelt,men da det ikke kun lykkes et finde 

en dag ,kørte jeg allene.Det var meget taaget.men teagen 

lettede dog en kort tid omeftermiddagen,hvor vi var ude 

at se den smukke Kvie Sø,hvor Frifelts har sommerhus. 

Frifelt befandt sig iøvrigt godt,og han har bestilt et 

kunstigt ben.

Om aftenen ver jeg til høstgilde paa Sjølundgaard. 

Lørdag,7.oktober.

Radioen meddelte,at forhenværende statsminister 

Erik Eriksen var død paa Esbjerg Centralsygehus,hvor 

han nogle dag havde været indlagt med et hjerteonde. 
Cm aftene hos Lars Olsens i Røjle.



Søndag,8.oktober 1972.

Sommervejret fortsatte med oftrmin dsket styrke. 

Jeg kunne tilbringe flere timer af en rolig søndag paa 

altanen.

Mandag.Ş1.oktober.

Til frokost hos sognefoged Marius Andersen i anled

ning af hans 80 eare fødselsdag.

Tirsdag,lo.oktober.

Paa rentesikringstur i det garn le Odense emt.

Taget roer op om eftermiddagen.Toppen var særdeles 

god og i betragtning af det ugunstige roevejr var roden 

ikke daarligt.løvrigt ver vejret stadig fint,saaledes 

som det har været det uafbrudt i to maander.

Onddag,11.oktober .

Til møde med jordbrugskommissionen i Haarslev, 

Brylle og Bellinge.Om eftermiddagen rentesikringstur 

i det gamle ^seens amt.

Torsdag,12.oktober.

Pikr smurt bil og indstillet lygter om morgenen. 

Sonja til den tædvanlige torsdagsrngøring.

Taget roer op om eftermiddagen.Om aftenen paa 

Brøndstruplund.

Let nattefrost,men umaadeligt fint vejr.

Fredag,13.oktober.

P.oeerbejde.Gpdt vejr.

Lørdag,14.oktober.

Taget roer op.Kortaften og fødselsdag hos 0.Jensen 

Søndersø.Børneae var til fødselsdag hos Else og Vi^go. 
Jeg skulle ogsaa have været med,,en var forhondret, 

forci jeg havde lovet fornævnte.



Søndag,15.oktober 1972.

Jeg havde intet særligt at tage mig til og benyttede 

derfor det straalende efteraarevejr (der indtraf efter 

morgentaage) til at foretage en jernbanerejse.Jeg havde 

egentlig tænkt at tage til Flensborg,men valgte i sidete 

øjeblik Aalborg.Og det blev en nydelse at paeseredet blaa 

bælt og de øvrige blaa vende samt det derligt eftereers- 

gyldne løv,som netop var i sin fuldeste farvepragt før 

løvfald.Der var en hel del søndagsrejsende nu i ferietiden 

men jeg havde min l.kl.s kupe heltfor mig selv baade ud 

og hjem

Eahdag,16,oktober.

Jeg var indkaldt til møde i Odense med Statens Lig- 

ningsraad.Man paaetod,at jeg ved ejendomsoverdragelse i 

1969 havde overdraget 62 svin flere end anført i ekødet 

eamt at mit honorar fra A/S Marius Boel var opgivet et 

ear for sent.Værdien af svinene ansatte man til 12 ooo 

kr.og den samlede efterbetaling opgjorde man til ca. 

8 ooo kr.og saa sagde man endda,at man havde behandlet 

mig venligt.Til gengæld skulle Carl faa et nedslag 

i indkomsten i det kommende aar,og jeg blev tilraadet 

at give ham en gave for at skaffe balance.

Jeg var naturligvis ikke særlig begejs^ret,men 

jeg længtes svært efter at faa sagen afsluttet,og dax 

man maask'? kunne finde flere ting at hæfte sig ved, 

skrev jeg under.

Men det viser,hvor forsigtige man s|ial være navn

lig ved ejendomshandel.

Cm eftermiddagen var jeg paa rentesikringstur



Tiredag,17.oktober 1972.

Taget roer op hele dagen og leveret ca.So tons 

til fabrikken i Assens (Volfred Christensen).

Onddag,18.oktober.

Til FU. møde i jordlovsudvalget.Fløj til København 

og kørte med Haunstrup Clemmensen fra lufthavsnen .

Tors dag,19.okt ober.

Paa tur i Sønderjylland for at forberede Slægtsgaards- 

foeeningene aarsmøde 26. og 27.ir.aj 1973.Turen udgik fra 

Odense,hvor jeg henteoe Balle.Kl.8,45 formiddagskaffe
kl.lo Løgumkloster 

paa Nygaard/Kl.11,oo beeøg paa to gaarde i Hørkær, 

Kl.12,oo konference paa Tønderhusr12,3o do.paa Schakenborg 
Bellurn

Slotskro,Kl.15,oo i Bax&ai og kl.13,oo Lakolk pea Rømø.

K1.19,oo middag paa Nygaard og hjemkomst ved midnat.

Kørsel 43o km.

Vi fik i hovedtrækkene tilrettelagt følgende aarsmøcetu 

Lørdag den 26 maj kl.14,oo:Aarsmøde i Løgum.-'.loster paa 

hotellet.

Kl.16,15 besigtigelse af kirken

" 17,oo Afgang til Tønder.Pea vejen feertil kan eventuelt 

paaseree Gallehus,men det er ea betydel'g omvej ae ringere 

veje.

" lŞ,oo Ankomst til Tønder 15 km. (25)

" 19,oo Middag 
Aspargessuppe 

Oksesteg 

Frugtdesser 

Kaffe Ialt 36,5o

Søndag,27tmaj.

Kl.9,oo,afgang fra Tønder til Rørkær,hvor man samtidigt bes 
ser to gaarde 5



Kl,lo,45,Afgang fra Røj til Møgeltønder og Schakenborg 

11 12,oo Afgang fra Møgeltønder til Rømø.Per køres over

Rudbøl,Højer gennem marskegnene over Ballum og Rømødæm- 

ningen til Lakolk 5o km.

Kl.13,oo ,Frost paa Lakolk hos søstrene Maren og Kirsten 

Højer (platte a 16,oo)

Pet officéelle arrangement afsluttes kl.ca. 15,oo men 

det tilraades at aflægge besøg ved haavet (2 km.) 

Rutebilerne returnerer til Tønder (45 km)

Peltagere i egne biler har iøvrigt lejlighed til at be 

se den gamle kirke og kommandørgaarden paa Rømø 

Fredag,20.oktober.

Til foredragsmøde i Skamby.hvor Inger Balslev og 

Henne Kristiansen fortalte om henholdsvie Bangla Beech 

og Amer ika.Aftenen blev en succes.

Lørdag,21.Oktober.

Til konference paa Rolighed om emnet "Parcelhueet 

i Focus".Jeg var meget glad for mødet ,som jeg fandt beade 

livligt og hyggeligt.

Søndag,22.Oktober.

Konferencen fortsattes.EFter fr kost hentede Inger 

m'g og bagefter var vi til selskab hoe Else og Viggo 

Mandag,23.oktober.

Hjemrejse.Om eftermiddagen fentesikringstur og 

om aftenen kottaften.

Efteraarsvejret var nu for alvor sat ind med froet 

om natten og regn og rusk- om dagen.Pet dejligt brune 

løv dryssede ned,sae skovene begyndte at miste deres 

farvepragt.



Tiredag,24.oktober 1&72.

Paa universitet i Odense for at deltage i fastsBt- 

teleen af jagtleje og forpagtningsafgift.

Onedag,25.okt ober.

Niels Erik fyldte 25,men det foregik for eaavidt i 

soir. han var paa manøvre og derfor forhindret i at være 

seu.en med oe.Han skulle tilbringe det meste af ueen 

i en lastbil,saa han var for s- c.vidt ikke bekymret for 

tilværelsen,men han glædede sig over,at hans militærtid sn 

var slut.

Hans forlagsvirksomhed gik forøvrigt godt,idet han i 

efteraarets løb havde solgt Jor omkring 8000 kr.undervis

ningsmateriel,som kunne give ham en pæn fortjeneste til 

den mere spinkle soldaterløn.

Arkivudvalgsmøde i Slægtsgaardsforeningen.

Torsdag,26.oktober.

Jeg boede udtagelsesvis paa Missionshotellet i Løn- 

gangestræde

Slægtsgaardeforeningen havde bestyrelsesmøde paa 

Vartov.Per var 16 deltagere og vi havde en hyggelig og 

nyttig dag.Frokost paa Missionshotellet.

Om aftenen var jeg sammen med Niels Erik og Aase, 

saaledes at vi i nogen maade fik fejret hans fødselsdag. 

Først spiste vi til aften sammen og saa var vi ude i 

en gammel biograf og se en gammel filn "Charleys tante" 

med Dirk Passer.Den var ikke særlig opfindsom,men vi 

havde det i hvert fald rart.Det gjorde et vist indtryk,at 

Keld Markuslund,s om netop var død en uge før 48 aar 

gammel,havde en rolle.

Og.saa tog jeg med natbaacen til Rønne.



Fredeg,27.oktober 1S72.

I formiddagens løb var jeg ude at ee paa 4 ej end om.« 

forskellige eteder paa Bornholm.Og eaa fløj jeg med 

middagsflyet tilbage til København.

Atlantsammenslutningen havde inviteret 80 af sine 

medlemmer og tidligere deltagere i Nato-ture til en 

week-end konference paa forsikringsselskabernes ejendom 

Rungstedgaard.En meget broget,men højt anset flok var 

kommet tilstede.Jeg var paa forhaand lidt ængstelig for 

selskabet,men befandt mig godt under hele mødet og fandt 

flere kendinge,som jeg havde det rart med.

Per Hækk'rup holdt et udenrigspolitisk foredrag den 

første aften,og han gjorde det ubetinget godt. 

Lørdag,23.ok:ober.

Konferencen fortsattes med mange og lange møder. 

Cm aften tog j°g dog fri for at vire sammen med Inger 

og Henning.hos hans foraldre i Istedrød.

Søndag,2?.oktober.

Konferencen sluttede med en solid frokost,og vå havde 

haft nogle gode dage i dejlige omgivelser.Rungstedgaerd 

Jjar et areal paa 22 ha skov og park,der netop lyete 

i efteraarets rød-gyldne farvepragt.

Paa hjemturen spiste jeg til aften hos Kates moder 

i Odense.

»reek-enden blev forørigt fouroligéi af en palæetinen 

sisk flykapring i Tyskland.D“n endte dog uden anden form 

for blodsugydelse end israelernes næste øjeblikkeligt 

ivrrksattex hævnbompninger,

Den engelske valuta laa i denne periode meget svagt, 

hvilket resulterede i faldende evinepriser,



Mandag.3o.oktober 1972.

Paa rentesikringetur i amtet.Stadigt mildt og 

tørt vejr.

Tirsdag,31.oktober.

Rejst til Holte for at overnatte der inden møde; 

Onsdag,1.november.

FU.møde i Statens Jordlovsudvalg. 

Torsdag,2.nov.

Et ualmindeligt straalende og smukt novembervejr. 

Men jeg var stærkt forkølet,saa jeg maatte sidde inde 

og ruge forkølelsen ud 

FRedag,3.november.

JEG var stadig forkølet,saa jeg maatte opgive 

et planlagt bes.g hos Gudron.

Lørdag,4.november.

Forkølelsen var nu paa retur,men jeg befandt mig 

bedst inden døre.

Søndag,5.november.

Jeg besøgte Gudron og H.D. paa Slølundgaard om 

eftermiddagen,og henimod aften kørte vi til Treide 

for at spise til aften hosH.D.e eøster og svoger paa 

Treide Mølle.Vi havde besluttet at besøge Treide Hi.s 

forinden,men det graa novembermørke sænkede sig foi 

tidligt over landskabet,saa det blev mør.t,før vi i.om 

ud paa det ret langstr-kte næs med de lloo tdr.l.si ov 

Det var dog absolut køreturen v_rd,saa {jeg glædede ;

mig over at se det ret fremmecarøece landskab og st rand 

med udsigt til Bogense,hvor lysene glimtede.Vi spil lede k: 

kort,og' jeg var hjemme ved midnatstid.



Mandag,6.november 1972.

Paa rentesikringstur.Vi beeaa bl.a. Holger Monritz 

Hansene nye Idsdriftstald i Ladby.Der var plads til 

2oo køer og saa vældig stort ud.Men derfra og til at 

sige,at forholdene vat tiltalende,er et langt spring. 

Dg de havde aabenbart haft en del indkøringsvanskelig

heder.Det virkede ikke saa tiltalende som paa åeeendrup, 

men der skal jo tid til at indarbejdes en saa ny ting, 

som baade køer og personale skal Ixre at ken e.

Vi saa en sostald indrettet paa loftet i Thoderup. 

Den var tiltalende nok,men kunne vel lige saa g^dt 

være indrettet paa jorden.Endelig saa vi en svinestald 

paa Holsega-.rd ,hvis indehaver klage meget bittert over 

svinepriserne.

Disse havde været lidt sløje paa grund af fald i 

det engelske pund.England vedtog nu en ny lov om prisetop 

for at stabilisere valutaen.Og selvom der var gjort 

undtagelse ofr kødet,er man alligevel urolig for evine- 

priserne.

Tirs dag,7,november.

Por en. gangs skyld var det regnvejr.Og selvom vi 

nok kunne bruge vandet,var vi alligevel holdt op med at lær 

ges efter regn.Det var efterhaanden helt godt at pløje, 

og roerne groede tilsyneladende fortsat i det milde vejr.

Der var præsidentvalg i U.S.A.og det første lille 

resultat viste 3 stemmer til Me Govern og 16 til Nixon. 

Nu er der spændende at se,om ce første resultater der 

som her kan være retningsgivende.



0nedag,8.devetber 1972.

Fortest godt vejr.Carl fortsatte ted plejningen, 

og det saa ganske pænt ud,ten han maaette nejes med to 

furer,og det sled haardt paa skærene 

Torsdag,9.november,

Delegeretmøde i de damvirkend fyhske landbofore

ninger.Det var ganske morsomt at træffe gamle kendinge 

blandt de indbudte gæster,ten de delegerede var allesammen 

en generation yngre.

Forstander Fog Petersen trak sig efter 11 aars 

virksomhed tilbage sot formand.I stedet valgte man uden 

afs tetning,ten ted meget lidt begejstring Gunnar Petersen, 

Hggind.

Bagefter var der foredrag af ambassader Gundelak, 

Brucelles..Det var ganske interessant at træffe denne 

berette stormand.Han virkede nærmest sot en indtørret 

kontormand,og hans taleform stod ikke helt paa højde 

med hans viden.

Cm aftenen kortspil hos Ellemose

Inger og Henning havde fire aars bryllupsdag. 

Jeg fik ringet til dem i sidste øjeblik.

Fredag,lo.november. Mortensaften.

Natten igennem var der en forrygende stort med 

nogen regn.Efteraaret havde for alvor sat ind,ten andet 

kunne jo heller ikke ventes.



Lørdag,11.november 1S72.

Jeg var en sviptur i Flensborg for at se plakaterne 

i anledning af det forestaaende tyske rigsdagevalg. 

Men desvsrre kom der en kraftig byge samtidig med mig, 

saa jeg fik ikke meget at se.Men C.D.U. var dog domineren

de paa de plakater,jeg saa.De var store og viste flotte 

portrætter af nogle épidspolitikere

Der faldt 15 mm i løbet af de to dage.

Søndag,12.november.'

Solen skinnede atter fra en delvis skyfri himmel, 

men det var køligt.

Niels Erik var nu flyttet til Kalundborg,men hen 

havde endnu ikke faaet telefonen med,men jeg havde dog 

faaet nummeret -o* 5İ 51 28 3o,og fra onsdag er han intakt 

igen,samtidig med at han er færdig med militæret.

Mandag,13.november.

Vi vejede grise som sædvanligt,og der blev 23 at 

levere,hvilket er lidt flere,end der pie jer.Griseprieen 

er ikke helt i top f:r tiden - 5,46 for l.A - hvilket 

ikke helt giver dækning for stigningen ikornpriserne. 

Til gengæld koster smaagrisen kun 13o - 14o kr for gode 

grise,saa det er ikke helt'galt,og man regner i hvért 

fald med stigning efter 1.februar,naar man kommer ind 

under EF forholdene.

Fan rentesikringstur til Middelfartegnen,hvor i smukt 

vejr kørte rundt og nød udsigten over bælt og skov. 

Tirsdag,14.november.

Til selskab hos amtsborgmester Edv.Rasmussen,hvor 

18 gæster havde en hyggelig aften.

saa.De


Onsdag,15.november 1972.

Fløj til FU-møde i jordloveudvalget, og tog meo 

toget tilbage oir. eftermiddagen.

Efter længere tids pause med roearbejdet havde Carl og 

Kate paany begyndt paa optaigningen,og det er mit bestemte 

indtryk,at de i det milde og lidt mere fugtige efteraarsve 

er vokset kendeligt siden første optagning.

Torsdag,16.novembe,.

Bladudvalgsmøde hoe mig.Vi var ialt 8 mennesker, 

der havde en hyggelig og nyttig eftermiddag sammen 

med tilrettelægning af næste nummer af SLÆGTSGAARDE.

Cm aftenen møde i foredragskredsen,hvor forstander 

Rostbøll talte o kunst paa en som sædvenlg blændende 

maade,men tilslutningen var lille.Inden foredraget saa 

vi i fjernsynet dronning Margrethes pressekonference 

med godt loo pressemænd.Jeg synes,hun gjorde det særceles 

pænt 

Frecag,17.november.

Sammen med Balle var jeg gæst hos Hofmansen ppa 

Ny Missionshoyel til eftensmed.Cg derefter ver jeg til 

spilleaften hos El emose.

Lørdag,18 bovember.

Vi tog roer op en del af dagen og havde et pænt resul' 

tat.Roerne var paa dette tidspunkt pænt store og cer er 

saaledes ik e tvivl om en god tilvækst,s iden de første blei 

taget.Cm det saa er tørstof elle kun vægt,faar staa hen.. 

Søndag,19.november.

Der • indviedes et nyt kirkeorgel til 13o ooo kr. 

i Skamby.Biskpppen prædidikede og kirken var selvfølgelig 

fuld,Jeg var der ik<e,daa Gudron og H.D.skulle komme 

med tvill ingerne.D_ mødte i bedste velgaaende med 



røde kinder paa et par raske drenge.Det var iøvrigt cejli, 

solskin',saQ vi kørte en tur til Fly vesandet, incen vi 

fik et spil kort.Carl hacde det forøvrigt caarligt.

Der var rigsdagsvalg i Tyskland,men allerede tidligt 

paa aftenen kunne radio tg fjernsyn meddele,at Hlgskans- 

ler Brar.dt havde sejret stort og kunne fortsætte. 

Mandag,2o.november 1972.

Det blæste en brendstorm natten igennem,og om dagen 

var der byger dels med sne og dels med slud,men med tempe

ratur omkring frysepunktet, 

Tirsdag,21.november.

Jorden var atter saa tør.at vi kunne tage roer op, 

selvom det var med forsinkelser.Til gengæld var roerne 

efterhaanden store.

Om aftenen var der kortaften hoe 0.Jensen.

Onsdag,22.november.

Paa rentesikringstur paa Øst- og Midtfyn.

Vi besøgte bl.a. min gamle ven Anton Jensen p..a 

Ore Højgaard.Jeg havde ikke eet ham siden 1947,da han trak 

sig ud af partiets arbejde i forbindelse med Chrietmae' 

forsvinden.Han var nu omkring 8o og tilsyneladende 

rask og aandsfriek ,selvom han havde haft et sygdoms

anfald.Det var lidt af en oplevelse a± være eammen med 

ham og hans kone en times tid og genopfriske gamle 

minder.Han havde overdraget gaarden til en ugift søn, 

der ville erstatte de mange jerseykøer med'sortcrogede, 

og det stod der megen strid om.

Om aftenen havde Carl besøg af Hans Helge Thomsen fra 

Tønder.Han skal om kort tid giftes med amtmandensdatter 

i Tønder.



Torsdag,23.november 1972.

Hos Aetrid og Hans Andersen i Flemløee.Vi eae hane 

meget store værksteder og ombygningen til bolig i dem. 

Man undree ikke over,at de etore byggerier har givet 

økonomiske vanskeligheder.Og man rejser spørgemaalet om, 

hvordan det lykkes at faa de mange gamle maskiner omeat. 

Fredag .24.november..

En stille dag hjemme.Man undres næsten over,hvordan 

tiden gaar med ingenting at foretage sig.

lørdag,25.november.

Hjulpet Carl med at tage roer op.Jeg længes efter 

at vi skal blive færdige,og der er de heller ikue mange til 

bage, men de sidste er vokset meget godt,saa vi paa trode 

af alle pessimistiske udsigter alligevel faar en virkelig 

go.d avl.
Søndag,26 .nover.ber.

Kirkekoncert i anledning af det nye orgele indvi

else.2er var forskellige or^elpræstet ioner og Karen 

Gabe sang emukt for en fyldt kirke.

Bagefter var Jeg til kaffe hos Esther og Chr. 

Hansen.Det var ogeaa hyggeligt.

Mandag,27.november.

Paa rentesikringstur paa Vestfyn# 

Tirsdag,2S.november.

Til fødselsdag hoe Gudron sammen med Gunnar Klop- 

penborge og Else.Vi havde en hyggelig aften,og tvillingerne 

underh Idt selskabet med godt humør og ukuelig appetit,



!Dtis dag, 29. november 1972.

D“t var graayejr,rr.en stadig tr.ildt.Carl havde Jørgen 

Larsen til hjælp med at tage de sidste roer med den store 

maskin.Let gik fint,selvom føret var fedtet og de blev 

næsten færdige paa nogle faa timer.

Torsdag,3o.november. i

Spilleeften her .Carl blev valgt til formane for Gymne 

stik- og idrætsforeningen,eom hans bedste fader havde 

været formand for for 7o aar siden.Spørgsmaalet er eaa,om det 

ikke vil tage for meget af hans tid.Det kniber jo haard nok i 

for ham med at naa arbejdet.Og han er jo kkke ret interessere 

i hjælp tfr'
Fredag,1.december. k

Paa jordlovetur til Mørkenborg og Bogense. £

Mejret var ualmindelig mildt og tørt. 
fe

Lørdag, 2. dec either . $
------------- :------

Gudron havde bagedage for familien.Elee og Inger med i* 
£

Ulla var kommet for flere dage siden,Viggo og Kenning 

samt “ase og Niels Brik var kommet og fredagen,og vi fra Badı* 

strup kom lørdag formiddag.Cg saa gik det med liv og lyst f 

med at bage ti slags smaakager .De unge mennesker morde S 

sig dejligt,og det synes at blive en god tradition,at |

Gudron og H.D.samler familien til denne juleforberedelse. 

Vi kørte h em igen lørdag aften,og

over igen om morgenen.Vejret var pragtfuldt,og vi benyttede 

lejligheden til at besøge deres skov,som jeg aldrig 

havde set før.Den var noget blandet med nogle dejlige, 

elankebøge og en del smaa og unge graner.Der ver 2-3 

km kørsel derud og et par hundrede meters spadseretur 

ad et tilgroet hjulspor.Den økonomiske værdis af skoven



2A 7
er vel ikke stor,men den er nu en rer lille perle 

at have.

Mandag,3.december,1972

Til møde med planteavlsudvalget og raacmand Poul "iel 

om mageskifte vedrørende arealer fra Blangstedgaard. 

Handelen lukkedes.

Tirsdag,5.december.

Besøgte Sigric og Marius i ders nye lejlighed 

i Søborg Sammen med Svenna og Erna,Else og Viggo, 

Inger og Hen ning samt Gerda.Det var en virkelig hygge

lig og passende lejlighed.som de var meget glade for. 

Cg Marius var navnlig glad for,at han med sin ukuelige 

energi kunne gaa til det meste af familien paa mindre 

end en time.Og han klarer sig tilsyneladende ucmxrket 

i København,selvom han ser meget daarligt.

Jeg fik min nye trækprocent.den er forhøjet fra 

58 til'6o.Det er jo ikke morsomt.

Onsdag,6.december.

EU møde i jordloveddvalget.Der har meldt eig en 

halv snes ansøgere til posten sor. administrationschef,men 

Harme Lareen er ikke imellem.Det menes,et Bidriksen er 

favorit, 

Torsdag,7.december.

Paa jardrentetur til saa spredte omraader eom Mid- 

ekov,Husby og Ronse.Sn meget interessent tur,og turen i 

til Vestfyn var ovensikøbet meget smuk,selvom det var 

efteraar.

Fredag,8.december.

Vognmanden hentede de sidste roer,og han udtalte 

ein tilfredshed med de.m.

Paa Kørbitzdal i anledning af en sammenlægningssag.



Lørdag,9.december 1972.

Jeg besøgte Niels Erik og Aase for førete gang i 

deree nye hus paa Bakkehaven,3 i Kalundborg. j

Det blev en glædelig overraskelse i næaten enhver j 
henseende.Huset er beliggende et per kilometer fra by

centrum ved en sidevej til en lang skovomkranset villavej 

i et virkelig pænt kvarter af byen.

Hueet er et smukt etplanshus med gavlen til vejen 

og det er omgivet af tilsvarende huse til alle sider, 

idet der dog er enkelte rene luksuevillt-er imellem.Det 

er med hvide sten og en del tr-æbeklædning over .
2

Indvendigt var huset rukmeligt - 136 m - med
2 et lille vindfang og en etor entre,en etue paa 42 ir. , 

en spisestue til 14 personer,soveværelse ,2 kamre og

2 badeværelser samt køkken og bryggere.Jeg var absolut tilte 

talt af det.Haven var tildels anlagt med en etor plæne 

og en del bueke,JJangs den ene side af hueet var der 

flisebelægning,eaa man udmærket kan parkere 2-3 biler 

paa fliserne uden at komme ud paa vaad jord.

Søndag,lo.december.

Jeg overnattede hoe Niels Erik og Aaee.og efter | 

morgenkaffen tog jeg med åarhuebaaden hjem og havde en | 

dejlig sejltur i smukt eolekin først gennem Kalundborg fjorc 

og senere langs med Samsø,hvor dehs høje skrænter stod 

smukt foran os.Jeg lovede ig selv,at det ikke skulle blive 

sidste gang,jeg sejlede med den behagelige færge paa den 

smukke tur.

Mandag,11.december

blev .atter en begivenhedsrig dag,idet Gudron og 

tvillingerne kom. hjem,samtidig med at H.D.var til møde 
i Otterup



Vi drak morgenkaffe herhjemme og tog eaa ;aa jule

indkøb i Rosengaardcentret,hvor Mti rigtigt kunne nye 

udstillingerne i det varme klima indendørs.Cg saa spiste 

vi frokost.Gudron og jeg fik hver en halv kylling,og 

tvillingerne fortærede med lethed en gang rødspættefilet 

(i fællesskab).Vi spiste aftens mad herhjemme,før gæsterne 

drog hjem og jeg tog til kortaften hos Ellemose. 

Tirsdag,12.december 1972.

Paa jordlovstur,hvor vi bl.a.var paa Fynshoved, 

hvor vi nød synet af søen og det særprægede laandskab. 

Hoe Ejler iversen i Steneby,der havde bygget ny kostald 

med tilbehør for 2o5 ooo kr.

Onsd„g ,13.decemb-r.

Intet særligt. 

Torsdag,14.december•

Paa rentesikringstur til Vestfyn 

Fredag,15.dec.

Til sammenkomst for ældre og enlige i Skamby Skole 

Lørdag,16.december.

Til fødselsdagsfest hos Kaja Jørgensen. 

Søndag,17.december.

Paa besøg hos Inger sammen mec Niels Erik og 

Aase.Vi havde en hyggelig dag,hvor pigerne klippede 

julepynt.Jeg er ganske imponeret over,hvor fiks Inger 

er paa fingrene.Niels Erik kørte mig til roskilde.hvorfra 

jeg tog med toget hjem.Han har nu faaet det ordnet, 

saa han kan komme med til Rhodos mod,at han arbejder 

mellem jul og nytaar.

Ha ndag,18,december.

Paa ren eeikrin stur til Vestfyn.
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Tirsdag,19.december 1972.

Paa besøg hos Marius og Sigrid paa Vangedevej i Søborg, 

hvor de ved hjælp af Svenn har faaet en dejlig lejlighed. 

De var godt tilfredse med at være flyttet til København, 

og -Marius gaar hver dag nogle meget lange spadsereture. 

Jeg overnattede hos Inger og Henning,eom ogee-' ver med 

sammen med bl.a.Svenn og Erna.

Onsdag,2o.decembember.

FL'.møde i Jordlovsudvalget .Selvom der ikke var noget 

særligt paa dags ordenen,blev det alligevel meget lang

varigt og efterfulgtes af et møde med folk fra landbrugs

ministeriet om Finansbahkens kompetence i jordl.ovssager.

Der var foretaget udnævnelse af en ny administrations

chef i jordl.vsudvalget.Det blev Johs.Jensen fra ministe

riet,men han var endnu ikke mødt.

Om aftenen var jeg til kortspil hos O.jensen i 

Sønders ø.

Tpredag,21.december.

Det var aarets korteste dag,og det milde efteraare- 

vejr var nu ved at slaa om fra tø til frost og taage. 

Men man havde ogsaa været aalmindelig begunstiget med 

mildt vejr hele efteraaret igennem.

Fredag,22.december.

Jeg havde besøg af Marie og Marius fra Ebberuy.

Vå var som sædvanligt paa kirkegaarden før juletid. 

Og der var usædvanligt pænt paa gravstedet med moskranse o, 

friske tulipaner.Bemærkelsesværdigt var det ogsaa,et 

juleroserne stod i fuldt flor,selvom frosten havde 

faaet dem ti at hænge lidt med hovedet.



Lørdag,23.december ii-72.

Det ver julehilsenernes dag.Jeg havce skrevet 44 

og modtog foreløbig et noget mindre antal.Der er altid 

nogen,der falder fra.Til gengæld korr, der nye til. 

Bemærkelsesværdigt er det saaleces,at direktør Hoppe 

fra Belfast fortsaa sender sine hilsener.Anne “arie okau s 

sendte en bog fra Sønderjylland.

Orr. aftenen var jeg paa Sjøluncgaarc,hvor man tog 

forskel paa julen,fordi de skulle fejre jul pas pleje

hjemmet .Familien fra xiøber.hoved var der til kaffe og 

gløck.

Søndag,24.december - juleaften.

Jeg var i kirke juleaften, ..g kirker, var som sæcva- 

ligt fuld paa denne aften.-°1.a.var der en del børn af alle 

aldre.

Derefter var jeg hod Carl og Kate samm en med hendes 

nærmeste familie.Vi fik and 8mit bidrag) og det vrimlede 

med gaver.

Jeg fik forøvrigt en god høst: 

krton guldøl fra Albani
1 meget flot bog om ministerierne fra Isol -2- 

fra folketinget

1 bog om Rhodoe fra Niels Erik

"Slavernes øer" fra Inger

"En sønderjydsk skæbne" fra Anne ”arie i>kau, 

En ølholder med øl fra Gudron,og 

Et halstøklæoe og to skjorter fra Carl o Kate. 

Og jeg benyttede anledningen til at faa læst en del 

/iti f '<2. /L ZA> .



Mandag,25. december - ‘'uledag.

Carls føcseld.eg skulle fejres .Bl.var Gudron og H.D. 

der med tvillingerne.Ug saa skulle Niels Erik og Aase 

komme.Men skæbnen ville,at de ikke kunne starte vognen. 

I sidste øjeblik fik de deres nabo,dritsingeniør Sølv

hammer til at køre derr. til Halsskov,hvorefter jeg hentede 

dem i ^nudshoved,saaledes at alt lykkedes uden væsentlig 

forsinkelse,endda taagen laa tæt og der visse steder 

var glatte veje med en temperatur mellem frost g tø 

Tirsdøg,26.december - 2.juledag.

Jeg havde Carl og ""ate samt Mels Erik og Aase 

til frokost.Derefter kørte jeg dem til togv»t,da Niele 

Erik havde faaet l.v at arbejde paa den stille fabrik 

mellem jul og nytaar for at faa fri til at tage med til 

Rhodos i marts.Det var han meget godt tilfreds med, 

ligesom han var godt tilfreds med sit nye arbejde.

Ons dag,27.dec ember.

Til frokost paa 3ejstrupgaard.Paa vejen dertil 

besøgte jeg Ester i Vejen.De hatade det godt og havde 

lige købt ny bil,som de kunne faa med trefjerdedels 

skatte neds ættelse,mene Viggo endnu var beskæftiget 

og delvis invalid

Paa Bejstrupgaard var der 12-14 mennesker og tvilli 

gerne tyrannerede selskabe.t med at gaa.Gunner ville gea 

ustandselig med en ledsager til at holde ham,og Chri

stian var ved at lære ham fidusen af,saaledes at han 

ogsaa travede rask af sted.Det blev er. stor dag for dem- 

og for os.

Bejstrupgaard er i vældig drift med Bo dejlige 

brogede malkekøer,12o ungkreaturer i tremmeeteld og 
llo grisesøer.

f%25c3%25b8cseld.eg
Vejen.De


Torsdag,28.dec ember. 1972,

En stille dag mellem jul og nytaar.hvor jeg fik 

eendt 6 nytaarskort.betalt ny taarsregninger cg ordnet 

forskelligt samt planlagt nytaarstidens forløb.

Det var let frost med retklart vejr og skarp 

østlig blæst

Fredag,2 .oecember.

Paa rentesikringstur til Østfyn og Hindsholm 

hele dagen

Lprcag.3o.december.

■Jt dtes rr.ec Inger og Henning i Hosengaarccentret, 

hvor vi spiste frokost .g gik paa inc/.pb 

Søndag,31.december -Nytaareaften

Aaret tog afsked med let frost og det mest straalende 

solskin,man overhovedet kan tænke sig.Det er som om man 

kan mærke,at dagene allerede er begyndt at længes,til trod 

for at maanen næsten er borte

Vi havde Carl og Kate henne til frokost og om aftenen 

kørte vi til Sjølundgaard og fejrede nytaaret i al stil

færdighed og kørte hjem,da nytaareklokkerne heve slaaet. 

Gudron skulle paa arbejde næste dag,og drengene kunne 

godt være lidt urolige om natten.Vi havde en rolig hjemtur 

gennem en natstille Kolding og nogle tomme landeveje 

og mærkede næsten intet til nytaarsskyderi.Forbudet 

begynder aabenbert at virke,og det ser ud,til at man 

kan komme denne uskik til livs.



Mandag^. Januar 1973.

Jeg ibdledte nytaaret med stærk tvivl om,hvorvidt 

jeg skulle fortsætte ned disse dagbogsblade,da jeg synes, 

jeg har for lidt at give dem af personlige begivenheder,og 

da der ikke rigtig er baggrund for et føje alt for mange af 

de etørre begivenheder ind i dem.Hesiltltatet af ovevejelserne 

er dog her, cg saa maa man se,hvad det bliver til i det 

lange løb.

Nytaaret begyndte med frost og stærk taege,der navnlig 

om formiddagen var meget generende,men som heldigvis dog lette 

de noget henimod aften,saa hjemrejsen ikke blev saa generet 

af den,som vi havde frygtet.

Sammen med familien fra Holte var jeg til frokost hos 

Kate og Carl,og derefter ftavde vi en fredelig stund herhjemme 

før de kørte hjem.

Niels Erik havde i hele juleugen arbejdet dels pas fabrik

ken ogdels med bilen,som han havde anbragt i fabrikkens 

værksteder,mens de var ubenyttede.Og han præsterede det kunst

stykke,at skille motoren og sætte nye stempelringe m.m i 

den.Han blev færdig til nytearsaften,men havde dog endnu ikke 

faaet den igang nytaarsdag (det lykkedes dog dagen efter,daa 

han havde faset akkumulatoren ladet op og ventilerne stillet). 

Tirsdag,2.januar.

En fredelig dag,hvor man igen fosøgte at falde ind i 

dagliglivets folder efter den særlige juletid.

Jeg kunne bl.a. konstatere,at et halvt aars obligations

renter samt sparekasserent^r indgik med omkring 18 ooo kr. 

og det ville jo være et stort beløb,om ikke størstedelen 

86o jSj skulle-betales i skat.



Onsdag 3.januar 1973.

Var paa rentesikringstur til 12 nordfynske ejendomme.

Dagen begyndte med tøvejr og taage,ir.en op paa dagen blev 

det klart solskin,og om aftenen blev det paany frost

1.januar indtraadte Danmark i EF.Det skete uden nogen form 

forhøjtidelighed ud over at Dannebrog hejstes blandt nationer

nes flag i Bruxelles.Til gengæld var der ingen demonstrationer 

at spore.Man har taget indmeldelsen til efterretning,og efter 

at stemningen i løbet af tre maaneder er blæst af,synes alle 

at befinde sig vel ved situationen.

Man havde ventet en ræk<e indkøbsture efter den store ra

tion billig vin man nu maa tage med hjem bl.a. fra Flensborg, 

men der skete ikke noget særligt.Enten har folk faeet brugt fleree' 

penge i julen,eller ogsaa er de blevet trætte af den megen 

halløj.Tiden skal vise,om der virkelig kommer en hamstrings

bølge 
Torsdag,4.januar. I

i 
Faa Odensetur om eftermiddagen,og om aftenen kortgæster. 

Fredag,5,januar, 

Paa rentesikringstur,hvor man besøgte lo ejendomme paa

Vest- og Nordfyn.Navnlig ved besøg i det gamle "ssens amt |

faar man lejlighed til at bese steder,som man ellers ikke kender, ; 

og der er mange skøn;.e omraadcr dernede med skov og bælt,som 

nok er værd at se paa.

Lerdag,6.januar. i

Paa familiebesøg hos Inger og Hennig,hvor bl.a.Ellens søetre 

med næs Esther var med med ægtefæller smt Else og *iggo og 

Aase og Niels Erik.Det var meget hyggeligt,og søstrene er jo 

i hvert fald meget underholdende. 

Søndag,7.januar.

Jeg overnattede i Holte,og selvom det var slemt med 
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taage,kørte vi en interessant tur i den skønne omegn,so mjc 

iøvrigt er meget afvekslende med villakvarterer,skovarealer, 

engparceller og enkelte bøndergaarde,som endnu har trosset 

udviklingen.

Ok eftermiddagen kom Hennings forældre paa besøg,og 

jeg tog hjem med aftenlynet.

Vejret var meget middt.og det var lige ved,at man helt 

kunne faa foraarsfornemr.elser.

Mandag,8.januar.

Carl Martin var til et tre dages L.O^K.-kursue paa 

Kollekolle,s om var blevet ombygget til kursusejendom 

Tirsdag,9.januar. 1973.

Var paa tur til Flensborg.Dels for at købe vin og dels 

for at se,om toldlettelsen havde givet indkøbsbølge fra Danmark. 

Jeg tog med toget og med sporvogn (man har endnu nogle gamle 

sporvogne dernede - vel snart de sidste i Europa) og gik til- 

bege omtrent fra Nørreport gennem den lange gade.Vejret ver godt 

og trafikken i høj grad behersket,eaa jeg havde gig lejlighed 

til at se baade butikker og folkeliv.De første var der nok af, 

men mennesker var det smaat med.Lad gaa med et det var i middags ti 

deti,men det blev nu ikke stort bedre,da det blev strøgtid.Bu

tikkerne var nærmest tomr.e.Og vel mødte man nogle rigsdanskere 

paa udflugt,men det var ikke mange og absolut ik<e bemærkelsesværc 

digt mange.

Jeg købte 8 flasker vin for et beløb af 36 DM eller So kr. 

for 4 flasker bordvin og 4 flasker hedvin (VErmuth og Dubonnet) 

eaa det var ca.halvdelen af,hvad de i hvert fald hidtil har 

kostet i Danmark.

Onsdag,losjanuar.

Til forhandlingsmøde paa Brendekildegaard. 
Torsdag,11.januar.

Til jordbrugskommissionemøde i Otterup.

folkeliv.De
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Fredag,12.januar 1973.

Den ualmindelig tr.llde vinter fortsattes med temperatur 

over frysepunktet,men som regel taget vejr uden nedbør.*andete 

temperatur var igen stigende og udsigten til isvinter stærkt 

paa retur.

Lørdag,£3.januar.

Til middag hos Anne "“ise larsen i etru,eammenmed skoleinspe 

tør Vin d)g Karen. Vi havde en meget hyggelig aften sammen med 

børnene fra Østrup.Anne "“ise var i godt humør og syntes at have d 

bedre nu efter et mandens død er kommet paa afstand

Marie ringede fra Ebberup,at nu var det bestemt,at Niels 

skulle giftes næste lørdag,men at der kun skulle holdes et lille 

bryllup for den nærmeste familie.Marie ver utvivlsomt stærkt 

lettet over,at man nu endelig havde faaet bryllupet fastlagt. 

Niels' betænkeligheder ved at foretage det afgørende skridt 

havde givet anledning til mange bekymringer.

Søndag,14.januar.

Niels Erik havde indbudt til familiefest i Kalundborg, 

hvor alle hans søskende fik lejlighed til at se og beundre 

deres nye hus,som faldt i alles smag.Deh jydske afdeling og os ful 

tes ad over Storebælt baade frem og tilbage,og om eftermiddagen 

havde vi lejlighed til at bese Bukh-fabrikkens vældige hel i 

Kalundborg,lige eom vi beundrede byene emukke omegn.

Mandag,15.januar.

Paa rentesikringstur.

Bfter Jetnamkrigens opblussen med de vældige amerikanske 

bombardementer nu var aftrappet og forhandlingerne i fuld gang, 

kom der nu meddelelse om,at de amerikanske bombardementer 

nu var endeligt indstillet fra Kl.16,dansk tid.Haabet om fred 

ver atter stigende,men jeg føler med beklagelse,at ikke mindet 
den sidste del af krigen har skabt uvillie mod U.S.A.,som dog ikke 
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Tirsdag,16.januar 1973.

Paa Aunør.fIjiveplads til forhandling ræd forpagter 

Karl Nielsen ott forlængelse af dennees forpagtningskontrakt 

Der aftaltes en forlængelse for 5 aar,efter at forsvarsministeren 

havde forladt sit eget standpunkt or. etaarige kontrakter.Afgiften 

forhøjedes ræd 4 td.til 4 tønder pr.tønde land for dyrkbar jord. 

I r.ods-ætning til tidligere forhandlinger forløb denne freceligt. 

Oberstløjtnant Palbøl hentede r.ig paa Korsør b-:negaard og afleve

rede rig i Ringsted.Or. aftenen var jeg hos Inger og Henning. 

Onsdag,17.januar.

Møde i Statens Jordlovsudvalg.Vi bød den nye administra

tionschef Johannes Jensen velkor.r.en. Jeg kendte han igen fra 

gamle dage,hvor vi ved nytaarstid 1946 havde foretaget en 

sverigestur sammen.Jeg forventer et godt samarbejde r.ec har..

Derefter var vi til frokost i Moltkes Palæ,hvor det 

sar.lede udvalg tog afsked ræd den gar.le adr.inistrat ionsvhef Vig

go Hauch ved en hyggelig sammenkomst .

Jeg havde iøvrigt en r.eget interessant rejse,idet jeg 

traf flere gar.le bekendte.Det er jo Charmen,at r.an ved togrejse 

faar lejlighed til at træffe folk,som. r.an ellers i.'ke mødes 

med.Men kendingenes antal bliver selvfølgelig færre,naar 

r.an ikke udvider bekendtskabskredsen.Men fra denne tur nævner 

jeg sygehusr.anden Knud „ielser.Aage HastrupKryger Madsen,Holger 

^ansen og Baunsbak,sor. overraskede ved sit imponerende kendskab 

til folketingsmændenes aloer r..r..

T or s dag, 18. januar ..

Taagen laa stacig tæt over landet,tten der hver Sjælland 

havde sne,var jorden sort paa Nordfyn,og det var stadig let 

tø.

Bladudvalgsttøde hos Ib Paulsen.Jeg overvejede et tage 

bue derud,ræn der var ingen forbindelse!,saa jeg valgt? at køre. 
Or. aftenen hos Ellemose.



267
Fredag,19.januar 1972.

Det var vor 4o aars bryllupsdag og saaledes en stor 

højtidsdag for hjemmet.Men selv or. det var en højtidsdag kunne 

det jo i følge sagens natur ikke blive nogen festdag.Men dog 

en mindedag vor tankerne strejfede tilbage paa glade ungdomsaar. 

Cır. formiddagen var jeg paa kirkegaarden med blomster til graven, 

men i forvejen var der saamange,at der nisten ikke kunne blive 

pænere.Cm eftermiddagen var Carl og “ate med deroppe ige.de 

havde buketter med fra dem selv og "Ise.Fra Marius og Mari kom 

der en buket her hjem.Gudron og Inger ringede,men fra den 

fjernere familie var der ingen hilsener.

Inger og Henning ville komme hjem,men det udsattes til 

lørdag,dels fordi de ikke kunne faa billet i ordentlig tid og 

dels fordi Ulla var util;as>Men Carl og Kate var henne til aften

kaffe .
Lørdag,2o.januar.

Samtlige børn,svigerbørn og børnebørn var hjemme.End4ve- 

videre havde jeg besøg af Esther og Viggo fra Vejen.Vi havde en 

hyggelig dag sammen,inden dem fra Jylland kørte hjem hen paa 

aftenen.

Niels og Eli fra Gundershøj blev gift i Jelling kirke. 

I den efterfølgende bryllupsfest deltog kun den nærmeste 

familie og enkelte andre.

Søndag,21.januar.

Familierne fra Eolte og Kalundborg overnattede og rejste 

hjem hen paa dagen.

Sammen med Inger,Kate og Aase var.jeg i Grindløse for 

med fru Nøtterup at aftale arrangementerne i forbindelse med 7o 

aars dage ,

ige.de


Mandag,22.januar 1973.

hoe 0.Jensen.

/n stille dag efter de forgaaende dages begivenheder.

Jeg fik læst en del.Vejret var omkring ved nulpunkter i temperate

Det var stadig tørt,men en del tage og kun enkeloe solglimt.

Tirstdag,23.januar.

Pag renes ikr in.stur med Lydersen.Cm aftenen til kortspil

Gunner,der havde været noget urimelig havde faaet mellem

ørebetændelse og haft Isge.Han havde det dog noget bedre,men 

havde stadig feber.

Dagen igen:.em indløb der katastrofemeleinger om,--t 

vulkanen Heklafjell paa Vestmanneeyerne ved Island efter 6000 

aars pause var gaaet i udbrud.jZens godt 5ooo indbyggere var blevet 

evakueret,glødende lavastrømme og nedfald strømmede ud over 

øen,men ingen mennesker var blevet dræbt.Jcrcen havde siaset 

en revne paa op til 2t- km,hvorfra ild oglava strømmede ud. 

!Dnsdag, 24 . januar .

Der var nu opnaaet forlig i Brussel om den canske land

brugseksport .Forliget gav et aarligt tab i forhold til ønskerne 

paa flere hundrede millioner,men blev alligevel anset for taale- 

ligt.

Der forelaa nu meddelelse om,at krigen i Vietnam ville 

blive afløst af vaabenstilstand fra lørdeg aften.2o-3o aarskrig 

ville dermed være bragt til en i hvert fald foreløbig afslutning 

Til møde angaaende gaardene i ^osterslev.Anna Jensen var nu 

flyttet til Bogense.Der var sket kendelige forbedringer i Jør

gen Sørensens dr iftsferhold,og tærskeladen paa den ene gaarc 

var delvie blevet nedbrudt.

I anledning af at Niels paa Jundershøj var blevet gift 

var vi til eam-.enkor.st dern'de.



orsdag,25.januar 1973.

Meddelelserne orr. den forestaaende vaabenstilstand og om 

vulkankatastrofen paa Vestmanneeyerne optog sindene stærkt. Og 

samtidig udviklede situationen omkring forliget i Bruxelles 

sig til alvorlige angreb :aa landbrugsministeren for at have 

handlet uden kontakt med det udenrigspolitiske nævn 

Fredag,26.januar.

Jeg aflagde besøg paa Nyborg sygehus,hvor Bent Bjergskov 

midlertidigt var blevet indlagt for at faa hans underskrift paa 

Dokumenter vedrørende Kosterslev,og derefter afleverede jeg disse 

hos advokat Olesen i Bogense.

Lørdag,27.januar.

For første gang i januar maanede faldt der nogle milli

meter regn.Paa aftenbesøg paa Sjølundgaard.

Søndag,28.januar.

Vejret var igen straalende med sol hele dagen.Trods den 

f.rucgaaer.de dags r^n,kunne jeg arbejde i haven.
Mandag,29.januar.

Paa rentesikringstur om eftermiddagen.Kortgæster om aftenen. 

Tirsdag,3o.januar.

Rejst til København og boet hos Inger.

Onsdag,31.januar.

FU møde i jorcloseudvalget.Beøgte Burgdorff i Folketinget 

til eftermiddagskaffe.Men jeg befandt mig ærlig taltv ikke 

særlig godt og benyttede den første lejlighed til at drage hjem 

Torsdag,!.februar..

Paa jordlovstur om eftermiddagen.

En mir.isterkrise i anledning af landbrugs overenskomsten 

afværgedes ved SF.s hjælp.
Januar var gaaet praktisk talt uden frost,regn eller sol, 

men med graavejr og taage.

f.rucgaaer.de


Fredag,2.februar 1973.

En hjem:.edag uden særlige be ivenheder.

Lørdag,3,februar.

Beeøg af revisor-Brandt angaaende selvangivelsen.Det resul

terede i en indkomst paa 139 ,,,hvilket betyder en endog særdeles 

haard byrde paa mit budget,fordi indkomsten er stærkt nedadgea- 

ende,og B.Skatten betales med tilbagevirkende kraft.

Om eftermiddagen var Balle og jeg til kef-e paa SJølunc- 

gaard,hvor svinesteld nr. var ved at være færdig til at blive 

© taget i brug.

Og om aftenen var vi hos Erik Kloppenbor^.- S. i Kolding 

Søndag den 4.februar.

Inger fyldte 35 og havde gæster til frokost.Niels Erik 

hentede og afleverede mig ved Roskilde banegaard,saa jeg havde 

en bekvem rejse.

Mandag,5.februar.

Paa rentesikringstur,hovedsagelig paa Korcfyn.

Tirsdag,6.februar.

O Rejste til København i anledning af det forestaaence FE.møde

Spiste til aften hos Else og Viggo og overnattede hos Inger og 

Henning.

Onsdag,7.februar.

Forretningsudvalgsmøde i Jordlovsudvalget

Derefter generalforsamling i A/'S Danpress hos Lrsf.

Holet- Christensen sammen med Kiele Brik,.■"nleoningep var adresse

ændringen, eom skulle regis treres.

Torsdag,8.februar.

Paany det dejligste foraarsvejr mec op til 8° varme.Eranthis 

og vintergækker .blomstrer, saa detc er en fryd.

Til kortafian hos ^llemose.



m
Fredag,9.Februar 1973.

Helt overraskende fik jeg meddelelse om,at redaktør Ib 
Paulsen var død uden særlig forudgaaende sygdom.Det virkede 

iaa meget mere voldsomt,som det kun var faa dage siden.hen under v 

vort besøg havde befundet sig sårdeles ve.Han ville netop være 

fyldt 60 a-'r i disse dage.

I øvrigt fortsatte det fine foraarsvejr og gav anledning 

til vandring i haven

Sonja til rengøring og formiddagskaffe.

Lørdag,lo.februar.

I anledning af at Johan nes Rasmussens kone Matilde var bleve 

udskrevet fra et tre uger langt sygehus ophold aflagde jeg besøg 

hos hende.Hun var tabt sig voldsomt,men befandt sig nogenlunde. 

Johannes fortalte dog ved min bortgang,at sygdommen var haabløs. 

Søndag,11.februar .

Om formiddagen var jeg i kirke og hos Hjalmar Andersens 

til et glas vin.

Cm eftermiddagen kørte jeg en tur over Alhøj.hvur jeg 

nød en ualmindelig smuk udsigt over sydjyllan.Dagefter til 

Flyvesandet, hvor det blaa havslog store skumsprøjt ind ir.of 

kysten.

Mandag,12.februar.

Ingen særlige oplevelser. 

Tirsdagl?febr.

Jeg havde planlagt at rejse til København til FU.møde, 

men rejsen blev aflyst,da Ib Paulsen skulle bisættes onddag 

middag.Saa besluttede jeg at besøge Frifelt paa Varde sygehus 

ol.a. i anledning af hand S4 aars fødselsdag.Imidlertid satte ind 

med et voldsomt snevejr om m.rrgenen med glat føre over det meste 

af landet,saa jeg besluttede at aflyse og tilbringe dagen med



Onedag,14,februar 1973.

Vejret var atter godt.^lrsten havde lagt sig,temeeratiren 

lidt over frysepunktet, og vejene var rene og t;,'rre.

Hofmansen,Balle og jeg var til Ib Paulsens bisættelse fra 

begravelseskirken i Odense.Selv om den ii:/.e havde været aver

teret og skulle foregaa i stilhed var kapellet næsten fuldt.Pas 

Stair.er prædikede smukt og læste et par af Paulsens digte.

Bagefter var vi tre samlede paa Ny Miss ionshotel,hvor vi 

drøftede Slægtsgnardsförenin ens forhold,derunde selvfølgelig 

spørgsmaalet om den fremtidige redaktør.Jeg nævnte Hans Jørgen 

Poulsen,og sagen vil naturligvis blive drøftet ved det kom-.ence 

bestyrelsesmøde.

Cm aftenen stak jeg hovedet ud af c-zren for et se til 

vejret.En næsten ru^d maane lyste over en mlar himmel i eet 

lyse vejr med en termometerstand paa ca.O.lien pludselig lød 

der et skrig paa marken.Det var viben der l.c sin røst høre 

og forkyndte,at det nu næsten var fora-:r,og at det lakkede 

mod slutningen af den næsten vinterløse vinter.Det er mec en 

mærkelig glæde men hører denne glade fora-rslvd,som lader øret 

faa del i den fcraarsfornemmelse øjet allerede har., fanet vci 

synet af de udsprungne Vintergækker og Eranthis,samt af de 

for længet fremkomne Juleroser og Paaskeklokker.

løvrigt kunne man nyde radio og fjernsyn,efter at en 

3-4 dage langstrejke delvis havde lammer begge dele,uden et vi 

dog var generet føleligt af den,fordi Radioavisen fungerede 

og TV sendte film.
I anledning af bisættelsen forsømte jeg et EU møde i 

København.



275

Torsdag,15.februar 1973.

Jeg benyttede en ledig dag til at besøge Salomon Frifelt 

paa Varde sygehus,og jeg fortrød ikke rejsen. 1
Nanna sad og ventede,da jeg korr.,og vi fik lejlighed til | 

i 
at komme ind,noget før den i time lange besøgstid begyndte.

Frifelt var kommet fra eneværelse fil firesengs stue og han 

var vec fuld bevisthed,men jeg syntes,han var temmelig evag 

Nan haabede,han kunne komme hjem i løbet af et per uger,og 

Frifelt har jo før overrasket os,men jeg synes,haabet maa være 

temmelig svagt.Jeg frygter i hvert fald en meget alvorlig 

udgang paa sagen,og haabet om,at han kan faa glæde af sin protese 

er i hvert fald slukket. j

Om aftenen til kortspil hos 0.Jensen J
y

Fredag,15,februar. h
____________________________________________________________________________  s

4
Balle og jeg var i Sønderjylland for endeligt at tllrettelæ 

0 
lææge Slægtsgaardsforeningene earsmøde. ' 2t;

Vi drak morgenkaffe hos Skaus paa Nygaard og kørte »

derfra Til , øgumkloster,hvor pastor Holk hansen modtog meget 'j

hjerteligt og viste os den store kirke,det tilstødende kloster £

og det sammenbyggede Refugium.Det var meget smukt og imponerende, ‘i 

Og præsten knækkede halsen paa en flaske cerry,som havde kendte 

bedre dage,da vi forlod stedet.

Derefter besøgte vi tønder,hvor vi spiste frokost og 0
R traf aftale med hotellerne f?

Saa afbrød vi arbejdet og tog et smut til grænsen ved 
il

Rudbøljhvor vi lossede Balle over uden pas ofr at købe den 'vi

tilladte ration vin i een nærliggende grænsehandel og drikke H 

grog i den tyske grænsekro. Ej

Derefter besøgte vi de velholdte ruiner af den gamle r! 

borg Trøjborg,som vi besluttede at besøge paa aarsmødeturen. g 
Og saa gjorde vi holdt hos en"bager".Det fiste sig at være |
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billedskæreren Carl Brodersen i Hjerpsted.Det viste sig at 

være en særdeles særpræget personlighed,der kendte en masse 

fremtrædende mennesker og sor. ikke lagde skjul paa sin stærke 

tilhørseE: til Det konservative Folkeparti.Han havde et stort lager 

af billedskærerarbejde og Bornholmerure samt Hovedvandsæg til 

flere hundrede tusinde kroner.Han modtog os meget imødekom-.ende, 

og jeg maatte for første gang i mit liv drikke en garn-.eldags 

kaffepunch.Og det kunne jeg da ogsaa nok,men den smagte mig i 

hvert fald ikke.

Efter en lang begivenhedsrig dag drak vi aftente paa Kygaarc 

og var hjemme ved godt midnat.

Lørdag,17.februar 1973.

Som punktum paa en rolig hjemmedag gik oliefyret ud.

Jeg fik hjælp af installatør Rasmussen fra Kappendru,og saa viste 

set sig at tanken var tom.Det ver jo lidt flovt,men det var i 

hvert fald en lettelse,at der ikke var andet i vejen.

Søndag,18.februar.

Jeg var paa kirkegaarden,der som sædvanligt saa pænt ude 

Den har jo været let at holde i denne vinter,og en del af buket

terne fra 19.januar laa endnu.

Dot regnede og smar-enedde en cel, og jeg kunne hælde 15m mm 

af regnmaaleren,som iøvrigt havde udvist en nedbør paa 33 mm 

i den forløbne del af februar.

Balle ringede og fortalte,at han havde talt med "Hyborg 

Strand",der havde erklæret sig indforeteaet med at tage Slægts- 

gaardsforen-ngens aarsmøde onddag den 22.og torsdag (Kristi 

Himmelfartsdag) 23.maj 1974'jVilkaarene var ret favorable og 

hotellet var iøvrigt optaget alle andre dage med tilslutning 

til helligdag.



Mandag,19.februar 1973.

Paa rentesikringstur om eftermiddagen og kortgseter 

om aftenen.

Tirsdag 2o.februar.

Slægtsgaardsforeningen for Sydsjælland havce møde i 

Haslev.Der var mødt 7o mennesker ,saa Jens P.Petersen havde 

som sædvanligt samlet godt med tilslutning.Jeg traf mange bekendte 

bl.a,Aksel Hansen ,Ta!,rnemark og Schiøllere.Efter mig talte 

konsulent Grøntved fra Næstved om afdøde personligheder fra 

Næstvedegnen.Det var fortrinligt.

Jeg spiste til aften hos Jens Peter Jensens og overnattede 

i Haslev.

Onsdag,21.februar.

Med toget til København,med bus til lufthavenen og med fly 

til bornholm.Dpt var pæntvejr,men inden vi naaede Bornholm, 

laa taagen saa tæt,at vi maatte flyve over Bornholm en tid, 

før der blev landingsmulighed.

Anker Kofoed hentede mig som sædvanlig i Rønne,derefter 

saa vi nogle ting,bl.a. en ruin som havde v ret forladt i 

en aarrække,men nu ønskede landbrugsministeriet jorden drevet 

f.eks.ved bortforpagtning,Det bliver dog ik<e let at finde en 

bruger.

Hjemflyvningen foregik i fint vejt og som sædvanligt 

pm eftermiddagen i en af de luksuriøse DC 9 er,hvor jeg oven i 

købet havde plads pa.e 1.kl.Det er virkelig en maskine,der er 

værd at flyve med,men det varer næsten alt for kort.

Cm aftenen havde Slægtsgaardsforeningen arkivudvalgs- 

møde paa PSKyWrfY missionshotellet i Løngangsstræde.Det forløb udmærl 

ket.

Torsdag,22,februar.

Slægtsgaardsforeningen havde bestyrelsesmøde .



Der var mødt 15 medlemmer.Jeg holet mindetale over Ib Paulsen. 

Fraværende var Frifelt,Cederfeldt de Simonsen og Flytkjær.

Vi gennemgik det sædvanlige arbejdsstof og drøftede navnli aarsr.ød 

i Tønder 1973c og vedtog at holde aarsr.øde paa Kyborg Strand 

22.og 23.maj 1974 (Kristi Hémmelfsrltsdeg;

Jeg fik bemyndigelse til at spørge Hans Jørgen Poulsen 

fra Fyns Stiftstidende or. han kunne tænke sig at være redaktør 

af Slægtegaarde.

Fredag,23.februar.

Jeg forelagde foranstaaende for H.J.Poulsen.Han udbad 

sig en uges betænkningstid

Carl havde haft murere i en halv snes dage,Alle de gamle 

vinduer i staldlade o den tilknyttede del af tærekelacer. var 

brækket ud og erstattet af 8 med termoruder.Desuden tages nogle ov 

flødige døre ud og indrettes 6 nye stier.Det bliver en god for

bedring.Og vejret har heldigvis været mildt,mens arbejdet har 

staaet paa

Lørdag,24.februar.

Hos Balle,hvor vi brugte dagen til tilskæring af det 

nye nummer af Slægtsgaerden,som ikke ver blevet sat ved Paulsens 

død.Vi syntes selv,det blev et pænt nummer. 

Søndag 25.februar.

Til frokost paa Bejstrupgaard sammen med nogle folk fra 

Sjølund.Det ver pludselig sat ind mec haard frost om. natten. 

Mandag,26.februar.

Carl huggede buskadset ved nordsiden af haven.Bfter at 

det havde staaet i næsten 4o aar trængte det til en omgang. 

Det er nu bare spændende,hvor meget der kommer igen.
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'Tirsdag,27.febryar 1973.

Murerne var for saavidt færdige med derees arbejde hos 

Carl,som de forlod hatr. - dog uden at gøre den indvendige om

bygning færdig.Carl var godt tilfreds dermed,da han mente, 

h<-n kunnek klare resten selv.Jeg var lidt mere betænkelig. 

Onsdag,28.februar.

Hermed var vi færdige med de egentlige vintermeaneder 

uden praktisk talt at have haft vinter,saa man priste sig lyk

kelige .

Torsdag.!.marts.

Til regnskabsmøde i De semv.fynske landboforeninger 

paa Fyns forsamlingshus.Det var hekt underligt igen engang at 

komme paa det fynske landbrugs gam e højborg,der nu etaer mere 

eller mindre ubenyttet hen.Vi fik godt nok kaffe oven paa,men reet 

staurationen underneden var lukket og as.bnes kun for selskaber

Om. aftenen holdt Otterupkredsens konservative vælgerfor

ening generalforsamling paa Sønders; kro under stor tilslutning. 

Carl valgtes til formand,men forbeholdt sig at trække sig til

bage som kandidat.Dermed havde han frigjort sig fra en stilling, 

som han efterhaanden ikke var særlig glad for, og som. i hvert 

fame var fuldstændig haabløs.Jeg forstaar ham godt.og saa har 

han i hvert fald bevaret en god kontakt,men det gikkede allige

vel lidt i mig ved tanken om den fane,der sænkedes. 

Fredag, 2 .Æelit&ss-.

For tiende gang var jeg til Slægtsgaatdsfor< nin ens 

foraarsmøde i Skrydstrup.Det holdtes første gang i 1961.1 1963 var 

jeg ikke indbudt og i 1968 maatt'e je... sende afbud paa grund 

af folketingsarbejdet.Men ellers har foreningen holdt trofast 

imod,og cer har næsten hver gange været fuldt hus.Fog-Petersen 

fra Rødding talte sidst.Han var nær blevet forhindret ,idet 

hans svigerinde lierer. Højer fra Rømø var død samme nat.
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Cır. aftener: var vi til en hyggelig midi.ag paa Nygaard, 

men det pinte mig en del atfamilien f-ra 3ejstrupggard ikke kunne vær 

re med,men fsmiliestriden synes at være uløselig.Anne Marie Skau syr 

nes ubøjelig,og jeg kan ikke se,hvad de to søskende egentlig har 

at være uvenner om.Ved middagen havde jeg -“-ristel fra Kolding 

til bords,:g vi vedtog at hence og Erik skulle følges rr.ed paa 

vor tur til Rhodes,rr.en desværre havde præsten udsolgt til denne 

tur.

Lørdag,S,marts 973.

Paa jordlovstur omkring i amtet.Jeg var inviteret til 

at besøge Gudron og H.D. om aftenea,men under hensyn til aj 

lige havde været i Sønderjylland og snart skulle dertil igen 

blev jeg'hjemme og lyttede til Tv.sstore lørdagspr ogram.Det regnede 

noget.

Søndag,^.marte.

Temperaturen steg til 9°,og løgplanterne myldrede frem 

i haverne.Eranthistæpperne pynter paa hele egnen.Mon bestand 

er endnu begrænset,men jeg har dog et halvt hundrede blokke,som sna^ 
ş 

vil brede sig over hele haven. j
t-;

Jeg talte med Niels Erik,som var i godt humør og som j

navnl glædede sig over en tur med ingeniørforeningen,han havde 
h 

haft til Lufthavnen i Kastrup.Flyvning er nu engang hans store g 

interesse, og han var meget glad for at have set et helt nyt 

flyveledningeanlæg. d

Cm aftenen var jeg til kortspil hos ^llemoses. h
r 

Mandag,5.marts ' ,

Til lægem for at faa attest til fornyelse af kørekort. 

Urimelig lang ventetid.

Cm eftermiddagen paa Enemærket,hvortil Johs.riansen 

havde inviteret mig..Der saa forbavsende godt ud,og der var en 

vældig bestand af gode tyre.Besøg af nogle hollændere,der øn- j 

skede at købe jerseyeæd.



Tirsdag,6.marts 1973.

Jeg rejste til København,hvor jeg i Folketinget havde en 

eattale ted H.C.Toft og hvorefter jeg besøgte Inger.Dagen 

havde iøvrigt givet en kraftig nedbør af tøsne - navnlig i 

København,ten ikke i Sønderjylland.

Onsdag 7.tarts.

FU tøde i jordlovsudvalget.

Ot aftenen til tvillingernes et aars fødselsdag.Jeg ted- 

bragte to traktorer,sot gjorde stor lykke

Vi var saa uheldige,at koblingen paa tin bil brændte ud 

paa hotcrvejen ved ÎJidcelfart.Carl taatte ringe efter H.D. 

sot slæbte os hen paa en parkeringsplads.Vi laante deres Becort 

til at slæbe os hjet ot aftenen,og det gik svært godt.

Jeg udsendte ca.6o indbydelseskort til tin fødselsdag 

Torsdag,S.tarts.

Paa besøg hos Lydersen,sot var syg.

Fredag,9.tarts.

Jeg indbetalte den paalignede skatteefterbetaling til 

kommunen 253o kr,eatt den taanedlige B skat 2117 kr.Det rev 

sært i toneterne.

Regeringen forelagde et spareforslag,der nedætter udgifterne 

ted 7oo till, i 1973/74 og 3 tilliarder i 74/75..Bortset fra 

at det teste er udsættelse af anlægsarbejder lyder det ikke 

helt urimeligt,ten vil næppe give stor virkning.

Lørdag,lo tarts.

D~t frøs kraftigt natten til"De 4o riddere" (9.tarts9og 

uljikkespr of eterne talte der or ot de forventede 4o dages frost

periode.Hen allerede lo.tarts var frostfri,saa derted er der 

jaget en pæl gennet den gamle spaadom.



Søndag,11.marts 1973.

Vejret var fint med rigelig sol,saa markerne begyndte 

at skinne hvidt,".en endnu sea man dog ingen redskaber i marken, 

Jeg var i Sjølund med den laante bil,og tog med toget 

tiilbage til Odense ,hvor Carl og Kate hentede mig.

Familien fra Vejen var der sammen med Gerda.Svend,som nu 

faaet lejlighed i Aarhus var mødt op mec en pige,som han bor 

sammen medpog som han agter at leve i papirløst samliv med.Hun 

var sygeplejerske og virkede iøvrigt meget tiltalende.

Et valg til den franske Nationalforsamling bevarede det 

borgerlige styre for en femaars periode,men mec en svækket Gajxlli 

Mandag,12.marts.

I Bogense for at faa kørekort fornyet.Det var en helt 

smertefri affsre.Det hele varede fem minutter,saa avce det 

gamle kørekort faaet en paategning om forlingelse i fire aor 

til 8.4.77.Og ce’t hele var gratis.Jeg var imponeret.

Om aftenen til kortspil hos 0.Jensen.

Tirsdag 13.marts..

Iiydersen havde været syg en tid,men han var nu saa 

rask,at vi kunne tage paa rentesikringstur til Vestfyn. 

Onsdag,14,marts.

Samr.en med Balle var jeg paa besøg hos den syge Salomon; Fr 

felt.Han var hjemsendt fra sygehuset,men hans tilstand var ikke 

god.

Bilen blev indleveret for reparation af lakken



15.-22.marts 1973.

Familietur til R h o d o s .

Torsdag megen kl.5 startede vi tre herfra til Billund 

for at mødes rr.ec den øvrige familie til tur til Rhodoe,som jeg 

havde arrangeret.Og i god til før afgangen mødte Niels Erik 

cg Aase,der havde boet i Horsene,og fra Sjølund kom Gudron 

og H.D.samt Inger og Henning samt Else og Viggo.Endelig kom 

ogeaa Karre og Nariue,eaaledee at vi 13 deltagere var samlet 

i god tid.Og vi havde den glide,at maskinen,der skulle flyve oe, 

laa klar i lufthavnen,saa vi kunne starte allerede kl.8.

Vi fik 13 nogenlunde samlede pladser foran planerne.Jeg sad 

yderst til højre og havde vinduet ud for mig.Det var imidlertid bel 

lagt mec frost fra starten,saa der var intet at se.Men saa enart 
vi kom igeng forsvandt frosten og gav plads for et videre udsyn. ! 

Det ver skydække,men med huller mellem skyerne,saa vi kunne 

se,at vi fløj hen over sydvestjyllan og over kanten af Nordfyn hvorj 

vi bl.g.kunne lokalisere ^eldringe Dufthavvn.Vi fortsatte sysd 

paa over Falster og ind over Tyskland,der imidlertid skjulte sig 

under skydækket.

Efterhaanden blev der dog flere huller mellem skyerne, 

og inden vi var færdige med Tyskland kunne vi se land vlere 

steder,men samtidig kunne vi se sne.Først pletvis,men eenere :
i 

blev hele laddskabet dækket af sne.Vi fløj over Østeuropa, <

Men det var svært at lokalisere sig.Balkanlandenes bjergtinder j I i 
laa dækket af sne,og selvom flyvehøjoen var lo ooo m,saa det j
alligevel ud,sor. mm bjergene ragede godt op imod os.Duften i

var efterhaanden blevet klar,og det blev derfor en overordentlig 

skøn flyvetur,som jeg ikke har haft magen til siden pcopelmaski- 

nernes ti. I i 
Det saa ud som om alt var bjerge kun afbrudt af enkelte !
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Ogsaa Grækenland fortsatte eom et bjergrige,der laa og badec 

sneen i> solen.Men saa kom overraskelserne med det blaa hav 

med en rkkke klippeøer spredt med et utal af øer og holme 

over alt.Vi fik rigtigt indtryk af hstor smukk Arkipelagaen 

er.og efterhaanden som vi afgav højde kom enkelthederne mere 

og mere frem.Efter fire timers flyvning laa Rhodos under os.

Vi stillede urene en time tilbage og ikkece ned paa den relativt 

store

Parverne omkring øen var pragtfulde.Havet var tindrende 

blot og inden for revlerne dejlig grønt med hvide bølgetoppe, 

■“andet var en klippø med brune og rønliue farver,som ik:e var 

særlig imponerende,Vi elog et slag ind over landet og ind over 

Rhodos hvide og graagule by,inden vi landene præcis som et urværk.

Vi havce haft en behagelig flyvetur i een med 131 pnasagere 

tætfyldte maskine.Vi havde faaet et solidt morgennaaltid med 

masser if skinke.og lækrerier samt frugt hen paa formiddagen.

Og fori maskinen var der næsten ingen støj.Jetmaskinerne bevæger si 

jo næsten umærkeligt afsted ned deres 8oo km.s hastighed,sas vi 

nød flyveturen ailesem en.Iiogle spillede tr nir.ger,andre læste 

g hvem der havde udsigt nød den-e.

Saa det var et veloplagt publikum,der.myldr de ud og tog

Rhodos i sigte.



H ho d o e .

Ved landstigningen blev vi modtaget af klart solskin og 

pæn temperatur,men tillige af dene bekendte bidende blæst. 

Vi vandrede h^n til den moderne med retbekedne lufthavnsbygning 

hvor de. fortoges et lempeligt pae- og toldeftersyn,!ør vi satte 

os ind i de moderne buseer,der fordelte os ud over byen,saaledes 

at vi var fremmer ved hotellerne efter mindre end en halv times 

kørsel.

Vi boede paa et lille hotel "Achillion" der havde fem etager 

med 97 snnge.Det var vel ikke sælig konfortabele,men havde dog bed t 

til de flete værelser og balkon som regel mod havet.Og vi blev 

behandlet godt paa stedet og her derfor intet imod at vende tilbage. 

Hotellets største fordel var imidlertid dets beliggenhed paaş 

Kog Pauls Plads,hvor der voksede palmer,og som laa helt ude paa 

øens ncdspids med næppe over loo m til fin badestrand baade mod 

øst og vestsamt med kun en hal snes minutters gang til torvehallerne 

ved Mandrakihavnen,som er en slags centrum for byet

Cg da byern ikke er ret stor(33 ooo af øens 69 ooo indbyggere) 

men der blev dog god brug for den spacsereetok,dom jeg erhvervede 

paa en af turene.

Byens seværdighed var saa ganeke afgjort den gamle fæstningsby 

som Johannesrideerne havde opført i aaæene 13oa til ISoo.Vældige 

étenblokke var stablet op til fæstningetaarne og fæstningsmure, 

og mellem de vældige yderværker var der bygget en hel by med snævre 

gader og trange huse,hvori der paa et tidspunkt har boet op til 

loo ooo mennesker under trange kaar.

Desværre bestod de vældige etenkolosser af en art sandsten, 

som i høj grad er undergivet forgængelighedens lov,og som det 

bliver nødvendigt at bevare formuer for at bevare over længere 

sigt.Men foreløbig staar byen der med sine fæstningsmure med 

jernbeslagne porte og dybe,men tørlagte voldgrave og sine skydeskaar 

og een virker baade imponerende og betagende.
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De gerile huse var stadigvæk beboede og i hovedgaderne 

bl.a.Sokratesgaden var der et livligt forretningsliv.Her fandtes 

mange skønne ting,men takket være turismen ogsaa umaedelig meget 

værdiløs simili i form nf antikke ting.Cg man var fra beg e sider 

indstillet paa at gøfe en god handel.

Men der fandtes ogsaa hyggester,hvor man kunne sidde et 

faa en Ouzo (græsk brændevin) eller sin frokost eller blom en

gang tyrkisk kaffe i det frie eller i ce snævre lokaler.ilg for 

alle arter af forretningers vedkommende gjaldt,at indehaveren 

gerne stor i døren og med fagter og alle mul'ge gloser forsøgte 

at lokke kunderne ind.Men der var ikke billigt i Sokratesgader.. 

Prisniveau et for varer laa gennemgaaence mindst pan niveau 

med det danske, naar undtages græsk spiritus,som var meget 

billigt,men efter min smag ogsaa meget maadeligt i kvalitet.
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Fredag,23.marts 1973.

Vi kom hjem til et strejkeramt land.258 ooo ir.and var gaaet 

i strejke og havde lammet erhvervslivet kendeligt.Aviser var der 

ikke kommet siden i tirsdag,og der var udvidelsesmuligheder i 

sigte,saa strejken kunne blive celvis total.Der hamstredes 

ikke mindst olie og benzin.

Det var fint vejr og havde været det un der hele vor fravæ

relse,saa folk var færdige eller delvis færdige med at saa, 

medens Carl overhovedet ikke havde begyndt,saa situationen var 

alt ancet end lystelig.Men heldigvis var üates broder strejkeramt 

saa han mødte op og kørte traktor for fulct drøn,saa det hjalp 

jo kendeligt. 

Lørdag 24.marts.

Efter endt forberedelse fik Carl begyndt med at saa og 

han blev næsten færdig med Mosen.

Paa Sjølundgaard var det lykkedes at faa tilsaaeé under - 

vort fravær,saa de kunne tage situationen med sindsro. 

Søndag,25.marts.

Dpt gode vejr vedblev saa begge traktorer gik hele dagen 

med harvning og saaning,eaa man kunne se paa situationen med 

adskilligt større lyssyn 

Mandag,26,marts.

Strejken udvidedes,eaa slagterier og vognmænd samt 

mange flere standsede-Deauden strejkede masser af skoler,fordi 

regeringen af sparehensyn havde foreslaaet en -ændring i undervisni 

gen (afkortning af timerne med 5 minutter og 3 ekstratimer om 

ugen).

Det gode vejr fortsattes og Carl blev færdiymed at saa 

med undtagelse af marken bag gaarcen,som havde været besaaet 

med frø,men som maaatte harves om.

Kortgæeter.



Tirsdag,27.marts 1973.

Carl pløjede rødsvingeludlægget ved gaarcen om fordi 

bestanden var uens,og dermed konstatereces et ikke ubetydeligt 

tab,som dog begrænsedes ved den tidligere ompløjning.

Onsdag 28.marts.

Paa rentesikringstur.

Torsdag,29.marts.

Jeg hjalp Carl med at harve..

Cm aftenen kom Gudron og H.2.ganske uventet paa bes.'.g 

uden tvillinger.Vi havde nogle hyggelige timer.

Fredag, 3o.marts.

Carl saaede færdigt i et endnu ordentligt vejt,og 

dermed vor forsinkelsen fra Rhodos-turen i det store og hele 

indhentet,uden at der var sket væsentlig skade.

Priserne for slagterisvin er stadigt stigende.I 

forrige uge steg de 36 øre pr.kg og i denne uge 24,saaleceg 

at de langt har slaaet alle noteringer til ialt S,lo for 

supergrise.Men samtidig er kvalificeringen strammet en cel,uden 

at man dog kan overse følgerne heraf.

En del landmand har i ugebs løb foretaget ve jaf spærrir. 

ger som protest mod at e: anmoniakskib ved Lyngsocde ik.<e 

kunne føres til kaj og losses.Der er nu naeet en ordning, 

eaa landmændene kat faa deres gødning.

Lørdag,31.marts.



Efter jordefærden samledes .halvandet hundrece mennesker 

til middag i det stedlige forsamlingshue.Cg man har vel lov 

at sige,at man aldrig har oplevet en mincehøjtid af tilsvarende 

karat.Der holdtes et utal af taler af stor værdi,og stemningen 

var højtidelig uden at være s/rgelig.

Cm aftenen var vi ca.3o men .esker til kaffe paa. "l’rifelt" 

og Nanna sagde,at man havde taget mønster efter Ellene 

begravelse for snart tre aar siden.

Derefter kørte vi hjem,og med havde vi en frøken Drude 

Nielsen som. repræsentant for Hosenkilde og Bagger (Hun sendte da 

gen efter en bog,hun havde udgivet).

Søndag,1.april. ;--------------- i
Nu var det for alvor forbi med det gode vejr.Jeg 

tømte 5 mm af om formiddagen,og dagen igennem piskede slud- j 

byger over landet.Det var rigtigt aprilvejr. ;

Jeg var hos Gudron og H.D. om aftenen.Han arbejdede 

energisk med byggeplaner,og kun e iøvrigt notere,at han kunne 

sælge 518 smaagrise i løbet af et par maaneder.

Mandag,2.april.

Paa rentesikringstur i regn og byggvejr.

Cailjder havde leveret 31 svin i sidste uge kunne levere 

22 i denne.

Jirsdag,3.april 1973

Kates fødselsdag,og deree bryllupsdag.Jeg gav dem 

en sovseske i rustfrit staal.

Til møde med Balle og til aften i Holte.

Uvejret havde raset fælt med fzasx kul'de, storm ene 

og regn.Jeg tømte 18 mm af.Det klarede noget op i løbet af 

dagen,men nordenvinden raserede slemt.
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Matilde Rasmussen døde om morgenen efter længere tids 

sygdom og <?t par sygehus indlæggelser.Hun førtes til kapellet 

om. eftermiddagen under ce sædvanlige former.Lerfor blev min 

afrejse til København noget forsinket.

Onsdag,4.april 1073

F.U.møde i jorclovsudvalget.Til kortaften hos Ellemose 

Lagen sluttede med at en voldsom, storn ned bygger ft> over 

landet.Paa toget fra København traf jeg Knus Lund,der var 

paa vej til Skørping for at give undervisning. 

Torsdag,5.april.

Nattens uvejr gav mod forventning kun en nedbørsmængce paa 

7 mm,men dermed havde maaneden allerede givet 3o mod 24 i 

hele marts maaned

Vn fik slagtet gris og jeg kørte den til Grindløse som 

forberedelse til fødselsdagen.

Fredag,6.april.

Jeg hentede flæsk i Grindløse og levere-de det til røgeriet 

i Særslev.Le første fødselsdagsgaver begyndte allerede et 

komme,og Sonja havce travlt med et gøre huset i oroen.Vejret 

var daarligt med snebyger frost og kold blist, 

^ørdag den 7.april.

Nu begyndte gæsterne at strømme ind.Inger og Henning 

samt Ulla otj Hennings foraldre samt Niels Erik var kommet 

allerede fredag aften.Lørdag aften kom familien fra Sjølund 

saa vi blev et ganske pænt aften selskab.



■ Søndag 3.april 1973.

Ja,saa blev jeg halvfjerds aar.Og selvom ^ladene ikke 

kunne udkomme paa grund af strejken,havde dagen dog været 

omtalt i "Sli’gtsgasrden" og "Vor Tid",saa den havde alligevel 

givet anledning for mange til at vise iptr.ærksomhed.

Vi begyndte dagen kl.85- med mogenkaffe hvortil børn, 

svigerbørn og børnebørn havde indfundet sig.Desuden mejeri

bestyrerne jensen i Søndersø og lidt senere Marie og marius. 

Op paa formiddagen kom Gerda og Hans Øjvind Nielse fraSjæl- 

land,Arne x'ielsen, Lunde,Knud Møllegaard,Aasum,Cog Marstrand 

Jøtgensens fra Langesø samt endelig Ellen Strange fra folke

tingsgruppen.

Jorden var hvid om morgenen,men den tøede hurtigt op 

og det blev en klar ,men køli^ festdag.

Desvoorre var der en del frafald fra de indbudte gæster 

Slomon Frifelt var død kort forinden,Ib Paulsen og le uger før 

og Matilde Hasmussen en uge før.Desuden havde Bjergskov lig

get pa--. hospitalet det meste af vinteren.Erna og Sv.Eske 

var paa middelhavstur.Thøger og Johs. ligeleces forhindret. 

Frafald var endvidere meddelt fra,Sundes,Misse Frederiksen, 

Danielsens

Trods ■ It ver der imilert d som medfølgende liste viser 

mødt 114 deltagere (børnebørnene iberegnet; da vi gik til 

bords lidt før et.
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Hen.ing Edvard Knudsen Niels Andersen
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Inger Poul Rasmussen Rs. Hansen.

Knud Lund Fru Rasmussen Kirstine Hansen
'~tige Lund Jørgen Andersen Verner Lindegaard

Anna Lis Eske Gerda Eske Sonja Lindegaard
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* «Anna Jørgensen Hjalmar And ersen Jens Sielsen

i ' Jørg. H. Jørgensen Else Andersen Marie Hensen
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Kirsten" Rasmussen

Rigmor Andersen

Holger Damgaard

Margrethe Dangaard

ASTRID. Andersen

Hans Andersen
1 Erik Rasmussen E. Lydersen Aase

Ruth Larsen Eru Lydersen Niels Brik

Børge Larsen

Chri stian

Bjarne Jørgensen

Grete Bek

Bise Kjærgac-rd

Viggo Kjærgaard

Kirsten



Ved bordet fungerede Balle som toujtmaster .Desuden 

blev der talt ef

Amtsbormester Edv.Rasmussen

PastorJørg.Balslev

Folketingsmedlem -^llen Strange retersen

Raadmand Poul Nielsen,

Gdr.Ejnar Petersen,Kikholm

Carl Martin Christensen

Sigrid Holk

Skoleinspektør N.Chr.Christensen

Gunnar Kloppenborg Skrumsager

Folketingsmand Macs Eg Damgaarc

Gdr.Laue Frederiksen

Mejeribestyrer H.C.Ellemose Jensen

Grosserer A./Erendal Mikkelsen

Amtsrandsmedlem Marius Andersen

Marie Ander seen

H.D.Kl oppenborg-Skrumsager

Arkivar hofmanden 

og Ego takkede

Stemningen var hyggelig og tonen venlig,som den 

bliver,naar man bliver budt 5-6 snpse og øl efter behag,men 

ingen gjorde overdreven brug deraf.

Maden var 2 slags s ild,Qzcspættefilet,leverpostej, 

varm mørbradbøf.medisterpølse og ribbensteg og æg mec rejer 

samt et par slags ost.Cg kaffe ved smaaborde.

Derefter spillede folk kort,s nakke de og drak endn u 

en øl,før vi f:k suppe kl.19,som tegn paa at festen var slut 

Bagefter var vi samlet IS nærmest tilrejsende til 

en stille kop the herhjemme ,og jeg kunne slutte en god dag 

som $eg havde haft megen glæde af.men mere end det :Jeg fik

ogsaa gaver.
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Gaver:

1 Havesofa s -børn og svigerbørn

1 Vir.pel - børnebørnene

1 Liggestol- Mejeribestyrerne

1 Xaff er.askine - Naboerne lo hold

1 Parasol- 5 far.ilier i Skar.by

1 tegning af Sk.ar.by kirke - givere

1 Navneskilt - Slrgtsgeardsforeningen

7 bøger - far.ilic.edl'er.rer

1 Star.træ - Else

6 fl.rødvin - Sv.Eske

8 " " - Partiet og folketingsgruppen

1 stor fl. cognac .Far.ilien fra Gundershøj 

12 blor.ster

1 fl. cognac -Naffeklubbeb

Ialt fik jeg 14 fl.rødvin

16 " hedvin

7 " whisky

4 2 cognac

2 " forskelligt

Endvidere 1 Isspand tr.ed tang

2 1 æske chokolade

Sar.t en portion breve og telegar.r.er.



Mandag,9.april.

Sonja var henne at vaske op og rydde op.Endvidere hent 

vi meget store partier levnemad i Grindløse,som vi saltede 

ned.Regningen paa hele gildet lød paa godt 465o kr.Hvac der 

jo mea betegnes som meget rimeligt.

Forligsmandens mæglingsforslag i arbejdskonflikter, ved 

af begge parter med t±e fjerdeles majoritet, og dermed slutt 

den tre uger lange arbejdskonflikt,som vi herude iøvrigt 

ikke havde mærket meget til.

Tirsdag,lo april 1973.

Jeg besøgte Bjergskov,som sad hjemme efter et sygei.s 

ophold paa næsten et par maaneder.

Esther ringede fra Vejen og fortalte, at Birte og 

hendes mand nu skul?e skilles.Det var jo ikke saa rart,og 

Esther tog sig det meget nær.

Onsdag 11.april.

En forrygende storm jog over lancet .med kulde og sne 

byger fra nordvest..Man var bogstavelig talt nødt til at 

holde sig inden døre,men ud over at Glacsaksesenûeren (for 

mentlig af andre grunde) brændte om natten skete der ikke 

afgørende store skader.Men vejret v*:r afgjort meget Koldere 

end det næsten havce været hele vinteren

Torsdag 12,og fredag 13.april.

Paa rentesikrinnstur begge dage.

De c a .12 buke^uer jeg f i k til fødselsdagen er efter — 

haenden visnede og kun nogle sørgelige rester er tilbage, 

lørdag 14. april

Til kortaften hos 0.Jensen.
Søndag 14.april



Paa Sjølundgaard sammen med familien fra Københoved.

Svineprlaerne har haft en kraftig stigning foraaret 

igennem..Højeste notering er 8,3o for slagterisvin og Carl 

har şjivet 211 for 25 kg.s grise..

Markerne grønnes svært i een sidste tid og blomsterpråg- 

ten i haverne er under udvikling,selvom vintergækker og 

Hrantis forlængst er faldet sammen med krokus.

Mandag 16.april 1973.

Til fest paa kroen i kons.velgerfnrening med 4o mennesker 

til spisning for 25 kr.Karen Turøe talte.Glistrup var natur

ligvis paa dagsordenen.

Tirsdag,17. april.

Sn haard blæst jog atter hen over landet og temperaturen 

der nogle dagen havde været rimelig faldt atter.

Jeg var i København og spiste til aften i Holte,

Onedag 18.april.

Til PU.møde i jordlovsudvalget.Jørgen saaede sukkerroer 

for Carl.Fora-arskornet er nu kommet op overalt,men det er 

dog noget tilbage hos Carl paa grund af Rhocosturen, 

Torsgag,19.qpril - Skærtotsdag.

Det var rigtigt paaskevejr.En kold nogdenvind ag jog 

over landet mec smaabyger.Man frøs,selvom man sad inde i 

varmen det meste af dagen.

Fredag,2o, april & Langfredag.

Til fødselsdagsvisit hos Kies Paulsen.sammen med Balle 

og Bjergskov.

Derefter i Holte hos Inger.



Lørdag,21.april 1973.

Efter besøget i Holte kørte jeg r.ec Inger og Henning 

til Odense, hvorfra de kørte til Sjølunc,redens Jeg var hos 

Balle for at gøre det nye nur.rr.er af "Slsgtsgaarden" fsrcigt, 

saa det kunne kor.rræ ud rettidigt.

Søndag22.april. Paaskedag.

Paa sjøluncgaard havde de sar.let til stort selskab 

nenilig hele far.ilien fra EbbeEup sar.t ^udrens søskende paa 

nrsr Liels ^rik,der havde Agses faxilie pac besøg.Jeg ko& 

til frokost.De øvrige til aften.Vi besøgte Skatriingebanken 

og besaa bedriften.

Mandeg,23.april - ånden Paeskedar,.

Jeg var i kirke og nød ellers det gode - sen. kølige 

vejr herhjerr.rr.e, 

Tirsdag,24.april.

■Jladudvalgstr.øde hos Bjergskov, der endnu ikke var helt

rask efter sit sygehusophold.Balle paatgg sig redaktionen af 
de« . .. . ,første tre cur.re af olagtsgearcen.

Or. aftenen kortp.ften her.

Onsdag,25.april.

Møde i Jordbrugskor.rr.iss ionen.

Torsdag,26.april

Samlet sten i en pibende blrost fra nordvest .Trods 

førerhuset var der koldt paa traktoren.

frokost.De
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Frgdag,27.april 1973. §

Paa havearbejde og ellere intet-særligt.

Lørdag,2S.april. ;

Til repræsentantskabsmøde paa Christiansborg i KP. ;

Det var ganske morsomt at se de gamle bekendte,men mødet forløb 

uden særlige begivenheder.

Cm aften n hos Else og Vigg-ox sammen med Carl og Kate 

samt Inger og Henning ;

Søndag,29.april.

Hos Inger og Henning .Om aftenen kørte Carl os en 

tur om af Kalundborg,hvor vi aflagde et kort besøg.

Mandag,3o.april.

Paa rentesikri/njstur og Kortaften hos C.Jensen. 

Tirsdag,1.maj.

Det var et rigtigt majvejr med blæst og nedbør.

Een sidste var velkommen.Jorden kan jo bruge vand næste nele 

tiden nu,og vi har i hvert fald ikke faaet for meget.Hoget 

andet er,hvad man mener i maj demonstrationerne.

Jeg rejste til København ,og sammen med Inger og Hen

ning var jeg pa' besøg hos Else og viggo.

Obsdag,2.maj.

Til ordinært onsdagsmøde i jodlovsudvalget. 

Dagsordenen var kort,saa vi var tidligt færdige.

Jeg benyttede lejligheden til at tage mig en udflugtsdag. 

Først tog jeg med en af de store øresundsbaade - hvortil 

$it jernbanekort gælder -.Jeg havde en dejlig sejltur over 

sundet i fint solskin.Jeg spasérede lidt rundt i ^almø,drak efte 

middagskaffe og sejlede hjem igen,for at gaa i "et kgl.

Teater o se "ISANTRP3K om aftenen for sluttelig at sejle 

til Bornholm.



Torsdag,3.maj 1973.

Rundtur paa Bornholm i dejl'gt sommcrtejr,og frokost 

i Gudhjem med udsigt over den ’claa £stesø.Det var lidt af 

en oplevelse.

Med eftermiddags fly - DC y - til København og med lyntog 

hjem.En begivenhedsrig dag.

Fredag,4.maj.

Slog græsplæner og blev netop færdig,da en ren^nbyge 

satte ind.

Lørdg,5,maj. Befrielsesdag.

Der var nu gaaet S3 aar,siden de tyske tro;per kapi

tulerede,men man mærkede ik e mere megen fest i een anlecr.ing 

Halvdelen af den nulevende befolkning ver ikke født paa 

det tidspunkt,og en stor part af r sten mindes daarligt nok 

begivenheden=.Selv for vi andre glider den jo mere og mere 

i baggrunden 

Søndag,6.juni.

Gudron og H.D. kom pludselig kørende over med tvillingen; 

og fik eftermiddagskaffe.Vi havde nogle hyggelige timer,og 

drengen var nu ganske godt gaaende,selvom Gunner er den mest 

fremmelige hvad det angaar.

Om aftenen var jeg til konfirmationsfest hos skoleinsyekt 

Christensen i Gdd Fe.Hov logen.

Mandag,7.maj.



Tirsdag,8.r.aj 11-73.

Til sanjr.enkOKSt hos Erik Hansen i Brøndstrup.

Onsdag,i .r.e j.

t Tvxrskov for at se paa et areal,sotr. Jens Eielsen i 

Brøncstru.; havde erhvervet .Eet var daarligt,rr.en forøvrigt 

var det en stor fornøjelse at,hvor g. dt afgrøderne tegnede, 

og hvor pænt den gryende skov viste sig.

Torsdag,1 o nu j.

Jeg er paa kirkegaarden i anledning af 45 aars dagen 

for æin r.oders død.

Indir.eldelsesf risten til Slægtsgaarcsforeningens aars- 

Køce ucl;b med 273 indr.el'elser og r.ulighed for rr.ange flere. 

2ot Hiver saaleces rekord,og Balle har svært ved at skaffe sen 

geplads.

Paa jordlovstur.

Søndag 13.rr.aj.

Var sar.r.en r.ed Inger og Henning paa Stevns,hvor vi 

spiste frokost,og hvor jeg besøgte Klintegaard uden at 

træffe nogen hğğtr.ır.e.Vi havde en dejlig tur til kKlinten, 

selvorr. det var noget koldt og blæsende.

’.'andag, 14xtr.a j.

Kortgæster, 

Tirsdag,15.maj.

Var paa tjir til Kalrr.ø,hvor jeg købte et par nylonskjor

ter for 12,15 sv.kr. stk.og hvor jeg gik tur i det gode 

vejr.Der var tr.ange rejsende ır.ed baaden,rr.en rr.in-fr ire jse paa 

l.kl. gjorde overfarterne behagelige.

Onsdag, 16. rr.gj.



ved et velbesøgt slrgtsgaardsmøde i Sangs Have i Maribo. 

Vejeret var nu blevet somo.erligt, og turen til dette skønnes 

sted blev noget af en oplevelse.

Torsdag,18,maj 1973.

Efter endt hjemrejse var jeg paa besøg hos -irsien 

Balle i fjordby .V i fik en rsk l'hor.bre bl. a. ted pastor 

Jeppesen tidligere Ksrum.

Fredag,18,maj (.-r.Himmelartscag,

Paa besøg hos Niels -^rik i Kalundborg setten tee 

en del af Ellens familie.Huset vandt stor anerkendelse hos 

alle 

Lørdag 11 maj.

Marie og Marius kunne fejre deres do aars Bryllupsdag. 

Jeg kørte uindbudt derned ted en aske chokolade og kot sot 

den eneste gtst ot eftermiddagen,saa de trængte vist til 

lidt opmuntring.

Om aften skulle børn og børnebørn komme,saa de blev 21 

Der efter var jeg paa Sjøluncgaard sar.-.en med Jens 

Skaus og Erik Kloppenborgs.Det forløb meget hyggeligt. 

Søndag,2o.Mej.

Fortsat beøg paa ajølun'd gaarc .Ellens familie fra 

Skanderborg var til eftermiddagskaffe.

Tvillingerne løb nu rask omkring,men Gunner tec st.rst 

energi.

Mandag,21.maj.

Korteften hos Ellemose,. Han var helt ved .tuffen,f ord i 

han havde faaet regnskabsarbejde for brugsforeningen.



Møde paa Jægerspris.

Fredag den 6.december 1974 deltog jeg. efter
anmodning fra forsvarers bygningstjeneste i et møde 
paa Jægerspris Slot.

/Forsvaret har siden 1965 haft' ti;e gaardé
linder uæ gerspris Stiftelse i forpagtning •’nemlig 
to gaarde paa hver ca.35o ha og den noget mindre
" Sofi enholiå" med. 123 fea i forpagtning . Og nu. var. disse
forpagtningskontrakter ved at løbe ud.I første omgeg 
gjaldt .det Sofienholm,hvor mak ønbk$& en tiaarig 
forlængelse af foråagt ingsforholdet.

Jægerspris l«a_ jo ganske vi.st ikke inden
for mit omraade af jordlovsudvalget,me ' mâı< øn'skede 
a-ltsaa min- deltagel se, og efter at jeg havde sikret 
mig,at jeg ikke' traadtd nogens interesser- for nar, 
deltog jeg altsaa i mødet som særlig la-'dbugsmæ^sig ,. 
sagkyndig. 1 '. . 1

T. en for aarstiden og navnlig for;aaret
ualmindelig klar sol skin sdağ drog "j çg da/ af sted med 
et.:tidl igt intensity tog,og-paa l^r-b-nha.vns h.ovedh.r.nega.ard ■■.> 

.bl ey_ j eg/itodtaget af. mine gamle kendin-ge for ikke; at 
sige venner f ra~~samarbéjdet paa .Ştevnsfort kontorchef 
Frode Christensen og arkitekt... Sfcovgaard, og senere 
traadte oberstløjtnant Palbrl.der drivér gaard paa •<
Vest sjæl nd,til. ..... '

Ad en af Københavns mest moderne udfalds
veje kom vi meget hurtigt ud af byen og op gennem det 
solbskinnede Nodsjælland,og sel var markerne graa . 
og skovene nøgne,men vandet var blaat og skovbunden 
brun af det faldbe b-geløv.Vi kørte over Farum‘■'og ‘ 
Lynge til Frederikssund,hvor vi kørte over broen til 
Eornsherred,hvor solon,der nu var naaet sin middags- 
hcjde,lyste over Roskilde fjord og de vilde svaner. 
Vi fortsatte langs fjorden og igennem skoven til 

Jsgerspris Siox.
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Jsgerspris ejes afFrederik VIL s Stiftelse, 
der er oprtettet af grevinde Danner til fordel for 
smaapiger.og den driver til stadighed en ret omfattende 
virksomhed med dette formaal.

Begyndelsen til dette slot blev gjort af 
Christian IV og senere viderefort,men navnlig har Fre
derik VII og Grevinde Danner opholdt sig meget deroppe 
paa dette fr'delige og absolut skønne sted.Vi kørte ind paa 
den pompøse slotsgaard og op til den smukke og absolut 
velholdte hovedbygning.Her blev vi modtaget af Stiftelsens 
formand,hø jest er etssagfører Thomas Christensen fra 
kammeradvokaturen,advokat Kofoed og inspektør Brændegaard.

Vi drog ind ad den kongelige hovedtrappe til 
et slot,der staar nssten uændret fra Frederik VII s tid 

y.
med mier og malerier,og som i nogen grad bruges tio bussus. 
Allerede ipen£reen fik vi lejlighed til at se tre store 
malerier forestillende grindedrab ved Fsrøem e.Onde tunger 
fortæller ,atbilledern.es tilblivelseshistorie er den,at 
Frederik VII engang var deroppe,og at kunstneren havde 
malet et billede fra turen.Kongen var imdlertid ikke til
freds,for naar han var deroppe,skull e han ogsaa være med 
paa billedet, hvorpaa han blev iillagt staaer.de paa en klip

petop.Kongen var imidlertid stadig utilfreds,og saa malede 
kunstneren et nyt,hvor man ser kongen,der dog dengang 
kun. var kronprins,staa midt i arbejdet med at hale in Grind 
ind til baaden.Og nu tager de tre billeder altaaa nod gæster
ne .

Vi blev placeret i et nydeli£tl-oka'TB lokale 
med et stort glas cherry til at formilde sindene,og derefter 
fik vi frokost i d£n kongelige spisstue,hvor Fr.VII og 
grevinden tittede ned paa os fra vsggehe sammen med 
andre kongelige pers oner,medens Chr. IV skimtedes i et 
tilstødende lokale.

Det stemte altsammen til højtid,men højtiden 
traadte noget i baggrunden,na ar man saa paa do milde 
og venlige ansigter omkring bordet,og stemningen foregedes 
ved et par snapse og en øl samt samt den gode nad.DEref- 
ter drak vi kaffe i et tredie lokal e,medens Christian 
firtal naadigt daa Aed paa os.Hen éa solen atadigt skin
nede ned over slottet og den store.smukke par !■:, enedes vi 
om at køre ud at se paa omgivelrerne .

atbilledern.es
staaer.de


Vi fra bygningstrjenesten havde fanske viet 
kørt en tur før mødet,men nu gentog vi det med en større 
tur blandt andet gennem en del af de 3ooo ha store skove 
Vi kom først til Sofienholm,de5 er en nydelig gaard i skov- 
kantOil.Den var egentlig ts ikt som enkes-ode fæ grevinden, 
meh huh vild? ikke flydte derud og blev boende paa 
Jægerspris.Nu bebos den af en FN officer,og ejendommen 
anvendes til militære kursus.Jorderne dertil er ret 
lave og flade,men deres bonitet,er det naturligvis 
umuligt at danne sig skøn over paa denne aars tid,navnlig 
dat de laa hen med viIdtvoksenee græs,som kun bar 
spor af bmltekøretøjernes færden.

Paa vejen ud til Sofienholm kørte vi gennem 
et omraade.dcr dels var sko/ og dels park.Og her var 
opstillet en rakke mindesten,ikke mindre end frreoghalvtreds 
i tal.

Saa kørte vi ud paa dex store skovpmraader 
paa nordspidsen af Hornsherred.Her var meget lidt be
byggelse,og de faa huse,der er tilbage inden Khlhuse, 
søger forsvaret at erhverve for at have frit øvelses- 
omraade og skydeplads paa stedet.

Ad velholdte skovveje,der naturligvis er 

tilgængelige for offentligheden,men hvor bilkørsel 
ligesaa selvfølgelig er forbudt,kørt e vi en 15 km lang tut 
gennem skoven.Vej ene var vel afmærkede med vejvisfe over 
alt,men de var naturligvis imalle,saa det var klart at 
maz>7 ikke kunne have offenlig motorkør sel .Jeg fik dog 
tilbud om,at jeg ved henvendelse til inspektør Bræn- 
degaard,_der iøvrigt mindede meget om Dirk Passer,gerne 
maatte køre der.

Vi passerede den gamle Kongeeg,der opgaves 
at vg.re attenhundrede aar gammel eller næsten lige saa 
gammel som hvor tidstegning.Det hade været et mægtigt træ, 
mod hvilket den store eg i Morudskov var en ren lilleput. 
Desværre havde det forrige tiaars storme været, onde 
ved det,saa der kun var en skal fra -’en ene side tilbage, 
men uanset dette var der endnu friske grene paa træet, 
og det regnede man med at der ville være en god tid 
endnu-Jeg kan ikke beskrive,hvor stort træet havde været, 
me* man sagde,at en rytter i sin tid havde kunnet holde 
derinde méd sin hest.Jeg ved ikke ,om det er rigtigt 
men jeg er stærkt tilbøjelig til at tro det.

Kilometer efter kilom;ter kørte vi videre
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gennem skovene kun afbrudt af nogle skovløberens e og lignen
de.Snart gennem tæt skov og snart ned mod den blaa fjord, 
inden vi kom tilbage til Jægerpris.

Nu skulle vi imidlertid til at forhandle, 
men i mellemtiden havde vi i hvert fald lært hinanden 
at kende,og jeg maa sige,at jeg fandt mig ualmindelig 
godt tilpas i selskabet .Og kontakten øgedes yderligere 
ved at højesteretssagføreren og jeg havde en fælles 
bekendt i afdøde Ejner Simonsen fra Flovt.

Forsvaret befandt sig i en meget daarlig 
forhaadliflgsposition,idet man i høj grad havde brug 
for arealerne,og idet man havde investeret millionbeløb 
i bygningerne,saa ville gaa tabt ved forpagtningsophør. 
Højesteretssagføreren viste sig imidlertid at være 
meget rimelig i sine krag',og under forhandlingerne 
slog han yderligere ti procent af.

Stiftelsens interesse var at faa saa mange 
midler.at den kunne klare sig uden stattstæt t e,og man 
havde vis li kvi di t et svanskeligheder, f ordi -torzer.e 
i 1967 havde vælde meget store arer.ler med hugst
moden skov.

Eva Gredal havde som socialminister ftr søgt 
at faa stiftelsen ind under staten,men det var men selv
følgelig ikke interesserede i.og vi,de-r skulle rep—-sen
tere staten,var absolut af den opfatteslse,at det var 
langt billigere for staten at undgås dette.

Overenskomsten kom derfor hurtigt i stand, <r7 
medens vinteref tend« ænkede sig over land-kabet, skil
tes vi med gode ønsker om snarligt en"yn,naar man i løbet 
af vinteren skal til at forhandle om de andre to gaarde. 

Off jeg kunne drage hjem til Fyn ned mindet 

om en virkelig god og interessantjdag.
Jeg havde jo været i Jægerspris før,da jeg 

sammen med Gudron og andre havde beset Kerial deroppe. 
Vi havde vandret i den skønne park og nydt det,men dette 
blev i høj grad et glædeligt gensyn.
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CHR. R. CHRISTENSEN

Onsdag n lo.december 1^75 aflagde jeg fpr før te 
gang besøg hos Edith Damgaard paa Egebjergaard uden et ane 
at dette besøg økulle faa skæb eb est emmende f Iger for os 
begge.

Ved et tilfælde havde jeg set eh reportage i "Se og 
Hør" hvor der fortaltes at Edith var blevet svigtet 
af sin mand efter 37 aars ægteskab,og at hun nu sad alene 
paa den store hovedbygning paa Egebjergaard.For gammelt 
bekendtskabs skyld besluttede jeg at atlægge et besøg 
paa stedet.

Jeg fandt en lille kvinde hensunket i en af de store 
sales dybe lænestdbe.og mødet blev saa hjeteligt og saa 
betagende,at .jeg i virkeligheden aldrig er kommet derfra 
siden.

Vi kom i en fortrolig samtale og aftalte,at vi skulle 
tage paa indkøbstur til Flensborg inden jul,og at vi 
skulle følgøs ad paa en rejse til Gambia i vinterens lob.

Den slags beslutninger krævede naturligvis en dél 
forberedelser,hvorfor jeg jevnligt aflagde besøg hos Edith 
i den kommende tid.Og den 19.decembdr kørte vi saa til 
Flensborg.Edi th kom op til mig længe før dag og i det dejligste 
solskinsvejr,kørt e vi saassyd paa.Men det var svært,for den 
lave decembersol skinnede mig lige ind i øjnene.Og maaske var j 
ogsaa betænkelig ved at komme ud i et endnu ret ukendt dame
selskab.Det gik dog godt.Vi fik foretaget vore infkøb,spiste 
frokost paa grænsehofel et og vendte næsen hjemad,idet vi 
dog fik tid til et ophold paa Şkamlin-sbanken og kom hjem til 

mig til en lille aftensammenkomst.
Hermed var isen for alvor brudt.Vi talte næsten 

dagligt sammen,selvom julen meé familieb es•gen e gav visse



Den I?.januar 1976 holdt jeg et lille middagsselskab 
hvor Edith for forste gang var med,og hvor jeg præst entered e 
de forskellige gæster og takkede dam for samvær gennem aarene. 
Jeg b?d vort nye præstepar Ollerup velkommen og nævnte til 
slut,at Edith og jeg havde planlagt en fækles tur til Afrika 
i februar.Hvis det gippede i forsamlingen,to g den det i hvert 
fald pænt,og vi havde en hyggelig aften ikke mindst i kraft 
af Henning Ollerups sang.

I don konkende tid traf vi efterhaanden sammen med 
baade Edihs og min b'rn.’og vi havde den store glæde,at vi blev 
modtaget med største venlighed i beggeler e,hvad vi jo ikke paa 
forhaand k\mne værd sikre paa.Men det gik overordentlig let, 
og i det aar,der er gaaet siden,har der overhovedet ikke 
været problemer i saa hens eejjde, s elvom vort fortsatte samvær 
godt kunne have givet anledning til baade det ene og det andet 

Den 11.februar drog vi saa til gaabiskiidretsom: 
skildret paa anden maade



Slægtsgården Kaasegård
Mtr. nr. 1, Je og Jt af Badstrup by. 
Skamby sogn. Skan herred, Odense amt.

For at skaffe klarhed over oprindelsen til den slægtsgård, som her 

skal omtales, har det været nødvendigt at tilvejebringe en oversigt o- 

ver landsbyer. Badstrups historie, som ikke tidligere har været ratio

nelt undersøgt. Resultatet heraf kan sammenfattes således:

Badstrup bestod i 15oo-, 16oo- og første halvdel af l?oo-tallet af 

5 gårde af ulige størrelse. Langt den største gård var den, der lå nord- 

østligst i byen og på det ælcute kort over Badstrup (fra 1793) betegnes 

som "Rasmus Hansens lod". Det var en oprindelig "selvejergård", og det 

er uden tvivl bønder, son var bosat her, der nævnes 1 flere middelalder

lige tingsvidner. Således nævnes i et tingsvidne fra 6.7.1391 (Hepert.) 

en "Retrum Hinriksen de Barstorp" (d.v.s. Peter Henriksen fra Barstrup); 

det er ferste gong, at byens navn overhovedet forekommer nævnt i et be

varet aktstykke; den samme mand optræder også som vidne på tinget 5«3* 

159* (Hofm. Fund. V 273), og det er tydeligt, at det er selvejerbønder 

son vidner her, så det er faktisk givet, at han må have boet på den ene

ste selvejergård, der fandtes i Badstrup. I 16oo-tallet var denne gårds 

beboere igennem en årrække herredsfogden i Skam herred og blev derfor 

fri fer at svare de sædvanlige afgifter tii kronen, som var pålignet går 

den. Knud Jørgensen var herredsfoged i IGJo'erne, hans enke, Karen Hans

datter, giftede sig med Lars Nielsen, der arvede både gården og herreds

fogedenbedet. Lars Nielsen døde i 1652 og blev begravet i Skamby kirke; 

efterfølgeren i gården, der hed Hans Knudsen, var også herredsfoged i 

hvert fald i nogen tid.

Så var der to andre gårde i Badstrup, der hver for sig var nogenlunde 

halv så store som selvejergården. Den ene svarer til nuværende mtr. nr. 

2, medens den anden blev nedlagt før midten af 17oo-tallet, hvorefter 

jorden blev fordelt mellem de andre gårde i byen, dog blev en del jord 

lagt ud til et husmandssted, vistnok det der fik mtr. nr. 6. Begge dis

se gårde var adelsgods, og det er derfor mere tilfældigt, om der kan 

findes udførligere oplysninger om dem i 15oo- og 16oo-tallet.

De to sidste gårde i Badstrup var igen kun halvt så store som de to 

oven for nævnte, altså hver ca. 1/4 selvejergårdens størrelse. Den ene
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af dem, der oprindelig var adeligt gods, blev også nedlagt før udskift

ningen, men rester af den er vistnok mtr. 4 og mtr. 5 efter den nugæl

dende matri kk al.

Den sidste af de to mindre gårde er endelig oprindelsen til slægtsgår

den af i dag, og derfor vendes opmærksomheden særlig mod denne ejendom.

Den indtog fra middelalderen af en ejendommelig særstilling blandt Lad

strup-gårdene, fordi den var kirkegård, d. v. s. at på en eller anden 

måde,vel nærmest ved at den er blevet givet som gave,er nen blevet til

lagt Skamby kirke. Måske kan den mulighed også tænkes, at alle jordejere

Badstrup på et eller andet tidspunkt, sikkert langt tilbage i middel

alderen, er blevet enige om i fællesskab at udlæg., e en kirke jord, r.en un

derretning herom savnes ganske.

De katolske bispers herredømme over kirke jorderne i srifsc-t var oetyde- 

lig, og det undrer aldeles ik.<e, at kirzejoraen i Ladstrup,inden niddel- i 

alderens slutning vor kommet til at yce afgift både til kirken cg til 

biskoppen over Fyns stift; hertil kan nævnes parslelier fra e endre 

egne i landet. Ved reformsbionen indoro_.es bispernes grus -mier /.renen, 

og bispernes gamle afgift af kirkejorcen i Budstrup blev si sut-cen ned i 

en del andet gejstligt gods af kongen til "et menigt hospital og zjge- 

hus i vort land iyen, der at indlægges fatti.e, gamle og syge, .oer-oeli- ; 

ge mennesker, som Guds almisse værd og nødtørftig ere',’ sei arure ord til 

Odense Hosni tal (Gråbrødre Hospital) henlagt.

Gården, som dyrkede kirkejorden i Bacstrup, var ikke ret stor, nærmest i 

hvad man i de tider kaldte "et bol”, men i IŞoo-tallet blev ner tillagt 

den noget mere jord, og dette gik således til;

I Lunde sogn lå en by, Ulkendrup.der vistnok bestod ef 5 gårde. Gen 

skal være brcndt ved år 15oo; branden var påsat af lensmanden pi Gæsbyho

ved under kamp med en røverbande, der havde overfaldet en af gårdene ju

leaften (Trap IV 4/4). Byen blev aldrig genopbygget, men jorten deltes 

med lige store dele mellem 8 mand, 4 i Torup, 2 i Gkamby og 2 i Lad3trup 

(Den ældste oplysning herom findes i den første egentlige jordeoog over 

Odensegård len - fra 1Ş88 - men sandsynligvis er denne fordeling sket 

adskillige år tidligere). De to mænd i Badstrup, som hver fik 1/8 af 

"Ulkendrup mark" eller "Kronejorden", som den også kaldtes, var selvejer

gårdens beboer og så kirkegårdens beboer, formentlig fordi det på den 

tid kun var de to bønder i byen, som i forvejen havde deres jord ned i 
afgifter til kronen. I

indoro_.es
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Fra IŞoo-tallet måtte altså beboeren af den gård i Badstrup, som 

er oprindelsen til den nuværende slægtsgård, betale afgift af sin jord 

tre forskellige steder, nemlig ( Odensegård lennjob. 1588 og senere, 

matr. 1664):

211 Skamby kirke 6 skæpper byg og 18 skill, penge.

Til hos-?italet i Odense 18 skæpper byg.

Til kronen. (Odensegård len) 25 skæpper havre og -J- "pund" (d.v.s. 

1 td.) havre, ialt 45 skæpper havre.

27.1.16Ğ? skete der det (Hentek. Eksped.prot. 6,219,1(4), at Skamby 

kirke ned tilhørende kirkegods (og altså også en del af gården 1 Bad

strup) solgtes fra kronen til Peder Bodsteen, men allerede ved skøde 

af 22.I0.İ095 (kronens skøder) kom kirken og dens gods tilbage til 

kronen. Ved opreruelsen af et "rytter-distrikt" til 1. fynske rytter- 

regiment under oberst Schack-Brockdorf blev kirkegården i Badstrup 

samen med tre andre gårde i byen, som nu også var under kronen,ud- 

lag- til ryttergods, d.v.s. afgifterne af godset (dog ikke afgiften 

Til kirken) s.tulle nu bruges til underhold for den unge enevældes nye 

stående bror. Sådan var det i nogle år, men efterhånden viste det sig 

mil. t at opretholde en rytterhær i det format, som oprindelig var 

pl.u-.laçt o< desuden - "riget fattedes penge", så oiaicring 1718 fore

gik der ved auktioner flere steder i landet et stort salg af rytter

gods. ’.kd au otionsskøde af 9.7.1718 solgtes de fire gårde i Bedstrup 

s;ur..-.-.en med r.:ed noret andet fynsk ryttergods til kammerherre og over- 

kriessekretær Christian Carl von Gabel (Kr. skøder), men allerede å- 

ret efter overdrog Gabel Ugerslevgå.od (Ugerslev sogn) med underliygen- 

gende roes, bl. a. de fire gårde i Badstrup.til grev Gyldensteen,som 

laode godset under grevskabet Gyldensteen, og dermed indledtes en ny 

periode i Badstrups historie.

fen femte gård i Badstrup (mtr. 1688 nr. 5> svarende til nuv. ma

trikkel nr. 6) blev aldrig ryttergodsj den lå en tid i 17oo-tallet un

der Crridslevgård, men blev øde, hvorefter den - vistnok i 174o'erne- 

af ejeren Feter Bjlskov i Odense solgtes til grevskabet Gyldensteen, 

som således blev ejer af hele Badstrup.

let siger sig selv, at det fik gennemgribende betydning for Badstruj 

at byen blev en del af grevskabet Gyldensteen under hovedgården Ugers- 

levgård. Der blev nu tale om en fast og ensartet administration af 



bøndergodset, som disse gårde næppe tidligere har været ude for. Utvivl

somt er der også før midten af 17oo-tallet blevet pålagt Badstrup betyde

lige hoveriforpligtelser, selv om vi ikke nu kan finde oplysninger here-. 

Efter den tids begreber skyldte grevskabet ikke nogen myndighed regnskab 

for, hvordan dets bønder blev behandlet, du gårdenes beboere og hartkorn 

bringer derimod en lægdsrulle fra 1724 (HA) og en jordebog fra 16.2.1737 

(Jnb. Grevskaber og baronier vedr. III Bentek.,HA) underretning. Af en 

jordebog fra 175° (Gyldensteen godsark.,LA) får vi at vide, at een af bøn 

derne i Badstrup (beboeren af den gård, der nu har mtr. nr. 2) s.tulle vs- 
fri for hoveri (grunden, angives ikke) mod at betale 7 rdl. årl. i hove 

.penge. Dette beløb var ret anseligt efter den tids pengeferhold, og vi 

tør herefter slutte, at hoveriet i Badstrup har været betydeligt ou.rr. 

175°.
Efter at Gyldensteen grevskab var blevet ejer af hele byen Badstrup, 

foretoges en stor omvæltning i byens indre forhold. Af praktiske. g_r-ir.de 

lod man to af gårdene i byen nedlægge, hvorefter al byens ::.~i blev "li, e 

delt"mellem tre gårde. . ,f de fem oprindelige Budstrury-gårde æ';i forske.li 

størrelse blev der nu tre nøjagtig lige store gårae, hver gård fik hart

korn 9-j5-"-l 2/3. Det er maske det største bevis af alle på gttsejerer.s 

store magt på den tid, at en r.M^n indgribende f orar;..talt.'.l.-.? !'/. sig fi

retoge, uden et nogensomhelst tilladelse fra iiyndi..heder var r.;:i. e iiig; 

derfor er det ikke muligt at oi.lyse det nøjagtige tidspunkt for pnzalielt 

ringen; vi kan dog regne ud, at den må være foregået imellem ær 175o, da 

der findes en jordebog over Badstrup iea den gamle ordning,og år 

det af et fas tebrev på slægtsgården, som her følges, tydeligt nok irengér 

gårdens hartkorn ialt er dot oven for nævnte. 2jendo.-'.eligt no.c • ' r --- 

vi i fæstebrevet anført, at gården stadig skulle svare den genle afgift 

til Skamby kirke,"6 skæpper byg og 18 skill, i penge for den i brag haven 

de Skamby kirkejord". Senere må der dog være truffet en ordning, son o_si 

omfattede kirkens afgift, for i en jordebog fra 1795 (Li) healer det: ’lier 

foruden en kirkejord, som ligrer til disse bøndergårde 'd.v.s. sele Bad

strup) og er ansat for hartkorn 1-"-"-", hvoraf svares nogle «melle 

skatter..."

I året 1794 skote der on ny stor omvælt ni.-.g i Bad.irup; i ‘.e år ble 

byen nemlig udski.tket af det århundredgamle dyrkn—ntsfællesskan c. fik 

nogenlunde den struktur, som den siden har beholdt, .'.elve -1- >■— 

ir.de


terne syr.es at vs-re gået tabt, men det er lykkedes at finde en slags 

ekstrakt ;>f uesklftnin/ en, son giver et overblik over, hvorledes den 

er foregået (fakke "uds .iftninger og magelægsdok." D, læg nr. 17, Gyl- 

den-.s.een çoûs.\r.civ, LA, Oden.re).

Zet fremgår heraf, at korten Jensen, som da var slægtsgårdens beboer 

fik ı-dlaçt en er./ led af sSighaven, Lo en og i.oseajer, samt en hovedlod 

af uøl.-.roøs Kiel, coltearrs a~re, Flædkærs hotter, Vænget nr. 5 og 

gårdsplads ned haver. Han fik et afslag på ialt 175° kvadratalen jord 

te. grund af kirkestien, af vejen og af den ret, som de andre mænd bo,--, 

holdt, til i terre somre at vande deres kreaturer i Flædkær.

I de forste forarbejder til matriklen af 1644, nemlig den såkaldte 

"indberetning 16o?" (l’.atrikelsark.), skildres gårdens jord således: 

2n hovedlod nordvest for byen ved gården og en udlod sønden for byen, 

ialt ca. 544 td. land.

1 modsætning til de fleste andre landejendomme i Danmark har slægts

gården i Budstrup bevaret sit jordtilliggende intakt siden udskiftnin

gen. Ved skede af 3,6,1945 (tgl. 22.2.1946) tilkøbtes en parcel, mtr. 

nr. 5e. 5-7.1947 (skødet tgl. 15.5.1948) tilkøbtes endvidere mtr. nr. 

5f, og desuden har den nuværende ejer ved skøde af 2.2.1951(i'i;l. 51.3-. 

købt en husejendom, mtr. nr. 9a af Torup.

Den gamle hovedbygning opførtes i slutningen af 185oérne, dels 1 

grundmur, dels i bindingsværk. Avlsbygningerne er nyere, alle i grund

mur.

Rvmarken i fællesskabets tid.

2o nærmere studium af "ziarkbo gen" fra Skamby sogn, et tykt bind 1 

folio, som nu opbevares på Rigsarkivet, giver anledning til interessan

te iagttagelser. Ved opmålingen i Badstrup, som afsluttedes den 14. 

november 16S2, måltes to bredder og een længde af hver eneste af byens- 

59° agre, og der gøres rede for agrenes indbyrdes beliggenhed, for de

res længderetning efter verdenshjørnerne og for deres jordkvalitet (i 

grove trat). Bymarken var delt i tre vange, hvis sædskifte var meget 

enkelt: Rug, byg og "fælled" (d.v.s udlagt til græsning).

Desværre findes der ikke noget kort fra markbogens tid, men i 1793 

cpmaltes byens jorder for første gang til et kort (det skulle bruges 

ved udskiftningen), og dette kort findes nu i Matrikelsancivet i Kø



1.
benhavn; en. fotokopi beror på slægtsgården sammen ned denne underocrelse 

En sammenligning mellem mark’oogen fra 1682 og kortets enkeltheder fra 

1793 sætter os i stand til at give en slags oversigt over bymarcen i de 

sidste Ilo år af fællesskabets tid:

Øst for byen lå den største vang, østermarken kaldes den i 1682 og 

Højsmarken i 1793- Efter markbogen var her 8 fald: Tofterne med 16 agre, 

Kællingekrog 79» Bykærs agre Jo, Højene lo, Hvedeholmen 18, Skadekærs 

Dild 21, Ullehøjs ager 21 og Lergravs ager 6 agre. På kortet fra 1795 

genfindes i hvert fald Hvedeholmen tydeligt i markens nordøstre hjørne.

Sydvest for Badstrup lå. Søndermarken (1682) eller Jhorhøjsr.ar.cen (1795 

Her var i 1682: Stivelseager med 21 agre, Stiager 26, Gåsekærsager 28 

og "Suurdillen" 25 agre. "Sur Dhilen" genfindes let på kortet fra 1793-

Nordvestllgtt imarken var endelig Vestermarken (1682) eller Kirkemar- 

ken (1793), som omfattede den jord, der nu tilhører slægtsgården. I 1682 

noteredes følgende fald her: Tofterne 5 agre, Den store Dild $6 agre, 

Langkærs agre 8, Søkrogs agre lo, Flakhaven lo og Løkken 26 agre. Også 

her ses det, at navne har holdt sig uforandret i de llo år. Det gælder 

"Søkrogs Dhilen" og "Løkken".

Siær tsgårdens bebo-.-re.

Korten Knudsen er den ældste kendte beboer af gården. lian n .. e s 1--.6. 

1542 og l.lo.1554 (Danske ilenoellireg »tr., kegisver over alle lande bd. 

6 fol. 2oo), da der blev udstedt kon-.-.ubreve on, ut en lang r'.c.ce af,_if- 

ter af gejstligt gods (kirkegods) på Fyn, so:.-, tic.li.ere havce været til

lagt de kotolcko bisper, nu skulle tilfalde "superintendenten" (d.v.s 

en protestan ;i..nke biskop). Blandt ae mange afgifter var o_si cea tidli

gere nævnte afgift af Badstrup-gården, som senere olev lagt til Odeatew 

Hospital.

Hans Jørgensen er opført i den ældste egentlige jorcebog over Cience- 

gård len fra I588 (HA) og ligeledes i lensjordebo;.en fra 15)ro i anled

ning af, at han havde fået overdraget 1/8 af den nedla_te ’Jl.centrup bys 

mark (se foren).



7.
Laurits Nielsen er sandsynligvis kommet til ^i.râen 1619 eller 16İ0, ta 

han afløser ovennævnte Niels Ibsen i lensjordebogen; der må do;; ta/es et 

lille forbehold; dot handte nemlig ofte, at en mand vedblev med at figu

rere i jordebøgerne i nogle år, efter at han var død, isa.-r nar dtr vi

tale om, at gården blev i familiens besiddelse, og det var der miske net

op her; Laurits Nielsen er n.ske søn af Niels Ibsen.

Laurits Nielsen boede her i mange år, og efter ham stod hans enke for 

gården i nogle år; hun nævnes i Odensegérds lensjordebører 1655 °e loco 

som "Karen, Lars Nielsens". I matriklen fra 1664 kaldes hun "Karen Lau- 

^^ses". Samtidig med denne Karen var der en anden af samte fornavn, der i 
var kone i Badstrup, det var Hans Knudsens kone ( i den gård, der nu har I 

mtr. nr. 3), og da der i kirkebogen ved anførsel af faddernes navne som 

regel kun nævnes fornavne, er det vanskeligt at følge Laurits Nielsens

W Karen i den gamle kirkebog; af en fadderindførsel fra 1658, hvor hun nav

nes sammen med nedennævnte, der vist var hendes søn, synes det dog at 
i 

fremgå , at hendes navn var Karen Pedersdatter.

Niels Laubsen, formentlig søn af ovennævnte, har overtaget gården efter 

ovennævnte enke omkr. 1664. Han nævnes som fadder i kirkebogen flere garn- ; 

ge i 16Ş8, så han har allerede da været voksen. Cmkr. 16&o overtoges går- i 
den af nedennævnte, thi i Odense amtsregnskab for 1681 står der ud for I 

den afgift, som tidligere havde været ydet til .Odensegård len af Ulren- 

drup bymark: "Niels Laursen, nu Peder Erlch_en".

O Peder Hrichsen var fæster af gården fra omkr. 162o til året 1695» da han j 

blev tvunget til at afstå den. Herom meldes i regnskabet for godset til j 

^^fynske rytterregiment for 1695-98 (BA) følgende "allerydmygeligst me

morial" til "sessionen" i Odense 13.12.1695s

Badstrup: Peder Briohsen et bolig, lader husene skammelig forfalde, så 

den hele bygning snart ligger på jorden. Manden er udygtig a± besidde ste

det.

Og så er der tilføjet en note, der afgør hans skæbne. Der står:

Kand han ikke stille borgerlig caution inden otte dages forløb at bebygde 

gården og svare udgiften af de 2 td. (hartkorn) til rytteren, foruden at i 

gården tillægges nogen besætning for den jord, gården nu er forbedret ! 

med, så sættes han fra gården, og en sufficant bonde eller karl, der igen 

kan svare afgiften, stedet forundes.

Der blev ikke stillet nogen caution, for i indfæstningsregnskabet for j
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1696 anføres det: Badstrup: Jens Hansen antaget Peder Eriohsens bolig, 

son ban forlod øde, og formedelst boligens slette tilstand er han fri- 

given for fæste.

Jens Hansen, f. oa. 1662, overtog som nævnt den forfaldne gård i 1696 

efter ovennævnte. Han ses ikke at være gift i Skamby sogn eller født her, 

men har var gift, da han overtog stedet, for allerede samme år skriver 

præsten i Skamby kirkebog under 16. sønd. efter trinitatis (21. okt.): 

Begravet Jens Hansens barn i Badstrup,udøbt af deres skødesløshed som ik
ke ville hente nogen præst i min fraværelse bortdøde.

I de følgende &r havde han barnedåb fire gange, men fadderne var i al

le tibymandene fra Badstrup og nogle af deres koner, så de oply

ser intet nm hans familieforhold. Børnene var:

Barn deot i 1697, navnet er ikke indført i kirkebogen, der står blot 

S............ .. som mAske skal betyde Hiels.

Hans Jensen db. 21.12.1698.

Basnus Jensen db. 9.4.1?o2, se nedenfor.

Arngoth Jensdatter db. 16.11.17o4.

Jens Hansen stir opfort fox’ gården i skødet fra 1718, da denne blev 

solgt fra kronen (se foran). Han dode i 1724, og om hans begravelse har 

sognepræsten indfort følgende i kirkebogen:

Onsdagen den 3. maj 1724 blev min medhjælper Jens Hansen af Badstrup 

parenteret-Cd. v.s. begravet), var 62 d.r gammel.

::.r han. xaldes prs 'tens "medhjælper" hentyder dette formentlig til, at 

han i degnens sted har hjulpet præsten under gudstjenesten.

25. 7. 172* blev "salig Jens Hansens 'enke, Dorthea, begravet, 59 &r 

g.-.'.xel". ?et anføres i.-v.-ce i kirkebogen, hvor i Skamby sogn hun har boet, 

r.en efter alt at domme har det været Jens Hansens hustru i Badstrup, som 

døde ktn et var “incdor efter ham.

Kas-.us Jenson db. 9.4.1, o2, søn af ovennævnte, blev 4.8. 1724 trolovet 

og l.lo. ..r. o ;.r viet til Haren Hielsdattor af Skamby.

1-?.°. 1728 fix de en son, Jens, døbt i Skamby kirke.

7.:.sets Jensen n. vnes ofte som fadder i den gamle kirkebog for Skamby 

segn, søn slutter med c. ret 1751. Det var nemlig på den tid blevet al- 

=i—eligt, at alle eller så godt som alle bymændene fra byerne Badstrup 

op Hare “røndstrup var med, når der var barnedåb i en af byerne. Men



i tiden fra I75I-I743 findes der in. en kirkebog fra Skamby sogn, og da 

skifteprtckollen og fæsteprotokollen for Gyldensteen grevs.tab ikke har 

indforsler for godset i Badstrup fer orakr. 1750» er det nu umuligt at 

fremskaffe oplysninger om, hvordan det siden er gået Rasmus Jensen. Det 

eneste helt sikre er, at han i 1737 er blevet afløst af Hans Jørgensen 

sen fester af gården, se nedenfor.

Hans Jørgensen f. ca. 1699, bgr. i Skamby 16.9.1764, 65 år gammel, er 

den første af den nuværende slægt i gården, som bevisligt har boet her. 

Tmi di ert-i d mangler - som ovenfor nævnt - kirkebogsindførsler, skifter 

og fæster for et længere åremål på den tid, da beboerskiftet må have 

fundet stedfomkr. 1730-35), og derfor kan en f»mi 11efnrhindelse mellem 

Eans Jorgensen og den ældre slægt i gården, som ovenfor er omtalt, meget 

vel have været til stede, selv om intet derom nu kan bevises.

Hans Jørgensen nævnes første gang som beboer af slægtsgården i en jor- 
debog over Uggerslevgårds gods dateret 16.2.1737 (Job. grevskaber og 

baronier vedk. III Gyldensteen. grevskab. RA), men han og hans hustru 

har været bosat et andet sted, før de kom til Badstrup. Deres to ældste 

børn er nemlig født før 172o, og selv om kirkebogen for Skamby sogn mang 

ler 17o7-21, kan det fastslås, at Hans Jørgensen ikke har boet i Bad

strup på den tid, vi kender alle beboerne af gårdene og husene, og der

iblandt er ingen af dette navn.

Hverken Hans Jørgensen eller hans hustru, Kirsten Rasmusdatter. f. cai 

1692 ("'gr. 7-11.176S salig Hans Jørgensen enke af Badstrup, 76 år gam-t 

mel") ses at være døbt i Skamby sogn. Dog må det bemærkes, at kirkebogen 

er noget ufuldstændig ført i tiden ligé før 17°o, bl.a. er flere gange 

de døbte børns navne ikke indført 1 kirkebogen, og så fortæller dåbsind- 

fetsien jo egentlig ik.ee meget!

I Hans Jørgensens tid var det, at Gyldensteen gennemførte den store 

omlægning af gårdenes jordtilliggende i Badstrup, som tidligere er om

talt. .’j? en jordebog fra 17po (LA.) og fæstebrevet til nedennævnte sviger- 

søn l.'po fremgår det, at Hans Jørgensen aldrig nåede til at få fæste på 

•tere and der. h-.lve r.'.rd af don store gård, som slægtsgården efter omlæg- 

nir.gen var blevet forandret til, men hvad han ikke nåede, nåede så hans

1 året 17.-..- afstod Hans Jer. ensen gården til nedennævnte svigersøn.



Zø.
Det nævnes i fæstebrevet (se nedenfor), at Hans Jørgensen "formedelst 

alderdoms og fattigdoms elendighed" har nu-btet Kvittere gården.

Ifølge Gyldensteens skifteprot. I fol 75 holdtes ner 6.12.1764 s.<if- 

te efter Hans Jørgensen, nellem hems efterladte enke, Kirsten Hasmus- 

datter, og deres børn:

Rasmus Hansen, der tjente hos Jørgen Christensen i Hadstrup.

Maren Hansdatter, gift med nedennævnte Horten Jensen,fæster af gården.

Chri .tence Hansdatter, opholdt sig i gården hos Korten Jensen. Hun 

var 178? (folketæll.) gift med husmand Niels Jensen i Hadstrup (Kuv. 

matr. nr. 6)

Morten Jensen var født ca. 1726 i Nørreby, Klinte sogn (Klinte kirke

bog før 1744 mangler) og døde i Badstrup lørdag den 19.12.18ol.

17.6.1758 udstedtes der fæstebrev (Gyldensteen fæsteprot. I7I9-I80I 

fol. 136) til Morten Jensen, barnefødt i Nørreby, på den halve gård i 
i 

Badstrup, som Hans Jørgensen hidtil havde beboet. Den anden halvdel af 

gården havde Rasmus Rasmussen, som også betalte 4 af den gamle afgift 

til Skamby kirke af kirkejorden (ialt 6 skæpper byg og 18 skill.)

7.lo.1763 viedes Morten Jensen og Maren Hansdatter af Badstrup. For

loverne var Mans Mikkelsen fra Skovsby-Kærby og Jørgen Christensen fra 

Badstrup (i gården med nuv. mtr. nr. 2). Det kan ikke oplyses, hvad 

grunden har været til, at det trak så længe ud med giftermålet, men det 

er givet, at det allerede i 1758 må have været bestemt, at Morten Jen

sen skulle have både pigen og gården.

Med samme Morten Jensen synes iøvrigt fattigdommen at være forbi på 

gården i Badstrup, hvad enten det nu skyldes dygtighed eller arv -eller 

jegge dele i forening. Ganske vist er der ik<e indført noget fæstebrev 

til Morten Jen.en på den anaen halvgård, men af en jordebog fra 1772 

(LA) ses det, at han da havde hele gården i fæste, og en ret anselig 

gård var det jo nu efter omlægningen, med iæke minere end h^rt-rsm: 

9-3-"-l 2/3.



Ictnd, hvoraf der i "middel dr" kunne hostes 27 td. rus, 4-Ş td. tyg, 

2- td. havre, 14 td. lughvede og 6 td. aæter. Hver havde "6 bæster (hes‘ 

te) ser .eaa trekke", og iovrigt bestod horten Jensens besætning, der 

omtrent var soa de andre gårdes, af felgende: 1 føl, 5 køer, 3 ungnød, 

12 fir, 9 læs cg beder, 1 svin og 3 smågrise. Besætningen kan synes 

ringe pi en si stor gård, men det må erindres, at hovedvægten dengang 

overalt i landet blev lagt på' kornavlen. Landgilden var naturligvis og

så blevet reguleret ved omlægningen; den var nu: 9 rdl. 1 lam og 4 gæs 

irlig.

haren Hansdatter, der var fadfca. 172o (kirkebog mangler), døde lør

dag nor.en den 29.lo.1796. Da hun pi den tid var blevet aftnægtskone, 

er der intet skifte efter hende indført i Gyldensteen skifteprotokol.

Deres børn:

Arvolone ?:orvensdatter, død 15-6.1795, ugift, 3° og 6 uger gammel. 

Lirsten hortensdatter, f. 1768. Se nedenfor.

Li els Clausen var født i Rorslev, Nørre-Nærå sogn, og døbt 17.8.1766, 

søn af gårdfæsteren Claus Thomasen og dennes hustru Karen Larsdatter 

(Norre-l'e-rå kb. og Gyldensteens skifteprot. III 3°4). Rarfaderen hed 

Thomas Clausen og var ligeledes gårdfæster i Rorslev (Gyldenstens skif

teprot. og fæsseprot.). Niels Clausen døde allerede i 18o6, han.blev 

begravet 4.4.18o6, 39 år gammel.

26.4.1796 udstedtes der fæstebrev til ungkarl Niels Clausen, født i 
Rorslev, på den gård i Badstrup, som Morten Jensen formedelst alder og 
svaghed frivillig havde afstået til ham mod husværelse og underhold ef
ter kontrakt. Niels Clausen havde ægtet Morten Jensens datter, men han 

måtte for at få fæstet betale den ikke ubetydelige sum af 133 rdl. og 
2 mark til Gyldenstien i indfæstning. I fæstebrevet nævnes det, at han 

"upåklagelig efter tilsigelse" skulle forrette følgende hoveri hvert 

år: lo pløje- og harvedage, 36 andre "spænd"dage og 35 "gangdage".

Onsdagen den 5.8.1795 trolovedes ungkarl Niels Clausen og pigen Kir

sten "ortensdatter af Badstrup. Forlovere var Claus Thomasen af Rors

lev og horten Jensen af Badstrup. le blev viet i Skamby kirke 7.lo. 

1795-
Kirsten Mortensdatter, f. 1768 , datter af ovennævnte, giftede sig 

efter Niels Clausens tidlige død med nedennævnte Christen Rasmussen,se 

nedenfor.



Niels Clausens og Kirsten Mortensdatters børn var:

Appolona Nielsdatter, bgr. 15.6.1796

Morten Nielsen, f. ca. 1797, var 1842 husmand i Skamby

Karen Nielsdatter, f. ca. 1798, død 8.4.18ol

Claus Nielsen, f. ca. 18oo, var 1842 gårdmand i Bolmerod, Skamby sg.

Karen Nielsdatter, f. 19.3.18o2, gift med Frants Nielsen og bosat i 

slægtsgården, se nedenfor.

Christen Rasmussen, f. i Bolmerod, Skamby sg. 1778, fremst, i ki ræen 

^^efter hjemmedâb 4.10.1778, søn af gårdmand Rasmus Pedersen og hustru 

Mette Marie Mogensdatter. Død som aftægtsmand i Badstrup lo.12.1851. 

Han blev 25.7.18o6 viet til ovennævnte enke i gården, Kirsten Mortens

datter, og fik 6.I2.I807 af forvalteren på Gyldensteen udstedt fæste

brev på gården (Gyldensteen fæsteprot. 18o2-38 fol. 57) på "hendes høj- 

) grevelige nådes, frue greve von Knuth Gyldensteens vegne”.

Christen Rasmussen afstod allerede i 1825 gården til nedennævnte 

Frants Nielsen, hans kones .søn af første ægteskab, hvad grunnen nu end 

kan have været, og derefter boede han og Kirsten Nortensdatter i mange 

år i et hus ved gården.

Kirsten Mortensdatter døde 7.4.1842, 74 år gammel. Ved skifret efter 

hende, der afsluttedes 2.8.1842 (Gyldensteen skifteprot. 1841-5o fol. i 
i 

24,29,31), begærede hendes tre børn af første ægtesiab (se ovenfor), at i 

der skulle afholdes auktion over hendes ejendele. Efter at begravelsen ' 

j var betalt (16 rdl.),og andre udgifter var afholdt, blev der til deling : 

i 2 broderdele og 1 søsterdel ialt 44 rdl. og 4 mark, hvilke penge en- 

' cemanden "havde set sig i stand til at fremskaffe, så han i dag kan ud- ' 

betale dem til arvingerne".. •'

Frants Nielsen, døbt i Melby 3.3.1793, Bøn af gårdfæster Niels Ånder

sen og hustru Anna Nielsdatter. Død son a-et^gnagarrimanri i Badstrup 2^,1. 

1867. I almindelighed skrev han sig vist altid som Frands, men ved daos

indførslen i Melby kirkebog er navnet stavet med t.

I9.4.1822 viedes i Skamby kirke ungkarl Frants Nielsen af ".elby og I 

Karen Nielsdatter af Badstrup. Forloverne var: gmd. Niels Nielsen af ■ 

Melby og gmd. Christen Rasmussen af Badstrup. Frants Nielsens fæste- ' 

brev fra Gyldensteen grevskab er dateret Ş.lo.1825. Det anfører intet I 



oa årsagen til, at Christen Rasmussen afstod gården i sin bedste alderj 

der står blot, at han gjorde det "frivilligt".

7ed skole dateret 15.12.1853, tgl. 6.5.1854, købte Frants Nielsen for 

7.520 rdl. slægtsgården fri for det gamle fæsteforhold til Gyldensteen. 

Han blev således den første selvejer på den gamle slægtsgård.

Huns hustru, Karen Nielsdatter, var som anført født på slægtsgården 

I9.5.IS02, datter af ovennævnte Niels Clausen og Kirsten Kortensdatter. 

Hun code octr. 2 år efter sin mand, nemlig I9.11.1868.

He res corn, var:

Fiols FranC-■en, f. 28.lo. 1822, 'var hjemme 1845 (folketæll.).

Cdtri -con Frandsen, f. 14.6.1824, fix slægtsgården efter faderen. 

l'r-ct-- en, f. 3.2.1628, var hjemme 1855 (folketæll.).

Fens Frar.:.oen, f. 8.9.I850.

Anne ,'r ser., f. >1.7.1852.

Ariere Kirstine Frandsen, f. 19.1.1834.

Anne Catrine Frandsen, f. 15.7.1837.

Z^.
Christen Frandsen var født 14.6.1822", se ovenfor, og døde 30.9.I899. 

Han blev ejer af sin fødegård gennem skifteattest efter hitrir aoder, da

teret 15.12.1868, tinglæst 12.1.1669.

28.11.1865 viedes i Lunde kirke ungkarl Christen Frandsen i Badstrup, 

57 år g.xznel, og pigen Ane aarie Rasmussen i Tostrup, Lunde sogn, 23 

år fean.-.el. Ane Karie var ifølge kirkebogen fadt 16.12.1840 som datter 

af b-d. i Tostrup ms Madsen og hustru Mette Kirstine Jensdatter. 

Hun døde 27.2.1929, men allerede i 19o2 afstod hun gården til nedennævn 

te søn.

Frands Christensen, f. 18.11.1864.

Rusnus Christensen, f. 26.4.1868.

Niels Christensen, f. lo.12.1869.

Martin Christensen, f. 9.8.1871, se nedenfor.

Hans Feder Chnistensen. f. 14.2.1880.

Martin Christensen, født på slægtsgården 9.8.1871, død sammesteds 

25.i2.l905. Son af ovennævnte. Han arvede gården efter sine forældre 

ved skøde fra moder dat. 15.lo.19o2, tgl. 18.11. (Hendes adkomst var 

skifteudskr. tgl. 5.II.190I).



Martin Christensen, blev viet i Skamby kirke 5-H-19o2 til Karoline 

Nielsen, der var født i Skamby sogn 19.1.1877 som datter af ugift Marie 

Kristensen i Skamby og hjulmand Ole Nielsen i Brøndstrup, Uggerslev sogn. 

Ved dåben blev hun båret af gårdmand Jens Hansens hustru i Skamby, og 

fadderne var: gmd. Jens Hansen af Skamby, hmd. Niels Olsen, Brøndstrup— 

husene og Lars Kristensen, Hjadstrup mark. Forældrene blev viede i .'Jcam— 

bj 1.6.1831, faderen døde som partikulier 7.5-192o og moderen 11.7.1921. 

Karoline Nielsen døde lo.5-1928; hun var gift II med nedennævnte.

Martin Christensen og Karoline Nielsen havde kun eet barn, sønnen 

^^hrletlan Hasmus Christensen, slægtsgårdens nuværende ejer. j

Anton Olsen, f. 29.12.1884, kom til gården, da han 19.1.1914 blev viet 1 

til ovennævnte enke, Karoline Nielsen. Hans vielsesattest blev ti 

som adkomst til ejendommen 17-7,1917- Anton Olsen døde ved årsskiftet 

1937-33, men allerede i 1932 havde han overdraget slægtsgården til nedon-j 
nævnte, se nedenfor. |

Christian Rasmus Christensen f. på slægtsgården 8.4.19o3, søn af oven- i 

nævnte Martin Christensen og Karoline Nielsen, fik skøde sin fødegård 

17.lo.1932 (tgl. 20.10.1932).

Viet I9.I.I933 til Ellen Margrethe Christensen, f. i Thisted købstad j 

27.8.1903, datter af tømrermester Eske Christensen og hustru Jensine Kri-' 

Stine Rasmussen, se iøvrigt Slægtsbog for Adslev-slægten side 254. i
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